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وزير امور خارجه كشورمان در گفت وگو با يك شبكه 
تلويزيوني چين تاكيد كرد كه ايران در شرايط اضطرار 
با امريكا مذاكره نمي كند و اين امريكايي ها هستند كه 
بايد به ميز مذاكره بازگردند. به گزارش ايرنا ظريف در 
اين مصاحبه كه جمعه شب از شبكه فونيكس پخش 
شد، در مورد چالش هاي پيش رو ميان ايران و امريكا 
گفت: ش��رايط و روابط به همين حالت چالشي ادامه 
خواهد يافت و بعيد مي دانم امريكايي ها با وجود همه 
تصميم گيري هاي نابخردانه اي كه داشته اند، تصميم 
بر تش��ديد اين حالت در روابط خود ب��ا ايران بگيرند. 
ظريف افزود: ما براي هر ش��رايطي آماده هس��تيم و 
مردم ايران نشان داده اند با جديت از كشورشان دفاع 
مي كنن��د و ما دنب��ال درگيري نيس��تيم و بعيد هم 

مي دانم كس ديگري هم دنبال درگيري باشد.

   با امريكا مذاكره نمي كنيم
وزير امور خارجه جمهوري اس��امي ايران در پاسخ به 
اين سئوال كه تحليلگران چيني معتقدند ايران بعد از 
شش ماه چاره اي جز مذاكره با امريكا ندارد، گفت: فكر 
مي كنم تحليلگران چيني بعد از شش ماه، تحليلشان را 
عوض مي كنند. ما هيچ وقت در شرايط اضطرار با امريكا 
مذاكره نخواهيم كرد، طرفي كه از مذاكره خارج ش��د، 
ايران نبود، امريكايي ها تا هشت ماه قبل در برجام حضور 
داشتند و با ما مذاكره مي كردند ولي آن را ترك كردند و 
خودشان بايد به مذاكره برگردند. ظريف اظهار داشت: 
فكر مي كنم تحليلگران چيني به اين نتيجه خواهند 
رسيد كه امريكا چاره اي ندارد جز اينكه تصميم خود 
را عوض كند. وزير امور خارجه جمهوري اسامي ايران 
افزود: امريكا نمي تواند جلو صادرات نفت ايران را بگيرد 
و اگر بخواهد جلو صادرات ما را بگيرد، مجبور است وارد 

سياست هايي شود كه دنيا را به آشوب خواهد كشاند.

   پيش بيني امروز را مي كرديم
او در پاس��خ به اين سئوال كه اگر س��ه سال پيش كه 
برجام را امضا كرديد مي دانس��تيد امريكا از آن خارج 
مي شود چكار مي كرديد؟ گفت: اگر به سه سال قبل بر 
مي گشتيم حتما سختگيري بيشتري انجام مي داديم. 
ظريف ادامه داد: اما اينطور نيست كه سه سال پيش، 
پيش بيني احتم��ال امروز را نداش��تيم ولي آيا اينكه 
مي شد به يك توافق بهتر از توافق فعلي رسيد به نظر 
من دشوار بود. او تصريح كرد: اگر امروز بخواهيم توافق 
را دوباره بنويسيم اولا كه بعيد مي دانم امكان رسيدن 
به توافق وجود مي داش��ت و اگر ه��م بتوانيم به توافق 

برسيم چيزي شبيه توافق سه سال پيش مي بود.

   چين مهم ترين طرف تجاري ايران است
ظريف در پاس��خ به س��ئوالي در مورد وضعيت ساز و 
كار مالي اروپا ب��ا ايران تاكيد كرد سياس��ت خارجي 
ما سياست واكنش به اروپا نيست اروپا هم مهم ترين 

طرف تجاري ما نيس��ت مهم ترين ط��رف تجاري ما 
چين، روسيه و همسايگان ما هستند ما با اين كشورها 
مكانيسم هاي خود را ايجاد كرده ايم. او گفت: البته ما 
به دنبال اين نيستيم كه با كشورهاي اروپايي ارتباط 
نداشته باشيم معتقديم كشورهاي اروپايي نيز مانند 
چين و روسيه بايد وظايف خود را در برابر برجام نشان 
دهند و اگر اين كار را نكنند بيانگر اين اس��ت كه اروپا 
نمي تواند طرف قابل اعتمادي براي دنيا باشد. ظريف 
تاكيد كرد با اين حال ما نمي خواهيم روابطمان را با دنيا 
به هم بزنيم و روابط را با كشورهاي همسايه و چين و 
روس��يه ادامه خواهيم داد. رييس دستگاه ديپلماسي 
جمهوري اس��امي ايران افزود: اروپايي ه��ا هم به ما 
گفتند كه با وجود مخالفت هاي امريكا مش��غول كار 
روي »ساز و كار مالي« هستند ولي ما هيچ وقت منتظر 

اروپا نبوديم و اكنون هم منتظر نيستيم.

   فرزندانم در ايران هستند
وزير امور خارجه جمهوري اس��امي ايران همچنين 
در مورد زمزمه اخراج فرزندان مقام��ات ايران كه در 
امريكا ساكن هستند گفت: فرزندان تعداد محدودي 
از مقامات ايراني در امريكا هستند كه آنها هم شخصا 
و بر اساس ش��رايط زندگي و كارش��ان اين تصميم را 
اتخاذ كرده اند. او ادامه داد: خوشحالم كه فرزندانم در 
ايران هستند؛ دوري از خانواده شرايط خوبي نيست در 
جواني مجبور بودم قبل از انقاب دور از خانواده باشم و 
اين مشكل را كاما احساس مي كنم، بنابراين احساس 

نمي كنم كسي از اين تصميم امريكا ناراحت شود.

   همـكاري ما بـا چين بيشـتر از گذشـته 
خواهد بود 

ظريف ادامه داد: توقعي كه از دوس��تان چيني داريم 
اين است وقتي امريكايي ها از سياست قلدري استفاده 
مي كنند دوستان چيني ما نس��بت به روابط ديرينه 
تاريخي با ايران توجه داش��ته باش��ند. او ادامه داد: به 
تصميم هاي دولت چين احترام مي گذاريم و همكاري 
بسيار خوبي هم با پكن داريم و معتقدم اين همكاري 
بيشتر از گذشته ادامه خواهد يافت. به گفته ظريف، 
دولت هاي ايران و چين در كنار دولت هاي ديگر بايد 
به امريكا نشان دهند كه دنياي امروز دنياي امريكا يا 
غرب نيست واقعيت اين است كه ديگر نه غرب مركز 
عالم اس��ت و نه همه تصميمات عالم در غرب گرفته 
مي شود. رييس دستگاه ديپلماسي جمهوري اسامي 
ايران با اشاره به اينكه اكنون چين بزرگ ترين بازيگر 
اقتص��ادي جهان اس��ت تاكيد كرد تبدي��ل چين به 
دومين تامين كننده بودجه سازمان ملل نشان دهنده 
نقش محوري منطقه و اهميت چي��ن در آينده دنيا 
است. وي گفت: به نظر من نقش چين خيلي مثبت و 
سازنده است، به خصوص براي ايران آن هم با توجه به 

نزديكي سياست هاي اصولي ايران و چين.

يك تحليلگر مسائل اقتصادي عنوان كرد وزير امور خارجه كشورمان تاكيد كرد
ايران در شرايط اضطرار مذاكره نمي كند مجيد اعزازي|

دبيرگروه راه و شهرسازي|
1- در ايران، نرخ س��ود سرمايه بيشتر اس��ت يا نرخ رشد 
اقتصاد؟ پاس��خ به اين سوال ساده اس��ت و حتي با شهود 
ش��خصي هم مي توان گفت كه طي 5 دهه اخير، همواره 
يا در اغلب سال ها، نرخ سود سرمايه بيش��تر از نرخ رشد 
اقتصاد بوده اس��ت. با اين حال، نگاهي گ��ذرا به آمار نرخ 
بازده سرمايه )بازار بورس، طا و سكه، ارز و مسكن( طي 
شش ماهه نخست سال جاري و مقايس��ه آن با نرخ رشد 
اقتصاد در همين دوره خالي از لطف نيس��ت. بر اس��اس 
گزارش مركز آمار ايران، نرخ رش��د اقتصاد كشور در نيمه 
نخست س��ال جاري 0/4 درصد بوده است، اين در حالي 
است كه طي اين دوره، بازار س��هام حدود 40 درصد، هر 
گرم طاي 18 عيار حدود 59 درصد، هر س��كه تمام بهار 
آزادي 58.8 درص��د، هر دلار امريكا ح��دود 65 درصد، و 
بازار مسكن حدود 50.5 درصد رشد بازده را شاهد بوده اند. 
آنگونه كه »توماس پيكتي«، اقتصاددان فرانسوي در كتاب 
سرمايه در قرن بيس��ت و يكم عنوان كرده است، اگر نرخ 
سود سرمايه از نرخ رشد كلي اقتصاد بيشتر باشد، اين امر 
باعث انباشت ثروت شده و در دراز مدت چنين پديده اي 
باعث بي ثباتي اقتصاد مي شود. همچنين به گفته پيكتي، 
وقتي نرخ رشد اقتصادي پايين است، معمولًا ثروت بيشتر 
از محل س��رمايه تأمين مي ش��ود تا از محل كار و توليد و 
معمولًا انباشت ثروت بيشتر در ميان اقشار ثروتمندتر رخ 
مي دهد و باعث افزايش نابرابري مي شود. اگر چه بي ثباتي 
در اقتصاد ايران را بايد در تورم ناشي از تزريق درآمدهاي 
نفتي به آن جست وجو كرد، اما نتايج پژوهش هاي پيكتي 
نيز مي تواند اين بي ثباتي را به ويژه در اقتصادي كه برخي 
كالاهاي صرفا مصرفي مانند خودرو و مس��كن به كالاي 
سرمايه اي تبديل شده اند،  از منظري تازه توضيح دهد. در 
اين ميان، بايد روي اين مساله انگشت گذاشت كه نابرابري 
صرفا محدود به نابرابري درآمدي - كه با محاسبه ضريب 
جيني قابل محاسبه است - نمي ش��ود و علوم اجتماعي 
انواع نابرابري را احصا كرده و بطور مفصل به هر يك از آنها 

مي پردازد. 

2-مايكل اس��پنس، كه در س��ال 2001 به همراه جورج 
اكرلوف و جوزف استيگليتز برنده جايزه نوبل اقتصاد شد، به 
تازگي در مقاله اي با عنوان »چگونه نابرابري عملكرد اقتصاد 
را تضعيف مي كند« با اشاره به نتايج يك پروژه تحقيقاتي 
نوش��ت، يكي از مهم ترين نتايج و درس هاي اين تحقيق 
اين بود كه الگوهاي رشدي كه به نابرابري دامن مي زنند، 
 عموما به شكست منجر مي شوند. البته دليل اين شكست 
بطور مستقيم اقتصادي نيست. كساني كه از توسعه متاثر 
مي شوند و همچنين كس��اني كه فاقد فرصت هاي كافي 
براي به دست آوردن رشد فردي هستند، بطور فزاينده اي 
نااميد مي شوند. اين مس��اله منجر به قطبي شدن جامعه 
مي ش��ود. مس��اله اي كه سرچش��مه بي ثباتي سياسي، 
 تصميم سازي هاي كوتاه مدت به همراه پيامدهاي بلندمدت 
براي اقتصاد خواهد شد. به باور اسپنس، در طولاني مدت، 
چنين الگوهاي رش��دي مي تواند منجر به فلج سياس��ي 
يا نوسان و چرخش از يك سياس��ت به نسبت افراطي به 
سياست افراطي ديگر مي شود. بطور مثال، امريكاي لاتين 
تجربه هاي متعددي به واس��طه دولت هاي پوپوليس��ت 
داشته است. دولت هايي كه برنامه هاي مشوش كننده مالي 
را دنبال كرده اند. در اين برنامه ه��ا، مولفه هاي توزيعي به 

سرمايه گذاري هاي مقوم رشد ارجحيت داده شده اند.
3-اگرچه به نظر مي رسد، دس��تكم طي يك دهه اخير، 
اقتصاد كشور از الگوي رشد يا توسعه مشخص و معيني 
اقتباس نكرده است، اما بي گمان، شاهد افزايش نابرابري 
درآمدي و ثروت، بي ثباتي در اقتصاد، رش��د مولفه هاي 
توزيعي و سياس��ت هاي حمايتي بدون پشتوانه مالي از 
برخي افراد و گروه ها در بودجه هاي س��الانه، و در نهايت 
تضعيف سرمايه گذاري و توليد بوده و هستيم. از همين 
رو اس��ت كه اقتصاددانان نقدهاي جدي و بسيار كليدي 
به بودجه هاي سالانه كش��ور به مثابه قطعه هاي يكساله 
از پازل رش��د اقتصاد وارد مي كنند و اص��رار دارند دولت 
سياس��ت هاي خود را به گونه اي اصاح كند كه به جاي 
توزيع رانت مي��ان گروه هاي خاص، ب��ه منافع عمومي 
پايبند بماند و بيش از پيش ب��ه نابرابري ها و بي ثباتي ها 

دامن نزند.

اثر نابرابري بر عملكرد اقتصاد
سرمقاله

يك كارش��ناس مس��ائل اقتصادي گف��ت: هنگامي كه 
جزييات لايحه بودجه منتشر مي شود بعضي از رسانه ها 
با بزرگ نمايي يا كوچك نمايي بودجه بعضي از ارگان ها، 
فعاليت سياسي انجام داده و نگاه افكار عمومي نسبت به 

واقعيت ها را تغيير مي دهند. 
مجيد شاكري با اشاره به نقش رسانه ها در تحليل بودجه 
و تاثيري كه روي افكار عموم��ي دارند، مي گويد: با تاش 
رسانه هاي مختلف و شبكه هاي اجتماعي، بودجه در مركز 
توجه افكار عمومي قرار گرفته است. اين موضوع به خودي 
خود خوب اس��ت اما از آنجا كه تنها با توجه به ارقام، خط 
خبري دنبال مي شود، در بس��ياري موارد بزرگنمايي رخ 
مي دهد در حالي كه نياز به بزرگنمايي نيست يا در بسياري 
از موارد كوچك نمايي مي شود درحالي كه موضوع به آن 
اندازه كوچك نيس��ت. اين رويه نش��ان مي دهد برخي از 

رسانه ها در زمينه بودجه، سياسي كاري مي كنند.

   بازي با آمار براي تغيير واقعيت 
اين كارشناس مس��ائل اقتصادي افزود: گاهي با درصدها 
و آمار به گونه اي بازي مي ش��ود كه نظ��ر افكار عمومي را 
نسبت به واقعيت تغيير مي دهد، مثا در حالي كه درباره 
عدد كوچك��ي صحبت مي ش��ود طوري القاء مي ش��ود 
كه عدد بسيار بزرگ است و سهم بس��ياري از بودجه را به 
خود اختصاص مي دهد. براي مثال سال گذشته تمركزي 
شديدي روي بودجه حوزه هاي علميه و نهادهاي خاصي 
انجام شد. بنده در ارتباط با خوب يا بد بودن تخصيص اين 
بودجه ها نظري ندارم اما در مقابل هجوم عظيم رسانه اي 
درباره اين موضوع بايد توجه داش��ت ك��ه عدد مربوط به 
آنها، رقم بس��يار كوچكي از كل بودجه بود و اين در حالي 
بود كه بزرگ ترين رقم بودجه س��ال گذشته به صندوق 
بازنشس��تگي از طريق وزارت رفاه اختص��اص يافت. اين 
صندوق ها س��ال ها حق بيم��ه دريافت كرده ان��د و بايد 
روي پاي خود بايستند اما هيچ رس��انه اي به اين موضوع 

نپرداخت كه چرا آنها بايد اينقدر بودجه بگيرند؟

   آموزش سواد تحليل بودجه به مردم 
به گفته ش��اكري اينكه جزييات بودجه در اختيار عموم 
قرار بگيرد خوب اس��ت اما همزمان بايد به افكار عمومي، 
سواد تحليل بودجه هم داده شود تا منجر به استفاده هاي 
سياسي از ارقام بودجه نشود. وي افزود: كوچك يا بزرگ 
نمايي بودجه يك سازمان يا نهاد درست نيست، به عنوان 
مثال امس��ال رس��انه ها به جاي آنكه ب��ه بودجه دفاعي 
بپردازند، بر بودجه نهاد رياس��ت جمهوري تمركز كردند 
درحالي كه عدد آن در برابر رقم بودجه عدد بزرگي نيست. 
اين تحليل گر مسائل اقتصادي در ادامه با اشاره به برخي از 
آسيب هاي سهم خواهي نمايندگان از بودجه براي حوزه 
انتخابييه خود گفت: براس��اس آيين نامه مجلس، امكان 
خارج كردن بودجه از دس��توركار مجلس وجود ندارد اما 
كاش رويه به اين صورت ب��ود كه بودجه به مثابه يك كل 
تصويب مي شد. بودجه يك امر همساز است. در بودجه، 
درآمدها و كسري هايي ديده مي ش��ود كه در بسياري از 
موارد اين درآمدها تحقق پيدا نمي كن��د و در مقابل آن، 

هزينه هاي قطعي قرار مي گيرد.

   كسـري بودجـه بـا هزينـه تراشـي برخـي 
نمايندگان

وي اضافه كرد: در طول س��ال هاي مختلف، دولت قصد 
داش��ته بودجه اي انقباضي تدوين كند ام��ا تكاليفي كه 
مجلس اضافه مي كند باعث مي شود بودجه نسبت به سال 
قبل خود، نه تنها انقباضي نش��ده كه انبساطي تر شود. از 
طرفي در بودجه، كسري پنهان وجود دارد كه آشكارا گفته 
نمي شود و در اينگونه موارد، نمايندگان مجلس به عنوان 
نخبگان سياسي و نمايندگان افكار عمومي، بايد تقاضاي 
علني شدن اين كسري را داشته باشند. اين موضوع نه تنها 
در مجلس بيان نمي شود بلكه بعضي از نمايندگان مجلس 
با هزينه هايي كه براي دولت مي تراشند به كسري بودجه 
اضافه مي كنند در حالي كه بايد پيشنهادهايي ارايه دهند 

كه در اصاح بودجه اثرگذار باشد. 

 »بزرگنمايي« بلاي جان بودجه شفاف

بودجه گزارش

 همين صفحه  

سرمقاله

 اثر نابرابري
 بر عملكرد اقتصاد

1- در ايران، نرخ س��ود 
سرمايه بيش��تر است يا 
نرخ رشد اقتصاد؟ پاسخ 
به اين سوال ساده است 
و حتي با شهود شخصي 
هم مي ت��وان گفت كه 
طي 5 دهه اخير، همواره 
يا در اغلب س��ال ها، نرخ 
سود سرمايه بيشتر از نرخ رشد اقتصاد بوده است. با 
اين حال، نگاهي گذرا به آمار نرخ بازده سرمايه )بازار 
بورس، طا و س��كه، ارز و مسكن( طي شش ماهه 
نخست سال جاري و مقايسه آن با نرخ رشد اقتصاد 
در همين دوره خالي از لطف نيس��ت. بر اس��اس 
گزارش مركز آمار ايران، نرخ رشد اقتصاد كشور در 
نيمه نخست س��ال جاري 0/4 درصد بوده است، 
اين در حالي اس��ت كه طي اين دوره، بازار س��هام 
حدود 40 درصد، هر گرم طاي 18 عيار حدود 59 

درصد، هر سكه تمام بهار آزادي...

مجيد اعزازي

 صفحه8  

پرونده

ديپلماسي انرژي در شرايط 
تحريم چگونه شكل مي گيرد

س��ال ها پي��ش وقتي 
كتاب��ي منتش��ر ش��د 
تح��ت عن��وان »هن��ر 
را  آن  معامله گ��ري« 
خوان��دم.  و  خري��دم 
هرگ��ز فك��ر نمي كردم 
روزي ش��اهد باشيم كه 
مدعي نوشتن آن كتاب 
درجايگاه رياست جمهوري امريكا قرار بگيرد. اما، با 

كمال تاسف براي مردم امريكا و...

كلان

كاهش 44  درصدي ماليات 
شركت ها به دليل ركود

 هادي  سلگي| 
بودجه شركت های دولتی در لايحه حدود 1274 
هزار ميليارد تومان درج ش��ده اس��ت كه نسبت 
 به ارقام مصوب بودجه ش��ركت ها در سال جاري 
)839 هزار ميلي��ارد تومان(  ح��دود 51.8 درصد 
رش��د كرده اس��ت.  مطابق لايحه بودجه سال 98 
ميزان درآمدهاي شركت هاي دولتي 1045 هزار 
ميليارد تومان و در س��وي مقابل ب��راي هزينه ها 
992 هزار ميليارد تومان در نظر گرفته شده است. 
در حالي كه در قانون امس��ال مي��زان درآمدهاي 
ش��ركت هاي دولتي 640 هزار ميلي��ارد تومان و 
ميزان هزينه ها 593 هزار ميلي��ارد تومان درنظر 
گرفته شده است. مقايسه اين ارقام نشان مي دهد 
كه بودجه شركت هاي دولتي در قسمت درآمدها 
رشدي 63.2 درصد و در قسمت هزينه ها رشدي 
55.4 درصدي دارند. اين در حالي اس��ت كه طبق 

لايحه بودجه 98 ماليات دهي اين شركت ها ...
3

جزييات گفت وگوهاي ترامپ و اردوغان افشا شد

شوراي رقابت در نامه اي به رييس جمهور از دستورالعمل تنظيم قيمت خودروهاي انحصاري رونمايي كرد

تغيير سرنوشت جنگ سوريه با يك تماس تلفني

فرمول» افزايش قيمت« خودرو

انرژي

معنای تبصره 21 لايحه 
بودجه برای دانشگاه نفت

7 15

سخنگوی ستاد بودجه س��ازمان برنامه و بودجه کشور 
درخصوص اخباری مبنی بر اينکه دستگاه های اجرايی 
می توانند سال آينده حداکثر 10 درصد نيروهای مازاد 
خود جابجا، بازخريد يا بازنشسته کنند، توضيح داد. به 
گزارش ايسنا، مژگان خانلو درخصوص اخباری مبنی بر 
اينکه دستگاه های اجرايی می توانند سال آينده حداکثر 
10 درصد نيروهای م��ازاد خود را با لحاظ يک ش��رط 
اقداماتی مثل فس��خ قرارداد، جابجايی و بازخريد انجام 
دهند، گفت: اجرای جزء )3( تبصره )20( لايحه بودجه 
سال آينده در راستای افزايش کارايی و اثربخشی نيروی 
انسانی است که جزءوآثار مترتب بر اجرای بودجه ريزی 

مبتنی بر عملکرد است. وی اظهار کرد: اجرای اين بند 
از رسوب نيروی انس��انی مازاد برای انجام فعاليت های 
مصوب دستگاه های اجرايی جلوگيری کرده و با انتقال 
آنان به دس��تگاه هايی که به تجربه و تخصص آنان نياز 
دارند، منجر به افزايش کارايی نيروی انسانی خواهد شد. 
طبق اعام سازمان برنامه و بودجه، خانلو گفت: دستگاه 
اجرايی موظف است محل خدمت ديگری برای اين افراد 
مش��خص کند و س��پس آنها را انتقال دهد. به گفته او، 
درصورتی که فرد با اين جابجايی موافقت نکند، دستگاه 
اجرايی می تواند وفق قوانين و مقررات و در صورت دارا 

بودن شرايط، وی را بازنشسته يا بازخريد کند.

تصميم بودجه اي براي كاركنان دولت

خبر

سرپرس��ت س��ازمان تأمين اجتماعي گفت: بس��ته 
حمايتي براي 2 ميليون و 600 هزار مس��تمري بگير 

سازمان تأمين اجتماعي فردا  واريز مي شود.
به گزارش سازمان تأمين اجتماعي، محمد حسن زدا 
روز ش��نبه با بيان مطلب فوق افزود: افراد بازنشسته 
و مس��تمري بگير تحت پوش��ش كه حقوق آنها زير 
3 ميليون تومان باش��د، بس��ته حمايتي را دريافت 
مي كنند. وي ادامه داد: تا پايان سال دو مرحله ديگر 
نيز سبد حمايتي به بازنشس��تگان ارايه خواهد شد 
كه در مرحل��ه اول، به ص��ورت نقدي اس��ت و به هر 
بازنشس��ته 200 هزار تومان تعلق مي گيرد. به گفته 
زدا، بسته حمايتي به مس��تمري بگيراني كه تاكنون 

اين بس��ته را از س��اير نهادها دريافت نكرده اند، تعلق 
مي گيرد و بازنشستگان مش��مول بعد از همپوشاني 
بس��ته را دريافت مي كنند. وي تصريح كرد: اس��امي 
افرادي كه از نهادهاي ديگر بسته حمايتي گرفته اند در 
ليست سازمان تأمين اجتماعي نخواهد بود. سرپرست 
سازمان تأمين اجتماعي در مورد حذف دفترچه هاي 
بيمه نيز گف��ت: دفترچه هاي بيم��ه در مراكز ملكي 
سازمان تامين اجتماعي در سراسر كشور بطور كامل 
حذف ش��ده اس��ت.  وي درباره مراكز درماني طرف 
قرارداد نيز گفت: حذف دفترچه در اين مراكز در حال 
اجرا است و در 14 استان باقيمانده نيز ظرف چند روز 

آينده برنامه حذف دفترچه ها آغاز مي شود.

بسته حمايتي مستمري بگيران تأمين اجتماعي واريز مي شود

حمايت

محمود خاقاني



روي موج خبر

      استيضاح وزير جهاد كشاورزي فعلا به قوت 
خود باقي است؛ ايسنا| 

علي اصغر يوسف نژاد عضو هيات رييسه مجلس درباره 
وضعيت استيضاح وزير جهاد كشاورزي گفت: در ابتدا 
۴٧ نماينده متقاضي استيضاح وزير جهاد كشاورزي 
بودند كه در يك مرحله بعد از اعلام وصول استيضاح، 
حدود ١٠ نفر امضاي خود را پس گرفتند و در مرحله 
بعد هم تع��داد ديگري از نمايندگان از اس��تيضاح 
منصرف شدند. وي افزود: در حال حاضر حدود ١٠ 
تا ١۵ نماينده همچنان متقاضي استيضاح هستند 
و بر همين اساس فعلا جلسه استيضاح يكشنبه به 
قوت خود باقي است. اين عضو هيات رييسه مجلس 
همچني��ن گفت كه از رييس جمه��ور و وزير جهاد 
كشاورزي براي حضور در جلسه علني امروز مجلس 

دعوت شده  است.

      واكنش وزارت خارجه به حادثه تروريستي 
مصر؛ تعادل| 

بهرام قاس��مي عمليات تروريستي در مصر را كه به 
كشته و مجروح ش��دن چندين گردشگر خارجي 
)ويتنامي( انجاميد را محكوم كرد. اين ديپلمات ارشد 
كشورمان هدف قرار دادن زنان و مردان بي گناه كه 
به منظور گردشگري وارد ديگر كشورها مي شوند را 
اقدامي شنيع و مذموم خواند و با دولت و ملت ويتنام و 
خانواده بازماندگان اين جنايت كور ابراز همدري كرد.

      حمايت از فلسطين يكي از اصول بنيادين 
سياست خارجي ايران است؛ ايرنا|

 »زياد النخال��ه« دبيركل جنبش جهاد اس��لامي 
فلسطين بعد از ظهر شنبه با محمد جواد ظريف وزير 
امور خارجه ديدار و رايزني كرد. ظريف در اين ديدار 
با يادآوري اينكه حمايت از فلس��طين يكي از اصول 
بنيادين سياست خارجي جمهوري اسلامي ايران 
است، تاكيد كرد: جمهوري اسلامي ايران هميشه در 
كنار مردم فلسطين خواهد بود و از آرمان فلسطين 
حمايت خواهد كرد. زياد النخاله نيز با اشاره به اينكه 
جمهوري اس��لامي ايران از حامي��ان واقعي آرمان 
فلسطين است، گزارشي از برگزاري انتخابات جنبش 

جهاد اسلامي ارايه كرد.

      به همكاري نزديك با روس�يه و ايران ادامه 
مي دهيم؛ فارس|

 »مول��ود چاووش اوغلو«، وزير ام��ور خارجه تركيه 
مي گويد ك��ه آنكارا به هم��كاري نزدي��ك خود با 
روس��يه و ايران در خصوص موضوع س��وريه و ساير 
موضوعات منطق��ه اي ادامه خواهد داد. بر اس��اس 
گزارش خبرگزاري آناتولي، وزير امور خارجه تركيه 
همچنين تاكيد كرد بين تركيه، ايران و روسيه عزم 
مشتركي براي پاك كردن سوريه از همه گروه هاي 
تروريستي وجود دارد. چاووش اوغلو اين سخنان را در 
ديدار مشترك وزراي دفاع و خارجه تركيه با يكديگر 

گفته است.

      امكان كاهش قيم�ت دلار تا ۷هزار تومان؛ 
خانه ملت| 

عضو هيات رييسه كميس��يون اقتصادي مجلس، 
پيش بيني مي كند كه در روزه��اي آتي نرخ ارز تا ۹ 
هزار تومان كاهش يابد، البته تاكيد مي كند كه شرايط 
اقتصادي جامعه ظرفيت دارد كه نرخ ارز تا سقف ۷ 
هزار تومان كاهش يابد. تقي كبيري با اشاره به اينكه 
مسائل داخلي و خارجي سبب شد كه نوسانات نرخ 
ارز در روزهاي اخير مهار شود، ادامه داد: مهار نوسانات 
ارز در روزهاي اخير پيام خوبي به جامعه منتقل كرد 
كه اگر بانك مركزي و دولت اراده داشته و به بازار ورود 
كنند مي توانند بازار ارز را مديريت و از افزايش نرخ دلار 

جلوگيري كنند.

      آخرين وضعيت پرونده حادثه دانشگاه علوم 
و تحقيقات ؛ايسنا|

سرپرست دادسراي امور جنايي تهران درباره آخرين 
وضعيت حادثه واژگوني اتوبوس در دانشگاه علوم و 
تحقيقات با اشاره به مرگ ۱۰ نفر بر اثر اين حادثه، 
اظهار كرد: كار ما در بخش دادسراي جنايي مربوط 
به تعيين هويت و كالبدش��كافي اجساد و تحويل 
اجساد به خانواده ها بود كه هر ۱۰ جسد شناسايي 
و تعيين هويت و به خانواده هاي ش��ان تحويل داده 
شد. قاضي محمد شهرياري همچنين گفت: بخش 
رسيدگي به اين پرونده در دادسراي جنايي نيست و 
با دادس��راي راهور است و در دادسراي راهور پرونده 
تشكيل شده و به آن رسيدگي مي شود. شهرياري 
يادآور ش��د: همانطور كه اعلام ش��د سكته راننده 

اتوبوس تاييد نشد.

      با پيشرفت تكنولوژي، تهديدات نيز دانش 
پايه شده اند؛ايسنا|

معاون اموراستان ها پدافند و بسيج سازمان پدافند 
غيرعامل كش��ور گفت: بالغ بر 2۵۰ رسانه فارسي 
زبان طراحي شده اند تا در ايران بين مردم و حاكميت 
شكاف ايجاد كنند.  سردار غلامعلي حيدري در اولين 
همايش ملي پدافند غيرعامل مردم محور قدرت نرم 
بالاي ايران و مردم ايران را از قابليت هاي اين كشور 
برشمرد و اضافه كرد: اين قدرت با داشتن نعمت بزرگ 
»رهبري« به دست آمده است كه بسياري از كشورها 

از آن بي بهره هستند.

      6 تن از فرماندهان نيروهاي مس�لح تقدير 
شدند؛فارس| 

در مراسمي با حضور سرلشكر غلامعلي رشيد، 6 تن از 
فرماندهان ارشد ارتش و سپاه به دليل برگزاري موفق 
رزمايش ها تقدير شدند.  سردار غلامعلي رشيد فرمانده 
قرارگاه مركزي خاتم الانبياء )ص( طي مراس��مي با 
تقدير از برگزاركنندگان رزمايش دريايي اقتدار دريايي 
سپاه در خليج فارس و تنگه هرمز و رزمايش مشترك 
آسمان ولايت ارتش جمهوري اسلامي ايران و سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي و رزمايش صد هزار نفري 
اقتدار و تجمع بسيجيان، با اهداي لوح تقدير از 6 تن از 

فرماندهان نيروهاي مسلح تقدير كرد.

ايران2

»تعادل«جزئياتدوطرحانتخاباتيرابررسيميكند

سناريوهاي مجلس دهم براي پارلمان يازدهم
گروه ايران| 

انتخابات س��ال آينده مجلس متفاوت از ۱۰ دوره گذشته 
خواهد بود؛ اگر نمايندگان ط��رح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس و افزايش شمار نمايندگان را تصويب كنند، شوراي 
نگهب��ان هم به آن راي مثبت بدهد. ط��رح افزايش تعداد 
نمايندگان در كميسيون امور داخلي و شوراها تصويب شده، 
ديگر طرح انتخاباتي هم در مراحل پاياني بررسي قرار دارد. 
طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس پس از آن در كميسيون 
امور داخلي و ش��وراها مطرح شد كه دولت، دو سال پيش 
وعده ارايه لايحه جامع انتخابات را به پارلمان داد؛ اما به وعده 
خود عمل نكرد تا نمايندگان در آستانه انتخابات مجلس 
يازدهم، خود دس��ت به تغيير قانون بزنند. در طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس، به روند بررسي صلاحيت ها، تبليغات 
نامزدهاي انتخاباتي و حضور زنان در مجلس پرداخته شده 
و استاني ش��دن انتخابات مجلس هم بخشي از اين طرح 

نمايندگان است. 

      آرزوي 20 ساله 
پيگيري استاني شدن انتخابات مجلس به سال ها پيش 
و به مجلس پنجم باز مي گردد. آن زمان كه نمايندگان 
دوره پنجم مجلس طرحي در اين باره تهيه كردند، اما عمر 
اين مجلس به بررسي طرح كفاف نداد تا پيگيري آن به 
نمايندگان دوره ششم پارلمان برسد. در اين بين، مصوبه 
مجلس ششمي ها هم به سد شوراي نگهبان خورد و پس 
از آن در هر دوره مجلس اين طرح با تغييراتي يا به تصويب 
رسيد و شوراي نگهبان آن را خلاف قانون اساسي و شرع 
تشخيص داد يا آنكه پيش از تصويب با اعلام مخالفت ها از 
دستور كار خارج شد. آخرين بار شوراي نگهبان نظر منفي 
خود درباره اين طرح را براي مصوبه مجلس نهم ارايه كرد. 
آنجا كه به اعتقاد اين شورا، »مصوبه مجلس، موجب بروز 
و ازدياد اختلافات محلي، قومي، قبيله اي و مذهبي شده 
و اين اختلافات خلاف همبستگي و وحدت ملي است 
و عامل از بين رفتن توسعه و تحكيم برادري اسلامي و 
تعاون عمومي بين همه مردم مي شود. همچنين برگزاري 
انتخابات به نحو يادشده باعث كاهش مشاركت عامه مردم 

در تعيين سرنوشت خودشان مي شود.«
اگرچه از اين طرح با »استاني شدن انتخابات« ياد مي شود، 
اما آنچه نمايندگان مجلس از دوره ششم تا به امروز مطرح 
كرده اند، طرحي بينابين فرآيند انتخاباتي فعلي با افزودن 
يك فيلتر جديد تحت عنوان كسب »بالاترين راي استان« 
است. بر اساس پيشنهاد نمايندگان مجلس در طرح جامع 
 انتخاب��ات، از هر ح��وزه انتخابيه نامزدهاي��ي كه حداقل

۱۰ درصد آراء حوزه انتخابيه فرعي را كسب كنند و بالاترين 
رأي را در استان داشته باشند به عنوان نمايندگان آن حوزه 
انتخابيه محسوب مي شوند. از سوي ديگر، اگر نماينده اي 
حد نصاب ۱۰ درصد را كسب نكند، به ميزان 2 برابر افراد 
مورد ني��از براي حوزه انتخابيه كه بالاترين رأي را در حوزه 
فرعي كس��ب كنند به اس��تان مي روند و در استان فردي 
كه بيشترين رأي را كسب كند به عنوان نماينده انتخاب 
مي شود. نمايندگان در اين پيشنهاد خود تصريح كرده اند 
كه اين شيوه به معناي دو مرحله اي بودن انتخابات نيست و 
»انتخابات مجلس به صورت يك مرحله اي انجام مي گيرد.« 
بر اساس ماده اي از طرح اصلاح قانون انتخابات كه استاني 
شدن هم بخشي از آن اس��ت، »كانديداهايي كه خواهان 
ثبت نام براي انتخابات مجلس هستند بايد متولد محدوده 
جغرافيايي حوزه انتخابيه فرعي محل ثبت نام يا س��ابقه 
حداقل پنج سال زندگي مداوم در آن حوزه يا سابقه نماينده 

مجلس در آن حوزه را داشته باشد.«
اين طرح در حالي براي چندمين بار مطرح مي شود كه 
مانند گذش��ته در مجلس هم مخالفاني دارد. چنانچه 
مخالفان اين طرح، آنچه كميس��يون شوراها تصويب 
كرده را نه استاني شدن انتخابات مجلس كه استاني-

شهرستاني شدن انتخابات مي دانند. آنها معتقدند قرار 
دادن كس��ب ۱۰ درصد آرا از حوزه انتخابيه فرعي هيچ 
پشتوانه علمي ندارد؛ چنانكه زماني درصد پيشنهادي 
2۵ درصد بوده و در دوره اي به ۱۰ تا ۱۵ درصد رسيده؛ 
اما براي هيچ يك از اين ارقام پيشنهادي، استدلالي ارايه 
نشده است. از س��وي ديگر، اين نمايندگان معتقدند با 
تصويب طرح پيشنهادي نمايندگان، مشاركت عمومي در 
انتخابات كاهش مي يابد؛ چراكه در اين شرايط، شهروندان 
شهرهاي كوچك انگيزه اي براي حضور در انتخابات ندارند 
و اين باعث ايجاد فاصله ميان مردم بخش هاي حاشيه و 
كوچك با نظام مي شود. در مقابل هم نمايندگان موافق، 
بر افزايش توان علمي مجلس با انتخاب نمايندگان صاحب 
صلاحيت تر تاكيد دارند و استاني شدن انتخابات را باعث 
رهايي نمايندگان از دغدغه هاي كوچك و خواسته هاي 

عموما غيرمرتبط با وظايف نمايندگي مي دانند. 

      جزئيات طرح افزايش تعداد نمايندگان
ديگر طرح انتخاباتي كه در كميسيون شوراها به تصويب 
رسيده است، طرح افزايش تعداد نمايندگان مجلس است. 
اين طرح با پشتوانه اصل 6۴ قانون اساسي به تصويب رسيده 
كه در آن آمده، »تعداد نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
2۷۰ نفر اس��ت و از تاريخ همه  پرسي سال ۱368 هجري 

شمسي پس از هر ۱۰ سال، با در نظر گرفتن عوامل انساني، 
سياسي، جغرافيايي و نظاير آنها حداكثر 2۰ نماينده مي تواند 
به تعداد نمايندگان اضافه شود.« براي اولين بار در سال ۷8 
با لايحه دولت، تعداد نمايندگان مجلس از 2۷۰ نفر به 2۹۰ 
نفر رسيد و مجلس ششم نخستين دوره مجلس ايران بود 
كه با حضور 2۹۰ نماينده تش��كيل شد. در اواخر مجلس 
هشتم نيز طرحي از سوي نمايندگان براي اصلاح جدول 
حوزه هاي انتخابيه به مجلس آمد كه نمايندگان مجلس 
با بررسي آن با قيد يك فوريت مخالفت كردند و مقرر شد 
اين طرح به صورت عادي در قوه مقننه بررس��ي ش��ود اما 
در نهايت مجلس به پايان رسيد و اين طرح بررسي نشد. در 
مجلس نهم نيز با وجود تصويب طرح افزايش نمايندگان در 
كميسيون شوراها در سال ۹3، اين طرح نتوانست در مجلس 
بررسي شود و از دستور كار خارج شد. حال كميسيون امور 
داخلي و شوراهاي مجلس اين طرح را تصويب كرده و براي 
تصميم گيري به صحن فرستاده است. آنطور كه نمايندگان 
عضو اين كميس��يون مي گويند اميد بس��ياري دارند كه 

اين طرح در صحن هم راي بي��اورد. چراكه افزايش تعداد 
نمايندگان بر خ��لاف دوره هاي پيش كه تعدادش 2۰ نفر 
بوده، اين بار بر اساس قانون ۴۰ نماينده است و همه استان ها 
از اين افزايش سهم دارند. براي همين احتمالا بدون چالش 
آنچناني طرح در مجلس به تصويب برسد. در طرح افزايش 
تعداد نمايندگان ۴ نماينده به تعداد كل نمايندگان استان 
تهران اضافه مي شود. استان تهران اكنون 3۵ نماينده در 
مجلس شوراي اسلامي دارد كه در اين طرح مقرر شده تا 

اين تعداد به 3۹ نماينده افزايش پيدا كند.
استان هاي خوزس��تان و كرمان نيز هر كدام 3 نماينده به 
تعداد كل نمايندگان آنها در مجلس اضافه مي شود.استان 
خوزس��تان ۱8 نماينده در مجلس دارد كه با اين افزايش، 
2۱ نماينده در مجلس خواهد داش��ت همچنين استان 
كرمان اكنون ۱۰ نماينده در مجلس دارد كه اين تعداد به 

۱3 نماينده مي رسد.
براس��اس طرح افزايش تع��داد نمايندگان ب��ه تعداد 
نمايندگان هر يك از اس��تان هاي آذربايجان ش��رقي، 

اصفهان، البرز، خراسان رضوي، سيستان و بلوچستان، 
فارس، هرمزگان و يزد دو نماينده اضافه خواهد ش��د. 
آذربايجان غربي، اردبيل، بوش��هر، خراس��ان جنوبي، 
خراسان ش��مالي، قزوين، قم، كردس��تان، كرمانشاه، 
گلستان، لرستان، مازندران، مركزي و همدان نيز آنگونه 
كه در طرح افزايش تعداد نمايندگان ديده شده، هر كدام 
يك نماينده به تعداد نمايندگان آنها افزوده خواهد شد. 
اس��تان  هاي چهارمحال و بختياري و زنجان نيز بدون 
افزايش تعداد نمايندگان باقي مي مانند و فقط حوزه هاي 
انتخابيه آنها اصلاح مي ش��ود. در اين بين، استان هاي 
كهگيلويه و بويراحمد، ايلام، گيلان و سمنان بدون تغيير 
در حوزه هاي انتخابيه و بدون افزايش تعداد نمايندگان و 

به شيوه قبلي به كار خود ادامه خواهند داد.
اگرچه اين دو طرح در مجلس در دس��ت بررسي است؛ اما 
نمايندگان مي گويند كه اگر لايحه جامع انتخابات در هر 
مرحله از بررسي اين طرح ها به مجلس بيايد، مجلس اين 

طرح ها را كنار گذاشته و لايحه دولت را بررسي مي كند.

قاضیسراجدرگفتوگوباخبرنگارانتشریحکرد

يک بازنشسته متخلف هم نداريم
گروه ايران|

در ش��رايطي كه رسانه هاي مخالف دولت طي هفته هاي 
اخير انتقادات فراوان��ي را از دولت در خصوص عدم اجراي 
صحيح قانون  منع به كارگيري بازنشس��تگان مطرح مي 
كردند؛  رئيس س��ازمان بازرس��ی بابيان اينکه باتوجه به 
اجرای قانون منع به کارگيری بازنشستگان، حتی يک مورد 
فرد مشمول در ادارات دولتی نداريم، گفت:به برخی هاکه 
مشمول ابهاماتی می شدند فرصت ارائه مدارک داده شد. 
قاضي س��راج همچنين از ورود سازمان بازرسي به فرآيند 
سفرهاي خارجي مسئولان در كشور خبر داد و اعلام كرد 
كه اين سفرها را مورد بررسي دقيق قرار خواهد داد.   ناصر 
سراج ، در پاسخ به اين سوال که قرار بود پس از ابلاغ و اجرای 
قانون منع به کارگيری بازنشستگان، سازمان بازرسی ورود 
جدی تری به اين موضوع داشته باشد. آيا گزارشی از تخلفات 
در اين رابطه از سوی نهادها و دستگاه های مختلف به بازرسی 
گزارش شده است، گفت: ما قانون را اجرا کرديم و تقريبا تا 
جايی که بنده می دانم بازنشسته ای که با شرايط قيد شده در 
قانون سرکار باشد، نداريم مگر برخی که ترديدی در رابطه با 
قانون از جمله وضعيت جانبازی يا ابهامی در رابطه با وضعيت 

اشتغال آنان وجود داشته باشد. او از رسانه ها خواست اگر 
کسی از مسئولان دولتی که مشمول اين قانون می شود و 
هنوز مشغول به کار است را به سازمان بازرسی معرفی کنند.

      ارائه مهلت به برخی از بازنشسته ها برای ارائه 
مدارک

رئيس سازمان بازرسی کل کشور افزود: به همه دستگاه ها و 
مديران کتبا ابلاغ کرديم و آنها هم گزارش های خود را در اين 
رابطه ارسال می کنند. ما هم پيگير اين موضوع هستيم مگر 
جايی که ابهام وجود داشته باشد برای اينکه حق کسی ضايع 
نشود، مقداری کوتاه می آييم تا مسئله ابهام به طور کامل 
رفع شود. او در پاسخ به مهر در خصوص اين سوال که اين 
کوتاه آمدن يعنی بازه زمانی خاصی به اين افراد داده می شود 
و آيا اين مهلت تا زمانی است که قانون خاصی بيايد، گفت: 
خير، اين طور نيست. اين مهلت تا وقتی که افراد مدارک و 
مستندات خود را ارائه دهند، است. مثلا فرض کنيد کسی 
ادعا می کند که من طبق قانون ماده 6۰ می تواند اعاده به کار 
شود و دنبال اين موضوع هستم ولی چند روز طول می کشد 
يا مثلا برخی ها ادعا می کنند که حقوقشان را از دستگاه های 

دولتی نمی گيرند و نهاد آنها زيرمجموعه شرکت ها و بانک ها 
شده يا به نحوی به بخش خصوصی واگذار شدند. اين موارد 
مشمول ابهامات می شود. رئيس سازمان بازرسی کل کشور 
ادامه داد: منتهی اگر يک درصد هم حدس بزنيم که فردی 
بازنشسته است و بايد برود قطعا با آن برخورد کرده و اقدامات 

لازم و قانونی را اجرا می کنيم.

      حکم ديوان عدالت اداری لحاظ می شود
سراج در پاسخ به اين سوال که آيا اين موضوع متفاوت از بحث 
شکايت مدعيان به ديوان عدالت اداری است، تصريح کرد: ما 
اينها را هم لحاظ کرده و اقدام می کنيم. اگر ديوان بعدا رای به 

نفع فردی دهد قطعا حکم اجرا می شود.
رئيس سازمان بازرسی کل کشور در ادامه و در پاسخ به اين 
سوال که نمايندگان اين س��ازمان در سايپا و ايران خودرو 
مستقر بودند و قرار بود گزارشی از اقدامات اين دو شرکت 
خودروسازی ارائه دهند. آيا گزارشی در اين رابطه واصل شده 
است، گفت: نمايندگان ما هميشه مستقر هستند. در رابطه 
با قيمت گذاری هم بايد بگويم که يک جايی و نهادی بايد 
قيمت گذاری کند و ما روی آن قيمت گذاری نظارت کنيم. ما 

خودمان نمی توانيم بگوييم که فلان ماشين چه قيمتی دارد، 
ماشين های تا ۴۵ ميليون تومان به شورای رقابت برگشت که 
طبق قانون آن را از شورا گرفتند و به سازمان حمايت از حقوق 
مصرف کنندگان دادند. س��راج گفت: بر اساس قيمت اين 
سازمان، ما ورود کرده و بررسی می کنيم که آيا يک شرکت 
خودروس��ازی تخلفی را انجام داده است يا خير، که هنوز 
به طور کامل اين قيمت گذاری ها انجام نشده است. بر اساس 
قيمت اين سازمان، ما ورود کرده و بررسی می کنيم که آيا 
يک شرکت خودروسازی تخلفی را انجام داده است يا خير.

      ورود س�ازمان بازرس�ی به س�فرهای خارجی 
دولتی ها

رئيس سازمان بازرس��ی کل کشور همچنين در پاسخ به 
اين سوال که آيا در رابطه با سفرهای غيرضروری مسئولان 
دولتی، سازمان بازرسی ورود کرده و تخلفی را اعلام کرده 
اس��ت، گفت: هيات ۵ نفره ای در دولت موظف هس��تند 
بر اساس سياست هايی که دولت اعلام می کند،نسبت به 
اين موضوع ورود لازم را داش��ته باشند. به عنوان مثال من 
می خواهم به خارج از کش��ور بروم بايد اين مسئله در آن 
هيئت اعلام کنم. آنها بررس��ی می کنند که آيا بنده حايز 
شرايط اعلام شده هستم يا خير اگر نبودم جلوی سفر برنده 
گرفته می شود. سراج اظهار داشت: تاکنون تخلف خاصی 
در اين رابطه گزارش نشده است. اگر موضوعی باشد قطعا 

بررسی می شود.

او در پاس��خ به اين سوال که يکسری اعزام ها در بازه زمانی 
جام جهانی از مرجع بيت المال و از سوی نهادهای مختلف 
صورت گرفته، بسياری از آنها ضروری نبود. آيا اين موضوع 
هم بررسی شده است، گفت: طبق قانون آنهايی که اجازه  
قانونی نداشتند پيگيری می شود. چرا که ما در اکثر نهادها 

مستقر هستيم.

      شهرداری نبايد وجوه دريافت کند
سراج در پاسخ به اين سوال که نتيجه استقرار بازرسی در 
شهرداری و به ويژه در معاونت حمل و نقل در راستای بررسی 
طرح ترافيک به کجا رس��يد، گفت: نمايندگان ما در حال 
بررسی موضوع هستند به خصوص در رابطه با طرح ترافيک 
اختلافاتی مطرح است. نيروی انتظامی در رابطه با نحوه ورود 
و خروج از طرح زوج و فرد اختلافاتی با ش��هرداری دارد که 
هنوز حل نشده است. او در واکنش به اين نکته که شهرداری 
تهران  در رابطه با طرح ترافيک، وجوهی را جديدا می گيرد، 
گفت: نيروی انتظامی اعلام کرده که شهرداری حق اين کار 
را ندارد و اين موضوع مخصوص ناجا و به طور ويژه راهنمايی 
و رانندگی است که آنها بايد ورود کنند. اين موضوع هم از 
موضوع های اختلافی است که نياز به زمان بيشتری دارد. 
مواردی که شهرداری اعلام می کند و وجوهی که به بحث 

عوارض اضافه می کند خلاف قانون اعلام شده است.
مواردی که شهرداری اعلام می کند و وجوهی که به بحث 

عوارض اضافه می کند خلاف قانون اعلام شده است.

سياستهايامریكادرمنطقه
دفنشدهاست

جانشين فرمانده كل سپاه 
پاس��داران گفت: ام��روز ما 
شاهد عقب نشيني آشكار 
امريكايي ه��ا در س��وريه 
هس��تيم ك��ه ب��ه معناي 
شكست و دفن سياست ها 
و اس��تراتژي هاي امريكا در 
منطقه اس��ت. به گزارش مهر، س��ردار حسين سلامي 
ديروز در حاشيه همايش علمي تخصصي »چهل سال 
توطئه، چهل سال مقاومت« اظهار داشت: هرچه حجم 
توطئه هاي دش��من عليه ملت ايران بيش��تر مي شود، 
تاثيرات آن كمتر مي شود و ما اين مس��اله را در ميدان 
تحريم هاي اقتصادي هم مشاهده مي كنيم. او ادامه داد: 
قرار بود در روز سيزدهم آبان امسال تحريم هاي جديد 
امريكا عليه ملت ايران اعمال شود، برخي تصور مي كردند 
كه آشوبي در اقتصاد ايران توليد مي شود در حالي كه از آن 
روز به بعد ما به ثبات و آرامش بيشتري در اقتصاد كشور 
رسيديم. سردار س��لامي گفت: ظرفيت هاي عظيمي 
در كش��ور و ملت ايران وجود دارد و مهم ترين س��رمايه 
ملت ايران در برابر فشارهاي اقتصادي، سياسي، رواني و 
ارعاب هاي نظامي، قوت ايمان و آگاهي ملت ايران است.او 
افزود: مردم ايران به اين درك و حقيقت رسيده اند كه براي 
سعادتمند شدن در جهان امروز هم بايد قدرتمند شوند و 
هم بايد ايستادگي كنند و ملت ايران هيچ وقت نمي شكند.

وحدتبههمبخورد،همهلطمه
ميبينند

آيت الله مكارم شيرازي با 
اش��اره به شرايط حساس 
كش��ور، حف��ظ و تقويت 
وح��دت در جامعه را يك 
اصل مهم و حياتي عنوان 
و تاكيد كرد: اگر ش��رايط 
فعلي كشور را درك نكنيم و 
وحدت به هم بخورد همه لطمه مي بينند، اصلاح طلب 
و اصولگرا هم ندارد؛ همه بايد مشكلات كشور را مدنظر 
داشته باشند. به گزارش ايسنا، اين مرجع تقليد در 
ديدار علي لاريجاني رييس مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به مشكل گراني ها در كشور، بخشي از اين مشكل 
را ناش��ي از بي انصافي برخي از كسبه و تجار عنوان و 
تصريح كرد: عده اي كه ب��الا رفتن ارز را عامل گراني 
اجناس و محصولات خود مي دانستند اكنون با پايين 
آمدن قيمت ارز و دلار حاضر نيستند قيمت ها را پايين 
بياورند. مكارم شيرازي در بخش ديگري از سخنان 
خود از پرداختن زودهنگام برخي از سياس��يون به 
مسائل انتخاباتي انتقاد كرد و گفت: اين عده بايد شرايط 
حساس كشور را درك كنند و بدانند ما گرفتاري هاي 
مهم ت��ري داريم. وي همچنين س��اماندهي فضاي 
مجازي را يك اصل مهم خواند و بيان كرد: بايد بطور 
جدي به فكر اصلاح اين فضا بود؛ اگر فضاي مجازي يله 
و رها باشد بسياري از تدبيرها را مي توانند به هم بزنند.

نمایندهخاطيرامجازات
واصلاحاتراازخودآغازكنيد

رييس هيات مديره ديده بان 
شفافيت و عدالت در نامه اي 
به رييس و اعض��اي هيات 
رييس��ه مجلس خواستار 
مجازات نماينده س��راوان 
به دلي��ل اهانت و هتاكي به 
كارمند گمرك حين انجام 
وظيفه ش��د وگره زدن اين اتفاق را به مس��ائل قومي و 
مذهبي، اقدامي ضد امنيتي و مغاير با وحدت ملي دانست.  
در نامه »احمد توكلي« به رييس و اعضاي هيات  رييسه 
مجلس شوراي اسلامي آمده است: طبق ماده 23 قانون 
آيين نامه داخلي مجلس، »رييس مجلس و ساير اعضاي 
هيات رييسه در مورد انجام وظايف محوله در اين آيين نامه 
در برابر مجلس مسووليت مشترك دارند.« و بند ۱۱ ماده 
22 يكي از وظايف هيات رييسه را » حفظ شأن و منزلت و 
اقتدار مجلس و دفاع از حقوق و جايگاه قانوني نمايندگان« 
مقرر مي كند. همچنين در قانون نظارت مجلس بر رفتار 
نمايندگان مصوب ۱3۹۱، ذي��ل مبحث پنجم قانون 
آيين نامه داخلي مجلس، به عنوان جزئي از آيين نامه آمده 
است، اجراي صحيح قانون نظارت نيز بر عهده شماست.  
اين نامه ادامه داده است: بي شك ماجراي رفتار زشت و 
مجرمانه آقاي محمد باسط درازهي، نماينده مردم محترم 
سراوان آسيب جدي به شأن و منزلت و اقتدار مجلس وارد 

كرده و محتاج رسيدگي عادلانه و قاطعانه است.

بایددستازاستيضاح
برداشت

عضو كميسيون آموزش و 
تحقيقات مجلس شوراي 
اسلامي، اس��تيضاح را در 
ش��رايط كنوني به صلاح 
كش��ور ندانس��ت و گفت: 
بايد دست از اين مسلسل 
اس��تيضاح برداش��ت و با 
گفت وگو، سوال و تذكر مس��ائل را حل كرد. عليرضا 
س��ليمي در گفت وگو با ايرنا درباره استيضاح وزيران 
افزود: من در اين شرايط استيضاح را به صلاح كشور 
نمي دانم، مگر وضعيت واقعا به جايي برسد كه ناچار 
ش��ويم.  وي يادآور ش��د: يك ضرب المثل داريم كه 
مي گويد آخرين درمان داغ زدن است يعني استيضاح 
آن مرحله آخر است كه متاسفانه بعضي ها در همان گام 
اول به سراغ استيضاح مي روند در حالي كه با گفت وگو، 
س��وال و تذكر حتما بعضي از مس��ائل حل مي شود.  
نماينده مردم محلات گفت: نمي ش��ود كه در بحث 
استيضاح احساسي عمل كرد متاسفانه بعضي از مسائل 
ما تابع احساسات ش��ده كه اين دارد به كشور آسيب 
مي زند، بايد دست از اين مسلسل استيضاح برداشت و با 
گفت وگو مسائل كشور را حل كرد. اين عضو كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس تاكيد كرد: مردم امروز از 
نمايندگان مجلس خود رفع مشكلات را مي خواهند. 

امروز سفره مردم كوچك شده است.

افقپيشرويماتا۵۰سال
آیندهمشخصشدهاست

رييس دانشگاه دفاع ملي 
گفت: افق پيش روي ما تا 
٥٠ س��ال آينده مشخص 
شده است و انقلاب اسلامي 
امروز قوي ت��ر از هر زمان 
ديگري، با اقتدار ايس��تاده 
اس��ت. به گزارش س��پاه 
نيوز، سردار احمد وحيدي طي سخناني در نشست 
شنبه هاي انقلاب كه در دانشگاه دفاع ملي برگزار شد 
با تاكيد بر اينكه انقلاب اسلامي در آستانه يك جهش 
قرار دارد، گفت: در چهل س��ال گذش��ته توطئه ها و 
دشمني هاي پيچيده اي عليه ما وجود داشته كه هر 
كدام از آنها براي نابودي يك كش��ور و منطقه كافي 
است. وي گفت: يكي از توطئه هاي بين المللي در ٤٠ 
سال اخير عليه ملت ايران مساله حقوق بشر است كه 
اخيرا هم بيانيه اي عليه ما صادر كردند؛ اين در حالي 
اس��ت كه سعودي با ٣٠ هزار زنداني سياسي و جنگ 
و كش��تار مردم يمن و سطح پايين حقوق بشر، عضو 
شوراي حقوق بشر سازمان ملل است. وحيدي تروريسم 
را توطئه ديگري دانست كه عليه جمهوري اسلامي به 
كار بسته اند و اظهار كرد: مي گويند ايران كشور حامي 
تروريسم است در حالي كه رژيم صهيونيستي رسما 
ترورهاي خود مانند ترور فتحي شقاقي يا دانشمندان 
هسته اي ما را اعلام كردند و ابايي هم از بيان آن ندارند.
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گزارش»تعادل« از بودجه شركت هاي دولتي در سال 98

يك كارشناس اقتصادي در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

كاهش 44 درصدي ماليات شركت ها به دليل ركود

جلوگيري از تبديل يارانه ارزي به رانت 

گروه اقتصاد كلان| هادي سلگي| 
بودجه ش��ركت های دولتی در لايحه حدود 1274 هزار 
میلیارد تومان درج ش��ده است كه نسبت به ارقام مصوب 
بودجه شركتها در سال جاري )839 هزار میلیارد تومان(  

حدود 51.8 درصد رشد كرده است. 
مطابق لايحه بودجه سال 98 میزان درآمدهاي شركت هاي 
دولتي 1045 هزار میلیارد تومان و در س��وي مقابل براي 
هزينه ها 992 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده است. 
در حالي كه در قانون امسال میزان درآمدهاي شركت هاي 
دولتي 640 هزار میلیارد تومان و میزان هزينه ها 593 هزار 
میلیارد تومان درنظر گرفته شده است. مقايسه اين ارقام 
نشان مي دهد كه بودجه ش��ركت هاي دولتي در قسمت 
درآمدها رشدي 63.2 درصد و در قسمت هزينه ها رشدي 
55.4 درصدي دارند. اين در حالي اس��ت كه طبق لايحه 
بودجه 98 مالیات دهي اين شركت ها براي سال آينده به 

میزان 44.8- درصد كاهش خواهد يافت. 
سبحانیان، مدير دفتر بودجه مركز پژوهش هاي مجلس 
در گفتگو با »تعادل« اظهار ك��رد كه دلیل اصلي افزايش 
بودجه شركت هاي دولتي افزايش نرخ ارز است و از سوي 
ديگر كاهش مالیات دهي آنها هم به خاطرپیش بیني ركود 

اقتصادي و زياندهي شركت ها در سال آينده بوده است. 
به گزارش »تع��ادل« بودجه به دو بخش بودجه عمومی و 
بودجه شرکتها تقسیم می شود.بودجه عمومي درواقع همان 
چیزی است که از آن به عنوان بودجه دولت می شناسیم، 
يعنی دخ��ل دولت )نفت و مالی��ات و ...( و خ��رج دولت و 
دس��تگاه های دولتی و ادارات )شامل حقوق و دستمزد و 
مخارج عمرانی و ...(. بودجه شرکت ها به دلیل مختلف فنی، 
حقوقی و اجرايی و البته نیاز به فرصت کافی، در مجلس به 
طور کامل بررسی نمی شود. هرچند، قاعدتاً به دلیل آنکه 
اين شرکت ها سرمايه عمومی هستند، از بابت حقوق مردم 
و نمايندگان مردم در مجلس بايد دخل و خرج و کارآيی آنها 
بررسی شود. در كل اين موضوع علاوه بر آنکه زمان زيادی 
را به خود اختصاص می ده��د، لازمه آن ارائه گزارش هايی 
از عملکرد ش��ركت ها در سال های گذشته است كه عملا 
اين كار نیز در فرصت زمانی محدود بررسی بودجه صورت 
نمی گیرد، بنابراين غالباً آنچه در لايحه درج می ش��ود، به 

تصويب نمايندگان مجلس می رسد.
 سهم عمده ای از مصارف بودجه شرکت های دولتی، بانکها و 
مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت، از منابع داخلی آنها تأمین 
می شود که با پیشنهاد هیات های مديره در مجامع عمومی 
يا شوراهای عالی مربوط تصويب می شود و جهت درج در 
لايحه بودجه به سازمان مديريت و برنامه ريزی کشور ارسال 

می شود. البته رويکرد مطلوب اين است كه فرآيند بودجه 
ش��ركت ها به همان صورتی كه بیان شد، به مجلس ارائه 
شود، اما در بیشتر شركت ها عملا اين سازمان برنامه و بودجه 
است كه بودجه شركت ها را تنظیم و در لايحه بودجه درج 
می كند. اين رويه مشکل بودجه ريزی شركت ها را دو چندان 
ساخته است. در واقع معلوم نیس��ت دقیقاً نقش مجامع 
عمومی شركت های دولتی، نقش سازمان برنامه و بودجه و 
نقش قانونگذار در رسیدگی به بودجه شركت های دولتی و 
بانک ها چیست. درواقع يکی از ابهامات کنونی بودجه ريزی 
در کش��ور، نامعلوم بودن نقش نمايندگان در رسیدگی به 

بودجه شرکت های دولتی و بانک هاست.
اگر توجه كنیم كه رقم بودجه ش��ركتهاي دولتي معمولا 
نزديك به دوونیم برابر بودجه دولت است و مأموريت های 
مهمی از تولید و ص��ادرات نفت و گاز تا عملیات بیمه ای و 
بانکی را برعه��ده دارند. میزان هزينه زا بودن فرآيند مبهم 
رسیدگی و نظارت به بودجه آنها و عوارض متعدد مرتبط با 
آن بیشتر مشخص می شود. اگر بخواهیم اين مسئله را تا حد 

اخبار روزمره رديابی كنیم، شايد بتوان مسئله حقوق های 
موسوم به حقوق های نامتعارف كه در افواه عمومی به نجومی 

معروف شده است، را نیز به آن ربط داد.

   وضعيت شركت ها در لايحه بودجه 98 
بودجه ش��ركت های دولتی در لايحه حدود 1274 هزار 
میلیارد تومان درج شده اس��ت كه نسبت به ارقام بودجه 
مصوب بودجه شركتها در سال جاري )839 هزار میلیارد 
تومان(  حدود 51.8 درصد رش��د كرده اس��ت.در بودجه 
شركتها دو بخش مجزا اس��ت كه لازم است بررسی شود: 
حسابهای جاری شركتها و حسابهای سرمايه ای شركتها. در 
حسابهای جاری جريان درآمد، هزينه، مالیات و سود سهام 
شركت برای سال آينده شركت مشخص می شود. در بخش 
حسابهای سرمايه ای مشخص می شود كه شركتها از چه 
محلی منابع لازم را به دست می آورد )از ذخاير و اندوخته ها، 
از منابع بودجه دولت، وام ها و تسهیلات بانکی و..( و صرف چه 
مخارجی )طرح های تملک دارايی سرمايه ای، بازپرداخت 

تسهیلات و...( می كنند. ارقام مربوط به لايحه بودجه سال 
98 نشان مي دهد از كل منابع شركت هاي دولتي  1045 
هزار میلیارد تومان به درآمدها اختصاص دارد و در س��وي 
مقاب��ل هم از كل مصارف 992 هزار میلی��ارد تومان براي 
هزينه هاي جاري در نظر گرفته شده اس��ت. اين ارقام در 
مقايسه با قانون بودجه سال جاري رشد چشمگیري داشته 
است. در قانون امسال میزان درآمد شركت هاي دولتي 640 
هزار میلیارد تومان و میزان هزينه ها 593 هزار میلیارد تومان 
درنظر گرفته شده است. مقايسه اين ارقام نشان مي دهد كه 
بودجه شركت هاي دولتي در قسمت درآمدها رشدي 63.2 
درصد و در قسمت هزينه ها رشدي 55.4 درصدي دارند. 
اين رشد درآمدها و هزينه ها در حالي صورت گرفته است 
كه میزان مالیات اين شركت ها در بودجه سال آينده نسبت 
به میزان مصوب امسال كاهش قابل توجهي داشته است. 
مقايسه رقم مالیات ها نشان مي دهد درحالي در بودجه 98 
میزان مالیات ها 5.4 هزار میلیارد تومان درنظر گرفته شده 
كه اين رقم در قانون امس��ال 9.8 هزار میلیارد تومان بوده 

است. بدين معني كه 44.8- درصد از میزان مالیات هاي اين 
شركت ها كاسته خواهد شد. همچنین در بخش مصارف كه 
يك بخش اصلي آن مربوط به سود سهام مي شود، مقايسه 
اين ارقام نشان مي دهد كه رديف هزينه اي) 50درصد سود 
ويژه( در  سال جاري 15.5 هزار میلیارد تومان است در حالي 
كه براي سال آينده 6.7 هزار میلیارد تومان درنظر گرفته 
شده است. اين ارقام نشان مي دهد كه جريان سوددهي اين 

شركت ها در سال آينده به شدت كاسته مي شود. 
ارقام مربوط به حساب هاي سرمايه اي شركتهاي دولتي 
در لايحه بودجه س��ال آينده نشان  مي دهد كه در بخش 
دارايي هاي خارجي شركت ها در بخش درآمدها رشدي 
تقريبا دو برابر نسبت به سال گذش��ته داشته است.  اين 
رديف درآمدي در س��ال جاري 2.2 هزار میلیارد بوده كه 
در س��ال آينده به 4.1 هزار میلیارد تومان خواهد رسید. 
اين موضوع عمدتا به دلیل افزايش قیم��ت دلار رخ داده 
است. همچنین در بودجه سال آينده در قسمت درآمدها،  
77 هزار میلیارد تومان تسهیلات بانكي داخلي، 42 هزار 
میلیارد تومان وام هاي خارجي و 88 هزار میلیارد تومان 
هم مختص به ساير دريافت ها است. در حالي كه  در قانون 
بودجه سال جاري 60 هزار میلیارد تومان تسهیلات بانكي 
داخلي، 41.5 هزار میلی��ارد تومان وام خارجي و 79 هزار 
میلیارد تومان به ساير دريافت ها اختصاص داده شده است. 
سبحانیان، مدير دفتر بودجه مركز پژوهش هاي مجلس در 
گفتگو با »تعادل« درباره اين موضوع چنین توضیح مي دهد 
كه علت اصلي افزايش بودجه شركت هاي دولتي به افزايش 
نرخ ارز برمي گردد. به گفته وي چون شركت هاي گاز و نفت 
و بانك مركزي اقلام اصلي شركت هاي دولتي را تشكیل 
مي دهند و اين ش��ركت ها درآمدهاي اصلي ش��ان ارزي 
است، لذا با افزايش قیمت ارز بودجه اين شركت ها متقارن 
با آن ها افزايش مي يابد. شركت نفت به تنهايي سالانه 6 هزار 
میلیارد تومان درآمد ارزي دارد و به همین دلیل اثر نرخ ارز بر 
بودجه آن مستقیم است.اين كارشناس اقتصادي در زمینه 
كاهش مالیات پرداختي آن ها هم گفت: اين موضوع احتمالا 
به دلیل پیش بیني كاهش سوددهي شركت هاي دولتي رخ 
داده است. به طور مثال زماني كه شركت هاي دولتي نفتي 
كمتر بتوانند نفت بفروشند و از سوي ديگر بانك مركزي 
هم ارزهايي كه از اين طريق بدست مي آورد كاهش يابد، 
قدرت مالیات دهي آنها كاهش مي يابد.به گفته سبحانیان 
بسیاري از شركت هاي دولتي همانند شركت هاي ديگر به 
دلیل ركود اقتصادي و رشد منفي )پیش بیني سال آينده( 
ممكن است دچار زياندهي شوند، بنابراين مالیات دهي آنها 

كاهش يافته است. 

اميرعباس اذرم وند|
ريیس كمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با بیان 
اينكه حدود 14 میلیارد دلار امس��ال و نیز س��ال آينده به 
كالاهاي اساسي اختصاص يافته است افزود: »قیمت اين 
كالاها در بازار متناسب با ارز 4 هزار و 200 توماني تخصیص  
يافته نیست.« اين امر سبب شده تا نماينده كرمان در مجلس 
به دنبال يافتن راهكارهايي باش��ه كه ب��ه اين وضعیت در 
اقتصاد كشور خاتمه دهد. چنانچه ارز ارزان قیمت در اختیار 
كالاهايي خاص قرار گیرد تا قیمت آن ارزان بماند ولي در 
عمل چنین چیزي محقق نش��ود، به معناي وجود رانت و 

فساد در اقتصاد است. 
به گزارش تعادل، اخیرا پورابراهیمي گفته است: در نشستي 
كه سه شنبه هفته گذشته اعضاي كمیسیون اقتصادي با 
وزراي اقتصادي و مس��وولان دستگاه هاي نظارتي برگزار 
كردند راهكارهايي ب��راي افزايش نظارت دولت بر قیمت 
كالاهاي اساسي در نظر گرفته شد و اگر در كاهش قیمت 
اين كالاها اتفاقي نیفتد نشان دهنده رانت در اقتصاد كشور 
است و استمرار اين مساله به هیچ وجه نمي تواند ادامه يابد. 
اولويت نخست ما اين است كه دولت بتواند با سیاست هاي 
نظارتي و مديريت و تنظیم بازار قیمت كالاهاي اساسي را 
بر اس��اس ارز 4 هزار و 200 توماني قرار دهد اما در غیر اين 
صورت پیشنهاد كمیسیون اقتصادي مجلس تخصیص 
مابه التفاوت يارانه بین قیمت ارز تخصیص يافته به كالاهاي 

اساسي و قیمت اين كالاها در بازار است.
پورابراهیمي همچنین به تسنیم اظهار كرده است: حدود 
100هزار میلیارد تومان منابع مابه التفاوت قیمت كالاهاي 
اساسي بر اساس ارز 4 هزار و 200 توماني و قیمت اين كالاها 
در بازار اس��ت. اين رقم معادل يك چهارم بودجه عمومي 

دولت در سال 98 است و بايد براي آن تصمیم گیري شود.
در همین رابطه يك كارشناس اقتصادي معتقد است دولت 
با ورود به مساله تامین و توزيع كالاهاي اساسي از يك سو 

مي تواند جلوي منفعت طلبي رانت جويان را بگیرد و از سوي 
ديگر نیز دستگاه هاي نظارت با تمركز بر يك بخش خاص 
مي توانند به راحتي بازرسي هاي لازم را انجام دهند. ريیس 
كمیس��یون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي همچنین 
درب��اره ضرورت اعمال نظارت گفته اس��ت: اگر نظارت بر 
قیمت ها انجام نش��ود مابه التف��اوت اين قیمت كه بخش 
عمده اي از آن اكنون به رانت تبديل و در واسطه گري از جیب 
مردم خارج مي شود بايد به جیب مردم بازگردانده شود. بر 
اساس سازوكاري كه براي اين كار در نظر گرفته شده است 
سرانه هر فرد در مابه التفاوت مشخص و اين سرانه در قالب 
كارت اعتباري به خانوار داده مي ش��ود. بر اساس اين طرح 
قیمت كالايي كه م��ردم پرداخت مي كنند همان قیمت 
ترجیحي اس��ت و مابه التفاوت آن بر اساس سرانه از كارت 
اعتباري پرداخت مي ش��ود.ريیس كمیسیون اقتصادي 
مجلس ش��وراي اس��لامي همچنین با بیان اينكه اكنون 
كالاهايي كه با ارز 4 هزار و 200 توماني وارد مي شود با ارز 
آزاد در مرزها صادر مي ش��وند افزوده است: با اجراي طرح 
كارت اعتباري جلوي قاچاق كالاهاي اساسي كه اتلاف منافع 

عمومي ملت است گرفته مي شود.

   دول�ت تامين و توزيع كالاهاي اساس�ي را 
به دست گيرد

آلبرت بغزيان، مدرس اقتصاد دانشگاه تهران، در گفت وگويي 
كه با تعادل داش��ته اس��ت، چنین گفته است: به نظر من 
سیاس��ت ارزي كه بانك مركزي از ابتداي سال جاري در 
پیش گرفت، از ابت��دا ضعف هاي خود را نش��ان داد. مثلا 
مشخص بود با ايجاد محدوديت بر میزان ارزي كه به افراد 
داده مي ش��ود و ندادن آن به همه افراد، در هر حال موجب 
سوءاس��تفاده هاي جدي خواهد شد. مشكلي كه ريیس 
كمیسیون اقتصادي مجلس نیز به آن اشاره دارد از همین جا 
ناشي مي شود كه در هر تصمیمي كه از بالا اتخاذ مي شود به 

سرعت سوءاستفاده كنندگان راه هاي مختلف را براي نفوذ و 
يافتن منافع خود مي يابند و اين پروژه ها را با مشكل مواجه 
مي كنند.او ادامه داده است: در اين مورد هم شاهد هستیم 
با وجود اختصاص میزان زيادي ارزهاي چهار هزار و 200 
توماني به كالاهاي اساسي، همچنان مشكلات ادامه دارد. 
به همین دلیل فكر مي كنم دولت بايد مانند سال هاي ابتداي 
انقلاب وارد شود و قیمت گذاري و توزيع كالاها را به دست 
بگیرد. در اين صورت دولت از آن جايي كه خود وارد كننده 
كالاهاي اساسي است، مي تواند قیمت گذاري را هم انجام 
دهد و حتي با توزيع آنها اجازه گران فروش��ي و احتكار را از 

سوءاستفاده كنندگان سلب كند.
اين مدرس دانشگاه تهران تاكید كرده است: به هر حال يك 
راهي را در كشور رفتیم و اكنون در میانه آن قرار داريم، به 
همین دلیل فكر نمي كنم بهترين كار اين باشد كه به كلي 
مسیر را عوض كنیم و به راهي ديگر برويم . به نظر من بهتر 

است همین رويه فعلي را با انجام اصلاحاتي ادامه دهیم. 
اين كارشناس اقتصادي با تاكید بر ضرورت تامین كالاهاي 
اساس��ي از دولت هم گفته است: دولت به راحتي مي تواند 
تامین اين كالاها را به دست بگیرد و از طريق شركت بازرگاني 
زير مجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت كالاهاي مورد 
نیاز خود را وارد كش��ور كند. همچنین مي تواند اينها را از 
طريق مراكزي كه در سراسر كشور وجود دارد عرضه كند. 
نكته مثبت كار در اين است كه آن گاه دستگاه هاي نظارتي 
مي توانند با تمركز بر يك بخش جلوي فساد را بگیرند. به 
بیان ديگر اين كار س��هولت در نظارت و بازرسي را ممكن 
مي كند. حال آنكه در روش فعلي و با توجه به كاستي هاي 

جدي اطلاعاتي در كشور بسیار سخت است.
او افزوده است: با اختصاص ارز ارزان قیمت و تجاربي كه از 
گذشته داشتیم، شاهد بوديم كه حتي تولیدكننده اي كه 
ارز ارزان قیمت مي گیرد به راحتي حاضر نیست قیمت ها را 
كاهش دهد. اين میان بايد به مشكل اخلاقي كه وجود دارد 

هم توجه كرد؛ بسیار ناراحت كننده است كه در ايران بخش 
زيادي از اف��راد به ويژه فعالان اقتصادي تنها منافع خود را 
در نظر مي گیرند و اهمیتي براي تاثیر اجتماعي رفتار خود 
قائل نیستند. اين میان هر راهي هم در دستور باشد باز هم 
هستند افرادي كه منافذ را مي يابند و زمینه هاي سوءاستفاده 

را فراهم كنند. 

   ضرورت تنبيهات سنگين تر براي مفسدان
وي در رابطه با نقش نهادهاي نظارتي همچنین گفته است: 
دقیقا نمي دانم مشكل نهادهاي نظارتي در كشور چیست 
ولي از آنها توقع مي رود فساد را كشف كنند. در بسیاري از 
تصمیماتي كه اتخاذ شده فساد تاثیرات سو فراواني به همراه 
داش��ته، از ماجراي كارت هاي بازرگاني تا ارز ارزان قیمت، 
همگي به دست سوءاستفاده كنندگان مشكلاتي به وجود 
آمد. اين امر نیاز به تنبیهات سخت و سخت گیري هاي بیشتر 
را نش��ان مي دهد چرا كه دولت هر كاري مي كند عده اي 
فرصت طلب از راه مي رسند و به نفع خود عمل مي كنند. به 
هر حال عدم توجه كافي به اين مسائل از يك سو بر مشكلات 
اقتصادي كشور خواهد افزود و منابع را به تاراج مي برد و از 
سوي ديگر تنها به سود دلالان و مفسدان خواهد بود.بغزيان 
بیان كرده اس��ت: به هر حال وضعیت ديگر مانند گذشته 

نیست، شوخي نیست كشور ما زير فشار تحريم هاي امريكا 
قرار دارد كه اين امر س��بب مي شود، هم در فروش و هم در 
انتقال ارز و حتي واردات كالاهاي اساسي كشور با محدوديت 
مواجه است. درنتیجه دولت بايد انرژي فراواني را براي كنترل 
و كشف رانت و فساد بگذارد كه اين نیز هزينه هاي فراواني 
را به همراه دارد. به همین دلیل من فكر مي كنم اگر دولت 
خود به بحث كالاهاي اساسي ورود كند و تمام مسائل آن را 
از طريق شركت هاي خود بر عهده بگیرد، تاراج منابع كمتري 
رخ دهد. او با اشاره به سال هاي نخست انقلاب نیز گفته است: 
در سال هاي اول انقلاب نیز كشور همزمان درگیر جنگ و 
محدوديت هاي تحمیلي ابرقدرت ها بود اما اتفاقاتي مشابه 
آن چه ما در اين سال ها ديديم نمي افتاد. آن زمان هیچ مقام 
مسوولي از جايگاه خود سوءاس��تفاده نمي كرد، به كانادا 
پناهنده نمي شد و خانواده خود را مقدم بر جامعه نمي شمرد. 
به نظر من از دلايل ضعف  فعلي اول كاسته شدن از ارزش هاي 
اخلاقي در پهنه جامعه و دوم نبود تنبیهات كافي اس��ت. 
تنبیهات و مجازات براي بازدارندگي اعمال مي شوند و نه 
انتقال گرفتن و چنانچه اين تمهیدات كافي نباشند عملا 
نمي توانند به كشور و جامعه كمك كنند. به همین دلیل فكر 
مي كنم در اين بخش هم كاستي ها در كشور جدي است و 

بايد براي اين مسائل برنامه ريزي كافي داشت.
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مهر به نقل ازسازمان برنامه: بودجه سال 1398 به گونه اي 
تنظیم شده است كه تهديدهاي ناشي از تحريم هاي ظالمانه 
امريكا را به فرصتي براي كاهش مشكلات ساختاري اقتصاد 
ايران، افزايش تاب آوري اقتصاد و دستیابي به اهداف اقتصاد 
مقاومتي تبديل مي كند. رويكردهاي اصلي در بودجه 1398 
كل كشور، حفظ ثبات اقتصادي، مهار تورم، صیانت از تولید 
و اشتغال، مقابله فعالانه با تحريم ها و تامین معیشت مردم، 
ارتقاي شاخص هاي سلامت و عدالت اجتماعي است.لايحه 
بودجه سال 1398 كل كشور با منابع بودجه )اعم از منابع 
عمومي و اختصاصي( بالغ بر 4786 هزار میلیارد ريال تقديم 
مجلس شوراي اسلامي شد. بودجه سال 1398 به گونه اي 
تنظیم شده است كه تهديدهاي ناشي از تحريم هاي ظالمانه 
امريكا را به فرصتي براي كاهش مشكلات ساختاري اقتصاد 
ايران، افزايش تاب آوري اقتصاد ايران و دستیابي به اهداف 
مندرج در سیاس��ت هاي اقتص��اد مقاومتي تبديل كند. 
رويكردهاي اصلي در تدوين لايحه بودجه سال 1398 كل 

كشور، حفظ ثبات اقتصادي كشور، مهار تورم و صیانت از 
تولید و اشتغال، مقابله فعالانه با تحريم ها و تامین معیشت 
مردم، ارتقاي شاخص هاي سلامت و عدالت اجتماعي است. 
منابع عمومي كشور بالغ بر 4077 هزار میلیارد ريال است 
كه 51 درصد آن از مح��ل درآمدهاي عمومي، 36 درصد 
از محل منابع حاصل از واگذاري دارايي هاي س��رمايه اي 
و 13 درصد از محل مناب��ع حاصل از واگذاري دارايي هاي 
مالي محقق خواهد شد. مصارف عمومي كشور نیز در تراز با 
منابع عمومي كشور بالغ بر 4077 هزار میلیارد ريال است 
كه 79 درصد آن سهم اعتبارات هزينه اي، 15 درصد سهم 
اعتبارات تملك دارايي هاي س��رمايه اي و 6 درصد سهم 

اعتبارات تملك دارايي هاي مالي است.

   اصلاح�ات س�اختاري در لايحه بودجه س�ال 
۱۳98 كل كشور

- كاهش اس��تفاده دولت از درآمده��اي ارزي )از 27 

میلیارد دلار به 21.7 میلیارد دلار( 
- رويك��رد و برنامه ريزي دو س��اله درخص��وص پايداري 
بودجه، سیاست هاي اشتغال زايي و برنامه هاي حمايت از 
تولید و اشتغال، افزايش نقش بخش خصوصي در اقتصاد و 

كوچك سازي دولت و اصلاح نظام يارانه ها و قیمت گذاري
- صندوق هاي بازنشس��تگي كشوري و لشكري موظفند 
از ابتداي س��ال 1398، ضمن افزاي��ش كارآيي و بازدهي 
بنگاه ه��اي تحت پوش��ش خود اعتب��ار مورد نی��از براي 
مابه التفاوت هزينه مستمري بازنشستگان را نسبت به اعتبار 
مصوب قانون از محل منابع داخلي و ساير منابع حاصل از 
سرمايه گذاري خود تامین كنند در غیر اين صورت با برداشت 

مجاز از صندوق تامین شود.
- س��الانه 10  درصد از دانش آموزان تحت پوشش وزارت 
آم��وزش و پ��رورش را به صورت خريد خدم��ات از بخش 
غیردولتي واجد ش��رايط و ذي صلاح به ص��ورت آموزش 

رايگان اداره كند.

- از س��ال 1398 وزارت آموزش و پرورش تع��داد ادارات 
آموزش و پرورش را به تدريج به 62 واحد كاهش دهد.

- تعداد مراكز پژوهش��ي دس��تگاه هاي اجرايي در قالب 
واگذاري، انحلال يا ادغام به يك واحد كاهش يابد.

- تخصیص اعتبار به پروژه هاي فاقد مجوز ماده )23( قانون 
الحاق )2( يا پروژه هاي غیرحاكمیتي كه پیشرفت فیزيكي 
كمت��ر از 50 درصد دارند طي س��ال هاي 1398 و 1399 

ممنوع است.
- 50 درصد درآمد اختصاصي دستگاه اجرايي كه از محل 
فروش كالا و خدمات آن دس��تگاه نباش��د به خزانه واريز 

مي شود.
- مجوز ايجاد هرگونه واحد مراك��ز آموزش عالي ممنوع 
و واحدهاي كوچ��ك آموزش عالي در اس��تان در يكي از 

دانشگاه هاي بزرگ استاني ادغام يا مجتمع شوند.
- دانشگاه هاي وابسته به دس��تگاه اجرايي به وزارت علوم 

منتقل شوند.

- ايجاد واحدهاي اداري جديد در شهرستان ها و بخش ها 
ممنوع است.

- شناسايي،  حذف يا ادغام نهادها/ سازمان ها و فعالیت هاي 
موازي در دستگاه هاي اجرايي كه از بودجه عمومي استفاده 

مي كنند.

   ويژگي هاي كليدي بودجه
ويژگي هاي كلیدي كه در تهیه و تدوين لايحه بودجه سال 
1398 كل كش��ور مورد نظر دولت بوده است شامل موارد 

زير است: 
1.حمايت از معیشت عمومي، سلامت و عدالت اجتماعي

2. حمايت از تولید و اشتغال و افزايش نقش بخش خصوصي 
در اقتصاد كشور

3. توجه به حوزه علم و فرهنگ
4. افزايش شفافیت و انضباط بودجه اي

5. افزايش پايداري بودجه در مقابل تحريم ها و شوك ها
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گوشت در ريل گراني
متوسط قیمت  خرده فروشي برخي اقلام خوراكي 
نش��ان مي دهد كه در هفته پاياني پايیز، قیمت 
لبنیات و حبوبات با كاهش همراه بوده است، اما در 

مقابل گوشت قرمز و مرغ گران  شده اند.
به گزارش ايس��نا، بانك مركزي گزارش قیمت 
خرده فروش��ي برخي از مواد خوراكي در هفته 
منتهي به پايان آذرماه را منتشر كرده كه بر اساس 
آن قیمت 6 گروه از جمله گوشت قرمز و مرغ در 

تهران افزايش يافته اند.
اين گزارش حاكي از آن است كه قیمت خرده فروشي 
6 گروه از جمله تخم مرغ 2.6 درصد، برنج 0.2 درصد، 
میوه هاي تازه 1.1 درصد، گوش��ت قرمز دو درصد، 
گوشت مرغ 4.5 درصد و چاي 0.2 درصد نسبت به 

هفته قبل رشد داشته اند.
اين گزارش همچنین نشان مي دهد كه قیمت 
خرده فروش��ي چهار گروه لبنی��ات 0.8 درصد، 
حبوب 0.2 درصد، سبزي هاي تازه 1.4 درصد و 
قند و شكر 0.2 درصد نسبت به هفته قبل از آن 
كاهش داشته اند. قیمت روغن نباتي نیز در مدت 

مشابه ثابت بوده است.
در هفته مورد گ��زارش، در گروه لبنیات قیمت 
ماست پاستوريزه نسبت به هفته قبل معادل 3.3 
درصد كاهش ولي بهاي ماس��ت غیرپاستوريزه 
3.3 درصد، پنیر غیرپاستوريزه 0.1 درصد و شیر 
پاستوريزه 0.8 درصد افزايش داشت و قیمت ساير 
اقلام بدون تغییر بود، همچنین بهاي تخم مرغ 
معادل 2.6 درصد افزايش يافت و ش��انه اي 138 

هزار تا 240 هزار ريال فروش رفت.
در اين هفته، در گروه برنج، قیمت برنج وارداتي 
غیر تايلندي معادل 1.3 درصد كاهش و در مقابل 
بهاي برنج داخله درجه يك و درجه دو به ترتیب 

0.2 درصد و 1.4 درصد افزايش يافت.
در گروه حبوب نیز، قیمت لوبیا چیتي و لوبیا چشم 
بلبلي هريك معادل 0.2 درصد و لوبیا سفید 0.1 
درصد افزايش ولي بهاي س��اير اق��لام بین 0.2 

درصد تا 0.9 درصد كاهش يافت.
در هفته م��ورد بررس��ي، در میادي��ن زير نظر 
ش��هرداري پرتقال درجه دو، گلابي، هندوانه و 
موز عرضه كمي داشت و ساير اقلام میوه و سبزي 
تازه كه تعدادي از آنها از نظر كیفي در مقايسه با 
ساير میوه فروشي ها متفاوت بودند، به نرخ مصوب 

سازمان میادين میوه و تره بار عرضه  شد.
همچنین اين گزارش حاكي از آن اس��ت كه میوه 
فروشي هاي سطح شهر اقلام میوه و سبزي تازه را 
عرضه  كردند كه در گروه میوه هاي تازه قیمت سیب 
قرمز 0.4 درصد، پرتقال درجه دو 6.4 درصد، نارنگي 
1.1 درصد، لیمو ش��یرين 5.6 درصد و كیوي 1.9 
درصد كاهش، ولي بهاي ساير اقلام بین 0.3 درصد 
تا 7.2 درصد افزايش داشت و در گروه سبزي هاي 

تازه قیمت سبزي هاي برگي ثابت بود.
بهاي بادنجان معادل 3.2 درصد و سیب زمیني 
يك درصد افزايش ولي قیمت ساير اقلام بین 0.9 

درصد تا 4.5 درصد كاهش يافت.
در هفته مورد گزارش، بهاي گوش��ت گوسفند 
معادل 2.2 درصد، گوشت تازه گاو و گوساله 1.4 

درصد و گوشت مرغ 4.5 درصد افزايش داشت.
در اين هفته، قیمت قند و ش��كر هريك معادل 
0.2 درصد كاهش ولي بهاي چاي خارجي 0.2 
درصد افزايش ياف��ت و قیمت انواع روغن نباتي 

بدون تغییر بود.
آمارهاي منتش��ره بانك مرك��زي درباره قیمت 
خرده فروشي اقلام خوراكي در هفته منتهي به 
30 آذرماه سال جاري نسبت به هفته مشابه سال 
قبل از آن نشان مي دهد كه در اين مدت لبنیات 
66.4 درصد، تخم مرغ 35.2 درصد، برنج 24.0 
درصد، حبوب 14.4 درصد، میوه هاي تازه 57.3 
درصد، سبزي هاي تازه 27.8 درصد، گوشت قرمز 
51.9 درصد، گوشت مرغ 63.4 درصد، قند و شكر 
39.2 درصد، چاي 23 درصد و روغن نباتي 43.9 

درصد افزايش داشته اند.

۵ ميليارد تومان سود سالانه شركت 
مادر تخصصي اموال تمليكي

تسنيم|در لايحه بودجه سال 98 و در پیوست 3 اين 
لايحه كه شامل جداول بودجه شركت هاي دولتي، 
بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به دولت به انضمام 
برنامه، فعالیت و بهاي تمام شده و بودجه مناطق آزاد 
تجاري �� صنعتي، است، بودجه شركت هاي دولتي با 

تفكیك هزينه ها و درآمدهاي آن آمده است.
نكته جال��ب توج��ه اينجاس��ت كه نام ش��ركت 
مادرتخصصي س��ازمان جمع آوري و فروش اموال 
تملیك��ي در ج��داول بودجه ش��ركت هاي دولتي 
سودده و سربه سر سال 98 درج شده است و اين در 
حالي است كه بر اس��اس اعداد و ارقام ذكر شده در 
اين جدول، درآمد ش��ركت مادرتخصصي سازمان 
جمع آوري و فروش اموال تملیكي، 85 میلیارد تومان 
و هزينه هاي اين شركت رقمي معادل 84 میلیارد و 
438 میلیون و 400 هزار تومان اعلام شده است كه 
بخشي از اين هزينه ها معادل 2 میلیارد و 600 میلیون 

تومان به عنوان استهلاك در نظر گرفته شده است.
بر اس��اس اين جدول، ش��ركت مادرتخصصي 
س��ازمان جمع آوري و فروش ام��وال تملیكي از 
پرداخت مالی��ات معاف بوده و هی��چ مالیاتي را 
پرداخت نمي كن��د كه با احتس��اب اين مبالغ، 
میزان سوددهي اين شركت براي سال 98، تنها 5 
میلیارد و 616 میلیون تومان محاسبه شده است.

اين در حالي اس��ت كه بر اساس قوانین موجود، 
50 درصد از سود اين شركت )2 میلیارد و 800 
میلیون تومان( به عنوان سهم دولت در سال 98 
در نظر گرفته شده كه از اين مبلغ نیز در جدول 
مذك��ور 28 میلیون تومان س��هم دولت و 252 
میلیون تومان به عنوان اندوخته ها درج ش��ده 
است. در جدول مربوط به اين بخش آمده كه شركت 
مادر تخصصي س��ازمان جمع آوري و فروش اموال 

تملیكي داراي مصوبه واگذاري است.



بانك و بيمه4خبر

»تعادل«ازآخرينتحولاتبازارارزوطلاگزارشميدهد

»تعادل«ازتازهترينتحولاتبيمهاتكاييخارجيوكشتيسانچيگزارشميدهد

خسارت92ميليوندلاريسانچيازطريقبيمههايداخليوخارجيتسويهشدهاست

بازارطلادرانتظارسياستهايماليجديدبرايسال2019 جعفرزادهايمنآبادي:دلاربهكانال۷تومانبازميگردد

بازارساز دلار را به كانال ۱۰هزارتوماني بازگرداند

تسويه حساب كامل بيمه گران خارجي در خسارت تانكر سانچي

گروه بانك وبيمه| محسن شمشيري| 
درمعاملات روز شنبه ۸ دي ماه بازار ارز با حركت دلار 
در كانال ده هزار توماني آغاز شد و فعالان بازار بر اين 
باور هستند كه سفته بازان باز هم نااميد شده  و انتظار 
افزايش نرخ ندارند بطوريكه نرخ دلار به 10 هزار و 300 

تومان و يورو به 12 هزار و 300 تومان رسيد .
به گزارش »تعادل«، روز ش��نبه نرخ لحظه اي دلار در 
سامانه سنا 10300 تومان و براي يورو 12300 تومان 
اعلام شد. همچنين بر اساس قيمتهاي روز پنج شنبه 
س��نا، دلار 11هزار و 62 تومان، يورو 12 هزار و 9۸3 
تومان، پوند 14 ه��زار و 305 تومان، يوان يك هزار و 
629 تومان درهم 3هزار و 7۸ تومان معامله شده است. 
همچنين بانك مركزي نرخ رسمي هر دلار امريكا براي 
شنبه هشتم دي ماه را بدون تغيير 42 هزار ريال،  هر 
پوند انگليس با 145 ريال افزايش نس��بت به روز پنج 
شنبه 6 دي ماه 97 به مبلغ 53 هزار و 334 ريال و هر 
يورو نيز با 2۸3 ريال رش��د در مدت مشابه 4۸ هزار و 

107 ريال ارزش گذاري كرد. 
در ساعات آغازين معاملات روز شنبه هشتم دي ماه، 
نرخ دلار با بازگشت به كانال ده هزار توماني، بار ديگر 
نشان داد كه بازارساز، دامنه نوسان نرخ دلار را همچنان 
در كانال ده تا دوازده هزار توماني محدود كرده و اجازه 

تغيير آن را نمي دهد.
 روزهاي مياني هفته گذش��ته، ب��ه دليل تعطيلات 
كريسمس و همچنين واكنش به سخنان رييس جمهور 
در مراسم تقديم لايحه بودجه 9۸، نرخ دلار تا مرز ورود 
به كانال دوازده هزار تومان هم بالا رفت و در بازار آزاد 
نرخ از س��وي برخ��ي دلالان، اندكي ب��الاي 12 هزار 
تومان هم معامله شد، اما با دخالت موثر بازارساز، روز 
پنجشنبه دوباره به كانال 11 هزار تومان پايين آمد و 

روز شنبه، نيز به كانال ده هزار توماني بازگشت.
روز ش��نبه آنگونه كه تابلوه��اي صرافي هاي بانكي 
مش��خص كرده اند، نرخ هر دلار امريكا براي خريد ده 
هزار و 400 تومان و براي فروش 10 هزار و 500 تومان 
است، ضمن اينكه هر يورو براي خريد 12 هزار و 400 

تومان و براي فروش 12 هزار و 500 تومان است.
همچنين نرخ و انس طلا به 12۸0 دلار، 1۸ عيار 327 
هزار تومان، مظنه مثقال 17 عيار 1 ميليون و 415 هزار 
تومان، سكه طرح جديد 3 ميليون و 550 هزار تومان، 
نيم سكه 1 ميليون و ۸30 هزار تومان، ربع سكه به 1 
ميليون و 140 هزار تومان و س��كه گرمي 650 هزار 

تومان معامله شد. 

  دلار به كانال ۷ هزار تومان بازمي گردد
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با 
پيش بيني كاهش دوباره نرخ دلار، از بازگشت نرخ اين 

ارز به كانال 7 هزار تومان سخن گفت.
غلامعلي جعف��رزاده ايمن آبادي در گفت وگو با ايبِنا، 
با اش��اره به روند رو به كاهش ن��رخ ارز در بازار، اظهار 
داشت: مبادلات پولي بين كشورها، ورود ارز به كشور و 
اقداماتي از اين دست مجموعا باعث شد كه دارندگان 
ارز در داخل كشور نگران كاهش ارزش دلار خود شوند. 
نماينده مردم رشت در مجلس با بيان اينكه دلار ديگر 
به عنوان پش��توانه براي افراد نيست، افزود: اقداماتي 
كه در م��ورد دلار و س��اماندهي ارزي صورت گرفته 

بايد زودتر انجام مي شد. وي با تاكيد بر اينكه در حوزه 
ساماندهي ارزي ديرتر از وقت مقرر عمل شده است، 
تصريح كرد: پيش بيني ها حاكي از اين است كه قيمت 
دلار باز هم سقوط خواهد كرد و در نهايت به كانال 7 

هزار تومان خواهد رسيد.
جعفرزاده ايمن آبادي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا 
امكان افزاي��ش دوباره نرخ ارز وجود دارد؟ گفت: خير 
فراز و نش��يب ن��رخ ارز در ماه هاي اخير باعث ش��ده 
سرمايه گذاري در صنعت ارز پُرريسك باشد و كساني 
كه در خط دلالي هستند راضي نباشند كه سرمايه هاي 
خود را به جايي بياورند كه روند صعودي - نزولي و فراز 

و نشيب زياد دارد.
اين نماينده مردم در مجلس دهم با تاكيد بر اينكه نرخ 
ارز در حال حاضر شيب زيادي پيدا كرده است، افزود: 
بنابراين احتمال افزايش قيمت ارز وجود ندارد و اكنون 

در بازار هم همه عمدتا فروشنده هستند.

  خريداران طلا و سكه دست نگه دارند
از س��وي ديگر، رييس كميس��يون تخصصي طلا و 
جواهر گفت: در روزهاي اخير به دليل كاهش قيمت 
نفت و ريزش س��هام در بورس هاي بين المللي و عدم 
تصميم گيري درباره نرخ بهره در امريكا س��بب شد تا 
قيمت هاي جهاني طلا افزايش يابد و به بالاترين ميزان 

خود در 15ماه اخير برسد.
محمد كشتي آراي افزود: در هفته گذشته 11درصد 
بر قيمت سكه و طلا افزوده و سبب شد تا حباب قيمت 

سكه بيش از 400هزار تومان شود.
وي در پاسخ به اين سوال كه اگر قيمت جهاني نفت 
افزايش يابد و ش��اخص س��هام در بازارهاي جهاني 
ب��الا رود، آيا مي توان به كاهش نرخ جهاني طلا و در 
نتيجه پايين آمدن قيمت سكه و طلا در بازار ايران 
اميدوار بود، توضيح داد: نمي توان پيش بيني دقيقي 
داشت؛ ش��ايد همه چيز برعكس ش��ود. در ماه ها و 
روزهاي گذشته پيش بيني مي كرديم مطابق تجربه 
سال هاي گذش��ته در روزهاي پاياني سال ميلادي 
و… نوس��ان در قيمت جهاني طلا اتف��اق بيافتد، 
كه اكنون اي��ن اتفاق افتاده و ادام��ه اين وضعيت و 
جلوگيري از كاهش بيش��تر قيمت نفت و همچنين 
ممانعت از ريزش بيشتر ارزش سهام هاي بين المللي 
و مالي بس��تگي به تصميمات و سياست هاي مالي 
ديگر كشورها دارد كه اگر اين روند ادامه يابد ممكن 
است قيمت جهاني طلا بازهم بالاتر رود. اگر قيمت 
نفت س��ير صعودي يابد طبيعي اس��ت قيمت طلا 

كاهش پيدا كند.
وي ادامه داد: بنابراين بايد اجازه داد تا 2-3 روز ديگر 
بگذرد و كشورها سياست هاي مالي جديد براي سال 
2019 را اعلام كنند كه اين مس��اله تاثير زيادي روي 

افزايش يا كاهش قيمت ها خواهد داشت.
اي��ن فعال بازار طلا و جواهر پي��ش بيني كرد: به نظر 
مي رس��د اي��ن روند ت��ا 12 و 13 دي م��اه جاري كه 
تعطيلات كشورهاي غربي اتمام مي يابد، ادامه خواهد 

داشت.
كشتي آراي درباره افزايش تقاضا براي خريد سكه و طلا 
با وجود افزايش قيمت ها در بازار ايران و احتمال تكرار 
شرايط بازار آشفته در ماه هاي گذشته تصريح كرد: اصلا 

اين اتفاق نخواهد افتاد زيرا سياست بانك مركزي در 
پايين نگه داشتن و تعديل نرخ ارز است و براساس اين 

سياست ها چنين اتفاقي نخواهد افتاد .
وي اضافه كرد: افزايش تقاضا را مي توان اينگونه تفسير 
كرد كه به دليل هيج��ان و التهاب غيرطبيعي كه در 
بازار كشور داريم اين روند برخلاف ساير كشورهاست؛ 
به گونه اي كه اگر در ديگر كشورها كالايي گران شود، 
درخواست خريد كاهش مي يابد اما در ايران برعكس 
اس��ت افزايش قيمت س��بب به وجود آوردن هيجان 
كاذب مي ش��ود براي خريد بيش��تر كه در نهايت در 
نقطه اي ثابت خواه��د ماند. وي درباره ميزان افزايش 
تقاضا  بر اثر هيجانات خريد توضيح داد:  تقاضا به صورت 
موردي افزايش يافته بسياري از افراد منتظر بودند كه 
كاهش بيشتر قيمت ها اتفاق بيفتد تا خريد كنند اما 
در 3-2روز گذشته وقتي ديدند اين روند برعكس شده 
تقاضاي آن خريد به يك باره به بازار آورده شد و موجب 
التهاب قيمت ش��د. در هفته گذشته قيمت هر قطعه 
سكه تمام بهار آزادي به آستانه 4 ميليون تومان رسيد 
اما بار ديگر عقب نشيني از ميانه روز چهارشنبه آغاز شد 

و سكه در مرز سه ميليون و 600 هزار تومان ايستاد.
وي خاطرنشان كرد:  به هموطنان توصيه مي شود در 
مواقعي كه بازار ملتهب اس��ت، داد و ستد نبايد انجام 

شود تا بازار به آرامش قيمت ها برسد.

  دلار ب�ا كاهش مجدد س�ال ۲۰۱۸ را تمام 
كرد

در آخرين روز معاملات بازارهاي مالي جهان در سال 
201۸، شاخص دلار 0.09 درصد كاهش يافت.

به گ��زارش رويترز، با افزايش تماي��ل معامله گران به 
ارزهاي امن تر نظير ين و فران��ك، دلار آخرين هفته 

سال 201۸ را با كاهشي دراماتيك به پايان رساند.
هر دلار با 0.56 درصد كاهش به 110.37 ين رسيد و 
هر فرانك با 0.26 درصد افزايش به ازاي 1.0159 دلار 
مبادله شد. شاخص دلار كه نرخ برابري اين ارز در مقابل 
سبدي از ارزهاي مهم جهاني را اندازه مي گيرد با 0.09 

درصد كاهش بسته شد.
يك سوم شركت كنندگان در نظرسنجي كيتكو نيوز 
بر اين باورند كه قيمت جهاني هر اونس طلا در س��ال 

2019 به بيش از 1500 دلار خواهد رسيد.
به گزارش كيتكو نيوز، تحليلگران و س��رمايه گذاران 
بين المللي ش��ركت كننده در نظرسنجي اين هفته 
پيش بيني مي كنند كه تقاض��ا و قيمت جهاني طلا 
در س��ال 2019 ميلادي با رش��د چشمگيري روبرو 

خواهد شد.
بر اساس اين گزارش حدود 5 هزار نفر در نظرسنجي 
آنلاين كيتكو ش��ركت كرده اند. نتايج نشان مي دهد 
كه 1640 نفر مع��ادل 34 درصد پيش بيني كرده اند 
كه قيمت طلا تا پايان سال 2019 ميلادي به بيش از 

1500 دلار خواهد رسيد.
اين در حالي اس��ت كه ۸6۸ نفر معادل 1۸ درصد نيز 
پيش بيني كرده اند قيمت هر اونس طلا در سال جديد 

ميلادي به كمتر از 1100 دلار كاهش خواهد يافت.
329 نفر معادل 7 درصد نيز اعلام كرده اند كه قيمت 
طلا در سال 2019 ميلادي در سطح فعلي يعني كمتر 

از 1300 دلار باقي خواهد ماند.

  بيت كوين بدترين س�رمايه گذاري س�ال 
۲۰۱۸ ميلادي

كارشناسان فلزات گرانبها اعلام كردند سرمايه گذاري 
روي ارز رمزنگار بيت كوين در سال 201۸ ميلادي به 

عنوان بدترين سرمايه گذاري بود.
به گزارش راش��اتودي، كارشناسان فلزات گرانبها در 
شركت مشاوره اي »فين اكسپرتيزا« اعلام كردند كه 
پُرسودترين س��رمايه گذاري در سال جاري ميلادي 
روي پلاديم بود؛ در حالي كه سرمايه گذاري روي ارز 
رمزنگار بيت كوين بدترين س��رمايه گذاري در سال 

201۸ ميلادي لقب گرفته است.
بر اس��اس مطالعات انجام گرفته ش��ده از سوي اين 
شركت، سرمايه گذاران بيت كوين بيش از 3 هزار دلار 
يا 71.2 درصد از سرمايه گذاري خود را در سال 201۸ 
ميلادي از دس��ت دادند. در حالي كه سرمايه گذاري 
روي پلاديم پر سودترين سرمايه گذاري در سال 201۸ 
ميلادي شناخته شد و قيمت اين فلز گرانبها به بالاترين 
ركورد خود رسيد و بهترين عملكرد را در ميان فلزات 

گرانبها به خود اختصاص داد.

 ت�داوم صع�ود قيم�ت ط�لا و دلار در برابر 
ساير ارزها 

قيمت ط��لا روز جمعه به دليل نگراني ها نس��بت به 
كندي اقتصاد جهاني و تعطيلي بخشي از دولت امريكا 
كه تقاضا براي خريد اين فلز ارزشمند را تقويت كرد، 
افزايش يافت و نزديك به بالاترين قيمت خود در بيش 
از شش ماه گذشته ايستاد. هر اونس طلا براي تحويل 
فوري در معاملات روز جاري بازار سنگاپور با 0.2 درصد 
افزايش، به 1277.75 دلار رس��يد و در مس��ير ثبت 
دومين هفته متوالي قرار گرفت. طلا روز چهارشنبه تا 
م��رز 1279.06 دلار صعود كرده بود كه بالاترين حد 

از 19 ژوئن بود.
در بازار امريكا، هر اونس طلا براي تحويل در فوريه 0.1 

درصد كاهش يافت و به 12۸0.2 دلار رسيد.

گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري|
يكي از مديران ارشد سنديكاي بيمه گران ايران در 
اظهارنظري اعلام كرده كه تمامي طرفهاي درگير در 
بيمه مسووليت تانكر نفتي سانچي كه در ژانويه سال 
جاري ميلادي غرق شد، پرداخت غرامت خود را بطور 
كامل به انجام رساندند و خسارت داخلي و خارجي 

سانچي تسويه شده است. 
به گزارش»تعادل«، محسن قره خاني، دبير كارگروه 
بيم��ه اتكايي س��نديكاي بيمه گران اي��ران گفت: 
بيمه بدنه س��انچي توسط شركت هاي ايراني و بيمه 
مسووليت آن توسط بيمه گران خارجي صادر شده 
بود. غرامت تحت پوشش پي اندآي يا همان پوشش 
حمايت و غرامت كه معمولا ريسك مسووليت بيمه 
دريايي را پوشش مي دهد، توسط شركتهاي خارجي 
پرداخت ش��ده است. اما وي هيچ اش��اره اي به ارقام 

مربوط به خسارت ها نكرده است.
برخورد شناور سانچي در 6 ژانويه 201۸ )1۸ دي ماه 
1396( روي داد. در اين سانحه، تانكر ايران كه حامل 
136 هزارتن ميعانات گازي بود از ايران به سمت كره 
جنوبي در حركت بود كه با كشتي سياف كريستال با 
پرچم هنگ كنگ در سيصد كيلومتري شانگهاي در 
شرق درياي چين برخورد كرد و در14 ژانويه كاملا در 
آب فرو رفت و 32 خدمه آن نيز همگي جان باختند.

اسكالد كه يك بيمه گر كشتي نروژي است، در همان 
زمان، اعلام كرد كه اين شركت، بيمه گر اصلي بدنه 
تانكر نفتي بوده اس��ت. مديرعامل شركت اسكالد، 
اس��تيل هانس��ن، اظهار داش��ت، 71 درصد ارزش 
س��انچي توس��ط 11 بيمه گر بين المللي به رهبري 
اسكالد و 31 درصد مابقي آن توسط بيمه گران ايراني 

پوشش داده شده بود.
بار ش��ناور سانچي ارزش��ي معادل 61 ميليون دلار 
داشت و بدنه كش��تي به مبلغ 32 ميليون دلار بيمه 

ش��ده بود. بر اس��اس گزارش روزنامه كش��تيراني 
تريدويندز، كل خس��ارت س��انچي كمت��ر از 200 
ميليون دلار و پي اندآي آن نيز درحدود 35 ميليون 

دلار بوده است.
كشتي سياف كريستال آس��يب ناچيزي ديد و 21 
خدمه آن نيز نجات يافتند. ش��ركت اسكالد بيمه گر 
پي اندآي اين كش��تي نيز بود و بدنه آن توسط يك 

بيمه گر چيني پوشش داده شده بود.
در جريان بازگشت مجدد تحريم هاي امريكا در روز 
13 آب��ان، وزارت خزانه داري اين كش��ور نفت كش 
س��انچي را نيز تحريم كرد. در آن زمان اين پرسش 
مطرح بود كه آي��ا وزارت خزانه داري امريكا مرتكب 
خطا شده يا هدف ديگري از تحريم يك نفتكش غرق 

شده داشته است.
محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه كش��ورمان در 
اولين واكنش رسمي ايران نسبت به اين اقدام امريكا 

در ش��امگاه دوش��نبه 14 آبان ماه تحريم يك بانك 
تعطيل ش��ده ايراني و نفتكش غرق شده سانچي از 
سوي واشنگتن را در راستاي عمليات رواني آنها عليه 
ايران توصيف كرد و در پستي توئيتري نوشت: امريكا 
در عملياتي رواني ناكام براي پر نشان دادن فهرست 
نهادهاي تحريم شده ايران بانكي را كه 6 سال پيش 
تعطيل شده و كشتي كه سال گذشته غرق شد را در 

فهرست تحريم ها قرار داد.
حميد بعيدي نژاد س��فير ايران در لندن هم با انتشار 
توئيتي در صفحه ش��خصي خود نوشت كه سفارت 
اي��ران در نامه اي ب��ه دبيركل س��ازمان بين المللي 
دريان��وردي در لن��دن، ضمن محكومي��ت اعمال 
تحريم هاي يكجانب��ه امريكا بر كش��تي هاي ايران 
به عن��وان اقدام��ي در نقض معاه��دات بين المللي 
دريانوردي و به خطر انداخت��ن ايمني دريانوردي، 
خواس��تار بررس��ي ويژه اي��ن موضوع در ش��وراي 

سازمان دريانوردي شده است.
پس از اعلام تحريم س��انچي از سوي امريكا برخي 
رسانه هاي غربي و عربي به موضوع دسترسي نداشتن 
ايران به خسارت پرداختي از سوي شركتهاي بيمه گر 
پس از اين تحريم ها اش��اره كرده و مدعي شدند كه 
ايران به دليل غرق ش��دن اين نفتكش، 22 ميليون 
دلار باب��ت بيمه بدنه از 11 ش��ركت بيمه خارجي، 
10ميليون دلار از بيمه ه��اي داخلي و 60 ميليون 
دلار بابت محموله غرق شده خسارت تانكر سانچي 
را بايد تامين كن��د و در مجم��وع 92 ميليون دلار 
از ش��ركتهاي بيمه طلب دارد ك��ه ۸2 ميليون دلار 
آن متعلق به ش��ركتهاي خارجي اس��ت كه اعمال 
دسترسي به آنها پس از اعمال تحريم هاي واشنگتن 

امكان پذيرنيست.
اما، محس��ن قره خان��ي، دبي��ر كارگ��روه اتكايي 
سنديكاي بيمه گران ايران در گفت وگو با خبرنگار 
ما، از پرداخت خس��ارت نفتكش س��انچي به طرف 
خارجي از س��وي كلوپ پي اندآي خبر داد و با بيان 
اينكه پرداخت خس��ارت از سوي ش��ركتهاي بيمه 
داخلي به بيمه گذاران آن نيز در دست انجام است، 
گفت: تمامي طرف ه��اي درگير بيمه مس��ووليت 
نفتكش س��انچي، خارجي بوده و خس��ارتهاي آنها 

پرداخت شده است.
به گزارش »تعادل«، براساس اين گفته دبير كارگروه 
اتكايي سنديكاي بيمه گران ايران، پرداخت خسارت 
انجام شده و مش��مول تحريم ها نشده است و ادعاي 

رسانه هاي غربي و عربي تحقق نيافته است. 
وي افزود: ش��ناورها دو نوع بيمه بدنه دارند كه يكي 
بدنه و ديگري مسووليت است؛ بر اين اساس بيمه بدنه 
سانچي در ايران و يك بيمه مسووليت خارجي بوده 
است؛ به نحوي كه كشتي چيني، مقصر حادثه بوده و 
آن هم، بخشي از خسارت را پرداخت مي كند؛ ضمن 

اينكه خسارت هاي مربوط به كلوپ پي اند اي كه به 
آلودگي دريايي و امدادرس��اني به كشتي ها مربوط 
است، پيگيري و پرداخت شده و فقط آن بخشي كه 

مربوط به ايران مي شود، در حال انجام است.
دبير كارگروه بيمه اتكايي در پاسخ به اين سوال كه آيا 
خسارت طرف داخلي به ارز پرداخت مي شود يا اينكه 
به ريال انجام خواهد شد، به اين نكته اشاره كرد كه 
پرداخت ها به ارز خواهد بود و گفت: البته به صورت 
كلي به صلاح است كه ريسك بين كشورهاي مختلف 
دنيا تقسيم شود؛ اگرچه متاسفانه در شرايط تحريم و 
محدوديت هاي بانكي شركت هاي بيمه نمي توانند با 

ايران همكاري داشته باشند.
وي گفت: در مجموع حبس ريسك در كشور اتفاق 
خوبي نيست؛ اگرچه مي توان اقداماتي در اين زمينه 
انجام داد؛ ما مي توانيم از ظرفيت هاي اتكايي داخلي 
اس��تفاده كنيم. اين درحالي اس��ت كه در دنيا 31 
درصد ظرفيت اتكايي در اختيار شركت هاي مستقيم 
اس��ت، ضمن اينكه ش��رايط قبولي اتكايي در ايران 
سخت است از جمله اينكه توانگري مالي بايد بيش 
از 120 درصد و س��رمايه آنها بيش از 250 ميليارد 

تومان باشد.
قره خاني ادامه داد: بايد ريس��ك هاي انرژي، هوايي 
و ح��وادث فاجعه آميز را بيمه كرد و ريس��ك را بين 
ش��ركت هاي داخلي و به نسبت سرمايه آنها تقسيم 
كنيم؛ ضمن اينك��ه بايد به اين نكته توجه داش��ت 
كه راهي ب��ه جز صندوق ويژه اي ك��ه دولت در نظر 
گرفته نداريم پ��س علاوه بر اينكه باي��د از ظرفيت 
تمام ش��ركت هاي بيمه استفاده كنيم، تلاش داريم 
تمام شركت ها در كنسرسيوم انرژي سهيم شوند. در 
اين ميان البته بازار سرمايه در تمام دنيا تا 500 برابر 
بازار بيمه است خوشبختانه انتقال ريسك بيمه ها به 

بورس در حال انجام است.
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سه گانه کسری بودجه، عرضه 
پول و تورم

تسهيلات ارزان قيمت با طرح 
»كوشان« بانك اقتصادنوين

سعيد   سلطانی| 
کس��ری بودجه به صورت يک چرخ��ه معيوب بر 
نقدينگی و تورم تاثيرگذار اس��ت و اگر هدف دولت 
کاهش نرخ تورم باش��د، بايد کس��ری بودجه آن از 
راههای غيربانکی تامين شود تا حلقه ارتباطی بودجه، 

نقدينگی و تورم از بين برود.
کسری بودجه در کشور به صورت يک چرخه معيوب، 
نقدينگی و تورم را تحت تاثير قرار می دهد. چنانچه 
هدف دولت کاهش نرخ تورم باش��د، لازم است که 
دولت در صورت داشتن کس��ری بودجه آن را از راه 
های ديگری به جز اس��تقراض از نظام بانکی تامين 
نمايد تا اين که حلق��ه ارتباطی بودجه، نقدينگی و 

تورم از بين برود.
دولت در کشورهای در حال توسعه مانند ايران نقش 
پررنگی در راس��تای اهدافی از قبيل رشد و توسعه و 
تخصيص منابع دارد. در اين خصوص دولت از بودجه 
به عنوان اهرمی قوی در جهت رس��يدن به اهداف 
استفاده می نمايد. در اين ميان به فزونی پرداختی های 
دولت بر دريافتی های او کسری بودجه گفته می شود.

ارتباط بين کسری بودجه دولت، رشد پول و تورم از 
مباحثی است که در سطح اقتصاد کلان به وفور مورد 
بحث و بررس��ی قرار گرفته است. سياست کسری 
بودجه در بسياری از کشورها به عنوان يکی از ابزارهای 
سياست مالی است و در ايران نيز به طور مداوم از اين 
سياس��ت استفاده شده اس��ت، ارتباط بين کسری 
بودجه و تورم به لحاظ تئوری مبهم بوده و برای همه 
کشورها يکسان نيست و برای هر کشور بايد به صورت 
جداگانه و بر اساس ساختار اقتصادی آن کشور مورد 

بررسی قرار گيرد.
از س��وی ديگر نتايج تحقيقات انجام شده حاکی از 
گس��ترش عوامل موثر بر تورم و ارتباط آن با س��اير 
متغيرهای اقتصادی در کشور است که مهمترين اين 
عوامل عبارتند از تامين کسری بودجه دولت از طريق 
استقراض از بانک مرکزی و به تبع آن، افزايش حجم 
نقدينگی، افزايش قيمت حامل های انرژی و حذف 
يارانه صنعتی و صنفی پس از اجرای سياس��ت های 
تعديل، افزايش ريسک مربوط به فعاليت های مولد 
اقتصادی، ضعف در مديري��ت مخصوصاً مديريت 
و کاهش ارزش پ��ول و بالاخره افزايش قيمت های 

جهانی.
همچنين عرضه پول يک متغير موثر بر تورم است و 
افزايش م��داوم در عرضه پول منجر به افزايش تورم 
می شود. از سوی ديگر يک رابطه علت و معلولی دو 
طرفه بين کسری بودجه و تورم وجود دارد. افزايش 
تورم باعث افزايش هزينه ها و کاهش درآمدها شده 
بنابراين کسری بودجه به صورت مستمر باقی خواهد 
ماند. در اين حالت دولت برای جبران کسری بودجه 
خود اقدام به استقراض از نظام بانکی می نمايد که اين 

منجر به رشد عرضه پول می شود.
افزايش در عرضه پول باعث افزايش تقاضا و مصرف 
خواهد ش��د و به دلي��ل اينکه عرضه کل ق��ادر  به 
پاسخگويی به تقاضای کل نيست قيمت ها افزايش 
می يابد و منجر به افزايش تورم می ش��ود. بنابراين 
مشاهده می ش��ود که کس��ری بودجه در کشور به 
صورت يک چرخه معيوب، نقدينگی و تورم را تحت 
تأثير قرار می دهد. چنانچه هدف دولت کاهش نرخ 
تورم باشد، لازم اس��ت که دولت در صورت داشتن 
کسری بودجه آن را از راههای ديگری به جز استقراض 
از نظ��ام بانکی تامين نمايد تا اين که حلقه ارتباطی 

بودجه، نقدينگی و تورم از بين برود.
با توجه به اينکه در ساليان گذشته بخش قابل توجهی 
از کسری بودجه در ايران از طريق استقراض از بانک 
مرکزی تامين شده که تاثير انبساطی قابل ملاحظه ای 
بر تقاضای کل و سطح قيمت ها به جای می گذارد، 
لازم است که کسری بودجه دولت از راه های ديگری 
به جز استقراض از نظام بانکی مانند استقراض از مردم 
و فروش اوراق قرضه دولتی تامين شود. از آنجا که در 
اقتصاد ايران بودجه دولت به ش��دت به درآمدهای 
صادرات نفتی وابسته اس��ت، نوسانات قيمت نفت 
پيش بينی درآمدهای نفتی در بودجه را با مش��کل 
مواجه ساخته و باعث نوساناتی تصادفی در بودجه 

دولت شده است.

بان��ك اقتصادنوين باهدف افزايش ق��درت خريد و 
حفظ سرمايه و پس انداز مشتريان و كمك به رونق 
و شكوفايي چرخه اقتصادي كشور، طرح “كوشان “ 

را معرفي كرد. 
به گزارش روابط عموم��ي بانك اقتصادنوين، طرح 
تسهيلاتي “كوش��ان “ فرصت خوبي را براي سپرده 
گذاران حقيقي و حقوقي اي��ن بانك فراهم كرده تا 
بتوانند ضمن دريافت سود سپرده، تا ۸0 درصد مبلغ 
سپرده خود، بدون نياز به ضامن و در كمترين زمان 
ممكن تسهيلات ارزان قيمت دريافت كنند. نرخ سود 
يا كارمزد تسهيلات در طرح “كوشان “ متغير بوده و به 
نسبت نرخ سود سپرده دريافتي توسط مشتري بابت 
سپرده توديع شده و دوره زماني بازپرداخت تسهيلات 

بين چهار تا 1۸ درصد تعيين شده است.
خريد مح��ل كار، خريد خودرو، تأمين س��رمايه در 
گردش، بهسازي و تجهيز ملك )محل كار/ مسكوني(، 
خريد كالا، ابزار كار و ل��وازم يدكي و خريد كالا هاي 
مصرفي بادوام از جمله مواردي اس��ت كه مشتريان 
ارجمند مي توانند براي انجام آن از تسهيلات طرح 
“كوش��ان “ بانك اقتصادنوين با شرايط بازپرداخت 

انتخابي بهره مند شوند. 
مش��تريان ارجمند مي توانند براي كسب اطلاعات 
بيشتر در رابطه با اين طرح به شعب بانك اقتصادنوين 
در سراس��ر كش��ور مراجعه يا با كارشناسان مركز 
24 ساعته ارتباط با مش��تريان اين بانك به شماره 

4۸031000-021 تماس حاصل كنند.

يادداشت
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شاخصسازيصنايعپيشرو
گروه بورس| مسعود كريمي|

شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران كه مدت هاست 
نوسان هايي را در روند نزولي تجربه مي كند به يك باره 
در جريان داد و ستد هاي روز شنبه با افزايش بيش از 
2 هزارو 300 واحدي همراه شد و در نهايت توانست 
پس از ثبت روز ه��اي منفي متوالي، كانال 160 هزار 
واح��دي را به خود اختصاص ده��د. در همين حال، 
برخي از فعالان بازار سرمايه بر اين باورند كه همچنان 
سايه تحريم ها در جريان معاملاتي بورس هاي كشور 
سنگيني مي كند. از طرفي موضوعات مربوط به ايجاد 
كان��ال ارتباطي با اتحاديه اروپا تحت عنوان SPV در 
كنار ت��داوم كاهش قيمت ارز ني��ز همچنان خريد و 
فروش هاي سهام صنايع و ش��ركت ها را تحت تاثير 
خود قرار داده  است كه بر اين اساس دليلي براي تغيير 
فضاي معاملات��ي و انتقال آن به م��دار مثبت وجود 
ندارد. بنابراين رشد نماگر هاي بورس غير طبيعي و 
همگام با واقعيات بازار نيس��ت. در نقطه مقابل ديگر 
صاحب نظران اقتصادي معتقدند با توجه به كاهش پي 
در پي قيمت سهم ها در بازار سرمايه و رسيدن آن ها 
به كف ارزش ذاتي، اكنون زمان مناسبي براي خريد 
سهام شركت ها ارزيابي مي ش��ود.  به هر روي حس 
اطمينان معامله گران ب��ازار از افزايش قيمت خودرو 
به واس��طه احتمال اعلام شوراي رقابت طي روز هاي 
 آتي، مثبت شدن فضاي قيمتي نفت در سطح جهان،  
گمانه زني هاي مثبت و ايجاد خوش بيني سهامداران 
در حوزه محصولات پتروش��يمي و صنايع صادرات 
محور همگام ب��ا احتمال ايجاد كان��ال مالي جديد، 
بهبود صنعت بانك با توجه به موضوع تسعير قيمت 
ارز و افزايش ارزش جايگزيني شركت ها نسبت به سال 
گذشته مي تواند چشم انداز مثبتي را براي كليت بازار 
به همراه داشته باش��د. به هر حال، بررسي معاملات 
بورس تهران حاكي از اين است كه گروه  هاي پيش رو 
از جمله محصولات پتروش��يمي، فرآورد  هاي نفتي، 
فلزات اساسي و... در شاخص سازي ديروز بازار سهام 

نقش قابل ملاحظه اي را ايفا كردند.

ارزندگيقيمتها
در همين رابطه، حامد س��تاک مديرعامل ش��رکت 
سرمايه گذاری توس��عه آذربايجان با تحليل وضعيت 
صنايع پيش رو بازار سرمايه به چرايي صعود شاخص ها 
پرداخت و در گفت و گو با »تع��ادل« عنوان كرد: پس 
از افت هاي مكرري كه طي چند وقت گذش��ته تجربه 
كرديم، بازار سرمايه چند روزي مي شود كه وضعيت 

مطلوب ت��ري را س��پري مي كن��د.  در همي��ن حال 
مي بايس��ت بر اين نكته تاكيد كرد كه تمام بازار  هاي 
نوساني با توجه به شرايط مثبت و يا منفي، براي هميشه 
يك روند مشخصي را ادامه نخواهند داد.  به هر ترتيب 
با توجه به اين موضوع كه هر رون��د در بازار هاي مالي 
يك پاياني خواهد داش��ت، بازار سهام نيز در روند  هاي 
مثبت، منفي و يا در حالتي خنثي به فعاليت خود ادامه 
مي دهد. اين كارش��ناس بازار سرمايه معتقد است، به 
طور كلي مجموع اخبار مثبت و يا منفي باعث نمي شود 
كه بازار از ارزش ذاتي خود فاصله زيادي بگيرد بنابراين 
به همين دليل در برخي از گروه ها مش��اهده مي شود 
كه افت قيمت هاي سهامي به نحوي صورت گرفت تا 
تقاضا كنندگان به اين نتيجه برس��ند كه قيمت ها در 
محدوده ارزندگي قرار دارند. بر اين اس��اس در ادامه با 
افزايش خريد سهام شركت ها در برخي از گروه  ها طي 
معاملات روز گذشته شاخص بورس تهران به وضعيت 
مطلوبي دست يافت.  وي افزود: اين دست از گروه ها از 
لحاظ شاخص سازي به نحوي بودند كه شاخص كل را 

به صورت قابل ملاحظه اي مثبت كردند.

تحليل3صنعت
مديرعامل شرکت سرمايه گذاری توسعه آذربايجان 
در خصوص صنعت پتروشيمي بيان كرد: اين صنعت 
ارتباط مس��تقيمي با قيمت ارز دارد.  بر اين اساس به 
دليل اين كه درآمد هاي اي��ن صنعت به صورت ارزي 
اس��ت، در نتيجه به هر ميزاني كه قيمت ارز افزايشي 
باشد به طور قطع پتروشيمي ها وضعيت مطلوب تري 

را تجربه خواهند كرد.
حامد ستاک با تحليل صنعت خودرو نيز گفت: صنعت 
خودرو بر خلاف صنعت پتروشيمي، بيش تر هزينه هاي 
ارزي و درآمد ه��اي ريال��ي دارد چرا كه ص��ادرات در 
شركت هاي خودرويي نقش كمرنگ تري را ايفا مي كند.

اين تحليلگر بازار س��رمايه به بررس��ي صنعت بانك 
پرداخت و اف��زود: وضعيت صنعت بان��ك با توجه به 
مشكلاتي كه داشت مس��اعد پيش  بيني نمي شد اما 
اهتمامي كه براي بهبود ش��رايط نظام بانكي كش��ور 
وجود دارد اين نويد را مي دهد كه احتمالا اين صنعت 
بتواند از وضعيت كنوني كه مطلوب نيست خارج شود.  
از سويي، صورت هاي مالي و برخي از اصلاح ساختار ها 
همانند تجديد ارزيابي در حوزه ارز هايي كه به صورت 
ذخيره وجود داش��ت اين نويد را مي دهد كه احتمالا 
بتوان اميدوار بود كه صنعت بانك نيز وضعيت بهتري را 

نسبت به گذشته تجربه كند.

جذبنقدينگيبدونتحميلتورم
وي با اش��اره به چش��م انداز بازار نيز تصريح كرد: بازار 
س��رمايه در واقع يكي از محل  هايي است كه مي تواند 
جذب نقدينگي سرگردان كشور را بدون  تحميل تورم 
به جامعه داشته باشد. بنابراين در صورتي كه با چنين 
رويكردي مسئولان، فعالان اقتصادي و صاحبان سرمايه 
به بازار سرمايه توجه كنند به طور قطع رشد اين بازار 
به نفع كليت فضاي اقتصادي كشور خواهد بود. اين در 
حالي است كه چنين ديدگاهي نقدينگي سرگردان را 
به سمت بازار سرمايه جذب خواهد كرد كه در ادامه اين 
مهم مي توان شاهد روز هاي خوب و چشم انداز مثبت 

براي اين بازار بود.

جذابيتقيمتيوفازانتظار
از سويی ديگر، مهدی افنانی کارشناس بازار سرمايه به 
تحليل 3 صنعت مورد توجه بازار پرداخت و با اش��اره به 
چرايي رشد ش��اخص هاي بورس تهران در گفت و گو با 
»تعادل« بيان كرد: به طور كلي سهام برخي از شركت   ها به 

محدوده جذاب قيمتي رسيده است كه اين مهم به عنوان 
نخستين عامل در رشد ش��اخص ها محسوب مي شود. 
اين تحليلگر بازار سرمايه معتقد است، كاهش قيمت ارز 
اثر گذاري چنداني را در روند معاملاتي صنعت خودرو و 
بانك نداشته است. از همين رو،  افزايش سرمايه بانكي ها 
و خارج ش��دن ترازنامه 2 بانك تجارت و ملت از زيان كه 
گزارش عملياتي مناسبي را هم در بازار منتشر كرده اند در 
كنار موضوعاتي پيرامون صنعت خودرو مي توانند از ديگر 
عوامل رشد شاخص محسوب شوند. در مجموع با توجه 
به حجم معاملات در صنايع متفاوت مشاهده مي شود كه 

اغلب صنايع بازار همچنان در فاز انتظار به سر مي برند.

نگاهيبهصنايع
مهدی افنانی با تحليل صنعت پتروشيمي نيز عنوان 
كرد: در حوزه نفت شاهد كاهش قيمت اين محصول 
بوديم. بر اين اساس چنين امري براي برخي از شركت ها 
كه ت��وام با كاه��ش قيمت نفت، قيم��ت محصولات 
آن ها نوسان كمتري را تجربه مي كند، مثبت ارزيابي 

مي شود. اما به طور كلي كاهش اين پارامتر اثر گذار در 
روند معاملاتي بازار سرمايه به سود صنعت پتروشيمي 
نخواهد بود.وي با اشاره به صنعت خودرو نيز افزود: در 
صنعت خودرو موضوع افزايش قيمت مطرح است كه 
مي بايست تكليف اين مهم براي بازار مشخص شود. اين 
در حالي است كه چنين موضوعي به نظر جدي خواهد 
بود و اخبار مثبتي از اين كانال به گوش مي رس��د.اين 
كارشناس بازار سرمايه گزارش عملياتي صنعت بانك 
را مثب��ت ارزيابي كرد و گفت: بانكي ه��ا از زيان خارج 
شده اند و پيش بيني مي شود با انجام موضوع افزايش 
سرمايه آن ها شاهد تغيير روند اين صنعت خواهيم بود.

پيشبيني170هزارواحد
اين تحليلگر بازار سرمايه به بررس��ي چشم انداز بازار 
س��رمايه پرداخت و تصريح كرد: زمستان خوبي براي 
بازار سرمايه پيش بيني مي شود. اين در حالي است كه 
تا پايان س��ال جاري رشد آرام بازار، تا حدود رقم 170 

هزار واحدي شاخص دور از ذهن نخواهد بود.
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شنبهسبزبازار
گروه بورس|  شاخص کل بورس تهران در پايان 
معاملات روز قبل با افزايش 2330 واحدی به رقم 
160 هزار و 774 واحد رسيد. در روز قبل،  شاخص 
کل هم  وزن نيز با افزايش 220 واحدی عدد 27 هزار 
و 474  واحد را به نمايش گذاشت.معاملات سهام 
در نماد معاملاتی شرکت های پتروشيمی پارس 
با 198 واح��د و پالايش نفت اصفهان با 174واحد 
و فولاد مبارک��ه با 142 واحد افزايش بيش��ترين 
تأثير مثبت را  بر برآورد شاخص کل بورس به نام 
خود ثبت کردند. در مقابل، معاملات سهام در نماد 
معاملاتی شرکت های  بانک صادرات ايران با 73 
واحد،بانک تجارت با 30 واحد و مخابرات ابران با 23 
واحد  کاهش ، بيشترين تاثيرمنفی را در محاسبه 

اين نماگر به دوش کشيدند.
ارزش کل معاملات بورس تهران در حالی به بيش 
از 598 ميليارد تومان نمايش داده شد که ناشی 
از دست به دست شدن بيش از 2 ميليارد و 986 
ميليون  سهم  و اوراق مالی قابل معامله طی 146 

هزار و 635 نوبت داد و ستد بود.

   رشد 2 درصدی »آيفكس«
نخستين روز از دومين هفته معاملاتی زمستان 
97 در حالی با صعود 39 پله ای ش��اخص کل و 
قرار گرفتن آن در سطح 1865 واحدی به پايان 
رسيد که حجم کل معاملات در تمامی بازار های 
فرابورس به بيش از 641 ميليون ورقه به ارزش 
3 هزار و 186 ميليارد ريال رسيد. ديروز  در بازار 
اول 48 ميليون سهم به ارزش 173 ميليارد ريال 
و در بازار دوم فرابورس ايران 222 ميليون سهم 
به ارزش 763 ميليارد ريال دست به دست شد که 
در اين ميان نماد »ذوب« بيشترين حجم و ارزش 

معاملات را به خود اختصاص داد. 
رصد نماد های فرابورس��ی در روزی که گذشت 
بيانگر آن است سه نمادی که بيش از سايرين بر 
صعود  روز شنبه شاخص کل تاثير داشتند عبارتند 
از »زاگرس«، »هرمز« و »مارون«. همچنين نماد 
»کش��رق« بيش��ترين افزايش و نماد »ماديرا« 
بيشترين کاهش قيمت را تجربه کردند و نماد های 
»ذوب«، »مادي��را« و »س��مگا« پُربيننده ترين 

نماد ها لقب گرفتند.
از طرف ديگر، در بازار ابزار های نوين مالی و در 
قالب معاملات اوراق بدهی، اوراق تس��هيلات 
مس��کن و صندوق های س��رمايه گذاری قابل 
معامله در روز شنبه22 ميليون ورقه بهادار به 
ارزش يک هزار و 591 ميليارد ريال دادوستد 
ش��د که »اشاد7« با دادوس��تدهايی به ارزش 
بيش از 352 ميليارد ريال، بيش��ترين ارزش 
معاملاتی را نه تنها در اين بازار بلکه در تمامی 

بازار های فرابورس از آن خود کرد.

عضوهياتمديرهكانوننهادهايسرمايهگذاريايرانعنوانكرد

شفافيتثمرهبورسكالابراياقتصاد
عضو هيات مديره كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران معتقد 
است كه نگاهي به فعاليت 11 ساله بورس كالا نشان مي دهد 
اين بازار نقش ارزش��مندي در توجه و سوق دادن اقتصاد 
كشور به سمت شفافيت و برقراري مكانيزم عرضه و تقاضا 
در كشف قيمت كالاها داشته است.مهدي كاظمي اسفه 
در گفت وگو با ميزان گفت: در اقتصادهاي آزاد كه حضور 
بخش خصوصي بيش از دولت نمايان است، كشف قيمت 
كالاها و خدمات براساس عرضه و تقاضا صورت مي گيرد. بر 
اين اساس اعتقاد به كشف واقعي قيمت كالاها و خدمات، 
از ملزومات اصلي رشد اقتصادي در هر كشوري است كه در 
اين راستا بازار سرمايه به ويژه بورس كالاي ايران و استفاده از 
مكانيزم و ابزارهاي آن مي تواند موثر باشد.عضو هيات مديره 
كانون نهادهاي س��رمايه گذاري ايران افزود: بنابراين بايد 
اينگونه عنوان كرد كه اگر مي خواهيم همانند ساير كشورها 
به توسعه اقتصادي برس��يم بايد از دستوري بودن اقتصاد 
جلوگيري كرده و اجازه دهيم عرضه و تقاضا به كشف قيمت 
كالاها و خدمات منجر شود.وي اضافه كرد: شايد به همين 
دليل و براي رسيدن به اين منظور است كه در كشور ما نيز 
از سال ها پيش جهت مهيا شدن بسترهاي رقابتي در ميان 
صنايع، بازاري متشكل به نام بورس كالا براي پايان دادن به 
نگرش دستوري بودن اقتصاد راه اندازي شد تا براساس آن 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان كالاها در فضايي شفاف 
و رقابتي به فعاليت بپردازند.كاظمي اسفه ادامه داد: در اين 
راستا نگاهي به فعاليت بيش از يك دهه گذشته بورس كالا 
در اقتصاد كشور نشان مي دهد اين بازار نقش ارزشمندي در 
توجه و سوق دادن اقتصاد به سمت مكانيزم عرضه و تقاضا 
برداشته و از همه مهم تر فعاليت اين بورس به شفافيت اقتصاد 

كمك كرده است.

كشفقيمتهابراساسواقعيتهايپيرامون
توليد

اين كارشناس اقتصادي با بيان اين مطلب كه اقتصاد كشور 
تا شفافيت آرماني و نيز حاكم شدن مكانيزم عرضه و تقاضا و 
دوري از اقتصاد دستوري كماكان فاصله دارد، تصريح كرد: 
به همين دليل بايد شرايطي فراهم شود تا بسياري از كالاها 
و محصولات امكان عرضه در بورس كالاي ايران را داشته 
باشند تا در پي آن شاهد افزايش رقابت و شفافيت در بيشتر 

فعاليت هاي اقتصادي كشور باشيم.

وي با اشاره به اينكه رس��يدن به اين شرايط به همكاري و 
همراهي ساير دستگاه ها و ارگان ها به ويژه دولت و مجلس 
با بازار س��رمايه مرتبط اس��ت، گفت: بايد تلاش كنيم تا 
كش��ف قيمت هر كالا و محصولي براساس عرضه و تقاضا 
صورت گيرد؛ چرا كه متقاضيان و عرضه كنندگان كالاها و 
محصولات، بيش از هر فرد ديگري بر واقعيت هاي پيرامون 
توليد آن محصول و كالا واقف هستند و بسته به شرايط توليد 
و هزينه ها و همچنين منافع خود، بهترين و واقعي ترين نرخ ها 
را در مكانيزم عرضه و تقاضا براي محصولات و كالاهاي مورد 
معامله تعيين مي كنند.عضو هيات مديره كانون نهادهاي 
سرمايه گذاري ايران افزود: اين موضوع باعث مي شود علاوه 
بر اينكه توليدكنندگان اقدام به توليد محصولات با كيفيت تر 
كنند، كشف قيمت واقعي تري نيز براي كالاها و محصولات 
اتفاق بيفتد و علاوه بر توليدكننده و مصرف كننده، بخش 
خصوصي نيز فرصت عرض اندام بيشتري را در اقتصاد پيدا 
كند.وي با اشاره به اين موضوع كه نگاهي به وضعيت اقتصاد 
كشور در طول ساليان گذشته نشان مي دهد كه اتخاذ روش 
قيمت گذاري محصولات و كالاها س��ود و منفعتي براي 
اقتصاد نداشته است، اذعان داشت: نرخ گذاري به زيان همه 
اقشار جامعه به ويژه افراد كم درآمد است؛ بنابراين هر چند 
پرداخت يارانه به صورت نقدي يا ساير روش ها تا حدودي 
مي تواند ش��رايط زندگي را براي اين دسته از اقشار جامعه 
تحمل پذير كند، اما اين اقدامات كوتاه مدت بوده و اثراتش 

نيز جزئي و زودگذر است.
كاظمي اسفه افزود: بنابراين اعتماد به روش كشف قيمت 
كالا و محصولات و سپردن اين امر به مكانيزم بازار و عرضه و 
تقاضا، شرايط اقتصادي كشور را بهبود بخشيده و در آينده 
نيز شاهد اثرگذاري مثبت اين اتفاق براي اقشار كم درآمد 

جامعه خواهيم بود.
وي اظهار كرد: همان طور كه اشاره شد اقدامات صورت گرفته 
از زمان راه اندازي بورس كالا توانسته تا حدودي اين اصل 
مهم اقتصادي را محقق ساخته و از همه مهم تر توجه ها را به 
نقش اين بورس در توسعه و بهبود شرايط اقتصادي كشور 

به خود جلب كند.
عضو هيات مديره كانون نهادهاي س��رمايه گذاري ايران 
همچنين كاهش واسطه ها و رس��يدن سود اصلي ناشي 
از توليد به دس��ت توليدكنندگان را از ديگر مزاياي عرضه 
محصولات و كالاها در بازارهاي مختلف بورس كالا برشمرد 

و گفت: افزايش شفافيت در كشف قيمت كالاها و نيز ايجاد 
فضاي عادلانه براي خريدار و فروشنده، از ديگر فوايد فعاليت 

بورس كالا در اقتصاد كشور است.

اهميتتكنولوژيدرسهولتروندمعاملات
اين كارشناس اقتصادي افزود: البته نبايد از رشد تكنولوژي 
و اي تي و همچنين نقش ارتباطات و وسايل ارتباط جمعي 
در ايجاد اين ش��فافيت و از سوي ديگر تسهيل معاملات 
بورس كالا به سادگي گذشت، ضمن اينكه طي اين سال ها 
بورس كالا توانس��ته به خوبي از ابزارهاي ارتباط جمعي و 
نيز زيرس��اخت هاي ارتباطي براي بهبود و تسهيل و البته 

شفافيت بيشتر دادوستدها استفاده كند.
كاظمي اسفه گفت: علاوه بر اين با گسترش تكنولوژي از 
يك طرف و نيز ابزارها و وس��ايل حمل و نقل كالا از طرف 
ديگر، مي توان بدون توجه به بعد مكاني و زماني مبادلات 
محصولات و كالاها را در سراسر كشور سامان داد كه در اين 
زمينه بهترين سازوكار براي انجام اين كار، بورس كالا است.
وي همچنين اظهار داشت: بررسي عملكرد 11 ساله بورس 
كالا حكايت از اين دارد كه رفته رفته بازار سرمايه ايران به 
سمت رسيدن به استانداردهاي بين المللي در حال حركت 
اس��ت. ضمن اينكه اقداماتي همچون انتش��ار و شفافيت 
اطلاعات و كاهش فساد نيز از مهم ترين ويژگي هاي بورس 

كالا براي كمك به بهبود شرايط اقتصادي كشور است.
عضو هيات مديره كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران ادامه 
داد: مواردي چون پوشش ريسك، تأمين مالي، كاهش نقش 
دولت در اقتصاد و عرض اندام بيشتر بخش خصوصي، ارتقاي 
كيفيت محصولات و كالاها، افزايش انگيزه توليدكنندگان، 
ايجاد ت��وازن در عرضه و تقاضاي محص��ولات و ... از ديگر 
مزاياي قابل بيان در راستاي تقويت عرضه كالاها در بورس 

كالاي ايران است.
اين كارشناس اقتصادي نمونه بارز آثار مثبت بورس كالا در 
توسعه اقتصادي كشور را در حوزه كشاورزي اظهار داشت و 
گفت: اجراي طرح قيمت تضميني محصولات كشاورزي از 
بستر بورس كالا، اقدام بسيار مهم و بزرگي است كه اگر بيش 
از اينها حمايت شود علاوه بر اينكه منفعت بيشتر كشاورزان 
را در بر خواهد داش��ت، موجب افزايش كيفيت و كميت 
توليد محصولات كشاورزي شده و كشور را به خودكفايي 

در محصولات مختلف كشاورزي رهنمون خواهد ساخت.

رشد۵۶درصدیحجممعاملاتبورسکالا
 در هفته منتهی به 6 دی م��اه، 421 هزار و 298 تن انواع 
کالا به ارزش بيش از 16 هزار ميليارد ريال در بورس کالای 
ايران مورد دادوستد قرار گرفت که نسبت به هفته ماقبل 
ب��ه ترتيب رش��د 56 و 35 درص��دی را در حجم و ارزش 

معاملات تجربه کرد.
به گزارش »کالاخبر«؛طی هفته اخير، در تالار محصولات 
صنعتی و معدنی، 106 هزار و 556  تن انواع کالا به ارزش 5 
هزار و 750 ميليارد ريال معامله شد.در اين تالار 98 هزار 

و 302 تن فولاد، يک هزار و 965 تن مس، 3 هزار و 500 
تن آلومينيوم، 660 تن روی، 2 هزار تن س��يمان، 9 تن 
کنسانتره فلزات گرانبها و 120 تن کنسانتره موليبدن از 
سوی مشتريان خريداری شد. همچنين در هفته معاملاتی 
مذکور در دو بخش داخلی و صادراتی تالار فرآورده های 
نفتی و پتروشيمی، 289 هزار و 532 تن انواع کالا به ارزش 
بيش از 10هزار ميليارد ريال به فروش رسيد.در اين تالار 
171 هزار و 310 تن وکيوم باتوم، 40 هزار و 675 تن قير، 

47 هزار و 630 تن مواد پليمری، 28 هزار و 266 تن مواد 
ش��يميايی، يک هزار و 290 تن گوگ��رد، 270 تن عايق 
رطوبتی، 90 تن انواع گازها و خوراک ها و 500 تن عايق 
رطوبتی معامله ش��د. تالار محصولات کشاورزی بورس 
کالای ايران نيز طی هفته مذکور، شاهد معامله  24 هزار 
تن  گندم خوراکی و يک هزار و 200 تن شکر بود. همچنين 
10 تن کالا به ارزش 90 ميليون ريال در بازار فرعی بورس 

کالای ايران به فروش رسيد.

تالار	نقره	اي



تشكلها6اخبار

دومين مرحله توزيع مواد اوليه پوشاك كليد خورد

رييس اتحاديه صنف فروشندگان چرم و لوازم كفش خواستار شد

حذف واسطه ها از بازار پوشاك

لزوم همكاري شهرداري با واحدهاي توليدي صنف چرم

تعادل|
دومين مرحله تامين مواد اوليه پوشاك آغاز شد. اين 
در حالي بود كه با »بازگش��ت تحريم ها، نوسانات نرخ 
ارز، تغيير روند ثبت سفارش ها و زمانبر شدن تخصيص 
ارز ب��راي واردت«، تامين مواد اوليه پوش��اك كه يك 
س��وم آن وارداتي است، با مش��كل مواجه شد. برخي 
سودجويان نيز در اين ش��رايط از عرضه مواد اوليه به 
بازار خودداري كردند كه اين موضوع نيز مش��كلات 
توليدكنندگان پوشاك را دو چندان كرد. اما با تشكيل 
كارگروه مواد اوليه پوش��اك در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت تا حدودي تلاش ش��د ت��ا مايحتاج صنايع 
نس��اجي و توليدكننده هاي پوش��اك تامين شود. در 
تازه ترين اقدام اين كارگروه قرار است كه پيراهن دوزان 
و توليدكنندگان، حواله ۷۰۰ متر پارچه را با نرخ مصوب 
5 تا ۷ هزارتومان زير قيمت بازار دريافت كنند. از اهداف 
اصلي اين كارگروه را مي توان، »حذف واسطه ها، افزايش 
توليد و كاهش قيمت« عنوان كرد. ازاين رو، متوليان 
وزارت صنع��ت، پيش بيني مي كنند ك��ه اين دوره از 
توزيع م��واد اوليه باعث كاه��ش ۱۰ الي ۳۰درصدي 
قيمت ها در بازار شود. اما در دور سوم توزيع مواد اوليه 
توس��ط اين كارگروه، قرار است تا يك هزار و ۲۰۰ تن 
نخ، پارچه آس��تري و لايي، چس��ب و پارچه مانتويي 

عرضه شود.

بر اس��اس داده هاي مركز آمار ايران، آمارها اما نش��ان 
مي دهند ب��ازار مصرف ايران براي پوش��اك و كفش، 
س��الانه حدود ۲۷ هزار ميليارد تومان است، كه تنها 
حدود ۱6.6 درصد از بازار پوش��اك كش��ور از طريق 
واردات )رس��مي و غير رسمي( تامين ش��ده و 8۳.4 
درصد نياز كش��ور به پوش��اك را توليد داخلي تامين 
كرده است. خانوارهاي ايراني ساكن در مناطق شهري 
بطور متوسط س��الانه حدود يك ميليون و ۲۰۰ هزار 
تومان و خانوارهاي روستايي حدود 8۱۳ هزار تومان 
صرف خريد پوشاك و كفش مي كنند. در اين شرايط 
اما توليدكنندگان و فعالان در عرصه پوشاك معتقدند 
كه نبود مواد اوليه همچون پنبه و نخ مورد نياز در توليد 
پارچه، مشكلات ارزي در واردات پارچه و محدوديت 
براي درياف��ت ارز و افزايش تقاضا، دليل اصلي كاهش 
عرضه پوشاك و پايين نيامدن قيمت ها در بازار است. 
پارچه و پنبه جزو مواد اوليه توليد پوش��اك به ش��مار 
مي روند كه وابستگي بالايي به واردات دارند؛ بطوري 
كه يك س��وم پارچه مورد نياز كشور وارداتي است و از 
آنجايي كه پارچه و پنبه جزو كالاهاي اساس��ي تلقي 
نمي شود، ارز دولتي به آن اختصاص نمي يابد. بنابراين 
واردكنندگان بايد ارز مورد نياز خود را از صادركنندگان 
دريافت كنند و اين مساله در واردات اختلال كرده است. 
در نتيجه از زمان ثبت سفارش تا تخصيص ارز ۲ تا سه 
ماه زمان مورد نياز است كه اين روند باعث شده تا پروسه 
زماني توليد پوشاك 6 ماهه شود. به همين جهت توليد 
و عرضه پوشاك در كشور كاهش يافته و در مقابل تقاضا 
براي آن رشد كرده است. اما از آنسو، دولتمردان براي 
جبران كسري توليد و تامين مايحتاج صنايع نساجي 
و پوش��اك، اقدام به توزيع مرحله اي مواد اوليه كردند. 
نخس��تين مرحله از اين اقدام با توزيع پارچه شلواري 

آغاز ش��د كه به گفته دبيركارگروه بررسي و پيگيري 
تامين مواد اوليه پوشاك، باعث كاهش ۱۰هزار توماني 
قيمت كالا در بازار شد. اما هم اكنون در دومين مرحله از 
توزيع مواد اوليه صنايع نساجي و پوشاك، قرار است كه 
پيراهن دوزان و توليدكنندگان، حواله ۷۰۰ متر پارچه 
با نرخ مصوب را دريافت  كنند كه قيمت آن 5 تا ۷ هزار 

تومان زير قيمت بازار است.

  آغاز دومين مرحله توزيع مواد اوليه پوشاك 
در همين رابطه، نشس��ت كارگروه بررسي و پيگيري 
تامين مواد اوليه پوش��اك روز گذشته در اتاق اصناف 
ايران تش��كيل ش��د. دبيركارگروه بررسي و پيگيري 
تامين مواد اوليه پوشاك در اين نشست، هدف از توزيع 
مواد اوليه را حذف واسطه ها عنوان كرد و گفت: در اين 
كارگروه تاجر به عن��وان واردكننده با توليدكنندگان 
حوزه پوشاك به صورت مستقيم در ارتباط خواهد بود 
و كالا بدون واسطه به توليدكننده عرضه مي شود. محمد 
توكلي اظهار كرد: ب��راي روند بهتر فعاليت كارگروه با 
تمامي كارخانجات نساجي كشور وارد مذاكره شده ايم 
و هدف اصلي ما بالا بردن توليد با قيمت مناسب و حذف 
واسطه هاس��ت و به زودي فعاليت كارگروه گسترش 
مي ياب��د. او افزود: كارگروه بررس��ي و پيگيري تامين 
مواد اوليه پوشاك در يك ماه اخير توسط اتاق اصناف 
تهران و سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران 
به دستور وزير صنعت، معدن و تجارت راه اندازي شد 
كه هدف از ايجاد اين كارگروه حذف واسطه ها و پايين 

آوردن قيمت ها بوده است.
توكلي همچنين با بيان اينكه در اين دوره اتحاديه هاي 
ذيربط عضو اين كارگروه هستند و بر روند توزيع كالا 

نظارت مي كنند، اظهاركرد: اين كارگروه تازه شروع به 
كار كرده است و در دوره هاي بعدي رسته هاي ديگر را 
نيز شامل خواهد شد و در دوره بعد يك هزار و ۲۰۰ تن 
نخ، پارچه آس��تري، لايي چسب و پارچه مانتويي نيز 
عرضه خواهد شد. به گفته او، اين كارگروه هفت رسته 
مرتبط )پيراهن دوزان، خياطان، س��راجان، كشباف، 
چرم و …( صنف پوش��اك را شامل مي شود و تمامي 
اتحاديه ه��اي همگن در اين كارگ��روه حضور دارند و 
هيات امناي بازار و اتاق اصناف ايران و تهران نيز بر روند 

كار نظارت دارند.

  پيگيري كاهش قيمت ها 
از آنس��و، نماينده وزير صنعت، معدن و تجارت در اين 
نشست گفت: حذف واسطه ها، افزايش توليد و كاهش 
قيم��ت از اهداف اصل��ي اين كارگروه اس��ت. ابراهيم 
درستي افزود: در حال حاضر استارت كار زده شده و به 
صورت شفاف كارها انجام مي گيرد و به دنبال توسعه 
و گسترش فعاليت اين كارگروه در كل كشور هستيم. 
او تصريح كرد: در اين راس��تا ب��ا اتحاديه هاي مربوطه 
هماهنگي هاي لازم را داشته ايم و به زودي توزيع حواله 
مواد اوليه پوشاك براي توليدكنندگان استاني داراي 
پروانه كسب در شهرستان ها نيز توزيع خواهد شد و از 
طريق پيامك زمان عرضه حواله ها به آنها اطلاع داده 
مي شود. درس��تي اظهار كرد: هدف ما ايجاد آرامش و 
كاهش قيمت در بازار اس��ت و به دنبال آن هستيم تا 
قيمت ها در بازار ش��ب عيد كاهش داشته باشند و در 
حال حاضر با عرضه حواله در دور اول و اين دوره شاهد 
كاهش ۱۰ الي ۳۰ درصدي قيمت ها در بازار خواهيم 
بود. او اظهاركرد: اين كارگروه تازه شروع به كار كرده و 

قطعا هر چه به جلو پيش برويم افق و چشم انداز بهتري 
را براي فعاليت اين كارگروه شاهد خواهيم بود، چرا كه با 
حذف واسطه ها و ارتباط مستقيم تجار با توليدكنندگان 
عرضه بهتري صورت خواهد گرفت و هم توليدكننده 
و هم تجار از توزيع مناسب مواد اوليه رضايت خواهند 

داشت و توزيع ها نيز افزايش خواهد يافت.

  حذف واسطه ها از تامين مواد اوليه توليد
در ادامه اما دبير كل اتاق اصناف ايران مهم ترين مزيت 
اين طرح را عرضه بدون واس��طه م��واد اوليه پارچه به 
توليدكنندگان صنف پوش��اك دانست. علي عوض پور 
گفت: هدف اين طرح، حذف واس��طه ها از بخش توليد 
داخلي كشور است و در خصوص ساير واحدهاي توليدي 
كه نياز به مواد اوليه دارند به دنبال تامين آن باشيم تا به 
صورت مستقيم و بلاواسطه تامين مواد اوليه را تسهيل 
بخشيم تا بتوانيم ش��اهد كاهش قيمت ها در آينده در 
بازار توليد د اخلي باشيم. او تصريح كرد: اين كارگروه با 
همت مديران اتحاديه پوشاك، پيراهن دوزان، خياطان 
وتهران و نماينده وزير در اتاق اصناف ايران تشكيل شده 
و به صورت آزمايشي فعاليت داشته اند كه نتيجه مثبتي 
را در برداش��ت و با توجه به ضرورت تامين و توزيع مواد 
اوليه پوش��اك و مشكلاتي كه در اين حوزه داشتيم و از 
طرفي يكي از پتانس��يل هاي صنوف توليدي در حوزه 
توليد پوشاك اس��ت كارگروه اقدام به توزيع مواد اوليه 
در مرحله دوم داش��ته اس��ت. عوض پور اظهار كرد: با 
توجه به نتيجه مثبت��ي كه كارگروه در اين مدت اندك 
داشته است توانسته براي تامين مواد اوليه تعدادي از ۱۰ 
هزار واحد توليدي صنفي در شهر تهران اقدام كند و با 
توجه به موفقيت اين كارگروه امروز تصميم بر آن شد تا 

فعاليت كارگروه را به توليدكنندگان كشوري نيز تعميم 
بدهيم وتامين كننده مواد اوليه پوشاك كشورمان باشيم. 
دبيركل اتاق اصناف ايران افزود: تلاش ما بر اين است تا در 
ساير بخش ها و حوزه هاي ديگر توليدي صنفي حمايت 
لازم را جهت تامين مواد اوليه و تسريع در ثبت سفارش 
وتخصي��ص ارز را با هم��كاري وزارت صنعت، معدن و 
تجارت داش��ته باش��يم تا تامين مواد اوليه واحدهاي 

توليدي صنفي در بخش خصوصي انجام شود.

  اتمام حجت با قاچاقچيان پوشاك
از سوي ديگر، پديده شوم قاچاق ديگر معضلي است كه 
باعث رنج توليدكنندگان پوشاك كشور شده است؛ به 
گونه اي كه 95 درصد از پوش��اك وارداتي از راه قاچاق و 
يا تجارت چمداني وارد كشور مي شود. اما طبق اطلاعيه 
ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز، براي حمايت از 
توليد پوشاك داخلي، از آغاز دي ماه سال جاري، برخورد 
با عرضه برندهاي محرز پوشاك قاچاق آغاز شده است. 
اين اقدام با هدف پشتيباني همه جانبه از توسعه اشتغال و 
توليد كالاهاي داراي صرفه اقتصادي، به دنبال اقدام هاي 
پيشگيرانه در حوزه مبارزه با قاچاق كالا برخورد جدي با 
عرضه برندهاي محرز پوشاك قاچاق در دستور كار اين 

ستاد قرار گرفته است.
در همين رابطه سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
گفت كه فقط 4۰ برند پوشاك خارجي كه تمام مراحل 
قانوني را ط��ي كردند، اجازه عرض��ه دارند. حميدرضا 
دهقاني نيا در گفت وگو با تسنيم در پاسخ به اين سوال 
كه چه تعداد برند پوشاك خارجي در بازار فعاليت دارند 
اظهار كرد: 5۰ شركت و 6۷ برند شناسايي شدند كه از 
اين تعداد آنچه براي ما به عن��وان برندهاي مجاز براي 
عرضه محرز ش��ده، 4۰ برند است. اين مقام مسوول در 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز و همچنين به آغاز مرحله 
جديد برخورد با عرضه پوشاك قاچاق اشاره كرد و گفت: 
طي هفته گذشته، تيم هايي با حضور نمايندگان سازمان 
حمايت، اتاق اصناف و پليس، ابلاغ هاي كتبي برخورد 
با عرضه پوش��اك قاچاق را به واحدهاي صنفي هدف 
ارايه شده و از هفته پيش رو، برخورد با واحدهاي صنفي 
متحلف به صورت جمع آوري و ضبط پوشاك قاچاق و 

تشكيل پرونده آغاز مي شود. 
دهقاني نيا با اشاره به شناس��ايي 4۰ مجتمع تجاري 
عرضه پوشاك در تهران اضافه كرد: اين در حالي است 
در ماه هاي گذش��ته در جلس��ات حضوري با مديران 
مجتمع هاي هدف، موضوع به آنها ابلاغ شده و آنها هم 
به مغازه داران اعلام كردند؛ بنابراين ديگر هيچ بهانه اي 
مبني بر عدم اطلاع از اجراي ط��رح برخورد با عرضه 
پوشاك قاچاق باقي نمي ماند و بدون هيچ مماشاتي با 
واحدهاي عرضه كننده پوشاك قاچاق برخورد مي شود. 
سخنگوي س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز گفت: اين 
برخورد به صورت جمع آوري و ضبط پوشاك قاچاق از 
واحدهاي متخلف و تحويل آن به سازمان اموال تمليكي 
و تشكيل پرونده تعزيراتي براي واحد متخلف خواهد 
بود. به گفته دهقاني نيا تيم هاي برخورد با عرضه پوشاك 
قاچاق متشكل از نمايندگان سازمان تعزيرات حكومتي، 
اتاق اصناف، سازمان حمايت از حقوق مصرف كنندگان، 

پليس اماكن و پليس مبارزه با قاچاق كالا خواهد بود.

رييس اتحاديه صنف فروشندگان چرم و لوازم كفش 
گفت: در صنفي فعال هس��تيم كه پايه و دقيقا قبل از 
حلقه توليد قراردارد و تمامي مواد اوليه توليد كفش، 
كيف، لباس چرم طبيعي و مصنوعي را صنوف تحت 
نظارت اين اتحاديه به فروش مي رساند. سعيد حياتي با 
اشاره به اهميت صنف متبوع خود در زنجيره توليد كيف 
و كفش تصريح كرد: بر همين اس��اس سعي كرده ايم 
كوچك ترين كمبودي در عرضه مواد اوليه نداش��ته 

باشيم تا توليد از چرخه باز نايستد.
به گزارش پايگاه خبري اتاق اصناف تهران، وي در رابطه 
با قدمت و رسته هاي اتحاديه بيان كرد: اين اتحاديه از 
س��ال ۱۳۳۰ فعال بوده و عمده فروشي لوازم كيف و 

كفش، خرده فروش مشمع، عمده فروشي چرم طبيعي، 
عمده فروشي چرم مصنوعي و تمامي لوازم مربوط به 
تهيه كيف و كفش و لباس چرم طبيعي و چرم مصنوعي 

در رسته هاي شغلي اين اتحاديه است. 
در حال حاضر حدود ۷۰۰ واحد صنفي با پروانه كسب 
و ۱۰۰ واحد و اندي در حال تش��كيل پرونده و بررسي 
هس��تند. اين اتحاديه ابتدا در يك واحد 5۰ متري در 
چهارراه سيروس مستقر بود؛ اما تلاش هاي زياد آقاي 
سيد صالحي كه چندين دوره رييس اتحاديه بود و حاج 
آقا برنج كار و مرحوم آل آقا پ��س از فروش واحد مورد 
مذكور واحد فعلي را در بازار پاچنار خريداري كردند كه 
در سه سال گذشته با اضافه كردن واحد ديگري جنب 

اين ساختمان و بازس��ازي كامل آن با كمك اعضاي 
صنف مبادرت به ايجاد فضاي مناسب تر و بزرگ تري 
نمودي��م همچنين در حال به روزرس��اني سيس��تم 

نرم افزاري و راهبردي اتحاديه هستيم.
رييس اتحاديه صنف فروشندكان چرم و لوازم كفش در 
ادامه گفت: سازمان امور مالياتي در سال هاي گذشته 
اين صنف را مشمول بند )الف( كرده بود كه با تلاشهاي 
بسيار اكنون جزو بند )ج( هستيم؛ اما در برخي موارد 
هنگام خري��د از كارخانجات زمان اخذ فاكتور ماليات 
بر ارزش افزوده محاس��به مي ش��ود كه نمي توانيم از 
مصرف كننده بگيريم؛ از اين رو، بايد راهكار مناسب تري 
اخذ شود تا قيمت تمام شده كالاي ايراني قابليت رقابت 

باكالاهاي خارجي را داش��ته باشد. حياتي در رابطه با 
شهرداري نيز گفت: برخي از واحدهاي قديمي كه فعال 
هستند به علت درگيري صاحب ملك و مستاجر در اخذ 
پايان كار با مشكل مواجه مي شوند و زمان تنظيم سند 
رسمي موفق به كسب آن نشده اند بنابراين براي ارايه 
سند رسمي به شهرداري گاهاً دچار مشكل مي شوند؛ 
لذا در ش��رايط فعلي از اداره ش��هرداري منطقه بازار 
خواهشمنديم با توليدي هاي ما همكاري لازم را انجام 
دهند . وي در ادامه گفت: در رابطه با ترخيص مواد اوليه 
از گمركات، سازمان صنعت، معدن و تجارت و همچنين 
طرح نيما و بانك مركزي و همكاريهاي سازمان هاي 

مربوطه با اتحاديه ها را لازم و ضروري مي دانيم.

وي همچنين از پخش ماده استن در تناژ بالا و قيمت 
خ��وب در بازار خبر داد و گفت: اين م��اده از تاريخ ۳۱ 
تيرماه 9۷ از گمرك خوزستان ترخيص نمي شد و چون 
جزو مواد اصلي تهيه چسب و چسب نيز از اصلي ترين 
مواد اس��تفاده در كفش، كيف و لباس است؛ بنابراين 
كمبود يا عدم وجود آن در ب��ازار لطمه بزرگي به اين 
صنعت مي زد. اما به گفته حياتي، با تلاش هاي شبانه 
روزي در اي��ن عرصه كه زمان زيادي به طول انجاميد؛ 
ضمن نامه نگاري هاي بسيار با س��ازمان هاي متعدد 
و همكاري وس��يع كارگروه تامين مواد اوليه پوشاك 
توانستيم موفق به ترخيص و پخش آن در بازار با قيمت 

مناسب شويم كه موفقيت بزرگي در اين حوزه است.

رييس اتاق ايران در جمع توليدکنندگان صنايع غذايی و بهداشتی خراسان رضوی  مطرح كرد

صادرات صنايع غذايي روي مرز خطر
تعادل|

ريي��س ات��اق اي��ران در جم��ع بيش از ي��ک هزار 
توليدکننده صنايع غذايی و بهداش��تی خراس��ان 
رضوی حاض��ر ش��د و از اهميت صناي��ع غذايی و 
بهداش��تی در تولي��د و تجارت ايران س��خن گفت.  
غلامحسين شافعی اعلام کرد: در حال حاضر صنعت 
غذايی، ۱9.4 درصد اشتغال کشور را در اختيار دارد 
و ۱8درص��د از کل کارگاه های صنعت��ی مربوط به 

صنايع غذايی هستند.  
رييس اتاق بازرگانی، صنايع، معادن و کش��اورزی 
ايران ادامه داد: صنعت غذا، يکی از محورهای مهم 
توسعه کشورها به ش��مار می آيد و به همين دليل، 
موضوع امنيت و سلامت غذايی بايد در روند تدوين 
بودجه های کشور، به عنوان اولويت اول مورد توجه 
قرار گيرد. متاسفانه شاهد هستيم که هم در سلامت، 
هم در امنيت غذا و حتی در توسعه زيرساخت های 
علمی و فناوری اين حوزه، در قعر توجه برنامه ريزان 
ق��رار داريم. با اي��ن روند، فاصله ما را با کش��ورهای 

پيشرفته دنيا، روز به روز بيشتر خواهد شد.
رئيس اتاق مشهد با انتقاد از رويکردهای موجود در 
تخصيص اعتبارات به بخش های کشاورزی و صنايع 

غذايی، عنوان کرد: به اس��تناد آمارهای موجود، از 
سال 85 تا پايان سال 96 مانده تسهيلات تخصيص 
داده ش��ده از سوی شبکه بانکی به بخش کشاورزی 
و صنايع غذايی تنزل يافته و اين بدين معناست که 
صنعت غذا و کش��اورزی در برنامه های کشور مورد 

غفلت قرار گرفته است.
ش��افعی در بخ��ش ديگری از س��خنان خ��ود، به 
انباشتگی و اشباع در بخش توليد موادغذايی اشاره 
کرد و يادآور ش��د: آنقدر واحد صنايع غذايی ايجاد 
کرده ايم که در ش��رايط عادی نيز توجيه اقتصادی 
برای فعاليت آن ها وجود ندارند. اين واحدها اغلب يا 
تعطيل شده يا با کمتر از ميزان ظرفيت واقعی خود 

فعاليت می کنند.
او ادامه داد: هم اکنون سهم ما از صادرات اين بخش 
حدود 5 ميليارد دلار اس��ت در حالی که کشورهای 
اطراف ما سهمی 8۰۰ ميليارد دلاری در صادرات اين 
صنعت دارند. نبايد از پتانسيل بالقوه خوبی در اين 
صنعت داريم، غفلت کنيم. ظرفيت ما بس��يار بالاتر 
از اين است اما متاسفانه تصميمات غيرکارشناسی 
و عجولانه به اين صنعت خسران هايی وارد می آورد 
که بعض��ا ترميم پذير هس��تند. ممنوعيت هايی که 

بدون مطالعه و عجولانه بر س��ر راه صادرات برخی 
محصولات غذايی قرار می گيرد، از جمله آن است.

وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر صنعت غذايی، 
۱9.4 درصد اش��تغال کش��ور را در اختي��ار دارد و 
۱8درص��د از کل کارگاه ه��ای صنعت��ی مربوط به 
صنايع غذايی هستند. رئيس اتاق مشهد خاطرنشان 
ک��رد: تبديلی را که زنجيره وابس��ته به کش��اورزی 
هستند، فعال کنيم. عدم ثبات در تصميم گيری های 
صادرات��ی، م��ا را از مزيت های بس��ياری که در اين 

صنايع وجود دارد محروم می سازد.

  مزيت ايران در توليد محصولات غذايی
شافعی در حاش��يه اين مراس��م با اهالی رسانه نيز 
گفت وگويی داشت و در آن عنوان کرد: شرايط آب 
و هوايی کشور، صنعت غذايی ايران را از مزيت های 
بالايی برخوردار کرده است و به اين استناد می توانيم 
جايگاه خوبی را در بازارهای جهانی کس��ب کنيم. 
وی به تاثيرات بحران آب بر اين صنعت اشاره کرد و 
يادآور شد: در حال حاضر، اين بحران رو به رشد است 
و ضرورت دارد تا رويکردها و سياست های کشور در 
حوزه مديريت و بهره وری آب، به گونه ای تعريف شود 

که بتوانيم اين بحران را مهار کنيم. تداوم اين چالش 
می تواند صنايع غذايی م��ا را با کمبود محصولات و 
مواد اوليه و در نتيج��ه گرانی محصول مواجه کند. 
وی در ادامه بر اتخاذ راهبردهای موثر در اين حوزه 
تاکيد کرد و گفت: اجرای سيستم های نوين آبياری، 
مديريت و بهره وری آب، اصلاح الگوی کشت، توجه 
به برنامه آمايش سرزمين در رويکردهای توسعه ای 
و بهره مندی از تجارب کش��ورهای موفق، می تواند 

ما را در اين مس��ير کمک کند و چالش را از صنعت 
غذايی مان دور س��ازد. ش��افعی بيان کرد: خراسان 
رض��وی می تواند تامي��ن کننده بس��يار قوی برای 
صنايع غذايی کش��ورمان باشد، البته اگر واحدها به 
خاطر مواد اوليه دچار مشکل نشوند. در حال حاضر 
برای بس��ته بندی صنايع غذايی با مشکلاتی مواجه 
هستيم که بيشتر متوجه تجارت خارجی کشور است 
و بعضا نيز از تصميمات خلق الساعه نشات می گيرد.
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40 جلسه براي حل مشكل 
قطعه سازان

تسنيم| دبير انجمن قطعه سازان همگن كشور 
با اشاره به 4۰ جلسه قطعه س��ازان با مسوولان 
كشور براي حل مش��كلات توليدكنندگان اين 
بخ��ش در ۲ ماه گذش��ته، گفت: ه��ر چه فرياد 
مي زنيم هيچ كس به درد قطعه س��ازان توجهي 
نمي كند و به زودي 4۰۰ قطعه ساز بيكار خواهند 
شد. آرش محبي نژاد با اش��اره به اينكه با وجود 
تمام پيگيري هاي انجمن قطعه س��ازان همگن 
ت��ا اين لحظه با وجود قول هاي مس��وولان هيچ 
گشايشي براي رفع مشكلات قطعه سازان اعمال 
نشده اس��ت، اظهاركرد: در حال حاضر وضعيت 
قطعه س��ازان روز ب��ه روز بدتر ش��ده و به زودي 
4۰۰قطعه ساز بيكار خواهند شد. او با بيان اينكه 
با تعطيلي اين افراد در مجموع تعداد بيكاران اين 
صنعت به ۲8۰ هزار نفر خواهد شد، افزود: در اين 
ش��رايط هر چه فرياد مي زنيم هيچ كس به درد 
قطعه س��ازان توجهي نمي كند كه اين موضوع 
بسيار نگران كننده است.  دبير انجمن قطعه سازان 
همگن كشور، گفت: ظرف ۲ ماه اخير بيش از 4۰ 
جلسه مختلف در مجلس شوراي و دولت با حضور 
وزراي اقتص��اد، صنع��ت، كار، رييس كل بانك 
مركزي و رييس مجلس شوراي اسلامي داشتيم 
اما عملًا هيچ اتفاقي نيفت��اده و گرد مرگ روي 
صنعت قطعه سازي پاشيده شده است. محبي نژاد 
با اعلام اينكه حل مشكل قيمت قطعات، تأمين 
نقدينگي، مطالبات معوق و سرمايه در گردش به 
همراه تأمين م��واد اوليه واحدهاي توليدي بايد 
حل شود، تصريح كرد: به تمام اين مشكلات بايد 
كاهش چشمگير تيراژ خودرو را هم اضافه كرد. 
در حال حاضر تقريباً توليد در خودروسازان رو به 
توقف است و برنامه توليد روزانه 6 هزار دستگاه 
خودرو به ش��دت افت كرده و هرگز به اهداف از 

پيش تعيين شده نخواهيم رسيد.

 انعقاد ۸۵ قرارداد 
همكاري ميان صنعت و دانشگاه

ايسنا| دبير انجمن تحقيق و توسعه صنايع و معادن 
از انعقاد 85 قرارداد همكاري ميان واحدهاي صنعتي 
با دانشگاه ها و شركت هاي دانش بنيان در نمايشگاه 
دس��تاوردهاي پژوهش و فناوري صنعت، معدن و 
تجارت خبر داد. علي معصومي با اشاره به برگزاري 
چهارمين نمايشگاه پژوهش و فناوري وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت، افزود: اين نمايش��گاه همزمان با 
برگزاري نوزدهمين نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، 
فناوري و فن بازار كش��ور برگزار شد. او با بيان اينكه 
برگزاري اين نمايشگاه از سوي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در سال جاري به انجمن تحقيق و توسعه 
صنايع و معادن واگذار ش��ده است، ادامه داد: در اين 
دوره برنامه ريزي هايي براي معرفي نيازهاي فناوري 
بخش هاي صنعتي انجام شد كه بر اين اساس هر كدام 
از بخش هاي صنعتي نيازه��اي فناورانه خود را طي 
مدت برگزاري نمايشگاه ارايه دادند تا زمينه لازم براي 

رفع اين نيازها و حل مشكلات صنعت فراهم شود.
به گفته معصومي، در اين دوره از نمايشگاه ۷۰ واحد 
صنعتي حضور داشتند و نيازمندي ها و توانمندي هاي 
خود را عرضه كردند. او از امضاي قراردادهاي همكاري 
در اين نمايشگاه خبر داد و خاطرنشان كرد: در مدت 
4 روز برگزاري اين نمايشگاه 85 قرارداد همكاري به 
امضا رس��يد. دبير انجمن تحقيق و توسعه صنايع و 
معادن حجم اين قراردادها را ۷۰ ميليارد تومان ذكر 
كرد و افزود: اين قراردادها ميان بخش هاي صنعتي 
با دانش��گاه ها، اعضاي هيات علمي و ش��ركت هاي 
دانش بنيان منعقد شده است. معصومي همچنين 
از امضاي 4 قرارداد ميان بخش هاي صنعتي خبر داد 
و اظهار كرد: از ميان 85 قرارداد همكاري، 4 قرارداد 
ميان صنايع مختلف به منظور رفع نيازمندي ها به امضا 
رسيد. او همچنين به همكاري اين انجمن با صندوق 
نوآوري و شكوفايي اشاره كرد و در اين باره توضيح داد: 
به منظور حمايت از توليدات داخلي همكاري هايي 
را با صندوق نوآوري و ش��كوفايي ب��راي حمايت از 
خريداران توليدات داخلي آغاز كرديم. معصومي با 
تاكيد بر اينكه قرار است در اين زمينه تفاهم نامه اي به 
امضا برسانيم، خاطرنشان كرد: بر اساس اين همكاري 
قرار است اين صندوق تسهيلات خود را به خريداران 
با رويكرد رفع نيازهاي صنعت در داخل پرداخت كند. 
به گفته او، با اين اقدامات علاوه بر آنكه تسهيلات به 
خريداران فناوري هاي داخلي پرداخت خواهد شد، 
براي محصولات شركت هاي توليدكننده فناوري نيز 

بازار تضمين شده اي فراهم خواهد شد.

 بازگشت مرغ 
به كانال 14 هزار تومان

ايلنا| در دو هفته گذش��ته مرغ از ۱۱ هزار تومان تا 
۱5 هزار تومان افزايش داشت و پايان هفته گذشته 
دوباره به كانال ۱۳ هزار تومان رسيد اما روز گذشته 
مجددا با افزايش قيمت همراه بود و به ۱4 هزار و 5۰۰ 
تومان رسيد. مسوولان اتحاديه فروشندگان مرغ اين 
افزايش را به خاطر كاهش توليد مي دانند كه ناشي از 
شرايط اقتصادي توليدكنندگان و عدم ريسك پذيري 
در جوجه ريزي مجدد است. درهمين رابطه، به گفته 
رييس اتحاديه فروشندگان پرنده و ماهي، قيمت مرغ 
در خرده فروش��ي ها به ۱4 هزار و 5۰۰ تومان رسيد 
و اين افزايش نس��بت به هفته گذشته 8۰۰ تومان 

بوده است. 
مهدي يوس��ف خاني در خص��وص افزايش مجدد 
قيمت مرغ در ب��ازار اظهار كرد: قيمت مرغ در خرده 
فروشي ها روز گذشته دوباره با افزايش 8۰۰ توماني 
نسبت به اواخر هفته گذشته روبرو بوده و با قيمت ۱4 
هزار و 5۰۰ تومان به فروش مي رسد. او افزود: قيمت 
مرغ زن��ده 98۰۰ تومان، در ميدان بهمن ۱۲ هزار و 
۲۰۰ تومان، قيمت مرغ در كشتارگاه ۱۳ هزار و ۲۰۰ 
تومان و تحويل درب واحدهاي صنف��ي ۱۳ هزار و 

4۰۰ تومان است.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

موافقان و مخالفان واگذاری دانشگاه نفت آبادان به وزارت علوم چه می گویند؟ 

معنای تبصره 21 لایحه بودجه برای دانشگاه نفت

قيمت نفت به روند سينوسي خود ادامه خواهد داد
پيش بيني فوربز از بازار نفت در 2019 

گروه انرژي|
هفتم دی ماه محمدباقر نوبخت، رئيس سازمان 
برنامه و بودجه بيان کرد که دولت در تبصره 21 
لايحه بودجه 98 از مجلس خواسته تا مجوز اداره 
تمام موسسات و دانشگاه ها بر اساس ضوابط و 
اس�تانداردهاي وزارت علوم را بدهد. اين گزاره 
احتمالا ب�رای صنعت نفت به معن�ای واگذاری 
دانش�گاه صنعت نفت آبادان ب�ه وزارت علوم 
خواهد ب�ود؛ چيزی که بيژن زنگن�ه، وزير نفت 
نيز از طرفداران آن محسوب می شود. اما بحث 
واگذاری دانش�گاه  صنعت نفت به وزارت علوم 
مانند هر تصميم بزرگ ديگری، پيچيدگی های 
خاص خود و نيز طرفداران و مخالفان خود را دارد. 
طرفداران اين تصميم با در نظر گرفتن وضعيت 
نيروی کار مازاد موجود در وزارت نفت، بر عدم 
امکان ادامه روند تعهد به استخدام دانشجويان 
دانشگاه صنعت نفت و نيز نياز به عدالت آموزشی 
در استخدام های اين وزارتخانه تأکيد می کنند 
و مخالفان با اتکا به سرنوش�ت الحاق دانشگاه 
صنعت آب و برق ش�هيد عباس پور-که متعلق 
به وزارت نيرو بود- به دانشگاه شهيد بهشتی، 
نسبت به انحلال دانشگاه صنعت نفت آبادان ابراز 
نگرانی می کنند. »تعادل« در گزارش پيش رو به 
پيشينه   واگذاري دانشگاه هاي تخصصي حوزه 
انرژي به وزارت علوم و نگاه ها پيرامون اين اتفاق 

نگاه كرده است. 

محمد باقر نوبخت رييس س��ازمان برنامه و بودجه در 
گفت و گويي با خبرگزاري خانه ملت گفته اس��ت كه 
دولت در تبصره 21 لايحه بودجه 98 از مجلس خواسته 
تا مجوز اداره تمام موسس��ات و دانش��گاه ها بر اساس 
ضوابط و استانداردهاي وزارت علوم را بدهد. اين تصميم 
به معنای واگذاری دانشگاه های زير نظر وزارتخانه ها از 

جمله دانشگاه »صنعت نفت«  به وزارت علوم است.
به گزارش »تعادل« دانش��گاه صنعت نفت در س��ال 
1318 و با هدف ايجاد پيوند ميان صنعت و دانش��گاه 
در حوزه نفت در شهر آبادان تأسيس شد. اين دانشگاه 
که در آستانه 80 سالگی خود قرار دارد، در ساليان عمر 
خود چندين نسل از کارکنان و مهندسان صنعت نفت 
ايران را تربيت کرده  است. اما تصميم جديد دولت در 
واگذاری دانشگاه ها به وزارت علوم می تواند سرنوشت 

اين دانشگاه را دستخوش تغيير قرار دهد.

چالشهایدانشگاهوزارتخانهای
بيژن زنگنه در بازگشت مجدد خود به وزارت نفت در 
سال 1392 با انبوهی از تعهدات استخدامی مواجه شد 
که در 8 سال دولت احمدی نژاد صورت گرفته  بود. با آغاز 
به کار دولت حسن روحانی و با کاهش درآمدهای نفتی، 
دولت يازدهم سياست کاهش استخدام  در نهادهای 
دولتی را در پيش گرفت. وزارت نفت نيز که همانند ساير 
دس��تگاه های دولتی با چالش مازاد عرضه نيروی کار 
مواجه است، از اين تصميم مستثنی نشد. نتيجه آنکه 
فارغ التحصيلان دانشگاه صنعت نفت آبادان ديگر مثل 
گذشته آينده شغلی خود را تضمين شده نمی ديدند 
و مهم ترين انگيزه ای ک��ه آنان را برای تحصيل در اين 
دانشگاه ترغيب کرده بود، يعنی شغل تضمين شده در 

صنعت نفت ايران، از ميان رفت.
اين غائله سبب شد که فارغ التحصيلان دانشکده های 

مختلف دانشگاه صنعت نفت در مقابل مجلس و وزارت 
نفت تجمع هاي��ی ترتيب دهند و خواس��تار توجه به 
وضعيت استخدامی خود شوند.معضل استخدام اين 
فارغ التحصي��لان احتمالا در تش��ديد نظرياتي كه به 
دنبال واگذاري اداره تمام دانش��گاه ها به وزارت علوم 

است، بي تاثير نبوده است. 

تجاربمشابهدروزارتنیرو
واگذاری دانش��گاه های زير نظر وزارتخانه ها به وزارت 
علوم پيش از اين در سال 1387 در وزارت نيرو تجربه 
ش��د. در آن زمان دانش��گاه صنعت آب و برق ش��هيد 
عباس��پور در حوزه وزارت نيرو که در س��ال 1349 و 
با هدف ارائ��ه آموزش ه��ای مورد نياز مهندس��ان و 
تکنيسين های برق تأسيس شده بود، به وزارت علوم 
واگذار ش��د. البته تعه��د اس��تخدامی وزارت نيرو به 
دانشجويان دانشگاه صنعت آب و برق سال ها پيش و از 
سال 1377 برداشته  شده بود، اما اين دانشگاه تا سال 
1387 تحت نظارت وزارت نيرو قرار داشت. خروج اين 
دانشگاه از زير نظر وزارت نيرو  از ديدگاه بسياري منجر 
به بروز نابسامانی در مديريت اين نهاد آموزش عالی شد 
و زمينه های الحاق آن به دانش��گاه شهيد بهشتی در 
فروردين ماه س��ال 1392 با تصميم شورای گسترش 

آموزش عالی را فراهم کرد.
به عقيده برخی از مسئولان حوزه نيرو فارغ التحصيلان 
دانشگاه عباسپور در مقاطع کارشناسی و کارشناسی 
ارش��د جزو بهترين  فارغ التحصيلان نظام دانشگاهی 
ايران در صنعت بودند. زيرا فارغ التحصيلان رشته های 
کاربردی اين دانشگاه از نظر کاربردی تربيت شده بودند 
اما فارغ التحصيلان دانش��گاه های ديگر بيشتر به کار 
مراکز نظری و حوزه های پژوهشی و طراحی می آمدند. 
به عقيده قديمی های وزارت نيرو با واگذاری دانشگاه 
عباس��پور به وزارت علوم و ادغام آن با دانشگاه شهيد 
بهش��تی، وزارت نيرو در آينده با مشکلاتی در بخش 

نيروی انسانی مواجه خواهد شد.
با توجه به شباهت هايی که صنايع نيرو و نفت از نظر نياز 
به متخصصان کاربردی دارند، سرنوشت دانشگاه های 
مختص اين وزارتخانه ها هم می تواند مشابه باشد. به 
گفته استادهای دانشگاه نفت و مهندسان مشغول به کار 
در مناطق عملياتی، دانشجويان دانشگاه نفت به واسطه 
آموزش های ارائه ش��ده به آنها، نسبت به دانشجويان 
دانش��گاه های ديگر، به آموزش بس��يار کمتری برای 
شروع به کار در صنعت نياز دارند. از سوی ديگر تجربه 
نشان داده  است دانشجويانی که حداقل در 4سال در 
مناطقی همچون آبادان و کوت  عبدالله اهواز تحصيل 
کرده اند ماندگاری بيشتری در مناطق عملياتی نسبت 

به دانشجويان ديگر دانشگاه های کشور دارند.

واگذاری،محاسن،معایب
»تعادل« پيش از اين برای بررسی اثرات انتقال دانشگاه 
صنعت نفت به وزارت علوم، سراغ محمدرضا شکوهی 
عضو هيات علمی دانش��کده نفت تهران رفته بود. وی 
معتقد بود ايده واگذاری دانش��گاه ها به وزارت علوم در 
خصوص واگذاری دانشگاه صنعت نفت به وزارت علوم 
از 3 بعد ضررآميز است. بعد اولی که اين استاد دانشگاه 
به آن اش��اره کرد رشته های منحصر به فردی است که 
تنها در دانشگاه صنعت نفت تدريس می شود. شکوهی 
در اين خصوص به »تعادل« گفته بود: »عده  ای گمان 
می کنند که در دانشگاه نفت، رياضی، فيزيک و شيمی به 

دانشجويان تدريس می شود. درحالی  که در اين دانشگاه 
و در دانشکده نفت تهران، رشته هايی همچون اقتصاد 
و حقوق نفت و گاز به عنوان گرايش های ميان رشته ای 
وجود دارند که در هيچ  کدام از دانشگاه های ديگر يافت 
نمی ش��وند. همين حالا نيز دانشجويان دانشگاه هايی 
همچون صنعتی شريف برای مشاوره در رابطه با موضوع 
اقتصاد نفت و گاز به بنده و ديگر استادان دانشگاه نفت 
مراجعه می کنند چون آموزش آنها کلاسيک است و در 

زمينه های کاربردی مشکل دارند.«
ش��کوهی، مس��ووليت های اجتماع��ی وزارت نفت را 
به عنوان بعد دوم اهميت دانشگاه صنعت نفت معرفی 
کرده و عنوان داشت: »فرض کنيد دانشگاه های ديگر 
کشور همچون تهران و صنعتی شريف نيز رشته های 
دانش��گاه صنعت نفت را داشته باشند. اين مسووليت 
اجتماعی وزارت نفت اس��ت که به تربي��ت نيروهای 
متخصص ولو برای بخش غيردولتی بپردازد؛ نيرويی که 

فرق قير و بنزين را از يکديگر تشخيص بدهد.«
هويت شهرهای محرومی همچون محمودآباد و آبادان و 
اثرات منفی بر آمايش سرزمينی، بعد سوم ضرری است 
که از ديدگاه استاد دانشگاه صنعت نفت محقق خواهد 
ش��د. وی در اين رابطه بيان كرده بود: »شما وقتی در 
اينترنت نام تهران را جست وجو می کنيد تصاوير برج 
آزادی و ميلاد به عنوان نماد اين شهر يافت می شوند. اما 
هنگامی که نام محمودآباد را جست وجو کنيد، نماد اين 
شهر دانشکده علوم دريايی است که به شکل يک کشتی 
است. نهايت آرزوی محمودآبادی ها تحصيل و کار در 
اين دانشگاه اس��ت. تخريب هويت چنين شهرهايی، 
خلاف فرمايشات مقام معظم رهبری در رابطه با آمايش 

سرزمينی است.«
وی معتقد است واگذاری اين دانشگاه ها به وزارت علوم 
به نوعی حکم تعطيلی اين مراکز آموزش��ی را دارد و با 
دچار شدن به سرنوشت دانشگاه عباسپور، منجر به ايجاد 

بحران هويت در مناطق مختلف کشور خواهد شد.«

اما ديدگاه ديگری که در مقابل طرفدار واگذاری دانشگاه 
صنعت نفت به وزارت علوم و برداشته ش��دن تعهد به 
استخدام فارغ التحصيلان اين دانشگاه است، علاوه بر 
بحث مازاد نيروی استخدامی در دولت، که در بالا به آن 
اشاره شد، بر موضوع عدالت آموزشی نيز تأکيد می کند. 
تصميم بيژن زنگنه وزير نفت به برداشتن تضمين شغلی 
دانشجويان دانش��گاه صنعت نفت بر همين استدلال 
استوار بوده است. وی معتقد است نبايد تبعيضی بين 
دانشجويان دانش��گاه های مختلف قائل شد و همگی 
متقاضيان اس��تخدام بايد از يک فيلتر مشخص عبور 
کنند و از اين  رو دليلی بر اولويت استخدامی دانشجويان 

دانشگاه صنعت نفت وجود ندارد.
زنگنه در اظهار نظر ديگری گفته بود که با کارمند دولت 
نمی توان خلاقيت ايجاد کرد، فردی که خلاقيت ايجاد 
می کند دانشجو است، از پژوهشگاه های دولتی خروجی 

دريافت نمی شود.
طرفداران واگذاری دانشگاه های زير نظر وزارتخانه ها به 
وزارت علوم فقط به بيژن زنگنه خلاصه نمی شود. بدنه 
دولت به طور جدی در پی تحقق اين مسئله است. در 
همين راستا، حسن روحاني رييس جمهور نيز پيشتر 
گفته بود که بايد صرفا يک آموزش عالی داشته باشيم 
و تمام بخش های ديگر بايد يا منحل شده يا در وزارت 
علوم ادغام ش��وند. محمدباقر نوبخ��ت نيز در بخش 
ديگري از اظهارات روز گذش��ته خود اعلام کرد: تمام 
موسسات و دانشگاه ها بايد با ضوابط و استانداردهای 
آموزش عالی و وزارت علوم اداره ش��وند؛ حتی ايده آل 
آن است که همه اينها از نظر تشکيلاتی هم وابسته به 

وزارت علوم باشند.

ماجراجدياست
پيش از آنکه محمدباقر نوبخت درباره تقاضای دولت 
از مجلس در بودجه 98 برای اداره تمامی موسس��ات 
و دانش��گاه ها بر اس��اس اس��تانداردهای وزارت علوم 

س��خنی به ميان آورد، محمدمه��دی زاهدی، عضو 
کميسيون آموزش و تحقيقات مجلس شورای اسلامی 
در شهريورماه به اين مسئله اشاره کرده بود که نشان از 
عزم مسئولان در يکپارچه سازی استانداردهای آموزش 

عالی زير نظر وزارت علوم دارد.  
زاه��دی در توضي��ح اس��تثنائات قان��ون ممنوعيت 
دانشگاه داری از س��وی دستگاه های اجرايی گفت: در 
اين قانون برخی دانشگاه ها مانند دانشگاه فرهنگيان و 
دانشگاه هايی که وابسته به نهادهای نظامی، انتظامی و 
امنيتی کشور هستند استثنا شده اند و مشمول قانون 
ممنوعيت دانشگاه داری از سوی دستگاه های اجرايی 

نمی شود.
به گزارش خبرگزاری خانه ملت؛ وزير علوم تحقيقات 
و فناوری در تابس��تان س��ال 97 از انحلال 90 درصد 
دانش��گاه های ايجاد شده توسط دستگاه های اجرايی 
خبر داد و گفت: تاسيس دانشگاه توسط دستگاه های 
اجرايی ممنوع است. دستگاه های مختلف دولتی در 
کنار خود دانشگاه های علمی کاربردی ايجاد کرده اند 
که با گذشت زمان از اهداف خود همچون ارتقا مهارت 
افراد شاغل در دستگاه، ماهر کردن افراد در زمينه شغلی 
فعلی خود خارج ش��دند و بنابراين اکنون اين واحدها 

تعطيل شده اند.
برخي اعتق��اد دارند واگذاری دانش��گاه های زير نظر 
وزارتخانه ها به وزارت عل��وم از جنبه ديگری نيز قابل 
دفاع است. اين دانشگاه ها که با هدف پرورش نيروهای 
متخصص کاربردی در صنايع تأس��يس ش��ده اند، به 
تقويت نگرش های يک جانبه و صرفأ فنی-مهندسی در 
وزارتخانه ها دامن می زنند. اکنون در وزارت نفت مشهود 
است که علاوه بر نياز به متخصصان و مهندسان نفتی، 
توجه همه جانبه به محيط زيست و جنبه های اجتماعی 
و محلی بايد مورد توجه قرار بگيرد که رسيدن به اين 
مهم، تنها از طريق جذب دانش��گاه های تخصصی به 

دانشگاه های مادر امکان پذير است. 

تسنيم|
بازار نفت در 2019 بسيار مشابه با 2018 خواهد بود. در 
صورت بروز ركود اقتصادي بازاري بي ثبات، دوره اي و غير 

قابل پيش بيني خواهيم داشت.
به گ��زارش فوربز، با پاي��ان س��ال 2018 انتظار داريم 
ترن هوايي بازار نفت به مسير وحشيانه خود در 2019 
هم ادامه دهد. قيمت نفت خام وست تگزاس اينترمديت 
بين ژانويه تا اكتبر 30 درصد افزايش داشت، از 60 تا 78 
دلار در هر بش��كه و در دسامبر به پايين ترين حد چند 

سال خود رسيد.
نفت وس��ت تگزاس اينترمديت در حال حاضر زير 45 
دلار در هر بشكه معامله مي شود و نفت خام برنت بين 
50 تا 66 دلار اس��ت. قيمت نفت خام به صورت روزانه 

5 دلار در نوسان است و يك بي ثباتي بي سابقه در بازار 
حكم فرماست. عرضه نفت بر اساس تامين هزينه هايي كه 
سال گذشته شده، تقاضاي مبتني بر عملكرد اقتصادي و 
عوامل ژئوپليتيكي، همه باهم تعيين كننده قيمت نفت 
هستند. سوال اينجاست كه آيا اين زيربناهاي اقتصادي، 
تكنولوژيكي و ژئوپليتيكي پشت اين روند قيمت ها در 
12ماه آينده تغيير مي كند؟ به عبارت ديگر آيا بايد انتظار 

همين شرايط را در 2019 داشته باشيم؟
اول از هم��ه يك عرضه بي��ش از نياز بازار داريم. س��ه 
توليد كننده اصلي جهان_امريكا، روسيه و عربستان_ 
روزانه 1.5 ميليون بش��كه نفت وارد بازار مي كنند كه 

بيش از نياز مصرف كنندگان با قيمت هاي فعلي است.
توليد امريكا تا حدي افزايش يافته كه در مناطقي مانند 

حوزه پرمين، ظرفيت كافي خ��ط لوله براي انتقال آن 
وجود ندارد. به تازگي اكتشاف هاي جديدي در اين ميدان 
صورت گرفته است. نقش تجديد حيات انرژي امريكا در 

وضعيت بازار امروز نفت زياده گويي نيست.
اوپك و متح��دان غيرعضو آن كه 55 درصد توليد نفت 
جهان را تشكيل مي دهند، براي انجام مسووليتشان به 
عنوان متعادل كننده بازار نفت مشكل دارند. مخصوصاً 
عربستان س��عودي كه نتوانسته كاهش لازم در ميزان 
توليد را ايجاد كند و قيمت نفت را روي 70 دلار نگه دارد. 
اوپك بالاخره توانست در مورد كاهش 1.2 ميليون بشكه 
در روز توليد نفت با متحدانش در اول همين ماه در وين به 
توافق برسد. ولي بايد ببينيم الف( تمام اعضا بدون تقلب 
متعهد به اين توافق هستند؟ ب( اين كاهش توليد براي 

مواجهه با عوامل بزرگ تر اقتصاد كلان كافي هست؟
اوضاع بازار نفت اش��باع شده با كندي رشد اقتصادي و 
ترس از ركود اقتصادي وخيم تر شده است. اين شرايط 
بد تقاضا را پايين مي آورد و فشاري اضافه بر قيمت وارد 
مي كند. افزايش نرخ بهره از طرف فدرال رزرو امريكا هم 
روند كاهش نفت را تسريع كرده است. نرخ بالاي بهره 
دلار را گران تر مي كند. قيمت نفت هم با دلار محاسبه 
مي شود. دلار قدرتمندتر به تقاضاي نفت ضربه مي زند. 
مخصوصاً وقتي بس��ياري اقتصادها ب��ا كاهش ارزش 
پولشان مواجه هستند. نرخ بالاي بهره فعاليت اقتصادي 
را هم كند مي كند. وام گيري گران تر مي ش��ود كه اين 
هم باعث كندي اقتصاد جهاني و كاهش بيشتر تقاضا 
مي شود. پيش بيني مي شود در سال آينده رشد سازمان 

تجارت و همكاري هاي اقتصادي 0.1 درصد كم شود در 
حالي كه كل دنيا بايد شاهد 0.2 درصد كاهش در 2019 

باشد، از 3.5 تا 3.7 درصد.
تنه��ا عامل��ي كه تاثي��ر زيادي ب��ر قيمت نف��ت دارد 
جنجال هاي ژئوپليتيكي اس��ت كه به ان��دازه كافي در 
2019 وجود دارد. ترامپ قصد دارد تمام 2000 سرباز 
خود را از س��وريه و هفت هزار سرباز را نيز از افغانستان 
بيرون بكشد كه تاثير زيادي بر امنيت و ثبات منطقه دارد 
و مي تواند قيمت نفت را بالا ببرد مخصوصاً اگر ايران طبق 

تهديدي كه كرده تنگه هرمز را ببندد.
بنابراين بازار نفت در صورت ب��روز ركود اقتصادي، در 
2019 بسيار مشابه 2018 خواهد بود: بي ثبات، دوره اي 

و غيرقابل پيش بيني.
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افزایشقیمتنفت
ايرن�ا|  قيمت هر بش��كه نفت برن��ت درياي 
ش��مال در معاملات پايان��ي روز )جمعه( بازار 
جهاني انرژي، 52.36 دلار قيمت گذاري شد 
كه نس��بت به ديروز 20 س��نت افزايش نشان 
مي دهد. قيمت نفت برنت به رقم 53.34 دلار 
 )WTI( رسيد و نفت خام نيمه سنگين امريكا
با افزايش 0.53 دلار همراه شد و 45.14 دلار 

در هر بشكه به فروش رسيد.                                                                     
رويترز نيز گزارش داد كه در معاملات جمعه، 
با اينكه قيمت نفت افزايش نسبي را تجربه كرد 
اما نگراني ها نس��بت به مازاد عرضه همچنان 
پابرجاست كه يكي از نگراني ها، افزايش نفت 
انبار شده در امريكاست و بازار جهاني را تحت 

فشار قرار داده است. 
در معاملات روز پنجشنبه، قيمت نفت 4.24 
درصد س��قوط كرده بود و س��رمايه گذاران به 
اين نتيجه رس��يدند كه سقوط سنگين قيمت 
نفت در شب كريسمس كه آن را به پايين ترين 
سطح 1.5 سال گذشته برده بود، زياد و سريع 
بوده اما قيمت ها بخشي از سقوط خود را جبران 
كردند و در پايان معام��لات بازارهاي جهاني 
ديروز؛ قيمت خريد هر بش��كه نفت خام برنت 
درياي شمال، با رشد حدود ٩ درصدي به ٥٥ 

دلار جهش كرد.
قيمت  هر بشكه نفت خام نيمه سنگين تگزاس 
غرب امري��كا، دبليو تي اي ني��ز 4.15 دلار يا 
9.76درص��د جهش ك��رد تا ب��ه 46.68 دلار 
برسد. اين شاخص نفتي، روز دوشنبه با سقوط 
سنگين 6.7 درصدي به پايين ترين قيمت در 

يك و نيم ساله خود رسيده بود.

3میلیونخواهان
كارتسوختجدید

ايسنا| تا چهارم آذرماه در مجموع 3 ميليون 
نف��ر براي دريافت كارت هوش��مند س��وخت 

المثني ثبت نام كردند.
زيبا اسماعيلي سخنگوي شركت ملي پالايش 
و پخ��ش فرآورده هاي نفتي با بيان اين مطلب 
اظهار كرد: از اين تعداد، 2 ميليون و 400 هزار 
نفر در سامانه ثبت نام كرده اند و ثبت نام 509 
هزار نفر نيز از طريق مراجعه حضوري به دفاتر 

پليس 10+ بوده است.
وي همچنين با تاكيد بر اينكه هم اكنون پالايش 
اطلاعات ثبت نامي افراد آغاز شده است، گفت: 
اطلاع��ات دريافت��ي دس��ته بندي، پالايش و 
فيلتر مي ش��ود و آمار نهايي ثبت نام كنندگان 
ب��ه صورت مش��خص ب��زودي اع��لام خواهد 
شد. سخنگوي ش��ركت ملي پالايش و پخش 
فرآورده هاي نفت��ي ايران تاكيد كرد: بازتوزيع 
بي��ش از 260 هزار كارت س��وخت متعلق به 
خودروهايي كه از سال 93 به بعد شماره گذاري 
شده و در دفاتر پس��ت معطل مانده بود، آغاز 
شده است. همچنان امكان ويرايش اطلاعات 
و حذف درخواس��ت براي ثبت ن��ام كنندگان 

وجود دارد.
وي همچني��ن از ابطال بيش از 37 هزار كارت 
س��وخت غيرقانوني مهاجر خب��ر داد و افزود: 
اين كارت هاي سوخت  متعلق به كساني بوده 
است كه در س��امانه ثبت نام كرده و به صورت 
غيرقانوني كارت س��وخت خ��ود را به فروش 
رسانده اند و در اس��تان سيستان و بلوچستان 
از طريق اي��ن كارت ها س��وخت گيري انجام 

شده است.
ثبت نام كارت هوشمند سوخت المثني از روز 
شنبه )س��وم آذرماه( آغاز ش��د و تا روز شنبه 
)24 آذرماه( ادامه يافت. ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي در اطلاعيه ش��ماره هفت 
خود اين زمان را به مدت يك هفته ديگر يعني 

تا روز شنبه )يكم دي ماه( تمديد كرد.

وضعیتفروشنفتآسیایي
ایران

ايسنا|  واردات نفت خريداران بزرگ آسيايی 
در نوامبر که تحريم های آمريکا عليه تهران آغاز 
ش��د، 12.7 درصد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته کاهش يافت.
ب��ه گزارش رويت��رز، آمار رهگيری کش��تی و 
دولتی نشان داد چين، هند، ژاپن و کره جنوبی 
ماه گذش��ته حدود 664 هزار و 800 بشکه در 
روز نف��ت از ايران وارد کردند که در مقايس��ه 
با نوامبر س��ال 2017 به مي��زان 12.7 درصد 

کاهش داشت.
واردات کره جنوبی در نوامبر برای سومين ماه 
متوالی صفر ماند و ژاپن نيز مانند کره جنوبی 
وارداتی از ايران نداش��ت در حالی که واردات 
هند در نوامبر حدود 40 درصد در مقايس��ه با 

اکتبر کاهش پيدا کرد.
ام��ا واردات نفت آس��يا از ايران از دس��امبر رو 
به رشد خواهد گذاش��ت زيرا آمريکا به هشت 
خريدار بزرگ نفت ايران برای ادامه واردات به 

مدت 180 روز معافيت داده است.
واردات نفت چي��ن از ايران در نوامبر به حدود 
390 هزار بشکه در روز رسيد که بالاتر از حدود 

247 هزار بشکه در روز در اکتبر بود.
س��ينوپک که بزرگترين خري��دار چينی نفت 
ايران اس��ت، خريد نفت ايران را مدت کوتاهی 
پ��س از اين که چي��ن از تحريم ه��ای آمريکا 
معافيت گرفت آغاز کرد و ش��رکت ملی نفت 
چين )CNPC( ني��ز توليد نفت اي��ران را در 

دسامبر بالا برد.
ژاپن و کره جنوبی آماده از س��رگيری واردات 

نفت ايران در اوايل سال 2019 می شوند.
انتظار می رود هند نيز ماهانه 1.25 ميليون تن 
يا 9 ميليون بشکه نفت از ايران خريداری کند.

چرایيتمایلبهتغییرادارهدانشگاهها
براساس اصل 30 قانون اساسي 
جمه��وري اس��لامي ايران، 
دول��ت موظف اس��ت امكان 
تحصيل رايگان تا پايان مقطع 
متوسطه و اخذ مدرك ديپلم 
را ب��راي همه اتب��اع ايراني )و 
بعضا اتب��اع غيرايراني( فراهم 
آورد. همچني��ن زمينه هاي 
تحصيلات عاليه رايگان را تا سر 
حد خودكفايي در كشور گسترش دهد. بدين ترتيب، 
دولت هرس��اله ه��زاران دانش آموز و دانش��جو  وارد 
مدارس و دانش��گاه هايي مي شوند كه با هزينه هزاران 
ميليارد تومان از بودجه عمومي تأمين مالي مي شوند 
تا بدين ترتيب نيروي انس��اني مورد نياز كش��ور براي 
فعاليت در بخش هاي مختلف از جمله صنعت تربيت 
شوند. اما دستاورد اين هزينه هاي گزاف، ورود موجي 
از نيروهاي تحصيلكرده س��رگردان به بازار است كه يا 

اقتصاد ايران امكان جذب آنها را ندارد.  بخش��ي از اين 
مشكل ريشه در مشكلات اقتصادي ايران دارد. به دليل 
رشد اقتصادي آهسته، جذب نيروي كار تحصيل كرده با 
هزينه دولتي همواره با چالش مواجه است. راه حل اين 
بخش، ايجاد رشد اقتصادي اشتغال زاست. اما بخش 
ديگري كه به بايد به آن توجه شود عدم درك دانشگاه 
و صنع��ت از نيازهاي يك ديگر به علت رابطه كم رنگ 

اين دو نهاد است. 
تمركز بر مس��ائل تئوريكي كه چند دهه از طرح آنها 
گذشته اس��ت و نقش كمرنگ آماده س��ازي عملي و 
كاربردي مورد نياز صنعت س��بب مي ش��ود محيط 
آكادميك ايران انرژي خود را صرف آموزش هايي بكند 
كه چندان مورد نياز صنعت نيست. از همين رو نيروي 
تحصيل ك��رده ايراني براي آغاز فعاليت ش��غلي خود 
نيازمند گذران��دن آموزش هايي مازاد بر آموخته هاي 

خود در دانشگاه و مطابق خواسته صنعتگران است. 
عدم ارضاي علمي صنعت از سوي دانشگاه سبب شده 

است كه دولت ها نيز در سال هاي اخير در ايده گسترش 
رايگان تحصيلات در مقاطع مختلف ترديد پيدا كنند. 
گسترش مدارس و دانش��گاه هاي پولي را شايد بتوان 
زاييده عدم ارتباط مناسب و كاراي دانشگاه و صنعت 
دانست. جدي تر شدن اين ترديد حتي نمونه هاي موفق 
رابطه دانشگاه و صنعت را نيز تحت الشعاع قرار داده و 
به آن آسيب زده است. نمونه اين موضوع را مي توان در 
انتقال ناموفق دانشگاه شهيد عباسپور از زيرمجموعه 
وزارت ني��رو ب��ه وزارت علوم و زمزمه ه��اي تكرار اين 
سرنوشت براي دانش��گاه صنعت نفت مشاهده كرد. 
البته دانشگاه عباسپور و احتمالا دانشگاه صنعت نفت 
از زمره نهادهاي دولتي خارج نشده اند اما در پاسكاري 
بين دولتي، آس��يب ديده و خواهند ديد. اين از سر باز 
كردن ها، بيش از هرچيز نشانه اين است كه دانشگاه ها 
نتوانسته اند در هدف اصلي خود يعني تربيت نيروي 
ماهر موفق عمل كنند. يكي از دلايل اين مش��كل كه 
كمتر مورد توجه قرار مي گيرد، مهجور ماندن محيط 

علمي ايران در مجامع بين المللي است. همان طور كه 
اقتصاد ايران در انزوا دچار آسيب هاي جدي مي شود، 
محيط آكادميك نيز براي حفظ پويايي و به روز بودن 
خود نياز به ارتباط مستمر با جوامع علمي بين المللي 
دارد. همان ط��ور كه صنعت ايران براي دس��تيابي به 
آخرين محصولات و فناوري هاي جهاني نياز به ارتباط 
مستمر با همتايان جهاني خود دارد، دانشگاه نيز از اين 
مقوله مستثني نيست. بطور كلي انتشار اخبار امضاي 
تفاهم هاي همكاري دانش��گاه هاي ايراني و خارجي 
كمتر از اخبار امضاي قراردادهاي مش��ترك صنعتي 
بين المللي است. اعطاي مدرك مشترك يك دانشگاه 
ايراني و خارجي نيز به كلي منسوخ شده است. اين در 
حالي است كه به عنوان مثال دانشگاه صنعت نفت ايران 
پيشتر به دانشجويان خود مدرك مشترك با دانشگاه 
كلگري كانادا اعطا مي كرد. بورس��يه و تبادل دانشجو 
ني��ز از ديگر ابزارهايي بود كه دانش��گاه هاي ايران را از 
لحاظ علمي پوياتر مي كرد اما اين رويه نيز در سال هاي 

اخير كمرنگ تر شده اس��ت.  بنابراين به همان ميزان 
كه از صنعت اي��ران انتظار مي رود تا فناوري خود را در 
بالاترين سطح ممكن حفظ و بروز كند، صنعت نيز اين 
انتظار را از دانشگاه دارد تا پيشرفته ترين آموزش ها را 
به دانشگاه هاي خود بدهد و محيط آكادميك ايران نيز 
اگر مي خواهد به اين نياز پاسخ بدهد بايد آمادگي خود 

را در بالاترين سطح حفظ كند. 
در اين ميان دولت بايد به هم��ان ميزاني كه )بحق( 
دل نگران انعقاد قراردادهاي اقتصادي خارجي و جذب 
سرمايه است بر گسترش ارتباطات بين المللي علمي 
با برترين دانش��گاه هاي جهان تمركز كند و دستگاه 
ديپلماسي خود را مامور كند تا موانع موجود را برطرف 
كند. همان استدلالي كه ارتباط صنعت ايران و جهان 
را توجيه مي كند و آن را موجب ارتقاي استانداردهاي 
داخلي و نزديك ش��دن به سطح بين المللي مي داند 
در م��ورد دانش��گاه ها و محيط ه��اي آكادميك نيز 

صادق است.

حميد مظفر
فارغ التحصيل 

دانشگاه صنعت نفت
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انرژي اول است؟

ديپلماسيانرژيدرشرايطتحريمچگونهشكلميگيرد
معتقد است كه نسل نويني از فناوري هاي مالي تحت 
عنوان فينتك )Fintech( درحال شكل گرفتن و پا 
به عرصه وجود گذاشتن است كه به كلي خارج از نظام 
مالي فعلي ودلاري فعال خواهد شد. به اعتقاد وي اين 
تحولات تازه فرصتي براي ايران فراهم آورده است كه 
امريكا را درگير يك بازار نوين خدماتي نمايد و شعار 

انرژي اول است و اولويت دارد را مطرح كند. 

  انرژي اول است: 
من از پژوهش��گر اقتصاد انرژي موسس��ه راهبردي، 
تاب آوري و امنيت اقتصادي - دانش��گاه، كالج لندن 
خواستم كه نخس��ت توضيح بدهد كه راهبرد شعار 
»انرژي اول اس��ت« چه معنايي دارد و سپس بگويد 
اين راهبرد را چگونه مي توان اجرايي كرد بدون اينكه 
با مقاومت آن دسته از كساني كه از ادامه وضع موجود 
بازار كالاي��ي انرژي منفعت مي برند در برابر اين طرح 
تازه مواجه شويم ايران دراين راستا يك انقلاب انرژي 

را رهبري كند. 
وي گفت، واضح است دردوراني بازار انرژي با تعريف 
انرژي يك كالا مثل همه كالاها است درمسيري توسعه 
يافت كه س��رمايه گذاري كلان��ي مي طلبيد و هنوز 
درچارچوب اين تعريف مي طلبد. درزمان حاضر بازار در 
مسير تازه اي و تعريف نويني از انرژي تحت عنوان انرژي 
»فراهم آورنده خدمات« است پيش مي رود. دراين بازار 

نوين مهم ترين سرمايه گذاري مورد نياز توان علمي و 
تجربي )هوشمند بودن( است كه شركت نفتي اگزون 
موبيل امريكا به آن نام سوخت پنجم داده است . دراين 
بازار منابع فيزيكي ومالي كمتري مورد نياز است . آنچه 
از توضيح اين پژوهشگر ارش��د )آقاي كريس كوك( 
مي توان فهميد اين واقعيت است كه مردم عادي نفت 
و گاز را به صورت خام مص��رف نمي كنند بلكه مردم 
عادي آنچه از انرژي متوجه مي شوند خدماتي از انرژي 
است كه آن را لمس مي كنند مانند خنكي محيط كار 
وزندگي در تابستان و گرما در زمستان، حمل ونقل، 

روشن نگه داشتن چراغ معابر و خانه و...آب.
با تعريف جديد ب��ازار انرژي »فراهم آورنده خدمات« 
است اين منظور مطرح نيست كه اين بازار قرار است 

جايگزين بازارهاي فعلي با تعريف سنتي »انرژي يك 
كالا« مثل بقيه كالا ها است، باشد. بلكه مي توان گفت 
علاوه برآن بازارها و تكميل كننده آنها محسوب است. 
فن��اوري مالي انرژي موضوعي اس��ت كه آقاي كوك 
طي بيست س��ال اخير درباره آن پژوهش مي كند و 
روش هايي را نيز توس��عه داده اس��ت كه شامل نوعي 
توافق هاي جديدي است كه دربرگيرنده تغيير تعريف 
انرژي به عنوان كالا به تعريفي جديد از انرژي به عنوان 
فرآهم آورنده خدمات همراه با مشاركت در خطرات 
)ريس��ك ها(، هزينه ها، افزايش توليد ومشاركت در 
اطلاعات علمي و غيره به اضافه ابزار هاي جديد براي 

معاوضه ارزش حامل هاي انرژي است. 

  فروش نفت خام در بورس انرژي؟ 
تصميم اتخاذ شده براي دور زدن تحريم هاي پس از 
برجام و يكجانبه امريكا عليه ايران براي فروش نفت 
خام در بورس انرژي توس��ط شركت ملي نفت ايران 
يك راه حل قرن بيستمي و سنتي با درنظر گرفتن اين 
واقعيت است كه انرژي )حامل هاي انرژي نفت، گاز، 
فرآورده هاي نفتي، زغال س��نگ، برق و...( نوعي كالا 
هستند مثل همه كالاهاي ديگر. درواقع بورس انرژي 
در ايران مثل نظام بانكي و موسسات مالي و اعتباري در 
ايران كپي برابر اصل نظام بانكي و موسسات اعتباري 
غربي است و بيشتر مشكلات اقتصادي ايران نيز ناشي 

از همين موضوع و وابستگي اقتصاد ايران به درآمد هاي 
نفت��ي )نفت به عنوان يك كالا قاب��ل معاوضه با دلار 
امريكا( است. درنتيجه در چنين بازاري )بورس انرژي( 
وقتي نفت خام ايران عرضه مي شود بديهي است كه 
فروشندگان و خريداران بايد در بازارهاي بين المللي 
نفت خ��ام )نفت خام با تعريف يك كالا قابل معاوضه 
با دلار امري��كا و ارزهاي خارجي( دربرابر تحريم هاي 
فيزيكي تجارت نفت تحميل شده توسط امريكا عليه 

ايران رقابت و مقابله كنند.

  ونزونلا چه كرد؟ 
 ونزوئلا هم همين كار را كرد و براي مقابله باتحريم هاي 
دلاري امريكا سعي كرد كه يك تكنولوژي مالي انرژي 

نوين براي جلب و جذب سرمايه گذاري در ونزوئلا در 
چارچوب نظام پولي دلار تعريف كند كه در برگيرنده 
تعريف »س��كه پترو« به عنوان نوع��ي ارز كه مجددا 
براس��اس نفت خام )وابس��ته به نظام دلاري امريكا( 

است را تعريف كرد. 
از كوك پرس��يدم كه نظر او درباره اقدام درچارچوب 
روش هاي س��نتي ايران )عرضه نف��ت خام دربورس 
انرژي( و اقدام ونزوئلا درچارچوب يك روش برقراري 
توازن با معرفي »سكه پترو« توسط دولت ونزوئلا به 
عنوان ابتكار در بازار مالي نفت خام چيست؟ وي گفت: 
»به اين نكته بايد توجه كرد كه بيشتر مردم عادي در 
ونزوئلا و ايران صاحب يا سهام دار در پالايشگاه هاي 
نفت خام نيستند. بنابراين، نفت خام با نياز هاي روزانه 
آنها مرتبط نمي ش��ود. درحالي كه همين نفت خام 
درچارچوب تعريف »فراهم آورنده خدمات« هرروز 
در بخش پايين دستي صنعت نفت نظير نيروگاه هاي 
توليد برق استفاده مي شود. خب، درحالي كه درتئوري 
طرح »ارز پترو« اين ارز با نفت خام پشتيباني مي شود، 
درعم��ل ارز پترو به عن��وان يك ابزار اي��ن معني را 
دربرمي گيرد كه »اثب��ات براي پرداخت« به ازاء حق 
تعلق گرفته درنفت خامي اس��ت كه در مخزن نفت 
خام )زير زمين( اس��ت. نكته مهم ديگر اينكه »سكه 
پترو« ونزوئلا قابل تبديل و تعويض با نفت خام نيست. 
زيرا، شركت ملي نفت ونزوئلا )PDVSA( براي فروش 
نفت خام »س��كه پترو« را به ازاء دلار امريكا يا يورو و 
حتي ارز ملي ونزوئلا Bolivars قبول نمي كند. اين 
عدم امكان معاوضه »سكه پترو« به انرژي قابل مصرف 
يا پول و ارز خارجي »س��كه پترو« را فاقد معني قابل 
پذيرش تجاري و براي معاملات نفت خام ونزوئلا كرده 
و درنتيجه اين سياس��ت دولت ونزوئلا به عنوان يك 
سياست ابتكاري براي دور زدن تحريم دلازي امريكا 

شكست خواهد خورد.« 
خب، س��ئوال اين است كه سياس��ت ابتكاري ايران 
براي عرضه نفت خام به بخ��ش خصوصي در بورس 
انرژي به كج��ا خواهد انجاميد؟ اين س��ئوال را بايد 
دست اندركاران خريد نفت خام ايران در بورس انرژي 
كه فعلا نام و نش��ان آنها محرمانه است و نمي دانيم 
چه كساني هستند و چگونه فعاليت مي كنند، پاسخ 
دهند. دراين ترديدي نيس��ت كه با مشكلات زيادي 
دس��ت و پنجه نرم مي كنند. زيرا، به عنوان يك بازار 
فيزيكي نفت خام جديد بايد با بازارهاي متعدد و جا 
افتاده بورس هاي نفت خام غربي و نحوه قيمت گذاري 
درآنها به وسيله شاخص هاي نفت خام )برنت درياي 
شمال اسكاتلند – انگليس و دبيليو تي اي در نيويورك 
و غيره( رقابت كنند. علاوه برآن خريداران نفت خام 
اي��ران نيز با مش��كلات مالي و تحريم ه��اي بانكي و 

فيزيكي امريكا دست به گريبان هستند. 

  تكنولوژي مالي انرژي: 
محقق ارشد موسس��ه راهبردي، تاب آوري و امنيت 
اقتصادي- دانشگاه، كالج لندن كه مدير اجرايي گروه 
مطالعه بورس بين المللي نفت ايران در جزيره كيش 
هم بود اين نكته را مورد توجه قرار مي دهد كه وقتي 
قرار اس��ت نوعي اعتبار، كوپن، س��كه و نظاير آن به 
منظور پرداخت براي انرژي مصرفي استفاده كنندگان 

 محمود خاقاني|
 كارشناس بين المللي انرژي| 

س��ال ها پيش وقتي كتابي منتش��ر شد تحت عنوان 
»هنر معامله گري« آن را خريدم و خواندم. هرگز فكر 
نمي كردم روزي شاهد باش��يم كه مدعي نوشتن آن 
كتاب درجايگاه رياست جمهوري امريكا قرار بگيرد. 
اما، با كمال تاس��ف براي مردم امريكا و جهان دونالد 
ترامپ درجايگاه رياست جمهوري امريكا قرار گرفته 
اس��ت. درمقدمه اين كتاب آقاي ترامپ نوش��ته كه 
او موفقي��ت خود را مديون اي��ن مي داند كه مي تواند 
دس��ت به كارهايي بزند كه ديگران براي اقدام و عمل 
در مورد آنها ترديد دارند يا محافظه كارهستند. پس 
از روي كار آمدن در س��ال 2016 و در طول دوسالي 
كه زمام امور حكمراني در واشنگتن را عهده دار است 
دونالد ترامپ نشان داده است كه با وجود فشار هايي 
كه با آنها مواجه اس��ت و س��ن حدود هفتاد س��ال يا 
بيشتري كه دارد با انرژي و توان خوبي سعي كرده به 
راي دهندگان امريكايي نش��ان بدهد كه او از روساي 
جمهوري قبلي بهتر است و به قول هايي كه داده عمل 
كرده و مي كند. پرزيدنت ترامپ مدعي است كه منافع 
امريكا و امريكاييان را اولويت مي دهد و به همين دليل 
با مقررات و بازي هاي سياسي بين المللي كه ديگران را 
درتصميم سازي و تصميم گيري هاي مرتبط با منافع 
امريكا درگير مي كند مخالف است. البته دخالت امريكا 
در امور ديگران را درچارچ��وب منافع امريكا توجيه 
مي كند. نظير اينكه بدون اطلاع دولت مركزي عراق 
يا اجازه دولت ع��راق به ديدار نيروهاي نظامي امريكا 
مس��تقر درعراق مي رود و طوري عم��ل مي كند كه 
گويا عراق يك مستعمره يا كشور اشغال شده توسط 
امريكا اس��ت. ش��ايد درخواب همين رويا ها را درباره 
ايران مي بيند . ام��ا بايد به او يادآوري كرد همين رويا 
موجب شكس��ت پرزيدنت كارتر درحمله به طبس و 
متعاقبا  درانتخابات دور دوم رياست جمهوري اش در 

امريكا شد. 
درهمين حال اكثر كشورهاي جهان و از جمله ايران، 
پرزيدنت ترامپ را درقالب شخصيتي ارزيابي و مقايسه 
مي كنند كه از روس��اي جمهوري قبل از او شناخت 
دارن��د و انتظار دارند كه او هم مثل آنها عمل كند. اما، 
محقق ارشد موسس��ه راهبردي، تاب آوري و امنيت 
اقتصادي- دانش��گاه، كالج لندن آقاي كريس كوك 
معتقد است براي درك سياست خارجي دولت ترامپ 
بايد شخصيت ترامپ در چارچوب شعاري كه سرلوحه 
تبليغات انتخابي اش تحت عنوان »امريكا اول است« 
و هن��وز هم پيگيري مي كند را ب��ه عنوان يك تاجر و 
درظرفيت حقيقي و شخصي است شناخت، مطالعه 

و تحليل كرد. 

  شخصيت تاجر بودن ترامپ: 
آقاي كريس كوك معتقد اس��ت كه پرزيدنت ترامپ 
يك تاجر است. من هم با نظر او موافقم و شايد بسياري 
از صاحب نظران در ايران با نظرما موافق وش��ايدهم 
مخالف باشند. درواقع آقاي ترامپ به امريكا به عنوان 
يك بنگاه تج��اري وصنعتي و به خ��ودش به عنوان 
بالاترين مق��ام و مدير اجرايي بنگاه تجاري و صنعتي 
امريكا نگاه مي كند. بنابراين، وقتي ترامپ شعار مي دهد 
كه »امريكا اول اس��ت يا امريكا اولويت دارد« معتقد 
اس��ت كه بايد درهر مذاكره اي وقت��ي امتيازي داده 
مي ش��ود به ازاء آن امتيازي گرفته شود و بدون اينكه 
فرصت ازدس��ت برود اقدام لازم ب��ه عمل  آيد. ترامپ 
براي اعتقادات )ايدئولوژي( سياسي، مذهبي و ديني 
در مذاكره و معامله كمترين اهميت را قائل اس��ت و 
بيشتر روي تسلط دربازار تمركز دارد. به همين دليل 
مذاكره و معاملات را بصورت دوجانبه و در چارچوب 
منافع »امريكا اول اس��ت« ترجيح مي دهد. برعكس 
روس��اي جمهوري قبلي امريكا كه اه��ل مطالعه و با 
تحصيلات دانشگاهي برجسته اي بودند گفته مي شود 
كه پرزيدنت ترامپ اصلا  حوصله مطالعه گزارش هايي 
كه بيش از يك صفحه باش��ند را ندارد. در عين حال 
ترامپ علاقه اي به مطالع��ه و فهم موضوعات مرتبط 
با مس��ائل ژئوپليتيك س��نتي يا اختلافات اعتقادي 
)سياس��ي و ديني( را هم ن��دارد. بنابراين، پرزيدنت 
ترامپ از هر تواف��ق چند جانبه و بين المللي كه بطور 
طبيعي و تاريخي تاكن��ون محدوديت هايي را براي 
امري��كا ايجاد كرده اند بيزار اس��ت واز آنه��ا يا بيرون 
آمده يا بيرون خواهد آمد. چرا ؟ براي اينكه پرزيدنت 
ترامپ در جايگاه بالاترين مقام اجرايي بنگاه تجاري 
و صنعتي امريكا معتقد است معاهدات بين المللي و 
توافقات چند جانبه بازار را ازدست امريكا خارج كرده 
است و از طريق مذاكره و توافق دوجانبه با بهره مندي 
از قدرت اقتصادي و نظامي امريكا منافع اش تضمين 
خواهد شد. نظير سياست ديپلماسي انرژي امريكا كه 
درتاريخ 29 ژوئن 2017 پس از اينكه محمد بن سلمان 
را درعربستان در همان ماه ژوئن 2017 روي كار آورد 
تحت عنوان »تس��لط بر بازار انرژي« جهان تعريف و 
اعلام كرد. درواقع دولت ترامپ سعي دارد كه با نفت 
صادراتي امريكا و منابع نفت و گاز عربس��تان و خليج 
فارس براي دلار امريكا يك پش��توانه هيدروكربوري 
تعري��ف كند و دلار را از ورشكس��تگي نجات دهد. به 
همين دليل با برجام مخالف است و نفوذ ايران در عراق، 
سوريه و لبنان را براي منافع امريكا خطرآفرين مي داند. 
نكته ديگري كه آقاي كريس كوك درباره شخصيت 
آقاي ترام��پ مورد توجه قرار مي دهد اين اس��ت كه 
چون ترامپ ش��خص ثروتمندي است سعي دارد زير 
بار نظرات و تامين منافع موسس��ات مالي و اعتباري 
و بانك ها در امري��كا نرود و آنچه خودش فكر مي كند 
براي ثروتمندان امريكا خوبس��ت را تعريف و اجرايي 
كن��د. درواقع منافع تجاري بن��گاه تجاري و صنعتي 
امريكا را ب��ا منافع تجاري بنگاه اقتصادي ترامپ برابر 
مي داند. دراين راس��تا، ترامپ از روش كاري و عملي 
روس��اي جمهوري قبل از خودش عبور كرده و سعي 
دارد روش خودش را جايگزين كند. معاون يك شركت 
نفتي امريكايي هم مي گويد كه ترامپ سعي دارد نظر 
حدود ش��صت درصد جمعيت س��فيد پوست )اكثرا  
نژادپرس��ت( امريكا را براي انتخاب مجدد خودش در 
سمت رياست جمهوري امريكا جلب كند. به اعتقاد وي 

انتخاب يك رييس جمهور رنگين پوست در امريكا فقط 
يك بار اتفاق افتاد و ترامپ و متحدان ترامپ سعي دارند 
با خراب كردن شخصيت و سياست هاي پرزيدنت اوباما 
اجازه ندهند كه يك فرد رنگين پوست يا مهاجرديگري 

در امريكا به عنوان رييس جمهوري روي كار بيايد. 
خلاصه مطلب اينكه پرزيدنت ترامپ يك تاجر بساز و 
بفروش بوده كه حالا رييس جمهوري امريكا شده است. 
ترامپ حسب تجربه اش در بازار اينطور مي فهمد كه 
ساختن و توسعه هاي عمراني ارزش اقتصادي ايجاد 
مي كنند، درحالي كه توس��عه طرح هاي هسته اي و 
جنگ هسته اي در جهان باعث مي شود كه بطورمثال 
قيمت ساختمان ها كاهش پيدا كنند و حتي بي ارزش 
ش��وند. درواقع ترامپ درجري��ان تبليغات انتخاباتي 
رياست جمهوري در سال 2016 گفت و معتقد است 
داعش را دولت اوباما و نظام سياس��ي و نظامي امريكا 
به وجود آورد كس��اني را آموزش داد و تربيت كرد كه 
دست به انفجار هاي انتحاري و قتل عام مردم مي زنند، 
درحالي ك��ه اين كار براي امري��كا هيچگونه منفعت 

اقتصادي تاكنون دربر نداشته است. 

  شخصيت فردي ترامپ؟
از كريس كوك پژوهشگر ارش��د موسسه راهبردي، 
تاب آوري و امنيت اقتصادي - دانش��گاه، كالج لندن 
پرس��يدم آيا ترامپ س��عي دارد كه از قدرت نظامي 
امريكا براي تحميل نظراتي كه دارد در جهان استفاده 
كند؟ درپاسخ به من گفت كه به اعتقاد او ترامپ يك 
ش��خصيت مخالف با جنگ دارد، از خش��ونت نگران 
مي شود و مي ترسد. بطورمثال اين نكته را بايد مورد 
توجه قرارداد كه ترامپ از وقتي رييس جمهور شده بود 
تا اخيرا “ كه بطور مخفي و پنهاني به عراق رفت بازديد 
جدي از نيروهاي نظامي امريكا در مناطق حساس و 
درحال جنگ نداشت. وقتي هم نوار مملو از خشونت در 
قتل جمال خاشقجي را بردند كه شخصا  گوش بدهد 
نتوانست تحمل كند وگوش نداد. بنابراين، پرزيدنت 
ترامپ به عنوان يك تاجر بس��از وبفروش ساختمان 
معتقد اس��ت كه هزينه هاي نظامي امريكا پيچيده، 
گران و درعمل به درد نمي خورند، ولي سود آور هستند. 
درعين حال ترامپ ترجيح مي دهد كه از هزينه هاي 
نظام��ي امريكا به وي��ژه مس��تقر در مناطق مختلف 
جهان كم كن��د و به ج��اي آن در طرح هاي عمراني 
وبازسازي جاده ها، پل ها، فرودگاه ها و غيره در امريكا 
سرمايه گذاري ش��وند. به همين دليل مي شنويم كه 
مثلا به آل سعود مي گويد كه حضور نيروهاي نظامي 
امريكا در خليج فارس براي حفظ امنيت و حكومت آنها 
است و بايد هزينه اش را به امريكا به پردازند. درواقع با 
خروج نيروهاي نظامي امريكا از سوريه قصد ترساندن 
شيخ هاي خليج فارس از ايران را دارد كه دليل خوبي 
براي توسعه تجارت وسود دهي بنگاه تجاري ترامپ 
در راستاي رياست او بربنگاه تجاري وصنعتي امريكا 

توصيف مي شود. 
بسياري از صاحب نظران درباره شخصيت فردي ترامپ 
معتقدند كه ترامپ به شدت سعي مي كند نشان بدهد 
كه مردي است علاقه مند به خانواده و كساني كه با او 
همكاري و همفك��ري مي كنند. به همين دليل براي 
آنها اولويت قائل است. علاوه براين سعي دارد كه نشان 
بدهد براي سايرين كه داراي فرهنگ؛ اعتقاد ديني و 
غيره هستند هم احترام قائل است. دراين راستا، ترامپ 
اين نكته را مورد تاكيد قرار مي دهد كه معاونش آقاي 
مايك پنس را براي اين دليل انتخاب كرده كه مردي 

بسيار معتقد و مذهبي است. 
برخي از كارشناسان علوم سياسي به كساني كه آقاي 
ترامپ را ب��ا گفته هايش قضاوت مي كنند، مي گويند 
بايد مراقب بود. زيرا، حرف هاي آقاي ترامپ به فوريت 
تغيير مي كنند. بنابراين، بايد ترامپ را با عملش قضاوت 
كرد و بس. زيرا، آقاي ترامپ و مشاوران رده اول ايشان 
سياست هايي را تعريف مي كنند كه عملي هستند وبه 
آن عمل مي كنند. بااين روش ترامپ وضعيتي را پيش 
مي آورد كه ديگران در برابر عمل هاي او عكس العمل 
نشان مي دهند و او همچنان كار خودش را مي كند و 
آنها راهم مرتب به عكس العمل وا مي دارد. نظير تعطيل 
كردن بخشي از دولت امريكا برسر مذاكره براي بودجه 
پنج ميليارد دلاري كه از كنگره درخواست كرده است.

 
  چرا ايران نمي تواند با ترامپ مذاكره كند؟ 
نظام جمهوري اسلامي ايران و سايركشورها نمي توانند 
در چارچوب نظريه آقاي ترامپ »امريكا اول اس��ت و 
اولويت دارد « تحت س��لطه قوانين امريكا براقتصاد 
جهان و اقتصاد وابسته به دلارامريكا و ديپلماسي دلاري 
امريكا مذاكره و به يك توافق مناسب دست پيدا كنند. 
ما شاهد اين واقعيت هستيم كه دولت امريكا درحال 
حاضر سعي دارد كه سياست خارجي اش را به اتحاديه 
اروپا كه از اين وضع خس��ته هم شده، تحميل كند. از 
نگاهي ديگر شاهد هستيم كه اتحاديه اروپا از زماني كه 
يورو را به عنوان يك ارز واحد در اروپا معرفي كرد قصد 
داش��ت كه آن را به »پترويورو« تبديل كند كه موفق 
نشد. بانك مركزي اروپا شرايط تحريم هاي يك جانبه 
امريكا عليه ايران را فرصتي مي بيند براي به كارگيري 
روش بدهكار كردن ايران به يورو با پشتوانه پرداخت 
بدهي هاي ايران با نفت وگاز )انرژي( كه تامين امنيت 
انرژي مورد نياز اروپا و پايان تسلط مالي امريكا در اروپا 
را به همراه خواهد داشت. درهمين راستا فرانسه، آلمان 
و انگليس سعي دارند يك نظام مالي واعتباي با هدف 
ويژه) Special Purpose Vehicle SPV( براي 
ادامه تجارت و همكاري هاي صنعتي با ايران را ايجاد 
كنند. اما بانك ها و موسسات مالي و اعتباري كه به نوعي 
با امريكا در ارتباط هستند از آن استفاده نخواهند كرد 
و معتقدند كه به احتمال قوي اين نظام مالي و اعتباري 

ويژه شكست خواهد خورد.
 

  آيا فناوري نوين پاياپاي مالي مي تواند يك 
راه حل باشد؟

بدون ترديد براي مقابله و پاس��خگوئي به شعار آقاي 
ترامپ »امريكا اول اس��ت و اولوي��ت دارد« قوانين و 
مقررات تازه و موسسات جديد به عنوان ابزاربراي يك 
نظام نوين اقتصاد جهاني مورد نياز است.كريس كوك 
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بحران آب؛ از مطالبات 
استانی تا راه حل ملی

 به گفته صاحبنظران بحران آب و مشکلات عديده 
ناشی از آن ريشه در بسياری از مسايل داشته و راه 
برون رفت از اين بحران، نه در تحت فشار قرار دادن 
دولت و ط��رح مطالبات منطقه ای و اس��تانی که 
نيازمند برنامه ای جامع و کامل در سطح ملی است. 
به گزارش ايرنا، بر اساس نتايج حاصل از گزارش مرکز 
بررسی های استراتژيک رياست جمهوری در تقويم 
سياست گذاری درميان 100 مساله مهم کشور، 
 آب بعد از مشکلات اقتصادی در رتبه دوم قرار دارد. 

منابع آب کش��ور شامل ش��ش حوضه آبريزبوده 
و ميان اس��تان های مختلف مش��ترک است. اين 
منابع طبق گزارش های ش��رکت مديريت منابع 
آب اي��ران با کاه��ش قابل توجه��ی مواجهند. به 
ع��لاوه، نگاهی به س��خنان سياس��ت گ��ذاران 
در رابط��ه با تاثي��ر آب بر امني��ت، تقويت هويت 
ملی و همبس��تگی، نش��ان می ده��د که کمبود 
 آب يک��ی از بح��ران های جدی کش��ور اس��ت.

اهميت اين موض��وع واکنش ها و رفتارهای خارج 
از عرفی را در فضای سياس��ی ب��ه ويژه در مجلس 
شورای اس��لامی موجب شده اس��ت. طوری که 
به دنبال اس��تعفای دس��ته جمع��ی نمايندگان 
اصفهان در اعتراض به بحران آب در اين اس��تان، 
شماری از نمايندگان استان های مرکزی و جنوبی 
همچون خوزس��تان، چهارمح��ال و بختياری و 
کهگيلويه و بويراحمد، بوش��هر، ي��زد و اصفهان 
روز سه ش��نبه گذشته هنگام س��خنرانی رئيس 
جمه��وری در م��ورد لايحه بودجه س��ال 1398 
در مجلس ش��ورای اسلامی به نش��انه اعتراض به 
عملکرد دولت در مورد بح��ران آب در حوزه های 
 انتخابيه شان، جلوي تريبون مجلس تجمع کردند.

موض��وع بح��ران آب در کش��ور و دلاي��ل 
ظه��ور آن هم��واره م��ورد تأکيد کارشناس��ان 
ح��وزه ه��ای مختل��ف اقتصادی،سياس��ی، 
 اجتماعی و زيس��ت محيطی قرار داش��ته است.

عدم توجه به اهميت موضوع آمايش س��رزمين، 
توزيع نامناسب صنايع آب بر و استقرار آنها در استان 
های کم آب، اجرای پروژه های متعدد سدسازی و 
انتقال آب، نبود برنامه ای مدون و متناسب با شرايط 
جغرافيايی کش��ور در بخش کش��اورزی و توليد 
محصولات آب بر و موارد متعدد ديگری از اين دست، هر 
 يک به شيوه ای در پيدايش بحران آب نقش داشته اند.

کارشناس��ان معتقدن��د ، هرچن��د بخش��ی از 
مش��کل، نتيجه تغيي��ر و تحولات ج��وی و وقوع 
خشکس��الی اس��ت اما بدون ش��ک بخش اعظم 
آن نتيجه مستقيم تصميماتی اس��ت که در دوره 
های مختلف و در چارچوب برنامه های پنج ساله 
توسعه به اجرا درآمده است. بنابر اين همه نهادها 
و سازمان های متولی بايد به گذشته خود بازگردند 
 و مشخص کنند که در کجای کار اشتباه کرده اند.

در اي��ن رابط��ه، ب��ه وي��ژه دول��ت و وزارتخانه ها 
و س��ازمان ه��ای زي��ر مجموع��ه آن ب��ه عنوان 
 مجريان برنامه های توسعه بايد پاسخگو باشند. 

اما سوالی که ذهن کارشناس��ان را در رابطه با اين 
موضوع درگير س��اخته، اين اس��ت که به راستی 
دولت و مجلس هر يک در کجای کار ايس��تاده اند 
و نقش و جايگاهش��ان در اين مورد به چه صورت 
است و مجلس به عنوان قانونگذار و دولت به عنوان 
 مج��ری قانون چه س��همی در بح��ران آب دارند.
به اعتقاد کارشناس��ان هرچند پاسخ به اين سؤال 
بسيار س��خت بوده و نمی توان سهم هر يک را به 
طور مشخص نشان داد اما دست کم می توان گفت 
که همانط��ور که دولت به عن��وان مجری قوانين 
بايد پاس��خگوی ش��رايط کنونی باشد، مجلس 
نيز ب��ه عنوان نه��ادی قانونگذار که هم��ه برنامه 
های پنج س��اله توس��عه و تمامی لوايح بودجه در 
س��الهای مختلف از تصويب آن گذشته است بايد 
 در مق��ام پاس��خگويی و قبول مس��ووليت برآيد.

به اعتقاد متخصصان مديريت، قبول مسووليت جزو 
اولين و مهم ترين قدم هايی است که بايد در راستای 
شناسايی دلايل و علل بحران آب و سپس اقدام برای 
حل آن برداشته شود. در واقع آسيب شناسی فرايند 
سياستگذاری، تصميم گيری و اجرای برنامه های 
مختلفی که منجر به شرايط کنونی شده است راه را برای 
 رسيدن به راه حلی درست و منطقی هموارتر می سازد. 

بعد از انقلاب اس��لامی، تاکنون پنج برنامه توسعه 
اجرا شده و ششمين برنامه نيز در حال اجرا است. 
همه اين برنامه ها پس از بررسی در کميسيون های 
مختلف به صحن مجلس رسيده و به قانون درآمده 
اند و سپس برای اجرا به دولت ابلاغ شده اند. هر چند 
در مرحله اجرا نيز ممکن است نواقصی وجود داشته 
باش��د با اين حال، متخصصان حوزه تاريخ توسعه 
در ايران و به ويژه صاحب نظران جامعه شناس��ی 
توسعه در کشور مهمترين نقطه ضعف برنامه های 
توس��عه، چه پيش و چه بعد از انقلاب را غلبه تفکر 
مهندسی و غيبت تفکر و نگاه اجتماعی می دانند. 
بنابر اين بايد به اين امر مهم در فرايند قانون گذاری 
و اجرای برنامه های مختلف توسعه توجه نمود تا 
 منشأ و سرچشمه مشکلات کنونی روشن تر شود. 

بر اس��اس چنين تفک��ری در دوره های مختلف، 
شماری از نمايندگان مجلس هر سال برای جذب 
پروژه های مختلف عمرانی از جمله سدس��ازی و 
اح��داث کارخانه های فولاد برای اس��تان و حوزه 
انتخابيه خود تلاش های فراوانی کرده و دولت های 
وقت را ب��ه انحاء مختلف برای پذيرش خواس��ته 
هايش��ان تحت فش��ار قرار می داده اند. در نتيجه 
چنين تلاش هايی امروزه برای مثال طبق آماری 
که از س��وی ش��رکت مديريت مناب��ع آب ايران 
منتشر ش��ده 1330 س��د در کش��ور در مراحل 
 مختلف مطالعاتی اجرايی و بهره برداری قرار دارد. 

بدين ترتيب س��ربرآودن س��دها و کارخانه ها به 
نماد توسعه استان و مايه مباهات و نشانه دلسوزی 
مسوولين تبديل شد. غافل از اينکه چنين توسعه ای 
نه به پايداری اقتصادی کمک می کند و نه منجر به 

پايداری اجتماعی و زيست محيطی می شود.

  آيا فناوري نوين پاياپاي مالي مي تواند يك راه حل باشد؟
بدون ترديد براي مقابله و پاسخگوئي به شعار آقاي ترامپ »امريكا اول است و اولويت دارد« قوانين 
و مقررات تازه و موسسات جديد به عنوان ابزاربراي يك نظام نوين اقتصاد جهاني مورد نياز است.
 )Fintech( كريس كوك معتقد است كه نس�ل نويني از فناوري هاي مالي تحت عنوان فينتك
درحال شكل گرفتن و پا به عرصه وجود گذاشتن است كه به كلي خارج از نظام مالي فعلي ودلاري 
فعال خواهد شد. به اعتقاد وي اين تحولات تازه فرصتي براي ايران فراهم آورده است كه امريكا 

را درگير يك بازار نوين خدماتي نمايد و شعار انرژي اول است و اولويت دارد را مطرح كند. 
   با تعريف جديد بازار انرژي »فراهم آورنده خدمات« است اين منظور مطرح نيست كه اين بازار 
قرار است جايگزين بازارهاي فعلي با تعريف سنتي »انرژي يك كالا« مثل بقيه كالا ها است، باشد. 

بلكه مي توان گفت علاوه برآن بازارها و تكميل كننده آنها محسوب است. 
   دردوراني بازار انرژي با تعريف انرژي يك كالا مثل همه كالاها است درمسيري توسعه يافت 
كه سرمايه گذاري كلاني مي طلبيد و هنوز درچارچوب اين تعريف مي طلبد. درزمان حاضر بازار 
در مسير تازه اي و تعريف نويني از انرژي تحت عنوان انرژي »فراهم آورنده خدمات« است پيش 
مي رود. دراين بازار نوين مهم ترين سرمايه گذاري مورد نياز توان علمي و تجربي )هوشمند بودن( 

است كه شركت نفتي اگزون موبيل امريكا به آن نام سوخت پنجم داده است .

برش



انرژي اول است؟

ديپلماسيانرژيدرشرايطتحريمچگونهشكلميگيرد
)مردم ع��ادي( مد نظر ق��رار بگيرد باي��د به نحوي 
طراحي ش��وند كه مورد قبول مردم عادي باش��ند و 
به عنوان ابزاري ب��راي پرداخت بهاي انرژي مصرفي 
توسط مردم قابل استفاده باشد و از همه مهم تر قابل 
معاوضه با پول ملي و ارزخارجي هم باشد. وي اين نوع 
روش نوين مالي در تجارت انرژي را »تعهد اعتباري 
 » Energy Credit Obligation «»-ان��رِژي
بطور خلاصه )ECO( نام گذاري كرده است. اين نوع 
اعتبار )ش��ايد بشود نام ارز انرژي هم براي آن تعريف 
كرد( به سادگي قابل تبديل و معاوضه با انرژي مصرفي 
مردم عادي نظي��ر برق، بنزين، گازوييل و... اس��ت. 
آقاي كريس كوك اين پيش��نهاد را اخيرا به پارلمان 
اسكاتلند تسليم كرده است و به دعوت برگزاركنندگان 
همايش هاي انرژي با پشتيباني وزارت انرژي روسيه 
اين نظريه را دوبار در سال 2018 در مسكو ارايه كرده 
است كه مورد توجه قرار گرفته و همچنين به همراهي 
متبكران طرح شبكه انرژي خزر )موسسه آموزشي و 
پژوهش��ي اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران و موسس��ه پژوهش در مديريت و برنامه ريزي 
انرژي- دانشگاه تهران( دركنفرانس بين المللي شعله 
)Flame( كه بزرگ ترين هماي��ش بين المللي گاز 
اروپا است درتابستان امس��ال در آمستردام – هلند 
ارايه دادن��د. دراين همايش مطرح ش��د كه يكي از 
بهترين راه هاي صادرات گاز طبيعي تبديل آن به برق 
و ص��ادرات برق از حوزه درياي خزر و خليج فارس به 
اروپا و كشورهاي همس��ايه ايران )عراق، سوريه و...( 
است. درهمين راستا روس��يه و ايران كريدور انرژي 
ش��مال به جنوب را در دست بررسي دارند و سازمان 

همكاري هاي اقتصادي- اكو هم فعال است. 

  نقش اتاق بازرگاني؟ 
درباره نظريه آقاي كريس كوك با دكترعلي شمس 
اردكاني، ديپلمات انرژي و س��فير اس��بق جمهوري 
اس��لامي ايران درح��وزه خليج فارس ك��ه درحال 
حاضر رياس��ت كميس��يون انرژي، صنايع پالايشي 
و پتروش��يمي اتاق بازرگاني ايران را عهده داراس��ت 
گفت وگو كردم. ايش��ان كه اخيرا با مقامات ذي ربط 
اروپايي تب��ادل نظرهايي داش��ته و دراقتصاد انرژي 
صاحب نظري مش��هور اس��ت، نظريه آقاي كريس 
كوك را براي بررسي و مطالعه بسيار مناسب دانست 
و گفت: »همان طور كه هر كارش��ناس اقتصاد انرژي 
و ديپلمات انرژي مي دان��د، انرژي مليت ندارد. بنظر 
من نظريه آقاي كوك مرتبط با بحث »تعهد اعتباري 
انرژي- ECO« را مي توان هم در ايران و هم درسطح 
بين المللي مطالعه و اجرايي كرد. اين پيشنهاد به ويژه 
مي تواند مرتبط با همكاري هاي مورد نظر با آن دسته 
از كشورهايي باشد كه به امضايي كه پاي توافق برجام 
كرده اند احترام مي گذارند و نش��ان داده اند كه قصد 
دارند به توافق برجام وفادار باش��ند.  بدون ترديد اين 
نظريه و پيشنهاد را مي توان به منظور حل مشكلات 
مرتبط با پيشنهاد اتحاديه اروپا براي تعريف سازوكار 
مالي اتحاديه اروپا )موس��وم به اس پي وي( مد نظر 
قرارداد.« وي افزود كه به نظر او مناسبت دارد، بخش 
خصوصي و آكادميك با حمايت اتاق بازرگاني ايران 
اين نظريه را مطالعه و درصورت امكان اجرايي كنند. 

  خزانه داري انرژي: 
كاملا و بطور ش��فاف مي توان گفت كه نظريه »تعهد 
اعتباري ان��رژي- ECO« در چارچوب نظام بانكي و 
مالي جاري قابل پياده كردن نيست. چرا؟ براي اينكه 
درنظام بانكي و مالي فعلي بانك ها و موسس��ات مالي 
عرضه كننده حامل هاي انرژي به بازار نيستند. بنابراين، 
نق��ش بانك ها و بخش هاي دولت��ي ذي ربط نيز بايد 
دست خوش تغيير و توس��عه به منظور ارايه خدمات 
ش��وند. خدماتي نظير مديريت خطرات )ريس��ك(، 
نظ��ارت و تعريف مق��ررات، حل وفص��ل اختلافات، 
تعريف اس��تانداردها، كنترل كيفيت ومهم تر از همه 
موضوع »وام انرژي« يعني تش��ويق سرمايه گذاران 
بالقوه براي سرمايه گذاري درصنعت انرژي و درمسير 
سرمايه گذاري براي انرژي هاي تجديد پذير، افزايش 
راندمان توليد و مص��رف انرژي، بهينه مصرف كردن 
و صرفه جويي در مص��رف انرِژي از طريق احداث زير 
ساختار هاي جديدي كه ايران نيازمند آنها براي عبور 
از ش��رايط كنوني و ورود به اقتصادي انرژي و مصرف 
انرژي هاي فس��يلي )كربني( مناس��ب قرن بيست و 
يكم )م��اده 12 قانون رفع موان��ع توليد رقابت پذير و 
ارتقاي نظام مالي كشور و بند ق تبصره 2 قانون بودجه 

1393( است.
در ادام��ه گفت وگوئ��ي كه با آقاي كري��س كوك در 
اين رابطه داش��تم وي در پاسخ به س��وال من گفت: 

»درواقع با همين روش آلمان، فرانس��ه و انگلس��تان 
درح��ال مذاكره براي ايجاد يك س��ازوكار مالي ويژه 
 SWIFT -خارج از نظام پيام هاي بين بانكي سوييفت
هستند، تا بتوانند با ايران روابط تجاري و بانكي شان 
را ادامه دهند. بنابراين، دليلي ندارد كه بانك مركزي، 
وزارت نفت و وزارت نيرو جمهوري اسلامي ايران نظير 
اتحاديه اروپا وانگليس درداخل ايران يك س��ازوكار 
جديد مالي، بانكي و اقتصادي ب��راي ادامه تجارت با 
ساير كشورها تعريف و ايجاد نكند. روسيه اين ابتكار را 
به عمل آورده و سيستمي نظير SWIFT را تعريف و 

راه اندازي كرده است.«
آقاي كريس كوك درس��ت مي گويد، اخيرا رسانه ها 
خبر داده اند كه نظامي شبيه SWIFT در روسيه براي 

كاره��اي بانكي و ارزي بين كش��ورهاي عضو پيمان 
BRICS راه اندازي ش��ده است. گزارش ها همچنين 
حاكي از اين واقعيت دارد كه در ماه س��پتامبر 2018 
حدود 416 ش��ركت روس��ي به نظام جديد تاسيس 
شده درروسيه تحت نام سيستم انتقال پيام هاي مالي 
روسيه پيوسته اند كه دربرگيرنده وزارت خزانه داري 
روسيه و ش��ركت هاي بزرگ دولتي روسيه نظير گاز 
پروم نفت، روس نفت و سايرشركت هاي بزرگ روسي 

هم مي شود. 

  منظور از »خزانه داري انرژي« چيست؟
دكتر علي ش��مس اردكاني با پيشنهاد آقاي كريس 
كوك براين اس��اس موافقت دارد كه موضوع و بحث 
ايجاد »خزانه داري انرژي« مي تواند دست اندركاران 
ارايه خدمات انرژي و بانك ها و موسسات مالي فراهم 
آورنده خدمات مالي و پولي به ارايه دهندگان خدمات 
انرژي را دريك مجموعه گردهم آورد. ساير كارشناسان 
اقتصاد انرژي هم معتقدند درشرايطي كه ايران در آن 
به سر مي برد مناس��بت دارد كه اين موضوع بفوريت 
مورد توجه براي مطالعه، اق��دام و عمل لازم قرارداده 
ش��ود.  اين نكته هم بايد مورد توجه قرارداده شود كه 
خدمات انرژي درمحل و منطقه اي فراهم مي ش��وند. 
بنابراين، اثبات موضوع درسطح محلي ومنطقه اي در 
ايران ضروري اس��ت. خب، وقتي ما صحبت از محلي 
بودن و منطقه اي بودن ارايه خدمات انرژي مي كنيم 
اين مفهوم را دارد كه ارايه خدمات انرژي به طور غير 
متمركز مطرح هستند. پس بايد بطور طبيعي مقامات 
ذيرب��ط ومديريتي محلي و منطقه اي تحت مديريت 
و سرپرس��تي مقامات ذي ربط مركزي و اجرا توسط 
بخش خصوصي با دسترس��ي به امكانات پژوهشي و 
توسعه اي از طريق تاسيس و ايجاد موسسات شبكه اي 
 Resilience Network of آكادميك تاب آوري

academic institutions پيگيري شود. 
اينگون��ه خزانه داري هاي انرژي محل��ي و منطقه اي 
)ocal Energy Treasuries )LETs مسووليت 
نگه��داري حس��اب وكتاب ها، ش��فافيت و مديريت 
خطرات )ريس��ك( مرتبط با صدور تعه��د اعتباري 
انرژي)Energy Credit Obligation )ECOرا 

عهده دار خواهند بود.
 بنابراي��ن، خزانه داري ه��اي ان��رژي محل��ي عض��و 
خزانه داري هاي انرژي منطق��ه اي خواهند بود كه به 
س��هم خودش��ان عضو خزانه داري انرژي ملي ايران 
 Iranian National Energy Treasury
محسوب خواهند شد كه مسووليت مسائل راهبردي 
منطقه اي و ملي را برعهده خواهد داشت. اين موضوع 
را مي توان با همكاري دبيرخانه منشور انرژي، دبيرخانه 
س��ازمان همكاري اقتص��ادي – اكو، اتحادي��ه اروپا، 
انگلس��تان )درحال خروج از اتحادي��ه اروپا( و بانك 
جهاني درجهت منافع تامين امنيت عرضه و تقاضاي 
انرژي در منطقه و درجهان مطالعه و به سرانجام مورد 

نظر رسانيد. 

  نظريه اي منطقي ؟ 
اين نظريه براي سياستگذاري كلان انرژي در داخل 
كش��ور درصورتي كه مورد اعتماد قرار بگيرد نظري 
منطقي ارزيابي مي شود. درواقع با توجه به اين موضوع 
و نوين بودن روش مورد نظر اي��ن احتمال را بايد داد 
كه بش��ود ميليارد ها دلاربه اصطلاح »پول سياه « كه 
به صورت طلا )س��كه طلا(، دلار، يورو و غيره توسط 
مردم درسراس��رايران نگهداري مي ش��ود درمس��ير 
سرمايه گذاري در صنعت انرژي )صنعت پايين دستي 
انرژي( هدايت كرد. طبيعي است، وقتي مردم متوجه 
شوند سرمايه هاي شان بصورت طلا و ارز معطل مانده 
و درمسير توليد و درآمد زايي به كار گرفته نمي شوند؛ 
درحال��ي كه انرژي مي تواند ارزش آنها را براي ش��ان 
حفظ كن��د به صورت وام انرژي دري��ك نظام نوين با 
راندمان ب��الا دربخش زيرس��اختاري صنعت انرژي 
سرمايه گذاري مي كنند. زيرا، اين سرمايه گذاري براي 
سرمايه گذار بازگشت سرمايه بصورت تعهد اعتباري 

انرژي »ECO « را دربرخواهد داشت. 
ايران چگون��ه مي تواند براي پرداخت و دريافت كالا و 

خدمات مورد نياز كشور اقدام و عمل كند؟ 
اين س��والي اس��ت كه با توجه به تحريم هاي بانكي 
و دلاري به طورمرتب پرس��يده مي ش��ود كه ايران 

چگونه مي توان��د كالا وخدمات موردنياز كش��وررا 
تامين كند؟ به نظرمحقق ارشد موسسه راهبردي، 
تاب آوري و امنيت اقتصادي- دانشگاه، كالج لندن 
)آق��اي كريس كوك( اي��ران مي تواند ب��ه اتحاديه 
اروپ��ا و انگليس )درح��ال خ��روج از اتحاديه اروپا( 
پيش��نهاد كند كه ع��لاوه بر روش ه��اي معمول و 
سنتي )كه متاسفانه به دليل تحريم هاي يك جانبه 
امري��كا با مش��كلات متعددي دس��ت ب��ه گريبان 
 )sale of oil( و به جاي فروش نفت خام )هستند
ايران به پالايش��گاه هاي اروپ��ا و انگليس و دريافت 
يورو ي��ا پوند انگلي��س به ازاي  نفت خ��ام فروخته 
ش��ده، ش��ركت ملي نفت ايران مي تواند نفت خام 
ايران را درچارچوب ش��رايط قراردادي »معاوضه« 

 ب��ه پالايش��گاه هاي اروپاي��ي و انگليس��ي عرض��ه 
)supply oil( كند. به اين نحو كه به عوض عرضه 
نفت خ��ام ايران به پالايش��گاه ها در اروپا و انگليس 
)مالكيت نفت خام براي اي��ران باقي مي ماند چون 
نفت خام را نفروخته است( ايران مالك فرآورده هاي 
نفتي حاصل از پالايش نفت خام ايران )مثلا بنزين 
يورو پنج( محس��وب مي ش��ود. طبيعي اس��ت كه 
فرآورده هاي نفتي در ب��ازار اروپا و انگليس فروخته 
مي شوند و ايران به ازاي بهاي آنها تعهدات اعتباري 
انرژي » ECO « يعني اعتباري كه مي تواند به ازاي 
پرداخت نقدي براي خريد فرآورده هاي نفتي صادر 
مي شود را دريافت كند. اين روش نوين و چارچوب 
قراردادي همان اس��ت كه حدود 20 سال پيش در 
منطقه وحوزه درياي خزر به معاوضه انرژي با انرژي 
شهرت يافت و براساس آن گاز طبيعي ايران به ازاي 
ب��رق وارداتي از ارمنس��تان و گاز طبيعي صادراتي 
اي��ران به نخجوان ب��ه ازاي گاز طبيع��ي وارداتي از 
جمهوري آذربايج��ان و نفت خام حوزه درياي خزر 
با نفت خام ايران در خلي��ج فارس معاوضه و تجربه 
ش��د. درهمين راس��تا بورس بين المللي نفت ايران 
در جزيره كيش در دولت هفتم و هش��تم مطالعه و 
تاسيس شد كه با تجارت و عرضه فرآورده هاي نفتي 
در بورس مذكور بتوان به تدريج يارانه هاي سوخت 
را حذف و با هدفمند كردن آنها س��هام پالايشگاه ها 
و پتروش��يمي ها وبه طور كلي صنايع پايين دستي 
صنعت انرژي به مردم )بخش خصوصي واقعي و نه 
خصولتي( واگذار ش��ود و به جاي يارانه سوخت به 
مردم سود سهام مشاركت در توليد، توزيع و بهينه 
مصرف كردن انرژي پرداخت ش��ود . متاس��فانه در 
دولت نهم و دهم اين برنامه ها تغيير مس��ير دادند و 
به جاي هدفمند كردن يارانه ها به قول دكتر شمس 
اردكاني به هدر كردن يارانه هاي سوخت منجر شد. 

  اتاق پاياپاي انرژي: 
درزمان حاضر با توسعه همان نظريه مي توان تعهدات 
اعتباري انرژي »ECO« را تعريف و صادر كرد كه مورد 
قبول توليد كننده و مصرف كننده انرژي قرار بگيرد. 
براي حصول اعتماد، اطمينان و تعريف تضمين هاي 
لازم براي اجرايي شدن »ECO« مناسبت دارد اتاق 
 » Energy Clearing Union « پاياپاي ان��رژي
تاسيس و ايجاد ش��ود. اين اتاق به ايران حق انتخاب 
مي دهد ك��ه فرآورده هاي نفتي حاص��ل از نفت خام 
عرضه ش��ده ايران به پالايشگاه هاي اروپا و انگليس را 
تحويل گرفته و دربازار اروپا و انگليس بفروشد يا اينكه 
پالايشگاه ها خودشان يا با مشاركت شركت ملي نفت 
ايران فرآورده ها را مي فروش��ند و ب��ه ازاي بهاي آنها 
تعهدات اعتباري انرژي »ECO« را به نفع و به نام ايران 
صادر مي كنند. ايران با دريافت »ECO« و با استفاده 
از »ECO« كالا ها و خدمات مورد نياز ايران را از اروپا 
و انگليس خريداري و وارد مي كند. ملاحظه مي كنيم 
كه دراين مسير نظام بانكي دلاري و دلارامريكا نقشي 
بازي نمي كنند. ولي نظام بانكي ايران، اروپا و انگليس 
مي توانند به ص��ورت فراهم آورندگان خدمات بانكي 

ايفاي نقش كنند. 

  معاوضه انرژي با يونان 
با توجه به بح��ران اقتص��ادي و بدهي هاي خارجي 
يونان كه اين كشور را درخريد و پرداخت بهاي نفت 
خام مورد نياز پالايشگاه هاي يونان با مشكلات جدي 
مواجه كرده بود درهمايشي در آتن چند سال پيش 
اين موضوع مطرح ش��د كه خوبس��ت ايران و يونان 
معاوضه نف��ت خام ايران با فرآوده ه��اي نفتي توليد 
ش��ده دريونان را مد نظر قراردهند. اين بحث درسال 
جاري ميلادي )2018( در همايش اقتصادي دلفي 
در نزديكي آتن توسط آقاي كريس كوك و مبتكران 
شبكه انرژي خزر مطرح شد و مورد استقبال حاضران 
قرار گرفت. اما، متاس��فانه از آنجاي��ي كه اين روش 
شفافيت در اقتصاد انرژي ايران و اقتصاد كلان ايران 
را نويد مي داد و مي دهد در تهران تاكنون مورد توجه 
حتي براي مطالعه و بررس��ي قرار نگرفته است. زيرا، 
شفافيت در فعاليت هاي اقتصادي منافع كلان آنهايي 
كه درگير اقتصاد كلان ايران هستند را يا به مخاطره 

مي اندازد يا كاهش مي دهد. 
درواقع اصحاب ثروت ه��اي ب��اد آورده درايران و نيز 
دركش��ورهايي كه موافق تحريم هاي اقتصادي ايران 
هستند، تحريم را وسيله اي براي اعمال قدرت سياسي 
خودشان مناسب مي دانند واز آن سود مي برند. بنابراين، 
چنانچه مسوولان ذي ربط و به ويژه بخش خصوصي 
واقعي و سالم درايران بحث مورد نظر و مرتبط با تعهدات 
اعتباري انرژي »ECO« را بپذيرند، مي توانند با صنعت 
پالايش نفت خام يونان وارد مذاكره شوند و با عرضه نفت 
خام ايران به پالايشگاه هاي يونان وبا همكاري يوناني ها 
فرآورده هاي نفتي حاصل از نفت خام ايران را درمنطقه 
بالكان عرضه كنند يا به وسيله تعهدات اعتباري انرژي 
»ECO« صادر شده توسط پالايشگران يوناني به نفع 
ايران كالا وخدمات مورد نياز ايران تامين شود و تجارت 
ايران با اروپا بدون دخالت نظام بانكي دلاري و نقش دلار 
امريكا يا يورو رونق بگيرد.  اين روش كار را مي شود به 
ايتاليا مثلا  پالايشگاه ساراس درمنطقه ساردينيا- ايتاليا 
نيز توس��عه داد يا با پالايشگاه گرنج موث در اسكاتلند 
كه به مدت ش��صت سال تا قبل از تحريم هاي پيش از 
برجام ايران نفت خام آن را تامين مي كرد همكاري كرد 
و بازار هاي منطقه مديترانه و شمال غربي اروپا بتوانند با 

ايران تجارت كنند. 
بطور خلاصه ازآنجايي كه روش س��نتي و جاري ساز 
وكار ويژه اتحاديه اروپا Clearing House مشهور 
به SPV براي تجارت با ايران هنوز معلوم نيس��ت كه 
فعال مي ش��ود يا نه توافق براي تاسيس و ايجاد يك 
 Energy Clearing Union اتاق پاياپاي انرژي
به منظور توافق با ايران براي صدور و تضمين اجرايي 
تعهدات اعتباري انرژي »ECO« و تسويه حساب هاي 
مقتضي بين اتحاديه اروپا، انگليس )حتي پس از خروج 
انگليس از اتحاديه اروپا در ماه مارس 2019( و ايران 
مي تواند راه گشا باشد.  پژوهشگر ارشد دانشگاه كالج 
لندن معتقد است با همين روش كاري ايتاليا، يونان، 

اسپانيا وساير كشورها هم مي توانند به ساز وكار مالي 
ويژه اتحاديه اروپا SPV ب��راي تجارت با ايران ملحق 
شوند. متعاقبا مي توان روسيه، تركيه، كشورهاي عضو 
سازمان همكاري اقتصادي – اكو، كشورهاي منطقه 
آسياي مركزي و سايرين نيز مي توانند به عضويت اتاق 

پاياپاي انرژي ايران - اوراسيا درآيند. 

  انرژي براي صلح: 
درطول گفت وگويي كه اخيرا با دكتر علي ش��مس 
اردكاني و باتوجه به مقاله اي كه از ايشان در روزنامه 
ايران چاپ شده بود داشتم، خواستم با درنظرگرفتن 
تجارب ايشان درسمت سفير و ديپلمات انرژي درباره 
موضوع طرحي كه دردولت هفتم و هشتم تحت عنوان 
»انرژي براي صلح« به منظور تامين امنيت گازطبيعي 
مورد نياز نخجوان در جمهوري آذربايجان و گاز مورد 
نياز جمهوري ارمنستان پايه گذاري شد، نظر بدهند و 
با توجه به اينكه دولت دوازدهم به اين نتيجه رسيده 
است كه بخش خصوصي درشرايط تحريم مي تواند 
دراين راس��تا ايفاي نقش كند ه��م اظهارنظر كند. 
درپاسخ گفت بطور اساس��ي اعتقاد دارد كه موضوع 
بايد توسط بخش هاي خصوصي، عمومي و آكادميك 
مطالعه و بطور دقيق بررسي شود. زيرا، معاوضه انرژي 
با انرژي و اس��تفاده از ابزاري تح��ت عنوان تعهدات 
اعتباري انرژي »ECO« مي تواند اين نتيجه را مورد 
توجه قرار بدهد كه اولا انرژي بدون مرز است و مليت 
ندارد و جهاني است. ثانيا سوخت موتور رشد اقتصادي 
محسوب است. بنابراين، درمقام مقايسه با آنهايي كه 
شعار مي دهند »امريكا اول است« مي توان گفت كه 

خير اشتباه مي كنيد »انرژي اول است«. 
درتعريف راهبردي طرح انرژي براي صلح دردولت 
هفت��م و هش��تم )ديپلماس��ي انرژي ب��راي صلح( 
اي��ن منظور مطرح ب��ود كه زمينه ه��اي لازم براي 
ساختار سازي زيربنا هاي ضروري و اعتماد سازي هاي 
مقتضي جهت سرمايه گذاري هاي عظيمي كه براي 
توسعه منابع انرژي در ايران وحوزه درياي خزرمورد 
نياز بود و هنوز هم هست ايجاد شود. ازجمله نياز هاي 
ضروري فناوري هاي نوي��ن وتكنولوژي هاي جديد 
دانش بنيان اس��ت كه مي تواند بين توليد كنندگان 
و صادر كنند گان ان��رژي و مصرف كنندگان عمده 
انرژي به مش��اركت گذاشته ش��وند تا بدين وسيله 
خطرات )ريسك( هدر رفتن انرژي؛ افزايش گاز هاي 
گلخانه اي )گرم ش��دن زمي��ن( با كنار كذاش��تن 
تكنولوژي ه��اي از كار افتاده و كهنه و نيز مس��ائل 
مرتبط ب��ا كاهش تولي��د انرژي هاي فس��يلي و از 
ميان رفتن منابع انرژي هاي فس��يلي مقابله و اقدام 

مشترك به عمل ايد. 
امريكا مدعي اس��ت )اگرچه بس��ياري معتقدند كه 
دروغ مي گويد( نياز هاي انسان دوس��تانه نظير دارو، 
مواد خوراك��ي، آب و تكنولوژي ه��اي مرتبط با آنها 
از تحريم هاي غير منصفان��ه و تحميلي امريكا عليه 
ايران مستثني ش��ده اند. اما، وقتي امكان ارتباطات 
بانكي و پرداخت ب��راي اينگونه نيازهاي به اصطلاح 
بشردوستانه ميسر نيس��ت پس آنها هم از تحريم ها 
مستثني نيس��تند. بنابراين، به اعتقاد آقاي كريس 
كوك مي توان از طريق روش نوين تعهدات اعتباري 
ان��رژي » ECO « و تحت عنوان »انرژي براي صلح« 
تامين اينگونه نياز هاي اساسي مردم ايران را مد نظر 
ق��رار داد. درواقع اين روش در زمس��تان هاي س��رد 
دوران دولت هفتم و هش��تم به ويژه زمس��تان سال 
2005ميلادي توسط ايران براي تامين سوخت مورد 
نياز نخجوان و ارمنستان در چارچوب تعريف »انرژي 
براي صلح« و همچنين وقتي گرجس��تان با مشكل 
س��وخت و گرم كردن خانه هاي مردم گرجس��تان 
دس��ت به گريبان بود اقدام و عمل ش��د. متاس��فانه 
اين روزها كه مقامات گرجس��تاني ب��راي حمايت از 
تحريم هاي غيرمنصفانه امريكا با گردشگران ايراني 
برخورد هاي ناشايس��ت كرده اند، يادش��ان رفته كه 
ايراني ها در دوران سختي كه گرجستان باآن دست 
به گريبان بود از گاز طبيعي مصرفي شان كم كردند 
و درچارچوب ديپلماسي انرژي براي صلح خانه هاي 

آنها را گرم كردند. 

  نتيجه گيري: 
درش��رايط فعلي و به ويژه با توجه به بودجه دردست 
بررس��ي براي س��ال 98انتظار مي رود كه مسوولان 
ذي ربط در وزارت نفت، وزارت نيرو، بانك مركزي و 
سايرين دربخش هاي خصوصي، عمومي و آكادميك 
 »ECO« پيشنهاد و موضوع تعهدات اعتباري انرژي
را مورد توجه جدي قرار بدهند. دراين رابطه با رياست 
محترم بانك مركزي، وزير محترم نفت و وزير محترم 
نيرو مكاتبه بعمل آمده است. اما، متاسفانه آن طور كه 
درايران تجربه داريم اين روش معمول نيس��ت كه به 
اينگونه نامه ها و پيشنهاد ها پاسخي مكتوب داده شود. 
حتي درپاسخ بگويند كه نامه وپيشنهاد شما دريافت، 
بررسي و به اين نتيجه رسيديم كه به درد نمي خورد. 
بايد دول��ت دوازدهم تغيير روش ده��د و به تك تك 
نامه ها و خواس��ته هاي كتبي مردم و صاحب نظران 
پاسخ مكتوب بدهد. زيرا، ايران بايد به ابتكارات تازه به 
منظور ايس��تادگي و تعريف اقتصاد انرژي تاب آور در 
برابر تحريم هاي امريكا توجه ويژه مبذول كند تا بتواند 
تاثيرات منفي تحريم هاي اقتصادي و نفتي امريكا را 
به حدالاقل ممكن برساند. كارشناسان اقتصاد انرژي 
معتقدند درصورتي كه ايران موضوع ديپلماسي اقتصاد 
انرژي و ديپلماس��ي »انرژي ب��راي صلح« را پيگيري 
كند، ش��عار پرزيدنت ترامپ كه مدعي است »امريكا 
اول اس��ت« شكس��ت خواهد خورد و با غير سياسي 
ك��ردن اقتصاد ان��رژي )نفت، گاز، ب��رق و...( همگان 
خواهند پذيرفت كه پرزيدنت ترامپ اشتباه مي كند و 
ديپلماسي نوين انرژي جمهوري اسلامي ايران برپايه 
»انرژي اول است« تامين امنيت عرضه و تقاضا براي 
انرژي درجهان را تضمي��ن مي كند.  نهايتا با پذيرش 
نظري��ه »ECO« در اقتصاد انرژي كش��ور مرتبط با 
بودجه س��ال 98 دولت دوازدهم مي تواند مشكلات 
عرضه و تقاض��ا ب��راي فرآورده هاي نفت��ي و قيمت 

فرآورده هاي نفتي درداخل كشور را نيز حل كند. 
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آب و امنيت ايالات متحده 
در ماه مه 2016 بانک جهانی گزارشی با عنوان بالا 
و خش��ک: تغيير اقليم، آب و اقتصاد منتشر کرد. 
در اين گزارش چنين نتيجه گيری شده است که 
نزديک به 25 درصد از جمعيت جهان، يعنی تقريبا 
1.6ميليارد نفر با مشکل کمبود آب روبرو هستند 
و اين عدد به طور بالق��وه می تواند ظرف دو دهه دو 
برابر شود. در حال حاضر، جنوب آسيا، خاورميانه و 
شمال آفريقا با دغدغه آب روبرو هستند. اين بخشی 
از کتاب »آب و امنيت ملی ايالات متحده« به عنوان 
سومين جلد از کتب شش گانه ی ترجمه شده توسط 
مرکز بررس��ی های استراتژيک رياست جمهوری 
در حوزه مس��ائل راهبردی بحران آب است کتاب 
»آب و امنيت ملی ايالات متحده« نوش��ته جاش 
بازبی است که در سال 2017 توسط شورای روابط 
خارجی منتشر شده است. مسائل مربوط به آب و 
امنيت در هر نقطه ای از دنيا به طور جدايی ناپذيری 
با ه��م درآميخته اند. با آن که منافع مش��ترک در 
طول تاريخ موجب تسهيل همکاری در مديريت 
آب ش��ده، ليکن آينده می تواند چهره ای متفاوت 
داشته باشد. تغيير اقليم در کنار تقاضای روزافزون 
و متنوع تر برای آب احتمال بروز مناقشات را بيشتر 
می کند. در ضمن، بس��ياری از مسائل و مشکلات 
امنيتی مرتبط ب��ا آب در مناطقی رخ خواهند داد 
که ايالات متح��ده در آنجا منافع راهبردی دارد، از 
جمله در خاورميانه و منطقه آسيا-اقيانوسيه. با اين 
همه، آب به عنوان مساله ای برای امنيت ملی ايالات 
متحده فاقد شفافيت پايدار و تأمين مالی کافی است. 
برای پرداختن به مسائل مربوط به آب بايد گام های 
عملی برداشت. از جمله اولويت قائل شدن برای آب 
و امنيت در بالاترين سطوح دولت ايالات متحده؛ 
حمايت بيش��تر برای گردآوری و تجزيه و تحليل 
داده ها و هشدارهای زودهنگام؛ سرمايه گذاری هايی 
برای مديريت رودخانه ه��ای فرامرزی و منابع آب 
محلی و مشارکت های بيشتر عمومی-خصوصی 
برای افزايش منابع آب، حفاظت آب و ضدآب کردن 

زيرساخت های در معرض خطر.
وجود آب برای نوش��يدن، کش��اورزی و دامداری 
حياتی است. همچنين برای توليد برق و صنعت نيز 
ضرورت دارد. اما در سراسر دنيا صدها ميليون نفر در 
بخشی از سال يا در کل سال بدون دسترسی به آب 
کافی زندگی می کنند. بزرگ ترين جمعيت هايی 
که با خطر کمبود دائم آب روبرو هستند، در چين 
و هندوس��تان زندگی می کنند، ليکن بخش های 
عظيمی از جمعيت کشورهايی مثل ليبی، پاکستان، 
عربستان سعودی، س��ومالی و يمن نيز با مشکل 
کمبود آب ش��ديد در تمام س��ال روبرو هستند. 
خشکسالی های شديد به ش��کل دوره ای زندگی 
و ام��رار معاش ميليون ها نف��ر را تهديد می کنند. 
در جهانی درگير با تغيير اقليم و رش��د روزافزون 
جمعيت، چالش های مربوط به کمبود آب س��ير 
صعودی خواهند داشت. تعدادی از کشورهايی که 
از کمب��ود آب مزمن رنج می برند، همچنين دچار 
ضعف مديريت هم هستند و برخی همين حالا هم 
دچار درگيری ش��ده اند. جايی که حوزه های آبريز 
بين مرز کشورهای مختلف مشترک باشد، دولت 
ممکن اس��ت در خصوص کنترل منابع آب مزبور 
مشاجره داشته باشد، به ويژه وقتی که سدهايی در 
بالادست آب، مسير آن در کشورهای پايين دست 
را تغيير می دهد. با آن که بروز خشونت امر ناگزيری 
نيس��ت و تاريخ آکنده از اش��تراک آب گس��ترده 
بين کشورها بوده اس��ت، در دنيايی با نزديک به 8 
ميليارد نفر جمعيت و تقاض��ای فزاينده ای برای 
آب، شهرنش��ينی رو به رش��د و تغيير اقليم، بروز 
درگيری بر س��ر آب احتمالًا شديدتر خواهد شد. 
در ميان کشورها تأثيرات کمبود آب روی زندگی 
و معيشت افراد می تواند به ورشکستگی اقتصادی 
و مهاجرت بی انجامد. کمبود ش��ديد آب می تواند 
به کمبود غلات، گرس��نگی و قحطی و تش��نگی 
ختم ش��ود. کمبود آب در کش��ورهای وابسته به 
انرژی برقابی می تواند به کمبود و قطع برق منجر 
شود که به نوبه خود تأثير منفی بر اقتصاد کشورها 
گذاشته و موجب بروز نارضايتی مدنی می شود. در 
شرايط فوق العاده دشوار، کسانی که کنترل آب را 
در اختيار دارند می توانند از آن به مثابه ابزاری برای 
سرکوب و اعمال قدرت استفاده کنند. کمبود تنها 
منشأ مش��کلات امنيتی مرتبط با آب نيست. آب 
بيش از حد نيز می تواند به بروز سيل و تلفات جانی 
فراوان منجر شود، در حالی که منابع غيرمعمول و 
ناپايدار آب می تواند چرخه های کشت را وارونه کند 
و مانع هماهنگی ها و آمادگی مؤثر شود. تغييرات 
در الگوهای بارش��ی همچنين می تواند پراکنش 
جغرافيايی ناقلين بيماری مثل پش��ه ها را تغيير 
دهد. نهادهای داخل��ی و بين المللی در چگونگی 
مديريت درگيری ها بر سر آب دخيل هستند. آنها 
چارچوب هايی برای مناف��ع رقيب در جهت حل 
مسالمت آميز مناقش��ات و سهم بندی آب تدوين 
می کنند. نهادهای مزبور، سرمايه گذاری های پايدار 
در زمينه حفظ و ذخي��ره آب را هدايت می کنند. 
عدم کفايت يا فقدان چني��ن نهادهايی می تواند 
در برنامه ريزی ضعيف و منابع آب ناکافی س��هيم 
باشد و به طور بالقوه به تشديد تنش های سياسی 
و اجتماعی بی انجامد. اي��الات متحده از خطرات 
مربوط به امنيت آب غافل نيست. در گزارشی راجع 
به امنيت آب جهانی، منتشر شده از سوی شورای 
ملی اطلاعاتِ  ايالات متح��ده در مارس 2012، 
برخی از خطرات عمده و حوزه های دغدغه برانگيز 
شناسايی شده است. با افزايش توجهات به پيوند 
ميان آب و امنيت، سياستگذاران بايد به خاطر داشته 
باشند که »آسيب نزنند«. کشورها و نهادهای بيرونی 
بايد توجه زيادی به زمينه محلی مناقشه آب و فرا 
رسيدن زمان مناسب برای حل آن داشته باشند. 
در برخی موارد، مداخله مس��تقيم ايالات متحده 
می تواند مناسب و مفيد باشد، ولی در موارد ديگر، 
برای ايالات متحده بهتر است که در راستای حفظ 

منافع خود با شرکايش همکاری کند.

    امريكا مدعي است )اگرچه بسياري معتقدند كه دروغ مي گويد( نياز هاي انسان دوستانه نظير 
دارو، مواد خوراكي، آب و تكنولوژي هاي مرتبط با آنها از تحريم هاي غير منصفانه و تحميلي امريكا 
عليه ايران مستثني شده اند. اما، وقتي امكان ارتباطات بانكي و پرداخت براي اينگونه نيازهاي به 

اصطلاح بشردوستانه ميسر نيست پس آنها هم از تحريم ها مستثني نيستند.
  بايد دولت دوازدهم تغيير روش دهد و به تك تك نامه ها و خواسته هاي كتبي مردم و صاحب 
نظران پاسخ مكتوب بدهد. زيرا، ايران بايد به ابتكارات تازه به منظور ايستادگي و تعريف اقتصاد 
انرژي تاب آور در برابر تحريم هاي امريكا توجه ويژه مبذول كند تا بتواند تاثيرات منفي تحريم هاي 
اقتصادي و نفتي امريكا را به حدالاقل ممكن برساند. كارشناسان اقتصاد انرژي معتقدند درصورتي 
كه ايران موضوع ديپلماسي اقتصاد انرژي و ديپلماسي »انرژي براي صلح« را پيگيري كند، شعار 
پرزيدنت ترامپ كه مدعي است »امريكا اول است« شكست خواهد خورد و با غير سياسي كردن 
اقتصاد انرژي )نفت، گاز، برق و...( همگان خواهند پذيرفت كه پرزيدنت ترامپ اشتباه مي كند و 
ديپلماسي نوين انرژي جمهوري اسلامي ايران برپايه »انرژي اول است« تامين امنيت عرضه و 
تقاضا براي انرژي درجهان را تضمين مي كند.  نهايتا با پذيرش نظريه »ECO« در اقتصاد انرژي 
كشور مرتبط با بودجه سال 98 دولت دوازدهم مي تواند مشكلات عرضه و تقاضا براي فرآورده هاي 

نفتي و قيمت فرآورده هاي نفتي درداخل كشور را نيز حل كند.

برش



دانش و فن10اخبار

معاون قوه قضاييه خواستار بالابردن سواد رسانه اي شد و گفت: 

فضاي مجازي را نمي توان تعطيل كرد
گروه دانش و فن|  

معاون فرهنگي قوه قضاييه معتقد است: فضاي مجازي 
را نمي توان تعطيل كرد چون نياز مردم است،  از سوي 
ديگر تمام كارهايي كه در فضاي مجازي مانند تلگرام 
صورت مي گيرد، مجرمانه نيست، هم كارهاي خوب و 

هم كارهاي مجرمانه در آن انجام مي شود.
حجت الاس��ام هادي اف��زود: تم��ام كارهايي كه در 
فضاي مجازي مانند تلگرام صورت مي گيرد، مجرمانه 
نيست. يعني در درون آن مجموعه، هم كارهاي خوب 
و هم كارهاي مجرمانه انجام مي ش��ود، البته همين 
فضا زمينه اي براي پنهان ش��دن مجرم و انجام عمل 
مجرمانه را به وجود مي آورد و اگر چنين اتفاقي بيفتد، 
مشاركت در جرم محسوب مي شود و مسوولان آن و 

تسهيل كنندگان، مشاركت در جرم دارند. 
صادقي اضافه كرد: فضاي مجازي را نمي توان تعطيل 
كرد چون نياز مردم است ولي بايد بهره برداري مثبت از 
آن صورت بگيرد و دولت وظيفه دارد از آن حمايت كند. 
دولت باي��د از توليدات داخلي حمايت كند. ما در اين 
زمينه عقب هستيم و از طرف ديگر بسترهاي دشمن 
كاماً وج��ود دارد و به راحت��ي كار مي كنند و اعمال 
مجرمانه در آن واقع مي ش��ود و صدها پرونده و بلكه 

هزاران پرونده در سراسر كشور وجود دارد.
وي با اشاره به مصاديقي از قربانيان در فضاي مجازي 
گفت: معمولا كسي كه جرم عليه او در فضاي مجازي 
واقع ش��ده مثا هك شده يا از حسابش پول برداشت 
شده، نمي تواند شكايت خود را به نتيجه برساند. چون 
سرنخ ها در بعضي از فضاها و پيام رسان ها گم مي شود.

   مدير تلگرام شريك جرم است
صادقي اضافه كرد: در تلگرام وضعيت رس��يدگي به 
گونه اي اس��ت كه مدير آن اجازه رسيدگي نمي دهد. 
يعني اگر دادستاني بخواهد به پليس فتا دستور دهد 
تا جرمي را پيگيري كند و س��رنخ هايي را بيابد، مدير 
تلگرام اجازه نمي دهد و او دقيقا شريك جرم است و در 

اين ميان مردم قرباني مي شوند و وظيفه دولت است 
كه اين بستر را جمع كند و نگذارد از مردم دزدي شود 

يا به آنان اهانتي صورت بگيرد.
وي افزود: دولت وظيفه دارد جلوي سوءاس��تفاده ها 
و ضرب��ه زدن ها را بگي��رد و هر زماني ك��ه پرونده در 
دستگاه قضايي مطرح شود، در آنجا نيز مجازات لازم 
انجام مي ش��ود به ش��رط اينكه بتوانند مجرم را پيدا 
كنند كه اين مس��ائل وظيفه دادستاني است و كارها 
را انجام مي دهن��د اما آنها به تنهايي نمي توانند با اين 
حجم از جرايم مقابله كنند. چون اصل بستر، مناسب 
نيس��ت و در ابتدا بايد زمينه مناس��ب و سالم ايجاد و 

جايگزين شود.
صادقي به ايرنا، گفت: اولين گام براي جلوگيري از وقوع 
جرايم در فضاي مجازي از طريق افزايش آگاهي و سواد 
رسانه اي مردم صورت مي گيرد تا يك نوع پيشگيري از 

وقوع جرم در اين فضا ايجاد شود.
وي گفت: فضاي مجازي صورت هاي مختلفي دارد و 
بايد مسائل مختلف آن را تفكيك كرد. چون در بعضي 
موارد جنبه خصوصي دارد مانند زماني كه پيام هايي 
بين دو نفر رد و بدل مي شود و بين خودشان يك مساله 
خصوصي را مطرح مي كنند و كسي نمي تواند بدون 

مجوز قانوني در اين حريم ها ورود كند. 
وي افزود: گاهي در برخ��ي فضاها كه حالت عمومي 
دارد و ي��ك نفر پيامي را در يك ش��بكه پيام رس��ان 
مي گذارد، به گونه اي كه همه مي توانند ببينند و اين، 
حريم خصوصي نيست و اگر يك خاف صورت گيرد، 
خاف عمومي است و نش��ر يك امر خاف در فضاي 
عمومي محسوب مي شود و ممكن است با آن برخورد 

قانوني شود.
معاون دس��تگاه قضا اضافه كرد: براي كنترل فضاي 
مجازي در درجه اول دولت وظيفه دارد به اضافه اينكه 
يك كميته فرابخشي با حضور نماينده اي از قوه قضاييه 
تشكيل شده و نمايندگان دستگاه هاي دولتي حضور 
دارند و اگر مصاديق مجرمانه در فضاي مجازي را يافتند 

با آن برخورد مي كنند. البته آن كميته مقام اجرايي كار 
است اما برخورد با جرم و مجازات كردن كار دستگاه 

قضايي است و پرونده به دادگاه ارسال مي شود.

    سالم س�ازي فض�اي مج�ازي ب�ه عه�ده 
دولت هاست

صادقي گفت: براي جلوگيري از وقوع جرم در فضاي 
مجازي باي��د به گونه اي عمل كرد ك��ه كار به جرايم 
كشيده نش��ود و اين مس��اله مهم تر است. يعني بايد 

آگاهي افراد را افزايش داد و س��واد رس��انه اي و سواد 
فضاي مجازي مردم را ارتقاء بخشيد تا مردم ناخواسته 

دچار اعمال مجرمانه نشوند.
وي افزود: گام دوم آن اس��ت كه زمينه هاي اين فضا 
را سالم س��ازي كنيم كه اين كار وظيفه دولت هاست 
و اگر زمينه هاي جرم زاي��ي در فضاي مجازي وجود 
دارد، دولت ها وظيفه دارند ب��ا آن مقابله كنند كه در 
اين زمينه نمونه هايي وجود دارد و بعضي از شبكه هاي 
اجتماعي، اعمال مجرمانه را تسهيل مي كنند و جرم 

به راحتي در بستر فضاي مجازي انجام مي شود. وي 
افزود: مسوولان دولتي و متوليان مخابرات و ارتباطات 
وظيفه دارند كه مسير وقوع جرم را مسدود كنند و اين 
وظيفه اوليه دولت براي پيش��گيري است و سپس به 
حمايت از پيام رسان هاي داخلي بپردازند كه اين پيام 
رسان ها قابل مديريت و كنترل هستند و مورد اعتماد 
مردم نيز هس��تند و آنگاه مردم مي توانند به راحتي و 
با شيوه س��الم در فضاي مجازي به تبادل اطاعات و 

عكس و چيزهايي كه نياز دارند، بپردازند.

زد دي نت| 
كارشناسان فعال در حوزه امنيت سايبري به تازگي به 
كاربران توصيه كرده اند كه با انجام يك راهكار ساده تا 
حد زيادي از نفوذ هكرها به مودم هاي اينترنت واي فاي 

جلوگيري بعمل بياورند.
مدت هاست كه محققان بس��ياري از امنيت ضعيف 
پروتكل ه��اي مودم هاي اينترنت بي س��يم واي فاي 
مي گويند و همواره به كاربران واي فاي هشدار مي دهند 
ك��ه به امنيت س��ايبري در مودم ه��اي خانه يا محل 

كارشان اطمينان نكنند.
با توجه به آنكه اين روزها امنيت سايبري و حفاظت از 
حريم خصوصي و اطاعات شخصي كاربران از اهميت 
خاصي برخوردار شده اس��ت، كاربران بايد به مساله 
امنيت مودم هاي اينترنت واي فاي توجه بيش��تري 
نش��ان داده و از راهكارهاي مختلفي ب��راي افزايش 
ضريب ايمن��ي و حفاظت از حري��م خصوصي خود 

بهره گيري كنند.
كارشناس��ان فعال در حوزه فناوري به تازگي عنوان 
كرده اند كه كاربران بايد توجه داش��ته باش��ند كه به 
هنگام خريداري و تهيه مودم هاي اينترنت واي فاي و 
بعد از آن انجام پروسه نصب و راه اندازي ، بايد نام كاربري 
روتر متصل به اينترنت خود را تغيير دهند چراكه نام 
برند شركت سازنده و توسعه دهنده مودم اينترنت واي 
فاي به صورت پيش فرض در آن درج ش��ده است كه 
اين امر تا حد زيادي امنيت سايبري دستگاه را كاهش 
مي دهد چراكه هكرها و مجرمان سايبري قادر خواهند 

بود به راحتي و سهولت گذرواژه و فرايند ورود و نفوذ 
به مودم هاي اينترنت برندهاي مختلف را با بهره گيري 
از آي پي هاي مورد اس��تفاده ش��ركت هاي مذكور به 
دس��ت بياورند و وارد حس��اب هاي كاربري قربانيان 
موردنظر خود شده و اطاعات شخصي و مالي آنها را 

به سرقت ببرند.
اين كارشناس��ان همچنين به كاربران توصيه كردند 
در صورت��ي كه نام پيش فرض برن��د مودم مربوطه را 
تغيير دادند، حتما از يك نام كاربري خاقانه و جديد 

استفاده كنند.
در ضم��ن از اس��تفاده نام هاي اش��خاص، ن��ام و نام 
خانوادگي خ��ود و افراد خانواده خ��ود نيز خودداري 
كنند تا هكرها و مجرمان سايبري نتوانند در مورد مودم 
اينترنتي مربوط��ه گمانه زني كرده و روند نفوذ آنها به 

اطاعات شخصي قربانيان آسان تر شود.
كاربران بهتر اس��ت براي استفاده از واي فاي شخصي 
خود از پسوردهاي دشوار و غيرقابل پيش بيني استفاده 

كنند تا كمتر مورد هك از سوي هكرها قرار بگيرند.

مهر | 
مع��اون وزي��ر ارتباط��ات از پاي��ان ف��از مطالعاتي 
مقررات گذاري براي فناوري نس��ل پنجم ارتباطات 
سيار با همكاري مركز تحقيقات مخابرات ايران خبر 
داد و گفت: در اين پروژه ضوابط حفظ حريم شخصي 

در اولويت است.
حسين فاح جوشقاني با اشاره به رسيدن به اهداف 
پايان برنامه ششم توسعه كش��ور براي دو و نيم برابر 
شدن بازار فناوري اطاعات و ارتباطات، اظهار داشت: 
در اين بخش نيازمند ورود فناوريهاي نوين اطاعاتي 
از جمله اينترنت اشيا، بيگ ديتا، نسل پنجم ارتباطات 

سيار )۵G( و هوش مصنوعي به كشور هستيم.
وي با بيان اينكه ف��از مطالعاتي مقررات گذاري براي 
ورود فناوريهاي اينترنت اشيا و نسل پنجم ارتباطات 
)۵G( به كشور با همكاري مركز تحقيقات مخابرات 
ايران انجام شده است، گفت: در اين زمينه پيشنهاداتي 
نيز دريافت كرده ايم كه درح��ال جمع بندي نهايي 
اين مقررات گذاري و احصاي ضوابط مدنظر هستيم.

رييس س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي 
ادام��ه داد: ب��راي ورود فناوريهاي نوي��ن اطاعاتي 
و ارتباطي به كش��ور عاوه بر گزينه ه��اي مقرراتي، 
س��اير موارد اجرايي نيز در قال��ب پروژه هاي پايلوت 
در وزارت ارتباطات و از طريق ش��ركت هاي مرتبط، 

در جريان است.
وي با اشاره به اينكه فناوري اينترنت اشيا در راستاي 
هوشمندسازي شهر، كشاورزي و ساير منابع و انرژي 

كاربرد دارد، گفت: تكنولوژي نسل پنجم موبايل نيز 
مي تواند سرعت دستيابي به اطاعات را چندين برابر 
كند و با وجود اين فناوري ها، مي توان به اهداف تحول 

ديجيتال دست يافت.
مع��اون وزير ارتباطات ب��ا تاكيد براينك��ه منظور از 
مقررات گ��ذاري ب��راي اي��ن تكنولوژي ه��ا، تدوين 
شرايط اخذ مجوز نيست، افزود: در تحول ديجيتال، 
مفهوم مجوزدهي حذف و تكنولوژي در اهميت قرار 
مي گيرد. به اين معني كه رگولاتور نسبت به ارتقاي 
تكنولوژي بي طرف بوده و سرويس دهي اپراتورها در 
اين فضا، به خودي خود نيازمند دريافت مجوز نيست.

فاح جوش��قاني توضيح داد: در اي��ن فضا، موضوع 
صيانت از حريم ش��خصي و مالكيت داده و اطاعات 
در اولوي��ت ق��رار دارد و آنچه ك��ه از آن ب��ه عنوان 
مقررات گذاري نام برده مي شود حول اين محور است.

وي گفت: نسل پنجم تكنولوژي ارتباطات در كشور 
زمان��ي اتفاق مي افتد كه اپراتورها به بلوغ رس��يده و 

شبكه خود را ارتقا دهند.

در اين فض��ا اپراتوره��ا نيازمن��د تخصيص فضاي 
فركانسي و هماهنگي براي استفاده از باند فركانسي 
هستند كه بايد حركت به اين سمت را به رگولاتوري 
اطاع داده تا باند مورد نياز ۵G براي آنها تامين شود.
 G ۵جديدترين نسل سيستم هاي ارتباطات سيار 
سلولي است كه افزايش س��رعت انتقال داده تا ۲۰ 
گيگابي��ت برثانيه )يك گيگابيت ب��ر ثانيه براي هر 
كاربر(، افزايش ظرفيت س��رويس دهي به كاربران 
شبكه، كاهش تاخير شبكه و بهينگي بيشتر مصرف 
ت��وان در تجهيزات ش��بكه و كاربر )مانند گوش��ي 
موبايل( و نيز پشتيباني از سرعت بيشتر كاربران در 
حال حركت )مانند كاربر سوار بر اتومبيل در اتوبان 

يا قطارهاي سريع السير( را ممكن مي كند.
در اين نسل بايد حداقل يك ميليون كاربر ارتباطات 
باندپهن سيار در هر كيلومتر مربع بتوانند به شبكه 
متصل ش��وند و هر كاربر بايد بتواند در ش��لوغ ترين 
حالت حداقل سرعت ۱۰۰ مگابيت برثانيه را تجربه 
كند. كاه��ش مصرف انرژي هم معياري اس��ت كه 
در اين نسل به آن توجه ش��ده است و دستگاه هاي 
فرس��تنده و گيرن��ده اپراتورها بايد در س��اعت كم 
مصرف به حال��ت صرفه جويي انرژي وارد ش��ده و 
به سرعت فعال ش��وند. درنهايت اينكه نسل پنجم 
موباي��ل بهبود پش��تيباني از ارتباطات ماش��ين با 
ماش��ين )اينترنت اش��يا( را با هزينه، مصرف باتري 
و تاخير كمتر نسبت به نس��ل هاي قبلي ارتباطات 

سيار فراهم مي كند.

راهكاري ساده براي افزايش امنيت مودم »واي فاي« فازمطالعاتي مقررات گذاري نسل پنجم موبايل پايان يافت
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ماهر | 
برنامه هاي زيادي با نام هاي »فالوئرياب«، »لايك بگير«، 
»آنفالوياب« و عناوين مشابه براي ارايه خدمات جانبي به 
كاربران اينستاگرامي در ماركت هاي داخلي منتشر شده 
است كه شايد در ظاهر هدفشان عمدتا گرفتن فالوئر و لايك 

و... است، اما اصل ماجرا چيز ديگري است.
 يكي از شبكه هاي اجتماعي محبوب در ايران اينستاگرام 
اس��ت و برنامه هاي زيادي با نام هاي »فالوئرياب«، »لايك 
بگير«، »آنفالوياب« و عناوين مش��ابه براي ارايه خدمات 
جانبي ب��ه كاربران اينس��تاگرامي در ماركت هاي داخلي 
منتشر شده است. همانطور كه نام برنامه ها نشان مي دهد، 
هدف برنامه ها عمدتا گرفتن فالوئر و لايك و... براي كاربران 

اينستاگرام است.
پيش تر، هش��داري توس��ط مركز ماهر )مديريت و امداد 
هماهنگي رخدادهاي رايانه اي( با عنوان هش��دار درباره 
برنامه هاي مرتبط با اينستاگرام منتشر شد. در اين گزارش، 
جزييات بيشتر اين بررسي ارايه مي شود. با توجه به زمان 
سپري شده از آغاز بررسي هاي فني، ممكن است تغييراتي 
در اپليكيشن هاي مطرح شده و اطاعات انتشار يافته صورت 
پذيرفته باش��د.   در بررسي انجام شده، بيش از ۲۰۰ برنامه 
اندرويدي كه خدمات مرتبط با اينستاگرام ارايه مي دهند 
از ماركت هاي داخلي جمع آوري و بررسي شد. از اين ميان، 
حدود ۱۰۰ برنامه براي ارايه خدمات نياز به ورود به حساب 
اينستاگرام كاربر داشتند. در بين اين برنامه ها بيش از ۵۰ 
برنامه سارق اطاعات كاربران شناسايي شد. اين برنامه ها 
نام كاربري و رمز عبور اينستاگرامي كاربر را به روش هاي 
مختلف استخراج كرده و به سرور توسعه دهندگان ارسال 
مي كردند. با توجه به آمار نصب هاي اين برنامه ها به صورت 
تخميني اطاعات بيش از يك ميليون كاربر اينستاگرام در 

ايران در اختيار توليدكنندگان اين برنامه ها قرار گرفته است.
اما بس��ياري از برنامه هاي ديگر )از بي��ن ۱۰۰ برنامه( نيز 
باوجود اينكه به كاربران اطمينان مي دادند كه به رمز عبور 
آنها دسترسي ندارند ولي با استفاده از روش هايي، رمز عبور 
را استخراج مي كردند. براي اين دسته از برنامه ها شواهدي 
از ارسال رمز عبور به سرور خود برنامه ها مشاهده نشد و به 
همين دليل اين برنامه ها در ليست برنامه هاي سارق ذكر 
نش��ده اند. اخيرا نتايج بررسي اين برنامه ها در گزارش دوم 
ارايه شد و متاسفانه از بين حدود ۱۰۰ برنامه بررسي شده 
تقريبا نيمي از آنها سارق بودند و اكثر برنامه هاي باقيمانده 
نيز حداقل رمز عبور اينستاگرام كاربر را استخراج مي كردند 
)هرچند شواهدي مبني بر سرقت كامل يافت نشد( و از اين 
نظر اين برنامه ها در كل خطر بالايي دارند و بهتر است كه 
فروشگاه هاي اندرويدي پيش از انتشار چنين برنامه هايي 
)كه نياز به ورود به حساب كاربري اينستاگرام دارند( بررسي 

دقيق تري داشته باشند.
در اين تحقيق، تمام برنامه ه��اي اندرويدي ماركت هاي 
داخلي از اين نوع بررس��ي نش��دند و فقط يك مجموعه 
۲۰۰ تايي از برنامه ها براي نمونه جمع آوري و تحليل شدند. 
درنتيجه احتمالا برنامه هاي سارق ديگري نيز در ماركت ها 

حضور دارند.

اكونوميك تايمز|
 به نظر مي رس��د با توجه به تنش هاي سياسي و جنگ 
تجاري ميان چين و امريكا، اپل قصد دارد تامين و توليد 
گوشي هاي آيفون خود را از كارخانه فاكسكان چين به 

هند منتقل كند.
بعد از آنكه رييس جمهور ايالات متحده امريكا، به بهانه 
حماي��ت از محص��ولات امريكايي و تولي��د داخلي اين 
كشور، دستور قانون تعرفه واردات كالاهاي خارجي اعم از 
محصولات چيني را داد، رسما جنگ تجاري ميان چين 
و ايالات متحده امريكا آغاز ش��د و بر روي محصولات و 
كالاهاي چيني به ارزش ۲۰۰ ميليارد دلار تعرفه گمركي 
۱۰ درصدي اعمال ش��د كه طبق اظهارات و تهديدات 
ترامپ، قرار شد از آغاز سال جديد ميادي اين تعرفه هاي 

وارداتي به ۲۵ درصد افزايش يابد.
با توجه به آنكه بسياري از شركت ها و غول هاي تكنولوژي 
امريكايي در چين كارخانه دارند يا با بسياري از شركت هاي 
چيني براي توليد و تامين قطعات مورد نيازشان قرارداد 
همكاري دارن��د، بنابراين افزايش تعرفه ه��اي وارداتي 
كه س��ران اين دو كش��ور براي همديگر وضع كرده اند، 
مي تواند تبعات منف��ي و مخربي را براي اقتصاد امريكا و 
چين به همراه داشته باشد. گزارش هاي زيادي بعد از آغاز 
جنگ تجاري ميان چين و امريكا از سوي تحليلگران و 
كارشناسان فعال در حوزه فناوري منتشر شد كه نشان 
مي داد ش��ركت هاي تكنولوژي و به دنب��ال آن كاربران 
محصولات فناوري از بزرگ ترين قربانيان اين كشمكش ها 
به شمار خواهند آمد. فاكس��كان كه يكي از بزرگ ترين 
تامين كنندگان و توليدكنندگان گوشي هاي هوشمند 
آيفون محسوب مي شود، حالا به نظر مي رسد كه مونتاژ و 
ساخت آيفون هاي جديد و پرچمدار را از كارخانه خود در 

چين به هند منتقل كرده است تا از شر تنش هاي سياسي 
و تجاري ميان چين و امريكا خاص شود.

منابع آگاه به تازگي اعام كرده اند كه اپل قصد دارد از آغاز 
سال ۲۰۱۹ ميادي مونتاژ و توليد گوشي هاي پرچمدار 
خود را از كارخانه فاكسكان در چين به هند منتقل كند 
كه بدين ترتيب اين نخستين باري خواهد بود كه شركت 
تايواني فاكسكان محصولات اپل را در خاك كشور هند به 

مرحله توليد مي رساند. 
اين نقل و انتقالات از چين به هند براي توليد گوشي هاي 
هوشمند آيفون مي تواند كسب و كار اپل در هند را متحول 
كرده و موجب ايجاد بالغ بر ۲۵ هزار ش��غل در اين كشور 
شود. همچنين گفته مي شود كه شركت تايواني فاكسكان 
براي توسعه كارخانه مونتاژ محصولات اپل در هند تصميم 
گرفته است مبلغي به ارزش ۲۵ ميليارد روپيه معادل ۳۵۶ 

ميليون دلار سرمايه گذاري كند.
به هرحال به نظر مي رسد كه برنامه فاكسكان و اپل براي 
انتقال خط توليد و مونتاژ گوش��ي هاي هوشمند آيفون 
علي الخصوص آيفون ۱۰ )ايكس( به نفع ش��ركت اپل و 
كاربران هندي تمام خواهد شد چراكه از محدوديت هاي 
قانوني ناشي از جنگ تجاري ميان چين و امريكا خاص 

خواهند شد.

نيو اطلس | 
محققان موفق به ساخت ماسك هاي واقعيت مجازي 
شدند كه با اسپري بوها به كاربران اجازه مي دهد تا صحنه 

بازي و فيلم را بهتر احساس كنند.
 حس بويايي ما اغلب ناديده گرفته مي شود اما اين حس 

نقش مهمي در ادراك ما از جهان ايفا مي كند.
در حال حاضر محققان از اين حس براي توليد ماسك هاي 
واقعيت مجازي »FeelReal VR Mask« اس��تفاده 

كردند.
اين ماسك با پايه هاي مغناطيسي به بخش پايين يك 
هدست واقعيت مجازي متصل شده و با كمك بلوتوث 
ارتباط برقرار مي كند تا عاوه بر پخش كردن عطرهايي، 

باران، گرما و باد را روي صورت كاربر شبيه سازي كند.
طبق اين گزارش، ۹ كپسول با رايحه هاي مختص هر فرد 
در اين ماسك قرار دارد و طبق دستور بر روي صورت كاربر 
اسپري مي شود تا او را در تماشاي فيلم يا بازي غرق كند.

اين تيم مي گوي��د، ۲۵۵ رايحه مختلف از جمله قهوه، 
اسطوخدوس، سوختن لاستيك يا باروت، بوي زامبي ها 
در بازي و ... در اين ماسك وجود دارد تا تماشاي صحنه ها 
را واقعي تر جلوه دهد.اين ماسك، »ماسك چندحسي« 
ناميده شده است زيرا عاوه بر اسپري بوهاي مختلف، 
داراي يك ميكروگرم كننده و ميكروخنك كننده است تا 
كاربر در صحنه هايي از بيابان و بالاي كوه هواي سرد و گرم 
را حس كند. همچنين يك سيستم مبدل اولتراسونيك 
نيز در اين ماسك وجود دارد كه احساس مه و بخار آب را 
بر روي گونه هاي كاربر ايجاد مي كند و موتورهاي لمسي 

داخلي كه نوسان دارند.

سرقت رمز عبور كاربران اينستاگرام با برنامه هاي جعلي  ماسك چندحسي براي انتقال كارخانه آيفون از چين به هند
استشمام بو در واقعيت مجازي

رويداد

سايبر كاربر

رونمايي از ويدئوهاي 
هفت گانه »بلاك چين« 

روابط عمومي وزارت ارتباطات| وزير ارتباطات و 
فناوري اطاعات در راستاي آگاهي بخشي به عنوان 
پايه و اس��اس بهره برداري از جنبه ه��اي فناوري، از 
مجموعه ويديو هاي هفت گانه معرفي باك چين 
رونمايي كرد.  »باك چين« دس��تاوردي برجسته 
و مبتكرانه، زاييده فكر يك ف��رد يا گروهي از افراد با 
نام مستعار ساتوشي ناكاموتو است. اما از آن زمان كه 
»باك چين« براي اولين بار معرفي شد، اين فناوري 
به موجوديتي بزرگ تبديل ش��ده و س��وال اصلي 
بس��ياري از افراد اين است كه به واقع »باك چين« 
چيس��ت و از چه تكنولوژي بهره مي برد؟ برهمين 
اس��اس در راس��تاي ماموريتي كه وزير ارتباطات و 
فناوري اطاعات براي آگاهي بخشي تعريف كرده، 
مجموعه ويدئوهايي به همين منظور براي معرفي 
»باك چين« تهيه شده است كه محمدجواد آذري 
جهرمي روز گذشته طي توييتي آنها را رونمايي كرد.  
جهرمي در حساب كاربري خود در توييتر در اين باره 
نوشت: »آگاهي بخشي عمومي، اساس بهره برداري 
از جنبه هاي نوين فناوري است، موضوعي كه از ابتداي 
دوره مسووليتم در دستور كار وزارت ارتباطات قرار 
دادم و به تدريج به ثمر مي نشيند. مجموعه ويدئوهاي 
كوتاه هفت گانه با هدف آگاهي بخشي درباره فناوري 
باك چي��ن را در كان��ال ICTmedia در آپارات 

دنبال كنيد.

 ايربگ مخصوص بهمن
 ساخته شد

انگجت | يك توليد كننده تجهيزات ورزشي كوله 
پشتي ساخته كه در صورت وقوع بهمن مانند ايربگ 
عمل مي كند و كوهنورد را روي برف ها ش��ناور نگه 
مي دارد. يك شركت توليد كننده تجهيزات ورزشي 
ادعا مي كند وس��يله اي كه به تازگي طراحي كرده 
جان كوهن��وردان را در ص��ورت وقوع بهمن نجات 
 Advenate مي دهد. در همين راس��تا ش��ركت
ابزارهايي چند منظوره ابداع كرده است. يكي از آنها 
بيل مخصوص بهمن است كه به يك چادر اضطراري 
تبديل مي شود. عاوه بر آن كوله پشتي ساخته كه 
مي تواند به عنوان ايربگ بهمن اس��تفاده شود و به 
كوهنوردان كمك مي كند روي برف ها شناور بمانند.

ادامه بررسي طرح سامان دهي 
پيام رسان ها در مجلس

مهر| ادامه بررسي طرح ساماندهي پيام رسان هاي 
اجتماعي اين هفته در كميسيون فرهنگي مجلس 
دنبال مي ش��ود.  نمايندگان عض��و كارگروه فضاي 
مجازي كميسيون فرهنگي مجلس، بعداز ظهر روز 
سه شنبه ۱۱ دي ماه ادامه بررسي طرح سامان دهي 
پيام رسان هاي اجتماعي را در دستور كار قرار مي دهند. 
پيش نويس طرح ساماندهي پيام رسان هاي اجتماعي 
از مردادماه امس��ال در كميسيون فرهنگي مجلس 
شوراي اس��امي به بررسي گذاشته شده است. اين 
طرح هفته گذشته در كميس��يون صنايع و معادن 
مجلس شوراي اسامي به عنوان كميسيون فرعي 
طرح، مورد بررسي قرار گرفت و كميسيون فرهنگي 
مجلس به عنوان كميسيون اصلي طرح، ادامه بررسي 
آن را اين هفته در دستور كار دارد. اين طرح در يك ماه 
اخير با جنجال هاي بسياري همراه بوده است. چرا كه 
يكي از ماده هاي آنكه واكنش هاي زيادي را از سوي 
وزارت ارتباطات به همراه داشته است، به موضوع تغيير 
مديريت گذرگاه اينترنت بين الملل و واگذاري آن به 

نيروهاي مسلح برمي گردد.

گجتي كه به كودكان فعاليت 
روزانه را يادآوري مي كند

ديلي ميل| گجتي به شكل ساعت ساخته شده كه 
به كودك يادآوري مي كند فعاليت هاي روزانه خود را 
انجام دهند. گجتي ساخته شده كه به كودكان كمك 
مي كند فعاليت هاي روزانه را بياموزند و تمرين كنند. 
اين گجت يك ساعت رنگارنگ است كه آيكون هايي 
ساده روي آن نقش مي بندد. والدين مي توانند برنامه 
روزانه كودك را به وسيله يك اپليكيشن تنظيم كنند. 
ساعت مذكور پيام هاي هش��داري به كودك ارسال 
مي كند و زماني كه او هر كاري را انجام دهد به او امتياز 

مي دهد. اين يك بازي سرگرم كننده است.

آيفون هاي جديد ميزبان 
دوربين هاي سه بعدي 

اپل اينس�ايدر| تازه ترين گزارش هاي منتش��ر 
شده حاكي از آن اس��ت كه اپل قصد دارد از سنسور 
س��ه بعدي س��وني در مدل هاي جديد گوشي هاي 
آيفون ۲۰۱۹ استفاده كند. به نظر مي رسد كه سوني 
در نظر دارد تعداد زيادي از سنس��ورهاي سه بعدي 
براي به كارگيري در دوربين هاي پش��تي و جلويي 
گوشي هاي هوش��مند را طراحي كرده و به مرحله 
توليد برساند تا عاوه بر توليد نرم افزار اين ماژول ها 
به توسعه دهندگان نيز اين امكان را بدهد تا تصاوير 
سه بعدي متفاوت و متمايزي را توسط دوربين هاي 
به كار رفته در گوشي هاي هوشمندثبت و ضبط كنند. 
شركت ژاپني سوني كه يكي از بزرگ ترين سازندگان 
و عرضه كنندگان دوربين هاي عكاس��ي در جهان 
به شمار مي رود، حالا به نظر مي رسد كه مي خواهد 
وارد همكاري با شركت امريكايي اپل شود تا با توسعه 
تكنولوژي دوربين هاي سه بعدي مربوط به فناوري 
عمق واقعي )truedepth( اپل بر روي گوشي هاي 
جديد آيفون مدل سال ۲۰۱۹ ميادي به بعد مورد 
استفاده قرار بگيرد. دوربين هاي عكاسي به كار رفته در 
گوشي هاي هوشمند همواره از دوربين هاي حرفه اي 
عكاسي عقب تر هستند ولي سوني قصد دارد با توسعه 
تكنولوژي جديد ماژول هاي دوربين سه بعدي امكانات 
و قابليت هاي پيشرفته تري را براي كاربران گوشي هاي 
هوشمند به ارمغان بياورد تا نظر و رضايت عاقه مندان 

به عكاسي را نيز به سمت و سوي خود جلب كند. 



ويژه 11 بنگاهها

ارتقاي شاخص هاي سلامت در سيستان و بلوچستان با كمك ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( 

اولين كارگاه آموزشي روابط كار در اتاق تعاون ايران برگزار شدبا حمايت اتاق تعاون ايران 13دي ماه جاري صورت مي گيرد؛ 

ساخت بيمارستان ۵۴۰ تخت خوابي بركت ايرانشهر آغاز شد

برگزاري همايش روابط عمومي، اقتصاد، فناوري 
اطلاعات و توسعه

 آشنايي با قوانين تشكل ها و مقررات 
اجرايي بخش تعاون

گروه بنگاه ها|
عمليات اجرايي س��اخت بيمارستان ۵۴۰ تخت خوابي 
بركت ايرانشهر با مشاركت ستاد اجرايي فرمان حضرت 

امام )ره( آغاز شد.
به گزارش روابط عمومي بنياد بركت وابس��ته به س��تاد 
اجرايي فرمان حضرت امام )ره(، با حضور حسن قاضي زاده 
هاشمي وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، سعيد 
جعف��ري مديرعامل بنياد برك��ت، احمدعلي موهبتي 
اس��تاندار سيستان و بلوچس��تان، ائمه جمعه و جمعي 
از مس��وولان اس��تاني و محلي، عمليات اجرايي احداث 

بيمارستان ۵۴۰ تخت خوابي بركت ايرانشهر آغاز شد.
مديرعامل بنياد بركت در خصوص ساخت اين بيمارستان 
توضيح داد: با توجه به اينكه سيستان و بلوچستان يكي 
از استان هاي هدف ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( 
در زمينه محروميت زدايي و توانمندس��ازي اقتصادي و 
اجتماعي به شمار مي رود، در كنار طرح هاي اشتغال زايي 
كه از طريق بنياد بركت در اين اس��تان در حال اجراست، 
در حوزه هاي ديگر از جمله ارتقاي توسعه يافتگي در حوزه 
بهداشت، درمان و سلامت مردم مناطق محروم نيز حضور 
و مشاركتي جدي دارد. جعفري ادامه داد: بر مبناي اين 
سياست و رويكرد اصولي، ستاد اجرايي فرمان حضرت امام 
)ره( ۵۰ درصد از منابع مالي مورد نياز ساخت بيمارستان 
۵۴۰ تخت خوابي بركت ايرانشهر را تأمين و پس از تكميل 
آن طي ۳ س��ال، به عنوان هدي��ه مقام معظم رهبري به 

مردم شريف استان سيستان و بلوچستان تقديم خواهد 
كرد. مديرعامل بنياد بركت وابسته به ستاد اجرايي فرمان 
حضرت امام )ره( خاطرنشان كرد: هر ساله مردم زيادي از 
مناطق محروم استان براي دسترسي به امكانات درماني 
مجبور به عزيمت به استان هاي هم جوار از جمله كرمان، 
يزد، خراس��ان رضوي و ... هستند كه مشكلاتي را براي 
آنها به وجود مي آورد و بهره برداري از بيمارستان بركت 
ايرانشهر، مي تواند ضمن ارتقاي شاخص هاي سلامت و 
بهداشت در استان سيستان و بلوچستان، از سفر مردم 
محروم اين مناطق به استان هاي هم جوار براي دريافت 
خدمات درماني بطور چشم گيري بكاهد. جعفري اظهار 
اميدواري كرد كه با احداث و بهره برداري از بيمارستان ۵۴۰ 
تخت خوابي بركت ايرانشهر، شاخص هاي بهداشتي و درماني 
جنوب استان سيستان و بلوچستان ارتقاي قابل توجهي يابد.

گفتني است، س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( از 
طريق بنياد بركت ساخت ۱۱ بيمارستان و ۴ مركز درمان 
سرطان را با ظرفيت ۲ هزار و پانصد تخت در سراسر كشور 
در دست اقدام دارد كه از اين تعداد، تاكنون ۸ بيمارستان 
به بهره برداري رس��يده اس��ت. بنياد بركت همچنين با 
ساخت ۲۰۰ مركز جامع س��لامت و مراكز و پايگاه هاي 
بهداشتي، درماني در مناطق محروم، كه تعداد ۸ ۸ مركز 
از آنها در استان سيستان و بلوچستان قرار دارد، گام بلندي 
در جهت تحت پوشش قرار دادن خدمات درماني حدود 

۵۲۵ نقطه روستايي برداشته است.

 س��ومين همايش تخصصي و جامع روابط عمومي نصف جهان با 
موضوع اقتصاد، فناوري اطلاعات و توس��عه با حمايت اتاق تعاون 

ايران ۱۳دي ماه جاري در اصفهان برگزار مي شود.
به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون ايران، ۱۳ دي ماه 
جاري سومين همايش تخصصي و جامع روابط عمومي نصف جهان 
با محوريت اقتصاد، فناوري اطلاعات و توس��عه با حضور استاندار 
اصفهان، معاونين و مديران اجرايي و كارشناس��ان روابط عمومي 
استان، خانه ارتباطات اصفهان، سازمان فرهنگي اجتماعي ورزش 
ش��هرداري اصفهان، دپارتمان روابط عمومي و ارتباطات اصفهان 
و موسسه آموزش عالي فناوران حكيم با حمايت اتاق تعاون ايران 

برگزار مي شود. اتاق تعاون
محس��ن حاج محمدي دبي��ر اجرايي اين هماي��ش و مدير روابط 
عموم��ي اتاق تعاون ايران ب��ا بيان اين مطلب ابراز داش��ت: روابط 
عمومي بايد در قامت يك نهادي فعال، پويا و اس��تاندارد و كارآمد 
بتواند با طراحي مهندسي افكار عمومي و بهره گيري از شيوه هاي 
نوين ارتباطي و اطلاع رس��اني به نيازهاي مخاطبان درون و برون 
س��ازماني پاس��خ گويد و رضايتمندي حداكثري را در راس��تاي 

پيشرفت و تعالي سازمان متبوعش به ارمغان آورد. اتاق تعاون
وي با تاكيد بر محور اين همايش يادآور شد: رايج ترين، قديمي  ترين 
و رسمي ترين، اجتماع اقتصادي در جهان، اقتصاد تعاون است. دنيا 
از برون  سپاري به جمع سپاري رسيده است. چون فاصله طبقاتي 
و ضريب نامناس��ب جيني باعث شده است كه بسياري از كشورها 
مثل امريكا و كشورهاي به ظاهر در بلوك سرمايه  داري به اين نتيجه 
برس��ند كه براي حفظ پايه  هاي حكومت، خود مردم را در اقتصاد 
مداخله دهند. براي تحقق و نهادينه كردن اقتصاد مقاومتي، بايد از 

مردم شروع كرد. همايش روابط عمومي
وي ادامه داد: پايه بس��ياري از ناكامي ها و نرسيدن به اهداف حتي 
هدف  هاي جزئي، دولتي، نفتي و بانكي بودن اقتصاد اس��ت. هنوز 
شبيه كشورهاي ثروتمند از لحاظ ذخاير هستيم كه از فقر مزمن و 

سازمان يافته اي رنج مي  بريم و پايه آن به توزيع غيرعلمي و اصولي 
منابع نفتي در بخش هاي غيراولويت دار برمي گردد. همايش روابط 

عمومي
دبير اجرايي سومين همايش تخصصي و جامع روابط عمومي نصف 
جهان با اش��اره به نقش اقتصاد دولتي بيان داشت: معمولا اقتصاد 
دولتي، شاخص هاي توسعه را منكوب مي كند، سال ۱۳۶۰ نسبت 
كاركن��ان دولت به جمعي��ت ۵/ ۲ بوده، اما اكنون ب��ا اينكه عامل 
فناوري، دخالت  هاي انساني را به حداقل رسانده، شاهد چند برابر 
شدن كاركنان دولت هس��تيم، در صورتي كه جمعيت چند برابر 
نشده است. گاهي بخش هاي خصوصي هم مثل بخش هاي دولتي 
عمل ك��رده و نيروهاي اضافه بدون به��ره  وري پرورش مي دهند. 

همايش روابط عمومي
حاج محمدي عضو هيات امناي خانه ارتباطات ايران در اصفهان، 
در تش��ريح مختص��ات همايش خاطرنش��ان ك��رد: دكتر محمد 
مه��دي فتوره چ��ي و دكتر ه��ادي زماني، س��خنرانان اصلي اين 
همايش خواهند بود كه موضوع چشم انداز و ماموريت هاي روابط 
عمومي هاي عصر اطلاعات و نقش روابط عمومي در ش��كل گيري 

شهر هوشمند را مورد بحث و بررسي قرار خواهند داد.

گروه بنگاه ها|
 اولين كارگاه آموزشي روابط كار به همت اتاق تعاون ايران با همكاري 
شوراي اسلامي كار استان تهران، با موضوعاتي نظير آشنايي با قوانين 
تشكل ها، قانون بخش تعاون و قانون و مقررات كار و آيين دادرسي كار 

در اتاق تعاون ايران برگزار شد.
به گزارش تع��ادل از پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون اي��ران به گفته 
مصطفايي مدير آمار و برنامه ريزي اتاق تعاون ايران، كارگاه آموزش��ي 
قانون بخش تعاون و آشنايي با روابط كار با همكاري اتاق تعاون ايران و 
كانون هماهنگي هاي شوراي اسلامي كار استان تهران و موسسه كار و 
تامين اجتماعي با حضور معاونت پشتيباني، برنامه ريزي و تحقيقات، 
رييس و نايب رييس كانون و كانون هماهنگي هاي شوراي اسلامي كار 

استان تهران در محل اتاق تعاون ايران برگزاري شد.
براساس اين گزارش، ديروز كارگاه آموزشي قانون بخش تعاون و آشنايي 
با روابط كار در دو پنل تخصصي شامل روابط كار و آيين داوري و آشنايي 

با قوانين و مقررات بخش تعاون در اتاق تعاون ايران برگزار شد.
در ابتداي اين كارگاه علي مطيع جهاني معاونت پشتيباني، برنامه ريزي 
و تحقيقات اتاق تعاون ايران توضيح مختصري در خصوص تاريخچه 
قانون كار و تعاون بيان كرد. وي توضيح داد: در سال ۱۳۱۴ اولين تعاوني 
در گرمسار در بخش روستايي و كشاورزي شروع به كار كرد و در سال 

۱۳۳۲ لايحه اول قانون تعاون مطرح شده و به مجلس رفت.
او در ادامه به نقش تعاون در اقتصاد و سهم ۲۵ درصدي تعاون اشاره و 
ابراز داشت: در حال حاضر بالغ بر ۹۳هزار تعاوني فعال در كشور وجود 
دارند كه در تمام بخش هاي اقتصاد فعاليت مي كنند. وي خاطرنشان 
كرد: بايد توجه داشت در ش��رايط كنوني اقتصاد كه مساله تحريم ها 
مطرح اس��ت، بخش تعاون از تحريم ها مس��تثنا بود و بخش تعاون به 
دنبال افزايش سهم تعاون در اقتصاد است. او در بخش ديگري تصريح 
كرد: اتاق تعاون آموزش را در ۳ س��طح دنبال مي كند كه در سطح اول 
از طريق مراكز آموزش عالي، دانشگاه و موسسات است در سطح دوم 
از طريق كارگاه هاي آموزشي براي اعضاي تخصصي و در سطح بعدي 

نيز براي فرهنگ سازي در جامعه است. لازم به اشاره است، با توجه به 
ماهيت بخش تعاون كه دو بخش كارگري و كارفرمايي را شامل مي شود 
به همين منظ��ور بخش تعاون، اقتصاد مردمي نام گذاري مي ش��ود و 
تش��كيل و ابداع تعاون نيز توس��ط كارگران ايجاد شده است بنابراين 
نزديكي خاصي را كارگران با بخش تعاون دارند به همين جهت اولين 
كارگاه آموزشي با مشاركت اتاق تعاون و كانون هماهنگي هاي شوراي 
اسلامي كار استان تهران به منظور آشنايي بيشتر كارگران و كارفرمايان 
با تكاليف قانوني مربوط به روابط كار با هدف كاهش پرونده هاي مورد 
رسيدگي در هيات هاي تشخيص وزارت كار و بهبود فضاي كسب و كار 
در اتاق تعاون ايران، برگزار ش��د. در اين جلسه كه در دو بخش برگزار 
ش��د در بخش اول آموزش قوانين بخش تعاون و آشنايي با مقررات و 
نحوه تشكيل شركت هاي تعاوني و در بخش دوم در خصوص آشنايي با 
مقررات روابط كار و آيين دادرسي توسط اساتيد برجسته موسسه كار و 
تامين اجتماعي با موضوعات قوانين كار و نحوه اجراي قوانين كار مورد 
بررسي و آموزش قرار گرفت. در پايان جلسه نيز پنل پرسش و پاسخ در 

خصوص رفع ابهامات در اين كارگاه ادامه يافت.
همچنين در پايان جلس��ه به مش��اركت كنندگان جلسه گواهينامه 

تقديم شد.

اجراي 20000 كيلومتر شبكه 
تغذيه و توزيع گاز طبيعي

مازن�دران| مديرعام��ل 
شركت گاز استان مازندران 
مي گويد: تاكنون ۲۰ هزار و 
۱7۹ كيلومتر شبكه تغذيه و 
توزيع در سطح استان اجرا 
ش��ده كه از اين ميزان ۶۱۱ 
كيلومتر طي ۹ ماهه س��ال 
جاري محقق شده است. به گزارش تعادل جعفر احمدپور 
اظهار داشت: تاكنون حدود ۱۱۹۴ كيلومتر خطوط انتقال 
گاز و ۲۰ هزار و ۱7۹ كيلومتر شبكه تغذيه و توزيع گاز در 
سطح استان اجرا شده است. او با بيان اينكه در سال جاري، 
اجراي طرح هاي گازرس��اني در سطح استان با سرعت 
زيادي در حال انجام اس��ت، افزود: از اين ميزان، ۶ هزار و 
۴۳۰ كيلومتر شبكه تغذيه و توزيع شهري و ۱۳ هزار و 
7۴۰ كيلومتر شبكه روستايي است . احمدپور با اشاره به 
مناطق تحت پوشش گاز بيان داشت: تاكنون ۵۵ شهر 
و ۲۰۰۴ روستا در اين استان تحت پوشش گاز طبيعي 
قرار گرفته است. مديرعامل شركت گاز استان مازندران 
افزود: با ت��لاش و برنامه ريزي هاي صورت گرفته در امر 
توسعه گازرساني، ميزان برخورداري خانوارهاي شهري و 
روستايي از نعمت گاز طبيعي در حال افزايش بوده، ضمن 
اينكه گازرساني در سه شهر كوهستاني و ۴۵۰ روستاي 
استان در حال اجرا است. او با اشاره به توسعه كيفي و كمي 
در حوزه گازرس��اني گفت: در كنار توسعه كمي شبكه 
گازرس��اني در استان، افزايش كيفيت خدمت رساني و 
رضايتمندي مشتركان نيز در دستور كار اين شركت قرار 
دارد . احمدپور افزود: در اين راستا اقدامات خوبي از جمله 
راه اندازي قرائت كنتور آنلاين، سامانه پيامكي، نرم افزار 
اندرويد و استقرار ميز خدمت مراجعان انجام گرفته است.

 تلاش براي همسان سازي 
حقوق بازنشستگان

همدان| نماين��ده مردم 
ملاي��ر در مجل��س ده��م 
گفت: ۲۰ هزار ميليارد ريال 
اعتب��ار براي اج��راي طرح 
همسان س��ازي و حمايت 
از حق��وق بازنشس��تگان 
كشور در لايحه بودجه ۹۸ 
اختصاص يافت. به گزارش باشگاه خبرنگاران، محمد 
كاظمي ديروز در نشست مشترك روساي كانون هاي 
بازنشس��تگي اس��تان همدان افزود: افزايش اين رقم 
طبق اعلام نياز صندوق بازنشستگي كشوري به ۱۵۰ 
هزار ميليارد ريال غيرممكن است، اما تلاش مي كنيم 
تا بتوانيم براي افزايش اين رقم در مجلس كاري انجام 
دهيم. وي اظهار داشت: تا حد امكان تلاش مي كنيم براي 
همسان سازي حقوق بازنشستگان در حد معقول دستكم 
براي حقوق هاي زي��ر ۲۰ ميليون ريال گامي برداريم و 
اقدامي اثرگذار انجام دهيم. نايب رييس كميس��يون 
حقوقي و قضاي��ي مجلس دهم با بي��ان اينكه بودجه 
۹۸ متناس��ب با شرايط تحريم بسته شده است، افزود: 
طرح همسان سازي و حمايت از حقوق بازنشستگان از 
سوي مجلس مطرح شد و همواره در بودجه نگاهمان به 
بازنشستگان بوده است. كاظمي يادآور شد: اينكه طرح 
همسان سازي حقوق بازنشس��تگان از سوي مجلس 
ش��وراي اس��لامي مطرح و به دنبال اجراي آن است و 
دغدغه اي براي دولت ش��ده است، شروع بسيار خوبي 
است. وي گفت: براي افزايش اعتبار طرح همسان سازي 
حقوق بازنشستگان در بودجه ۹۸ با مجمع نمايندگان 
استان و كميس��يون هاي تلفيق و بودجه رايزني هايي 

انجام مي دهيم.

3000 كلاس درس از بخاري 
نفتي استفاده مي كنند

كهگيلويه و بويراحمد|
مديركل نوس��ازي، توسعه 
و تجهيزات مدارس استان 
كهگيلوي��ه و بويراحم��د 
گفت: ۳۰۰۰ كلاس درس 
اين اس��تان از بخاري نفتي 
اس��تفاده مي كنند. جهان 
مهرابي در گفت وگو با ايسنا، افزود: بيش از ۲۲۶۰ مدرسه 
و فضاي آموزش��ي در سطح استان وجود دارد كه از اين 
تعداد ۱۲۰۰ مدرسه و فضاي آموزشي در قالب بيش از 
۳۰۰۰ كلاس درس از بخاري نفتي استفاده مي كنند. او با 
بيان اينكه عمده مدارس داراي بخاري نفتي در شهرهاي 
كوچك و روستاهاي استان هستند، اظهاركرد: بخاري 
نفتي پلار استاندارد است اما براي افزايش ضريب ايمني 
درحال جمع آوري بخاري هاي نفتي هستيم. مديركل 
نوسازي، توسعه و تجهيزات مدارس استان كهگيلويه 
و بويراحمد خاطرنش��ان كرد: استانداردس��ازي بيش 
از ۲۰ مدرسه اس��تان درحال مناقصه است كه پيگير 
هستيم تا مدارس استان از سيستم گرمايشي استاندارد 

استفاده كنند.
مهرابي تصريح كرد: استانداردسازي سيستم گرمايشي 
مدارس در دولت تدبير و اميد ش��روع ش��ده و تا قبل از 
سال ۱۳۹۲ هيچ گونه سيستم گرمايشي استاندارد در 

استان نداشته ايم.
او ادامه داد: مدارس جديد س��اخته مي شوند سيستم 
گرمايشي استاندارد و به روز دارند اما براي استاندارد سازي 
مدارس قديمي اس��تان از س��ال ۹۲ اقدام شده است 
كه تاكنون سيستم گرمايش��ي ۳۸۸مدرسه در قالب 

۲۱۸۸كلاس درس استان استانداردسازي شده است.

آغاز پرداخت كرايه براساس تن 
بر كيلومتر در آذربايجان غربي

آذربايج�ان غرب�ي| 
مدي��ركل راهداري و حمل 
و نقل ج��اده اي آذربايجان 
غربي از آغاز پرداخت كرايه 
براساس تن بر كيلومتر در 
اس��تان به عن��وان يكي از 
مهم ترين مطالبات رانندگان 

خبر داد.
ارسلان ش��كري گفت: بعد از بيان مطالبات رانندگان، 
سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي با جلب رضايت 
رانندگان در راستاي خدمات دهي بهينه و با كيفيت را 
در اولويت امور خود قرار داد تا كرايه حمل بار بر اساس 

تن-كيلومتر محاسبه شود.
او با بيان اينكه كرايه حمل و نقل توافقي و براساس عرضه 
و تقاضا و وابسته به پارامتر هاي مختلفي است، اضافه كرد: 
آذربايجان غربي بنابر دستور رياست محترم سازمان، از 
ابتداي دي ماه س��ال جاري پرداخت كرايه حمل بار بر 
اساس تعرفه تن_كيلومتر را آغاز كرد كه بي شك تاثير 

بسزايي در معيشت رانندگان ايجاد خواهد كرد.
اين مقام مسوول افزود: نرخ ۱۰۳۳ ريال به عنوان شاخص 
پايه تن_كيلومتر كش��وري تعيين گرديد و بر اساس 
ضرايب استاني تفكيك شد كه در اين نرخ همه مسائل 

در نظر گرفته شده است.
مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي آذربايجان غربي 
از تامين لوازم يدكي و قطعات گران شده ناوگان به عنوان 
يكي ديگر از مهم ترين خواسته هاي رانندگان ياد كرد 
و گفت: سازمان صنعت و معدن از طريق كارخانه هاي 
داخلي و واردكنندگان خارجي و هر آنچه لاستيك كه 

وارد كشور مي شود بر اساس سهميه است.

افزايش جمعيت شهرها اراضي 
كشاورزي را تهديد مي كند

لرستان|رييس سازمان 
جهاد كش��اورزي لرستان 
گف��ت: افزاي��ش جمعيت 
شهرها اراضي كشاورزي را 

تهديد مي   كند.
عبدالرضا بازدار در گفت وگو 
با خبرنگاران، اظهار كرد: در 
راستاي حفاظت خاك در زمينه توسعه و كشت گياهان 

دارويي اقدامات خوبي انجام شده است.
او اضافه كرد: توسعه اين گياهان به واسطه پوشش خوبي 
كه روي بس��تر خاك ايجاد مي كنند و مصرف كم آب، 

مي تواند راهكار مناسبي براي حفاظت از خاك باشد.
بازدار توس��عه باغات در اراضي ش��يب دار را نيز از ديگر 
اقدامات در راستاي حفاظت خاك عنوان كرد و گفت: در 
اين راستا سال گذشته ۱۲۰۰ هكتار باغ غرس شده است.
رييس سازمان جهاد كش��اورزي لرستان با بيان اينكه 
آموزش هاي��ي در رابطه با تهيه نه��ال، چاله كني و... به 
كشاورزان داده شده است، افزود: يكي از اهداف سازمان 
گسترش سيستم هاي نوين آبياري اس��ت كه در اين 
خصوص تاكنون ۵۰ هزار هكتار از اراضي استان به اين 

سيستم مجهز شدند.
وي تغيير كاربري اراضي كشاورزي را يكي از معضل هاي 
زراعت بيان كرد و ادامه داد: در سال ۱۳۰۰ تنها ۲۸ درصد 
جامعه انساني، شهرنشين بوده اند و مابقي در روستاها به 

سر مي برند.
بازدار خاطرنش��ان كرد: هم اكنون بي��ش از 7۰ درصد 
جمعيت كشور شهرنشين هستند و اراضي كشاورزي 
در معرض تهديد تغيير كاربري هستند كه در اين رابطه 

به شدت پيگيريم تا از اين كار جلوگيري شود.
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 تقدير از همراه اول 
در همايش تكريم خيرين 

مدرسه سازكرمانشاه

راه ارتباطي ۱۴۰ روستاي استان 
اردبيل بازگشايي مي شود

بازديد ازاداره مخابرات 
شهرستان محلات

جلسه هم انديشي با كاركنان 
ايستگاه تقويت فشار گاز  نكا

آغاز توزيع مجدد كارت هاي 
سوخت معطله توسط اداره پست

در همايش تكريم خيرين مدرسه ساز زلزله كرمانشاه 
از همراه اول بابت راه اندازي سامانه #۲۴٭تقدير شد.

به گ��زارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات 
سيار ايران، چهارشنبه ش��ب )۵ دي ماه( و با حضور 
سيدمحمد بطحايي وزير آموزش و پرورش، محمدباقر 
نوبخت مع��اون رييس جمهور، هوش��نگ بازوبند 
استاندار كرمانشاه، مهرالله رخشاني مهر معاون وزير 
و رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس و 
محمدرضا حافظي رييس جامعه خيرين مدرسه ساز 
كشور در همايش تكريم خيرين مدرسه ساز زلزله 
كرمانش��اه كه در هتل ارم تهران برگزار شد از افراد و 
س��ازمان هاي تاثيرگذار در زمينه تجهيز و نوسازي 

مدارس زلزله زده كرمانشاه تقدير به عمل آمد.
در اين مراسم شاهين آرپناهي مدير كل ارتباطات 
همراه اول به نمايندگي از اپراتور اول لوح تقدير اين 

همايش را دريافت كرد.
پيش از اين همراه اول در راستاي مسووليت اجتماعي 
خود علاوه بر اختصاص ۵۰ ميليارد ريال به بازسازي 
مدارس زلزله زده كرمانشاه، با راه اندازي سامانه #۲۴٭ 
در قالب كمپي��ن »مثل اول« اق��دام به جمع آوري 
كمك هاي مردمي براي بازس��ازي مدارس مناطق 

محروم كشور كرده بود.

اردبيل| مديركل راهداري و حمل ونقل جاده اي 
استان اردبيل گفت: راه ارتباطي ۱۴۰ روستاي 
اس��تان كه بر اثر بارش برف مسدود شده بود به 
همت راهداران پرتلاش تا پايان امشب بازگشايي 

مي شود.
علي رحمت��ي در بازديد از عملي��ات برف روبي 
روستا هاي شهرس��تان س��رعين با بيان اينكه 
همزم��ان با ب��ارش ب��رف تمامي راه��داران در 
محور هاي برفگير مستقر و عمليات برفروبي را 
بصورت شبانه روزي انجام مي دهند افزود: در هيچ 
يك از راه هاي اصلي و فرعي استان اردبيل حتي 
براي لحظه اي مسدودي نداشتيم و همه راه هاي 

استان باز و تردد در آنها روان است.

اراك| ملك حس��يني مدير مخا برات منطقه 
مركزي از اداره مخابرات شهرستان محلات بازديد 

به عمل آورد 
در اين بازديد ملك حس��يني علاوه بر بازديد از 
همكاران ساختمان اداري ومركز شهيد نظارت 
مخا برات محلات، در فرمانداري اين شهرستان 
نيز حضور يافت وضمن ديدار با فرماندار شهرستان 
محلات گزارش��ي ازپيگيري در خواس��ت هاي 
توسعه هاي شبكه مخا براتي شهرستان محلات 

براي ايشان ارايه نمود.

س�اري| جلس��ه هم انديش��ي مدير منطقه ۹ با 
كاركنان تاسيسات تقويت فش��ار گاز نكا در سالن 
كنفرانس اين ايستگاه برگزار شد. رسول داودي نژاد 
در اين جلسه با قدرداني از فعاليت ها و اقدامات انجام 
شده توسط ايستگاه تقويت فشار گاز نكا در منطقه 
اظهار كرد: ماموريت سازماني ما انتقال پاك، ايمن 
و پايدار و بهره ور گاز طبيعي اس��ت كه مي توانيم با 
تلاش، پشتكار و تعهد در مسير تحقق آن گام برداريم. 
او در ادامه به اهميت پيگراني در خط ۴۲ اينچ دامغان 
– كياس��ر – نكا براي آمادگي فصل زمستان اشاره 
كرد و افزود: وظيفه ما حفظ گرماي خانه هاي مردم 
و همچنين تامين گاز مورد نياز صنعت استان هاي 
شمالي در س��ردترين روزهاي سال است كه بايد با 
تمركز بر اين موضوع و با همدلي، مانند س��ال هاي 

گذشته در اين امر، سربلند و موفق باشيم.

ساري|ش��ركت ملي پخ��ش فرآورده هاي نفتي 
ايران اعلام كرد؛ با توجه به هماهنگي به عمل آمده 
با ش��ركت پست جمهوري اس��لامي ايران، كارت 
هوش��مند س��وخت خودرو و موتورسيكلت هاي 
شماره گذاري شده س��ال هاي ۱۳۹۳ تا ۱۳۹7 كه 
پيش از اين توسط پس��ت توزيع و برگشت خورده 
است، مالكان آنها از امروز )س��ه شنبه ۲7 آذرماه( 
مي توانند به سايت اينترنتي شركت پست به نشاني 
)WWW.POST.IR( مراجعه و با درج ش��ماره 
VIN خودرو در بخش پيگيري كارت س��وخت در 
سامانه “پيگيري مرسولات س��ازماني “ از آخرين 
وضعيت نحوه دريافت كارت س��وخت خود مطلع 

شوند. 
اين اطلاعيه تاكيد دارد؛ مالكان اين خودروها نياز به 
ثبت نام براي كارت سوخت المثني ندارند و كارت 
سوخت آنها در اس��رع وقت از طريق شركت پست 

براي آنها ارسال خواهد شد. 

چهره هاي استاني

اخبار شهرستان ها



اقتصاد اجتماعي12يادداشت

گزارش »تعادل« از وضعيت بودجه سازمان حفاظت محيط زيست كشور براي سال 98

نگاه ويژه به محيط بانان؛ محيط زيست همچنان در مضيقه 
س��ازمان حفاظ��ت محيط زيس��ت كش��ور، در رده 
دس��تگاه هاي دولتي قرار دارد كه همواره با مش��كل 
بودجه و اعتبار دست و پنجه نرم كرده است اما بررسي 
لايحه بودجه س��ال 98 نش��ان مي دهد كه فهرست 
بلندبالاي معضلات محيط زيس��تي سرانجام سبب 
ش��ده تا بودجه قدري هم به نفع محيط زيست تغيير 
كند چرا كه در مجموع بودجه سازمان حفاظت محيط 
زيست كشور با رش��د 8۰ درصدی اعتبارات نسبت به 
بودجه 97 همراه بوده كه بخش قابل توجهي از آن براي 
حمايت ويژه از محيط بانان اختصاص داده شده است. 
همچنين بودجه طرح هاي عمراني اين سازمان با 4۰ 
درصد افزايش همراه بوده كه سبب شده اين سازمان 
جزو معدود دس��تگاه های اجرايی کشور باشد كه اين 
درصد رشد در حوزه اعتبارات تملک دارايی )طرح های 
عمرانی( برای آن در نظر گرفته شده است اما با وجود 
اين آنطور كه مسئولان سازمان حفاظت محيط زيست 
مي گويند، بودجه هزينه اي اين سازمان كافي نيست و 
با توجه به وسيع بودن حوزه كاري اين سازمان، انتظار 
مي رفت بودجه آن با افزايش چندين برابری نسبت به 

سال های گذشته همراه باشد. 

  رشد اعتبارات عمراني
محمدباقر نوبخ��ت، رييس س��ازمان برنامه و بودجه 
كشور در مراسم رونمايی از لايحه بودجه سال 98 کل 
کشور درباره جزئيات بودجه سازمان حفاظت محيط 
زيست اعلام كرده: سال 98، براي هزينه توجه ويژه به 
محيط بانان و پوشش های حفاظتی 78 درصد، محيط 
 زيس��ت عمرانی 18 درصد و آموزش و فرهنگ سازی 
محيط  زيس��ت نيز 84 درصد رشد پيش بينی شده و 
اعتبارات تحقيقاتی و پژوهش��ی محيط زيست از ۶1 
ميليارد تومان به 1۰۶ ميليارد تومان رس��يده است. 
همچنين اخذ ع��وارض از ف��روش کالاهای مصرفی 
مخرب محيط زيست به ميزان 1۰۰۰ ميليارد تومان 
و صرف آن در ايجاد تاسيسات منطقه ای برای تبديل 
پس��ماند به انرژی هم حكاي��ت از آن دارد كه علاوه بر 
بودجه،  درآمدهاي غيرمستقيم محيط زيست هم با 

تغيير همراه بود.
اظهارات نوبخت در حالي اس��ت كه سرپرست مرکز 
برنامه ريزی، تحول اداری و بودجه س��ازمان حفاظت 
محيط زيست در تش��ريح رديف های اصلی و متفرقه 

بودجه پيشنهادی محيط زيست کشور برای سال 98، 
به »تعادل« گفت: در لايحه بودجه س��ال آينده برای 
فصل کاه��ش آلودگی هوا، 57.5  ميلي��ارد تومان در 
نظر گرفته شده است.  همچنين برای فصل حفاظت از 
گونه  های زيستی که شامل حفاظت و احيای تالاب های 
کشور از جمله تالاب انزلی، هامون، تالاب های استان 
فارس، حفاظت و احيای پارک ملی گلستان و مناطق 
چهارگانه تحت مديريت سازمان می شود 1۶7 ميليارد 
تومان پيش  بينی و  18.5 ميليارد تومان برای تحقيق 
و توسعه در امور محيط زيست لحاظ شده و همچنين 
در ذيل رديف های متفرقه در لايحه بودجه س��ال 98 
اعتباری به ميزان 1۰۰۰ ميلي��ارد تومان برای ايجاد 
تاسيس��ات منطقه  ای، تبديل پسماند به مواد و انرژی 
ب��ا اولويت بخش خصوصی با ه��دف کاهش صدمات 
و خسارات ناشی از پس��ماند به خصوص در شهرهای 

شمالی کشور پيش بينی شده است.
امير زند، اف��زود: ميزان اعتبار پيش بينی ش��ده برای 
طرح های تملک دارايی های س��رمايه ای )طرح های 
عمرانی(، ۲4۳ ميليارد تومان است، اعتبارات طرح  های 
تملک دارايی  های سرمايه  ای سازمان محيط زيست 
در سال 98 با 4۰ درصد افزايش نسبت به سال جاری 
همراه بوده، بنابراين سازمان حفاظت محيط زيست 
جزو معدود دستگاه های اجرايی کشور به شمار می آيد 
که اين درصد رش��د در حوزه اعتبارات تملک دارايی 
برای آن در نظر گرفته شده است. از طرف ديگر اعتبار 
پيش  بينی ش��ده برای هزينه  های جاری اين سازمان 
1۰۲ ميليارد تومان است که ۳5 ميليارد تومان از اين 
اعتبار برای اولين بار تحت عنوان برنامه ارتقای پوشش 
حفاظتی مناطق تحت مديريت و حمايت از محيط  بانان 

پيشنهاد شده است.

  كمبود بودجه هزينه اي براي حقوق پرسنل
او درباره بودجه هزينه ای سازمان با اشاره به پايين بودن 
حقوق پرسنل سازمان حفاظت محيط زيست، گفت: 
با وجود وظايف و ماموريت های خطير و متنوع محوله 
به اين سازمان، س��رانه اعتبارات هزينه  ای پيش بينی 
شده، که بخشی از آن صرف پرداخت حقوق و مزايای 
پرسنل سازمان می شود از سرانه بسياری از سازمان ها 
و دستگاه  های هم تراز کمتر و بر اساس بررسی  های به 
عمل آمده اين کمبود اعتبار حتی در حدود ۳۰ الی 4۰ 

درصد اعتبارات جاری است. اين وضعيت در حالي است 
كه در حال حاضر سازمان حفاظت محيط زيست در کل 
کشور حدود ۶5۰۰ نفر پرسنل دارد و از اين تعداد حدود 
۳۰۰۰ نفر محيط بان و مابقی کادر و کارشناس اداری 
هستند. به همين دليل ميزان پرداختی به کارکنان اين 
سازمان در سطح پايينی قراردارد که رفع اين موضوع 
نيازمند حمايت جدی مسئولان و به خصوص سازمان 

برنامه و بودجه کشور است. 
زند با اش��اره به حجم کار محيط بان��ان گفت: در حال 
حاضر برای هر ۶۰۰۰ هکتار از مناطق تحت مديريت، 
يک محيط بان وجود دارد. بر همين اساس تعداد پرسنل 
سازمان طبق چارت سازمان امور اداری و استخدامی 
کشور حدود 1۳۰۰۰ نفر پيش  بينی شده است و برای 
جبران عملکرد گذشته با دستور عيسی کلانتری، رئيس 
سازمان محيط زيست  و نظر مساعد رئيس جمهوری، 

اقدامات لازم برای استخدام و جذب سالانه تعداد ۳5۰ 
نفر محيط بان و ۲۰۰ نفر کارشناس در دستور کار است.

سرپرس��ت مرکز برنامه ريزی، تحول اداری و بودجه 
سازمان حفاظت محيط زيست همچنين با اشاره به 
کمبود بودجه  هزينه ای اين س��ازمان تاکيد کرد: در 
سازمان محيط زيست به صورت روزانه شاهد جراحت 
و مصدومي��ت و ش��هادت تع��دادی از همکاران مان 
هس��تيم؛ اين در حاليس��ت که به لحاظ محدوديت 
اعتبارات امکان رس��يدگی مناس��ب به مجروحان و 
خانواده جانبازان و شهدای س��ازمان وجود ندارد. از 
سال های گذشته و دولت های قبل، به  رغم تاکيدات 
در خصوص اهميت محيط زيس��ت کشور، اما بنا به 
دلايل مختلف اعتبارات مناس��بی ب��رای طرح  های 
حفاظت از محيط زيست تامين و تخصيص داده نشده 
اس��ت، البته ارائه نشدن برنامه مناسب و پيگيری آن 

توسط سازمان متبوع نيز يکی از دلايل اين وضعيت 
بوده اس��ت. بنابراين انتظار افزايش چندين برابری 
اعتبارات سازمان محيط زيست نسبت به سال های 

گذشته انتظاری به حق است.
امير زند بي��ان كرد: جهت  گيری جدي��د برای بهبود 
وضعيت اعتبارات محيط زيست کشور به منظور برون 
رفت از بحران ها و مخاطرات روزافزون زيست محيطی 
اميدبخش است و اميدواريم که اين افزايش پلکانی با 
شيب تندتری در سال های آتی ادامه يابد. علاوه بر اين 
با توجه به محدوديت اعتبارات داخلی و با وجود برخی 
تحريم ها، با تدبير و دس��تور رياس��ت سازمان محيط 
زيست، کارگروه تامين مالی و جذب سرمايه از محل 
منابع و تسهيلات صندوق  ها و موسسات بين  المللی که 
در زمينه محيط زيست فعاليت دارند، تشکيل و شروع 

به کار کرده است.
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يك قدم تا احياي شكوه 
عمارت و باغ سردار مفخم

امين صانعي مهري |
شهر بجنورد كنوني يا بيژن يورد قديم در سال 1۶89 
ميلادي به وس��يله تولي خان دوم يكي از اميران ايل 
ش��ادلو بنا ش��ده كه در طول تاريخ دسخوش فراز و 
نشيب هاي زيادي شده است يكي از افراد به نامي كه 
در تاريخ اين شهر بس��يار نام آشنا است محمد خان 
شادلو است معروف به سردار مفخم كه در سال 1۳۰۰ 
دستور ساخت عمارت مفخم را براي سكونت خود و 
خانواده اش را صادر كرد. دارالحكومه مفخم شامل آينه 
خانه، عمارت، كلاه فرنگي، حوض خانه و سردر مي شود 
كه همگي در باغ چند هكتاري مفخم قرار دارند. اما اين 
بنا كه شناسنامه تاريخي شهر بجنورد بود در مرور زمان 
دستخوش تغييرات زيادي شد بطوري كه كوچك و 
كوچك تر ش��د و در طول ۲ دهه قبل تنها بناي آينه 
خانه مفخم و عمارت مفخم باقي مانده آن شكوه باغ 
سردار بود، كه ميان اين دو هم با بي مهري هاي توسعه 
فضاهاي ش��هري جدايي افتاده و خيابان شريعتي 
شمالي اين دو بناي تاريخي را از هم جدا كرده است. 
در سال 1۳۲۰ از طرف ورثه سردار مفخم عمارت اصلي 
و محوطه را وقف بهداري براي س��اخت بيمارستان 
كردند كه توسط علوم پزشكي بيمارستان امام رضا )ع( 
احداث شد.  هر روز كه مي گذشت تاريخ پر صلايت اين 
عمارت كم رنگ تر مي شد تا اينكه در سال 1۳7۰ اين 
بنا در اختيار سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري قرار گرفت كه پس از طي مراحل مرمت به 
عنوان موزه مردم شناسي مورد بهره برداري قرار گرفت 
و جان دوباره اي به اين ابنيه در حال فراموشي داده شد 
پس از استان شدن خراسان شمالي در سال 1۳84 و 
تش��كيل اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري خراسان شمالي اما بار ديگر احياء باغ بزرگ 
سردار مفخم رونق گرفت و از سال هاي 1۳8۶ تا 1۳9۲ 
طرح تملك زمين هاي اطراف آينه خانه در دس��تور 
كار اداره كل قرار گرفت بسيار از زمين ها و مغازه هاي 
اطراف آن خريداري شده و بخش كوچكي از اين باغ 
بزرگ مجدد احياء شد.  در دوره مديريت كنوني اداره 
كل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري با 
همراهي استاندار و مديران شهري مصوبات خوبي براي 
احياء باغ بزرگ مفخم انجام شده و طبق اين توافقات 
قرار است به زودي ساختمان بيمارستان تخليه شده 
و تحويل ميراث فرهنگي ش��ود تا در مراسمي فاخر 
فرآيند تخريب ساختمان هاي الحاقي و احياء باغ ۶ 
هكتاري مفخم با حضور مسوولان عاليرتبه سازمان 
ميراث فرهنگي، مديران استاني و دغدغه مندان ميراث 
ملي آغاز شود. در اين بين با توافقات انجام شده اداره 
كل ميراث فرهنگي و شهرداري بجنورد خياباني كه 
سال ها بين آينه خانه و عمارت مفخم جدايي انداخته 
قرار است بار ديگر سهمي در برپايي باغ بزرگ مفخم 
ايفا نمايد.  احياء اين مجموعه نقطه آغازي براي احياء 
ابنيه تاريخ ساز اين اس��تان است و نقشه راهي براي 
ساير ابنيه تاريخي خواهد بود. اكنون نبايد نام عبدالله 
قاجار را از ياد برد بسياري از اطلاعات كنوني مديون 
ثبت تصاوير است كه آن زمان با هنر عكاسي اين فرد 
به ثبت رسيده اس��ت. امثال اين افراد در طول تاريخ 
حافظه تاريخي ملت بزرگ ايران را براي نسل هاي بعد 
به يادگار گذاشته اند. چيزي كه امروزه بسيار از شهرها 
با آن روبه رو هستند بحران هويت است زيرا در شهر ها 
بدون پيوند با گذشته تغيير شكل هاي بنيادين اتفاق 
افتاده در واقع هويت با اندوخته هاي ذهني افراد مرتبط 
اس��ت كه حفظ ابنيه تاريخي مي تواند در حفظ اين 
اندوخته هاي ذهني يا همان هويت ها كمك نمايد. حال 
با فرصت تاريخي پيش روي شهر بجنورد در صورت 
احياء باغ مفخم علاوه بر احياء تاريخ و هويت شهري با 
توجه به قرار گرفتن در محور اصلي شمال غرب كشور 
به شمال شرق كشور و تردد بسياري از گردشگران و 
مسافران مسير مشهد كه تنها شهر بجنورد را معبري 
براي رسيدن به مقصد مي بينند مي توان اين شهر را به 
عنوان مقصد جديدي براي علاقه مندان به جاذبه هاي 

تاريخي معرفي كرد. 

»كودك همسري«؛ طرحي كه نه »راي« آورد و نه »رد« شد!

پاسخ به احتمال قرارگيري جريمه ريالي سربازي45 ماه انتظار براي تصويب قانون مديريت بحران در مجلس

ايسنا| »كودك همسري« طرحي كه براي »افزايش 
حداقل س��ن ازدواج« توسط فراكس��يون زنان تدوين 
شد، با وجود اينكه نمايندگان در جلسه علني مهرماه 
س��ال جاري با فوري��ت اين طرح )اص��لاح قانون ماده 
1۰41 قانون مدني( موافقت كردند، در نهايت توسط 
كميس��يون حقوقي و قضايي به دلي��ل جامع و كامل 

نبودن متوقف شد.
م��اده 1۰41 قانون مدني در س��ال 1۳1۳ به تصويب 
رسيد، طبق آن سن ازدواج براي دختر 15 و براي پسر 
18 سال در نظر گرفته شد و كمتر از اين سن با رعايت 
ش��رط مصلحت و پيش��نهاد مدعي العموم و تصويب 
محكمه ازدواج محقق مي شد، اما در سال 5۳ اين قانون 
تغيير كرد و سن ازدواج دختر 18 سال و پسر ۲۰ سال 
قمري قيد شد. قبل از اين س��ن باز هم اجازه داده شد 
كه ازدواج امكان پذير باشد. اما اين ماده قيد كرد كمتر 
از 18 سال تا سن 15 س��ال ازدواج امكان پذير است و 
كمتر از آن بدون هيچ ش��رطي اجازه داده نمي شود و 
همچنين تصريح ش��د كه براي زندگي زناشويي توان 
جسمي و رواني بايد لحاظ شود و نظر دادستان و تصويب 
دادگاه شهرستان لازم است. در سال ۶1 اين ماده مورد 
اصلاحات قرار گرفت و طبق آن نكاح قبل از بلوغ ممنوع 
دانس��ته ش��د، اگرچه در تبصره، آن را با اجازه ولي و به 
شرط رعايت مصلحت، صحيح اعلام كرد و همين مساله 
باعث شد كاهش چشمگيري در سن ازدواج پديد آيد.

در سال 7۰ ماده 1۰41، ازدواج قبل سن بلوغ را ممنوع 
اعلام كرد و در س��ال 75 ضمانت اج��راي ماده 1۰41 
ايجاد شد، مجلس اصلاحاتي در آن در نظر گرفت كه با 
مخالفت شوراي نگهبان به مجمع تشخيص مصلحت 
نظام ارجاع ش��د و در س��ال 81 در مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام به تصويب رس��يد. در نهايت طبق ماده 
1۰41 قانون مدني عقد نكاح دختر قبل از رسيدن به 
سن 1۳ سال تمام شمسي و پسر قبل از 15 سال تمام 

شمسي منوط به اذن ولي به شرط رعايت مصلحت و با 
تشخيص دادگاه صالح ممكن شد.

سرش��ماري هاي س��ال 95 مركز آمار ايران حاكي از 
وجود 1۰ ميليون و 9۳۰ هزار دختر زير 18 س��ال در 
ايران است كه چهار ميليون و ۳81 هزار نفر 1۰ تا 18 
سال سن داش��تند اين در حالي است كه طبق همين 
آمارها 5/8 درصد اين تعداد )۳7۳ هزار نفر( همسردار، 
دو صدم درصد )94۲ نفر( بر اثر فوت همسر و 1۶صدم 
درص��د )حدود 7 هزار نفر( بر اثر طلاق بدون همس��ر 
هستند. همين آمارها باعث شد فعالان حقوق كودك 
بيش از پي��ش به ازدواج دختران زير 18 س��ال انتقاد 
كنند، در اين راستا طرحي در قالب “كودك همسري 
“ توسط فراكس��يون زنان در مجلس شوراي اسلامي 
تدوين شد؛ طرحي كه براساس آن حداقل سن ازدواج 
دختران به 1۶ سال و براي پسران به 18 سال افزايش 
مي يابد و ازدواج دختران زير 1۳ س��ال مطلقا ممنوع 
مي شود. اين طرح از س��ال 1۳95 در دست مطالعه و 
از آذر 1۳9۶ در نوبت رس��يدگي مجلس قرار گرفت و 
درنهايت نمايندگان در جلسه علني مهرماه سال 97 
مجلس با يك فوريت ط��رح اصلاح ماده 1۰41 قانون 

مدني موافقت كردند.
گفتني اس��ت »كودك همسري« همواره مخالفاني را 
هم با خود به همراه داشت كه از جمله اين مخالفت ها از 
سوي مركز پژوهش هاي مجلس بود؛ با وجود اين بايد 
كميسيون قضايي و حقوقي مجلس به عنوان كميسيون 
اصلي اين طرح را بررسي مي كرد كه نظرات و انتقاداتي 
چون » فوريت نداشتن طرح افزايش حداقل سن ازدواج، 
وجود فرهنگ هاي مختلف در كشور و تنوع در رسيدن به 
بلوغ جسمي - فكري، مغايرت طرح افزايش حداقل سن 
ازدواج با شرع اسلام، صحت قوانين فعلي و...« از سوي 

برخي اعضاي اين كميسيون به طرح وارد شده است.
در همين راس��تا چندي پيش »پروانه سلحشوري«- 

نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي حملات 
به طرح كودك همسري را بي س��ابقه خواند و از آماج 
حملات گس��ترده به حاميان طرح مذك��ور خبر داد. 
“طيبه سياوش��ي “-عضو فراكسيون زنان مجلس كه 
از ديگر حاميان طرح كودك همسري به شمار مي رود 
»نوشتن طرح كودك همسري براساس چشم انداز سند 
۲۰۳۰« را از جمله انتقادات منتقدان به اين طرح اعلام 
كرد. پس از كش و قوس ها و حرف و حديث هاي فراوان 
در اين رابطه درنهايت چند روز گذشته اين طرح توسط 
كميس��يون حقوقي و قضايي مجلس به دليل جامع و 

كامل نبودن آن رد شد .
طيبه سياوشي- عضو كميسيون فرهنگي و اجتماعي 
به ايس��نا گفت كه “گزارش رد طرح طبق آيين نامه به 
صحن علني خواهد آمد و بايد ديد كه در صحن علني 
مجلس چه اقدامي مي توان انجام داد. او معتقد اس��ت 
كه ايرادت فقهي و ش��رعي به طرح كودك همس��ري 
وارد ش��ده و مخالفت ها با طرح مذكور بيشتر از سوي 
“جامعه زنان “ بود. با اين وجود ژرژيك آبراميان، عضو 
كميس��يون حقوقي و قضايي مجلس شوراي اسلامي 
درباره اين طرح به ايسنا گفت: طرح كودك همسري 
در كميس��يون راي نياورد، اما رد هم نشد؛ بلكه رييس 
كميس��يون دس��تور دادند كه كارگروهي به روي اين 
طرح فعال شود و به تحقيق، تفحص و مطالعه بپردازد 
تا ط��رح بهتري ارايه ش��ود. در حال حاضر طبق گفته 
حجت الاسلام والمسلمين حسن نوروزي- سخنگوي 
كميسيون حقوقي و قضايي »طرح كودك همسري هر 
چند رد شده است اما اعضاي كميسيون به زودي طرح 
جامع تري را با كسب نظر كارشناسان مربوطه تهيه و 
تدوين مي كنند«؛ بنابراين به نظر مي رسد تا آن زمان 
همچنان بايد ش��اهد ازدواج دختران در سن كودكي 
باشيم تا اعضاي كميسيون با اخذ نظر كارشناسان طرح 

جامع تري ارايه دهند.
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قانون مديريت بحران در مجلس پس از ماه ها هنوز 
به نتيجه نرسيده اس��ت. معاون وزيركشور و رييس 
س��ازمان مديريت بحران بااشاره به لايحه مديريت 
بحران در مجلس گفت: 45 ماه اين لايحه در مجلس 
شوراي اسلامي مطرح است و درخواست و انتظار اين 
است كه با توجه به اين همه حوادث كه در كشور رخ 
مي دهد، اين موضوع به سرعت تعيين تكليف شود.

اسماعيل نجار اظهار كرد: ايران كشور حادثه خيزي 
اس��ت و نياز به قانون و دس��تورالعمل محكم داريم 
 تا هم��واره ام��كان مديريت حوادث وجود داش��ته

 باشد.
او افزود: بعد از زلزله بم و حضور مقام معظم رهبري 
در اين منطقه، سياست هاي ابلاغي از سوي ايشان، 
منجر به قانون تش��كيل س��ازمان مديريت بحران 
كشور به صورت آزمايش��ي شد كه مقررگرديد پنج 
سال اين اتفاق بيفتد كه از سال 87 تا 9۲ بود و اين 
دوره به اتمام رس��يد و ما ف��وري لايحه را براي يك 
س��ال تقديم دولت و مجلس كرديم كه تمديد شد. 

به گفته نجار، به فوريت لايحه تقديم دولت و بعد در 
كميسيون هاي فرعي مطرح و در نهايت اوايل سال 
94 به مجلس ارسال ش��د، كميسيون هاي مختلف 
اين موضوع را بررس��ي كردند و نظرات جمع بندي 
شد تا پايان مجلس دوره قبل قرار بود در صحن علني 
مطرح شود كه به دليل برنامه ششم توسعه از دستور 
كار مجلس وقت خارج شد. معاون وزير كشور بيان 
كرد: نمايندگان جديد به دليل اهميت موضوع اظهار 
كردند ما نظر داريم و مجددا بايد بررسي كنيم كه كار 
به سه كميسيون واگذار شده بود و پيگيري ها انجام و 
لايحه نهايي شده و بارها در دستور كار صحن علني 
قرار گرفت و خارج شد و بنده با وجود پيگيري هايي 
كه داش��تم، علت را نمي دانم. او اف��زود: 45 ماه اين 
مساله مانده و قانون لايحه مديريت بحران كشور در 
مجلس شوراي اسلامي مطرح است و درخواست و 
انتظار اين اس��ت كه با توجه به اين همه حوادث كه 
در كشور رخ مي دهد، اين موضوع به سرعت تعيين 
تكليف ش��ود. نجار همچنين به لايحه بيمه حوادث 

اش��اره كرد كه آن را نيز هفت سال معطل تصويب 
خواند و به ايسنا گفت: ساز و كاري در لايحه در اين 
باره فراهم ش��د اما مجلس تغييراتي داد و دو تا سه 
بار در صحن علني آمد و در نهايت تصويب ش��د و به 
ش��وراي نگهبان رفت اما مدت هاست بين مجلس و 
شوراي نگهبان در مذاكره است و حدود هفت سال 
است كه معطل است. رييس سازمان مديريت بحران 
كشور با تاكيد بر اينكه با توجه به حوادث و اهميت 
موضوع در مديري��ت بحران بايد اي��ن دو لايحه به 
س��رعت تعيين تكليف ش��ود تا همه تكليف خود را 
بدانند، افزود: از س��وي ديگر مواد 1۰ و 1۲ نيز از يد 
قدرت ما خارج شده و فرآيند پيچيده اي است كه كار 
را با مشكل بيشتري روبه رو مي كند و اين فرآيند با 
روح حوادث سازگاري ندارد. نجار گفت: اميدواريم 
با توجه به حوادث كش��ور و به ويژه زلزله ها، قدري 
توجه ويژه اي به موضوع بش��ود. زماني كه حادثه اي 
رخ مي دهد مي گوييم دليل چي بود و چي شد؟ بايد 

اينها تعيين تكليف شود.

معاون حقوقي و امور مجلس ستادكل نيروهاي مسلح تاكيد 
كرد كه جريمه ريالي مش��مولان غايب سربازي در لايحه 
بودجه سال 98 وجود ندارد. مسعود مطهر در اين باره گفت: 
همانطور كه پيش از اين نيز بارها گفته شده بود، در لايحه 
بودجه سال 98 جريمه ريالي مشمولان غايب پيش بيني 

نشده و لذا امسال آخرين سال اجراي اين مقررات است.
او با بيان اينكه اين طرح با درخواس��ت ستادكل نيروهاي 
مسلح از دولت و مجلس در لايحه پيشنهادي بودجه قرار 
نگرفت، اظهاركرد: مش��مولاني كه تا پايان امسال هشت 
سال غيبت يا بيشتر از آن داشته باشند مي توانند در روزهاي 
باقي مانده از س��ال جاري با مراجعه به مراكز پليس + 1۰ 
درخواست خود را ثبت كرده و با پرداخت جريمه از انجام 

خدمت سربازي معاف شوند.
مطهر درباره اينكه آيا نمايندگان مجلس مي توانند در لايحه 
بودجه 98 چنين طرحي را وارد كنند، گفت: ما با نمايندگان 
مجلس در اين خصوص صحبت كرده و دلايل مخالفت خود 
را نيز تشريح كرده ايم، اما اگر چنين اقدامي انجام شود، قطعا 
ستادكل نيروهاي مسلح با آن مخالفت خواهد كرد. همانطور 

كه مي دانيد در قوانين مربوط به نيروهاي مسلح و مواردي كه 
با بنيه دفاعي كشور در ارتباط است بايد نظر فرماندهي معظم 
كل قوا اخذ شده و پس از موافقت ايشان موضوع در مجلس 
طرح شود. به گفته معاون حقوقي و امور مجلس ستادكل 
نيروهاي مسلح، از سال آينده مشمولان غايب ديگر امكان 
معافيت از سربازي با پرداخت جريمه ريالي را ندارند و بايد 

وضعيت سربازي خود را حتما تعيين تكليف كنند.
پيش از اين كمال دهقاني، نايب رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي مجلس شوراي اسلامي به ايسنا 
گفته بود كه احتمال بازگشت طرح خريد سربازي در بودجه 
98 با درخواست نمايندگان وجود دارد؛ چراكه با توجه به 
كاهش درآمدهاي نيروهاي مسلح بعيد نيست كه مجلس 
شوراي اسلامي در زمان بررسي بودجه مجددا اين موضوع 
را بگنجاند. او در  عين  حال گفته بود كه نمايندگان در زمان 
بررسي بودجه در كميسيون امنيت ملي از مسوولان ستاد 
كل دعوت مي كنند و علت حذف طرح خريد س��ربازي را 
مي پرس��ند كه چرا به يك باره طرحي كه چند سال اجرا 

مي شده است را قطع كرده اند. 
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گروه راه و شهرسازي|آزاده كاري |
بررسي هاي اوليه نشان مي دهد كه شهرداري تهران در سال 
آينده با كسري بودجه حداقل ۵ هزار ميليارد توماني مواجه 
خواهد شد، بر همين اساس بودجه سال ۹۸ بايد با تاكيد بر 

كاهش هزينه و مديريت مصارف بسته شود.
به گفته مجيد فراهاني، عضو كميس��يون برنامه و بودجه 
شوراي ش��هر تهران در سال آينده با توجه به اثرات ناشي 
از تحريم هاي يكجانبه و ظالمانه عليه ملت ايران و تشديد 
ركود تورمي بر اساس پيش بيني هاي صندوق بين المللي 
پول و بانك جهاني ما با رشد اقتصادي منفي مواجه خواهيم 
ش��د.اين شرايط زمينه س��از آن خواهد ش��د كه دولت و 
شهرداري ها با كسري بودجه غيرقابل انكاري مواجه شوند 
و بررسي هاي اوليه نشان مي دهد كه شهرداري تهران در 
سال آينده با كسري بودجه حداقل ۵ هزار ميليارد توماني 
مواجه خواهد شد و برهمين اساس بودجه سال آينده بايد 
با تاكيد بر كاهش هزينه و مديريت مصارف براي كاهش 
هزينه و مديريت مصارف براي كاهش اثرات كسري بودجه 
تدوين شود و در حقيقت شهرداري چاره اي ندارد جز آنكه 

بودجه اي انقباضي ارايه كند.
عضو شوراي ش��هر تهران ادامه داد: در تدوين اين بودجه 
انقباضي ممكن است سقف بودجه پيشنهادي از بودجه 
مصوب سال ۹7 بيشتر پيش بيني ش��ود، اما اين افزايش 
نمي تواند تمام نياز ش��هرداري به پوش��ش اثرات تورم بر 

افزايش نرخ خريد خدمات و محصولات را برآورده كند.
فراهاني با بيان اينكه برهمين اساس براي مواجهه با اين 
شرايط سياس��ت ها و الزامات تدوين بودجه سال 13۹۸ 
ش��هرداري تهران را تدوين و به تصويب شورا رسانديم تا 
خطوط راهنماي شهرداري در تدوين بودجه ۹۸ مشخص 
باش��د و از ش��هرداري انتظار داريم كه بودج��ه را در اين 
چارچوب تهيه و در موعد مقرر قانوني يعني حداكثر تا پايان 
دي ماه به شورا ارايه كند، اظهار كرد: به نظر من اين شرايط 
يك فرصت جدي براي اصلاح س��اختار هزينه و كاهش 
تصدي گري ها و استفاده از مشاركت عمومي- خصوصي 
است تا به روند اداره پرهزينه، كم بازده و كمتر جلب كننده 
رضايت شهروندان پايان دهيم، چون تا زماني كه شهرداري 
در بحران تامين مالي قرار نداشته باشد، به اين اصلاحات 
تن نمي دهد و تلاش مي كند با شهرفروشي و حراج منابع 
بين نسلي نقدينگي لازم براي مصارف پايان ناپذير خود را 
فراهم كند و اكنون كه تحصيل منابع آسان نيست، بهترين 
فرصت بلكه تنها راه انتخاب براي كاهش هزينه ها و اصلاح 

بودجه شهرداري تهران است .
فراهاني در پاس��خ به اينكه برنامه ش��وراي ش��هر تهران 
در خصوص بدهي انباشته شده شهرداري چيست؟ گفت: 
بدهي انباشته 10 ساله شهرداري تهران بايد با اولويت دادن 
به پرداخت اصل و سود اوراق مشاركت، ديون پيمانكاران 
و بدهي هاي بانكي پرداخت شود تا بخشي از اعتبار مالي 
شهرداري احياء شود. براي پرداخت بدهي پيمانكاران بايد 
از ظرفيت بودجه غير نقدي و تهاتر املاك بيشترين بهره را 

برد تا مطالبات پيمانكاران پرداخت شود.
وي اف��زود: در بخش بدهي ش��هرداري ب��ه بانك ها، بايد 
شهرداري وصول مطالبات متعدد خود از دولت را در قالب 
اوراق تسويه بانكي پيگيري كند تا با دريافت اين اوراق از 
دولت و ارايه آن به بانك ها بدهي هاي خود را تهاتر نموده و 
فرصت استفاده از ابزارهاي مالي بازار پول و سرمايه را پيدا 

كند. عضو شوراي ش��هر تهران تصريح كرد: اخذ هرگونه 
وام توس��ط ش��هرداري برابر قانون با مصوبه شورا امكان 
پذير است و ما در بودجه سالانه شهرداري سقف وام مجاز 
ش��هرداري را تعيين مي كنيم؛ گرفتن وام براي پرداخت 
حقوق و هزينه هاي جاري اساس��ا ممنوع اس��ت و شورا 
 صرفا با اخذ وام براي پروژه هاي با پيشرفت فيزيكي بالاي

7۵ درصد موافق اس��ت و اين امر در سياست ها و الزامات 
اجرايي بودجه به شهرداري ابلاغ شده است.

فراهاني گفت: بالاخ��ره وام گرفتن يكي از راه هاي تامين 
مالي اس��ت و اخذ وام آن هم  به شكل كنترل شده  و با اخذ 
مجوز از شوراي ش��هر براي تكميل پروژه اي كه گرهي از 
گره ها و مش��كلات شهر را باز كند و زمينه خدمت رساني 
به مردم را فراهم كند اشكالي ندارد و شايد در كنار كاهش 
هزينه و استفاده از مشاركت عمومي -خصوصي تنها امكان 
تامين مالي شهرداري در شرايط كسري بودجه باشد. اگر 
چه سقف استقراض بانكي در بودجه سال ۹6 با پيشنهاد 
قاليباف ۵ هزار ميليارد تومان در بودجه ۹6 مصوب شده بود 
اما شوراي پنجم سقف استقراض را در بودجه امسال به يك 

پنجم سال گذشته يعني هزار ميليارد تومان كاهش داد.
وي در پاسخ به اينكه آيا در اين زمينه تدابير ديگري اتخاذ 
ش��ده اس��ت يا خير گفت: بله، كاهش هزينه، استفاده از 
سرمايه گذاري بخش خصوصي، واگذاري پروژه ها و اماكن 
در حال بهره برداري با اس��تفاده از مش��اركت عمومي - 
خصوصي و انتشار اوراق مشاركت از جمله راه هاي كاهش 
اثرات كسري بودجه هستند و همه اين راه ها در سياست ها 

و الزامات بودجه ابلاغي براي سال ۹۸ پيش بيني شده اند.
عضو شوراي شهر تهران افزود: براساس اصول تدوين بودجه 
در هنگامي كه ما با كسري بودجه پيش بيني شده مواجه 
هستيم بايد اين كسري در بودجه پيش بيني، اعلام و شفاف 

شود تا مشخص گردد ما چه مقدار از تعهداتمان را احتمالا 
با بدهي ايفا مي كنيم و چه ميزان براي سال هاي بعد تعهد 

مالي ايجاد مي كنيم.
فراهان��ي گفت: در س��ال 13۹6 ش��هرداري تهران با 
كسري بودجه 17 درصدي مواجه شد كه اين كسري 
بودجه پيش بيني نش��ده بود. در بودجه سال 13۹7 
هم ما با يك كسري بودجه حداقل 2۵ درصدي مواجه 
خواهيم بود كه اين كس��ري بودجه در زمان بررسي و 
تصويب بودجه در شورا قابل پيش بيني نبود و بلافاصله 
پس از نوس��انات نرخ ارز در كميت��ه بودجه و نظارت 
مالي ما اين ميزان را در س��ناريوهاي مختلف ارزيابي 
و برآورد و به شورا و ش��هرداري اعلام كرديم كه لازم 
بود بر اين اس��اس ش��هرداري لايحه اصلاحيه بودجه 
سال 13۹7 را تهيه و به شورا ارايه كند تا ما اثرات اين 
كسري بودجه را به حداقل مي رسانديم، اما متاسفانه 
در اين زمينه تاكنون از سوي شهرداري اقدام مناسبي 

صورت نپذيرفته است.
عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران تصريح 
كرد: اكنون اما درباره بودجه سال 13۹۸ ما با شرايط موجود 
با توجه به رش��د منفي و تورم پيش بيني شده با كسري 
بودجه پيش بيني شده مواجه هستيم و بايد ضمن پذيرش 
موضوع خود را براي مواجهه با اين چالش جدي آماده كنيم .

      قيمت خدمات شهرداري واقعي شود                                      
محمود ميرلوحي عضو كميسيون برنامه وبودجه شوراي 
ش��هر تهران در گفت وگو با »تعادل« راه حل برون رفت 
از مشكل كس��ري بودجه را واقعي كردن قيمت خدمات 
شهرداري و مش��اركت و س��هيم كردن مردم در تامين 
هزينه ها مي داند. ميرلوحي هفته گذشته نيز بحث افزايش 

بليت مترو به 10 هزار تومان را عنوان كرد كه واكنش هاي 
بسياري به دنبال داشت و حتي رييس شورا عنوان كرد كه 
منظور وي گران كردن قيمت مترو نبوده بلكه فقط هزينه 

تمام شده بليت مترو را عنوان كرده است.
ميرلوحي با بيان اينكه مدت هاست تعادلي بين هزينه ها 
و درآمدها در شهرداري تهران وجود ندارد و امسال نيز با 
كسري بودجه مواجه خواهيم شد، تصريح كرد: اين اتفاق 
قطعا س��ال آينده نيز تكرار خواهد ش��د.در واقع از سال 
64 كه مجلس دول��ت را مكلف كرد تا لايحه خودكفايي 
ش��هرداري ها را آماده كند كه هنوز اي��ن اتفاق نيفتاده، 
شهرداري ها در يك مس��ير ناهموار قرار گرفتند. اين امر 
باعث رونق تراكم فروشي شد و در نهايت كار به جايي رسيد 
كه امروز ديگر زميني براي فروش باقي نمانده اس��ت . در 
اين مدت ناهنجاري هاي زيادي به وجود آمد و عملا طرح 
تفضيلي و طرح جامع شهر دور زده شد و مورد بي توجهي 
قرار گرفت. اين امر منجر به بدهي ۵6 هزار ميليارد توماني 
شهرداري تهران شد كه هنوز راهي براي بازپرداخت آن 

وجود ندارد.
او با بيان اينكه راه حل كس��ري بودجه شهرداري واقعي 
كردن قيمت خدمات ارايه ش��ده به ش��هروندان است، 
تصريح كرد: اخيرا من درباره قيمت 10 هزار توماني بليت 
مترو صحبت كردم كه واكنش هاي بسياري برانگيخت و 
به شدت در مقابل آن جبهه گرفتند اما موضوع اين است 
كه اكنون تمام خدماتي كه توسط شهرداري ارايه مي شوند 
22 هزار ميليارد تومان هزينه دارد و اگر براي يك ساعت 
اين خدمات قطع شود شكايت ها شروع مي شود. مشكل 
اينجا است كه نه مي توان 7 هزار ميليارد تومان حقوق 66 
هزار كارمند شهرداري را قطع كرد و نه خدمات را كاهش 
داد. بخشي از يارانه بليت اتوبوس فقط هزار ميليارد تومان 

است.بايد منابع اين خدمات مشخص شود و متناسب با هر 
خدمت منبع درآمدي تهيه شود. 

او با بيان اينكه در تمام كش��ورهاي دني��ا اين كار انجام 
مي شود،  اظهار كرد: براي مثال قيمت بليت مترو در دوبي 
به واحد پول ما 1۵ هزار تومان مي شود ما هم بايد به اين 
سمت برويم. بايد اين واقعيت را بپذيريم كه تراكم فروشي 
در تهران ديگر جواب نمي دهد و حتي اگر بخواهيم اين 
كار را انجام دهيم زميني براي فروش باقي نمانده است.

همان طور كه عنوان كردم اداره اين شهر نياز به 22 هزار 
ميليارد تومان پول دارد كه اين مبلغ بايد از منبعي تهيه 
شود. او در پاسخ به اينكه در شرايط كنوني كه حال اقتصاد 
خراب اس��ت و هر روز قدرت خريد م��ردم كاهش پيدا 
مي كند، واقعي كردن و به تعبيري گران كردن خدمات 
شهرداري منجر به نارضايتي مردم نخواهد شد، گفت: ما 
بايد به عنوان نماينده مردم با آنها صحبت كرده و شرايط را 
برايشان توضيح دهيم كه بايد خودكفايي در تامين منابع 
شهرداري ايجاد شود. حتي تراكم فروشي هم نتوانست 
ش��هرداري را از اي��ن معضل نجات دهد. م��ا مي توانيم 
همچنان منتظر بمانيم تا حقوق ها معادل حقوق دوبي 
لندن و پاريس شود و بعد بخواهيم مترو بسازيم . در غير 
اين صورت، بايد يك منبع دولتي مانند نفت پيدا كنيم و 
دولت بودجه اي را براي ش��هرداري ها اختصاص دهد، يا 
اينكه شهرداري ها از هرمسيري اين بودجه را تعيين كنند 
كه نتيجه آن هم تراكم فروشي خواهد بود. راه چهارم اين 
است كه مردم خدمات نخواهند كه اين هم شدني نيست. 
بنابراين واقعيت اين اس��ت كه اگر مردم مترو اتوبوس و 
حمل و نقل عمومي مي خواهند بايد هزينه آن را بپردازند. 
در دنيا نيز اين كار انجام مي ش��ود و ع��وارض برخودرو، 
عوارض بر س��وخت وضع كرده و ن��رخ بليت ها را واقعي 

مي كنند و ما هم بايد به اين سمت برويم.
او ادامه داد: برخي معتقدند بايد هزينه ها را كاهش داد كه 
حرف بسيار درستي است. مي توان 7 هزار ميليارد تومان 
هزينه جاري را كاهش دهيم، براي مثال، با صرفه جويي، 
رانت زدايي، رقابتي كردن پروژه ها، چابك كردن سازمان 
و كاهش نيروي انس��اني مي توان تا حدودي هزينه ها را 

كاهش داد.
او بابيان اينكه شهرداري در سال ۵40 ميليون تومان بليت 
مترو مي فروش��د، ادامه داد: كل عايدي شهرداري از اين 
فروش 3۵0 ميليارد تومان اس��ت كه اين ميزان 6 درصد 
هزينه نگهداري يك سال مترو در تهران است.دولت از زمان 
احمدي نژاد تاكنون سهم خود را براي ساخت مترو پرداخت 
نكرده است.حال كه دولت ها از دادن هزينه ساخت مترو 

خودداري مي كنند پس مردم بايد آن را بپردازند. 
اين عضو كميسيون برنامه و بودجه تصريح كرد: اكنون 
تعداد اتوبوس هاي شهر تهران از آنچه در برنامه اول توسعه 
در نظر گرفته شده بود كمتر است. بايد مدل هاي مختلف 
حمل و نقل را امتحان كرد.متاسفانه تفكري صفر تا صدي 
در اداره شهر وجود دارد كه مي گويد اگر نمي توانيد شبيه 
كشورهاي اسكانديناوي شويد پس تلاش نكنيد.در حالي 
كه مي توان مدل ميانه اي را تعريف كرد و بر اساس آن كار 
را پيش برد.اتوبوس هاي بي.آر.ت��ي اكنون در اتوبان امام 
علي استفاده نمي شود و برخي معتقدند بايد بي.آر.تي ها 
را جم��ع آوري كرد اما اين كار انجام نمي ش��ود گويي در 

رودربايستي گير كرده ايم.

پژوهشکده اقليم شناسی سازمان هواشناسی کل کشور 
طی اطلاعيه ای از افزايش 222 درصدی بارش ها نسبت 

به سال گذشته خبر داد.
براساس اين اطلاعيه،  زمستان امسال کم باران خواهد 
بود و ميانگين بارش کشور در فصل زمستان در محدوده 
نرمال تا کمتر از نرمال خواهد بود،  اين پيش بيني هفته 
اول هر فصل برای 3 ماه آينده با صحت حدود 70 درصد 

ارائه می  شود. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازی،  وضعيت 
بارش و دمای کشور در زمس��تان 13۹7 به اين شرح 
است: ميانگين بارش کشور از آغاز سال زراعی  جاری 
) اول مه��ر 13۹7 ( تا 2 دي به مقدار ۹1.6 ميليمتر به 
ثبت رسيده است که نسبت به دوره مشابه بلندمدت 
و سال گذش��ته به ترتيب 47.6 و 222 درصد افزايش 

را نشان می دهد.
در اين دوره بيش��ترين ب��ارش در اس��تان های ايلام 

)37۹(، خوزستان) 262(، بوشهر )207( و کهگيلويه 
و بويراحمد )36۵ميليمتر( رخ داده اس��ت که نسبت 
به بلندمدت ب��ه ترتي��ب 171،13۹ ،123 و 112.۵ 
درصد افزايش را تجربه کرده اند؛ اين در حالی اس��ت 
که سيستان و بلوچستان با دريافت تنها 4.۹ ميليمتر 
بارش از ابتدای س��ال زراعی جاری تاکنون، بيشترين 
کمبود بارش را در بين استان های کشور دارد، به نحوی 
که بارش آن 7۵ درصد نس��بت به ميانگين بلندمدت 

کاهش يافته است.
بعد از سيستان و بلوچستان، استان يزد با دريافت 13.6 
ميليمتر کاهش 42 درصدی را نس��بت به بلندمدت 

تجربه کرده است.
روند در زمس��تان به گونه ای است که از دی تا اسفند، 
بارش ماهانه به طور نسبی کاهش می يابد و بيشترين 
کاهش در اس��فند مورد انتظار است. از هفته دوم دی 
ماه تا اوايل بهمن، بارش به ويژه در جنوب غرب کشور 

متمايل به بيش از نرمال پيش بينی می شود. بارش اين 
دوره در مناطق سردسير بيشتر به شکل برف خواهد 
بود. انتظار می رود در فروردين 13۹۸، ميانگين بارش 
کشور متمايل به بيش از نرمال باشد، اين در حالی است 
که در استان های س��احلی خزر بارش کمتر از نرمال 

محتمل است.
در زمستان 13۹7، به جز دو منطقه جنوب غرب- غرب 
و دريای خزر که برای آنها کمترين نابهنجاری مثبت 
دمايی )از نيم تا يک درجه( پيش بينی شده است، ساير 
مناطق کشور با نابهنجاری بين يک تا دو درجه مواجه 

خواهند بود.
در مقياس ماهانه کمترين نابهنجاری مثبت از نيم تا يک 
درجه در دی ماه و در جنوب غرب کش��ور مورد انتظار 
است. با توجه به پيش بينی بارش بيش از نرمال و شرايط 
دما در مناطق کوهستانی زاگرس غربی، انتظار می رود 

پهنه پوشش برف اين مناطق بهبود يابد.

با انعقاد تفاهم نامه اي ميان سازمان فناوري اطلاعات و 
ارتباطات )فاوا( شهرداري تهران و منطقه 13 مقرر شد 
در برنامه تهران هوشمند پروژه هايي به صورت پايلوت 
در اين منطقه اجرا ش��وند كه تبديل بوستان جنگلي 
سرخه حصار به اولين پارك هوشمند از آن جمله است.

ب��ه گزارش ايلنا، س��ازمان فاواي ش��هرداري تهران و 
شهرداري منطقه 13 طي تفاهم نامه اي توافق كردند تا 
برنامه هايي را به صورت مشترك و در قالب برنامه تهران 
هوشمند به صورت پايلوت اجرا كنند كه تبديل بوستان 
جنگلي سرخه حصار به اولين پارك هوشمند پايتخت 

يكي از آنهاست.
محمد فرجود، در نشست مشترك با مرتضي رحمان 
زاده، شهردار منطقه 13، ضمن ابراز رضايت از همكاري 
ميان سازمان فاوا و منطقه 13 گفت: وقتي ستاد و صف 
براي انج��ام كاري هماهنگ با يكديگ��ر پيش روند، 
حتماً اتفاقات خوبي رخ مي دهد. مديرعامل س��ازمان 
فناوري اطلاع��ات و ارتباطات ش��هرداري تهران در 

خصوص همكاري مشترك مناطق با مراكز دانشگاهي، 
كارآفرينان و سرمايه گذاران افزود: اين اتفاق در منطقه 
13 مي تواند با استفاده از پروژه هاي زيرساختي مربوط 
به هوشمندسازي بوستان جنگلي سرخه حصار از طريق 

شبكه هاي كامپيوتري انجام شود.
فرجود، پروژه هاي ساماندهي پاركينگ هاي حاشيه اي 
معابر، اس��تقرار كيوسك هوشمند، اس��تقرار ناوگان 
سوخت رسان هوشمند را به عنوان پروژه هاي پيشنهادي 
دبيرخانه تهران هوشمند براي اجرا در اين منطقه نام 
برد. وي با اشاره به اجرا و پيشبرد مفاد برنامه ها و اهداف 
توسعه شهر تهران بر اس��اس رويكردها و راهبردهاي 
شهر هوشمند و تأكيد شهردار تهران مبني بر همكاري و 
تعامل سازنده ميان مجموعه عظيم مديريتي شهرداري 
تهران، ابراز اميدواري كرد: پياده سازي طرح هاي پايلوت 
»تهران هوشمند« با هماهنگي سازمان در منطقه به 
توسعه خدمات شهر هوشمند، ارتقاي كيفيت زندگي 
ش��هروندان و خدمت رس��اني بهتر به مردم بينجامد. 

مرتضي رحمان زاده، شهردار منطقه 13 نيز با اشاره به 
مشخصات جغرافيايي و نقاط قوت و ضعف اين منطقه 
افزود: با بهره گيري از ابزارهاي IT، مي توان مشكلات 
و چالش ه��ا را به فرصت تبديل كرد تا كيفيت زندگي 

شهروندان ارتقا يابد.
وي با اعلام آمادگي منطقه 13 براي تبديل ش��دن به 
مركز پايلوت پياده سازي پروژه هاي تهران هوشمند، 
اظهار كرد: با هدف ماموريت هاي ذاتي شهرداري تهران 
از قبيل جمع آوري پسماند و تفكيك زباله از مبدأ نيز 
اين منطقه آمادگ��ي دارد به عنوان منطقه پايلوت در 

زمينه هاي مذكور همكاري داشته باشد.
شهردار اين منطقه با اشاره به تبديل بوستان جنگلي 
سرخه حصار به عنوان قطب گردشگري شرق تهران 
تصريح ك��رد: چنانچه مطالعات هوشمندس��ازي در 
بوستان جنگلي سرخه حصار صورت بگيرد، مي تواند 
در قالب يك مجموعه خدمات هوشمندسازي در اختيار 
شهروندان قرار بگيرد و به عنوان اولين پارك هوشمند 

در سطح شهر تهران مطرح شود.
وي گردشگري، نظارت تصويري و پاركينگ هوشمند، 
آبياري هوشمند فضاي سبز، تصفيه پساب و بازچرخاني 
آب سرخه حصار، ايمني هوشمند در بوستان جنگلي 

سرخه حصار، ارايه خدمات سلامت هوشمند و بازي هاي 
رايانه اي و ثبت پلاك هوش��مند درخت��ان را از جمله 
طرح هاي در راس��تاي هوشمندس��ازي اين منطقه 

عنوان كرد.

براس��اس تازه ترين تصميم اتخاذ ش��ده از سوي كشور 
تركمنستان، كاميون هاي ورودي به اين كشور بايد 1۵0 
دلار به عنوان ع��وارض پرداخت كنند كه كاميون هاي 

ايراني از پرداخت عوارض مستثني شدند.
در همي��ن راس��تا، رايزن بازرگانی س��فارت اي��ران در 
ترکمنس��تان با اشاره به تصميم عش��ق آباد برای وضع 
ع��وارض جدي��د 1۵0 دلاری ب��رای ورود کاميون ها به 
ترکمنستان اعلام کرد: اين عوارض مشمول کاميون های 
ايرانی نمی شود. به گزارش تسنيم، رحمت الله خرمالی 
گف��ت: در خصوص دريافت ع��وارض 1۵0 دلاری برای 
ورود کاميون ها به محدوده ترکمنستان مازاد بر ميزان 
توافق شده بين اين کشور به ساير کشورها به استحضار 
می رساند طبق بررسی به عمل آمده از سوی حمل و نقل 
جاده ای ترکمنستان و اظهار امور بين الملل اين دستگاه، 
با توجه به  توافق صورت گرفته بين ايران و ترکمنستان 
در سال 1۹۹3 هيچ گونه محدوديتی در تعداد مجاز عبور 

کاميون های ايرانی از خاک ترکمنس��تان در نظر گرفته 
نشده و اين عوارض مشمول کاميون های ايرانی نمی شود.

ناگفته نمان��د در حال حاضر عوارض ذيل از کاميون ها و 
راننده های ايرانی که وارد خاک ترکمنستان می شوند، 
اخذ می شود: وزن 10 تا 20 تن 160 دلار، بالای 20 تن 
۵0 دلار، هزينه بيمه راننده کاميون به مدت 1۵ روز 10 
دلار، هزينه بيمه ماشين به مدت ۵ روز ۵0 دلار و 70 دلار 
برای 1۵ روز،  در صورت عبور از پل جديد فاراد - 100 دلار.

البته از تاريخ 11 خرداد س��ال 13۹7 برای کاميون های 
ترانزيتی ايرانی علاوه بر دريافت عوارض فوق به ازای هر 
کيلومتر پيمايش در خاک ترکمنستان 1.۵ دلار هم در 
زمان ورود و خروج توس��ط طرف ترکمنی اخذ می شود 
كه همين موضوع موجب شد بسياري از كاميون داران 
ايراني اقدام به خريد كاميون هايي با پلاك تركمنستان 
يا كشورهاي عضو سي آي اس)CIS( كنند تا مجبور به 

پرداخت اين عوارض نباشند. 
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 نظام مهندسي
درگير منازعات شخصي است

عضو كميس��يون عمران مجلس گف��ت: نظام 
مهندس��ي درگير منازعات شخصي است و اين 
درگيري ب��ه راس اين س��ازمان ب��ا وزارت راه و 
شهرسازي تسري يافته است. به گزارش تسنيم، 
ش��هرام كوس��ه غراوي اظهار كرد: در مدتي كه 
وزارت راه و شهرسازي و نظام مهندسي در حال 
نزاع بودند، بس��ياري از افراد به جاي حل مساله 
تلاش داشتند تا خود را عرضه كنند. او با بيان اينكه 
بايد در زمينه سازمان نظام مهندسي اصلاحات 
قانوني صورت گيرد، اظهار كرد: قانون فعلي نظام 
مهندسي و كنترل ساختمان داراي ابهاماتي است 
كه در قانون در دس��ت تدوين ه��م اين ابهامات 
اصلاح نشده اس��ت و اگر روند اصلاح ابهامات در 
اين قانون لحاظ نش��ود در صحن علني مجلس 
راي نخواهد آورد و باز هم اصلاح قانون به تعويق 
خواهد افتاد. كوسه غراوي با تاكيد بر اينكه بايد در 
حوزه سازمان نظام مهندسي قانون اجرايي شود، 
گفت: بايد در ح��وزه اختلافات به وجود آمده به 
گونه اي تصميم گيري شود كه هم حق مهندسان 
در آن ديده ش��ده باشد و هم جايگاه و شخصيت 

سازمان نظام مهندسي زير سوال نرود.

 تبليغات آموزش خلباني
در فضاي مجازي، غيرقانوني است

سازمان هواپيمايي كشوري اعلام كرد: موسسات 
غيرمجاز ح��ق برگزاري دوره ه��اي آموزش علوم 
هوانوردي را ندارند. به گزارش روابط عمومي سازمان 
هواپيمايي كشوري، نظر به اينكه در فضاي مجازي 
برخي موسس��ات غيرمجاز اقدام به تبليغات براي 
آموزش هوانوردي كرده اند به اطلاع علاقه مندان 
به فراگيري علوم مختلف هوانوردي مي رساند ارايه 
اين نوع خدمات بايد از سوي موسسات داراي مجوز 
از سازمان هواپيمايي كشوري انجام پذيرد و پيش 
از بهره مندي از خدمات ايش��ان اين مجوز بايد به 
رويت متقاضي برسد. براساس اين اطلاعيه مجوز 
بايد به نام موسسه و آن حوزه هوانوردي بوده و داراي 
تاريخ اعتبار باشد. مسووليت ناشي از بهره مندي 
از هر گونه خدمات موسس��ات غيرمجاز، متوجه 
بهره بردار بوده و موسسه غيرمجاز نيز تحت پيگرد 

قانوني قرار خواهد گرفت.

كاهش ۹۰ درصدي انتشار 
كربن سياه با نصب فيلتر دوده

مدير ش��بكه سنجش ش��ركت كنترل كيفيت 
هواي تهران با اشاره به اينكه غلظت كربن سياه 
در تهران شب ها ۵ برابر روزها است، گفت: نصب 
فيلتر دوده مي تواند انتش��ار كربن سياه را تا ۹0 

درصد كاهش دهد.
به گزارش ايسنا، احمد طاهري با بيان اينكه بيش 
از يك سال اس��ت كه غلظت كربن سياه در تهران 
به صورت پيوسته اندازه گيري مي شود، اظهار كرد: 
كربن سياه در چهار ايستگاه ثابت و مكان هاي خاص 
و پر تردد ديزلي ش��هر مانند ترمينال ها، مجاورت 
خطوط بي.  آر. تي و تونل ها اندازه گيري مي ش��ود. 
ايستگاه هاي ثابت سنجش كربن سياه نيز عبارتند 
از: ايستگاه دانشگاه شريف، شهر ري، ستاد بحران 

منطقه 7 و تقاطع اتوبان صدر و مدرس.
مدير شبكه سنجش شركت كنترل كيفيت هواي 
تهران با اشاره به اينكه آلاينده كربن سياه آلاينده اي 
معيار نيست و به همين دليل براي آن حد استاندارد 
تعريف نشده است، تصريح كرد: اين آلاينده بخشي از 
ذرات معلق كوچك تر از 2.۵ ميكرون است، همچنين 
كربن سياه ذره اوليه اي است كه بطور مستقيم منتشر 
مي شود. اندازه اوليه آن حدود 20 تا 100 نانومتر است 
ولي هنگامي كه در جو قرار مي گيرد و آلاينده هاي 
ديگر روي آن تجمع پيدا مي كنند، اندازه آن به يك تا 

دو ميكرون مي رسد.
طاهري با بيان اينكه كربن سياه تنها آلاينده اي است 
كه در تهران بطور شاخص از ديزل و ناوگان سنگين 
منتشر مي شود، گفت: به همين دليل غلظت كربن 

سياه در طول شب به شدت افزايش پيدا مي كند.
وي تصريح كرد: در طول روز غلظت كربن سياه بين 
4 تا ۵ ميكروگرم بر متر مكعب است، ولي در طول 
ش��ب غلظت آن بطور ميانگين به حدود 20 تا 2۵ 
ميكروگرم بر متر مكعب مي رسد. در شرايط خاص 
آلودگي هوا نيز در ايستگاه هاي مجاورت بزرگراه ها 
غلظت كربن س��ياه گاهي اوقات تا بالاي 40 تا ۵0 

ميكروگرم بر متر مكعب اندازه گيري مي شود.
مدير شبكه سنجش شركت كنترل كيفيت هواي 
تهران افزود: اين اعداد هنگامي معنا پيدا مي كند كه 
بدانيم بر اساس استاندار سازمان جهاني بهداشت 
غلظ��ت كل ذرات كوچك ت��ر از 2.۵ ميكرون، 10 
ميكروگرم بر مترمكعب است ولي در تهران آلاينده 
كربن سياه - كه بخشي از اين ذرات است - به تنهايي 

به بالاي 30 ميكروگرم بر متر مكعب مي رسد.
طاهري با اشاره به اثراتي كه كربن سياه روي سلامتي 
دارد، اظهار كرد: كربن س��ياه به دليل اندازه خيلي 
كوچك و ماهيت احتراقي خود به مراتب خطرات 
بيشتري نسبت به س��اير ذرات دارد. تنها كاري كه 
مي توان براي كاهش انتش��ار آن انجام داد، س��ر و 
س��امان دادن به ناوگان حمل و نقل ديزل و نصب 

فيلتر دوده است.
به گزارش ايسنا، اين در حالي است كه هفته گذشته 
شوراي شهر تهران لايحه انتش��ار 3000 ميليارد 
تومان اوراق مش��اركت براي توسعه حمل و نقل را 
مورد بررس��ي قرار داد و در نهايت اعضاي ش��ورا به 
تخصيص اعتبار از اين محل براي خريد فيلتر دوده 
براي اتوبوس ها راي منفي دادند و مخالفت كردند. 
همچنين محمد عليخاني، رييس كميسيون حمل 
و نقل شوراي شهر تهران عنوان كرده بود كه فيلتر 
دوده كارايي لازم را ندارد و بسياري از اتوبوس هايي 
كه اين فيلتر را نصب كرده اند، آن را باز كرده اند و بهتر 

است به جاي فيلتر دوده، اتوبوس نو بخريم.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

شوراي رقابت در نامه اي به رييس جمهور از دستورالعمل تنظيم قيمت خودروهاي انحصاري رونمايي كرد

فرمول »افزايش قيمت«  خودرو
تعادل|

تعيين ميزان افزايش قيمت خودروهاي توليد داخل 
يكي از اصلي ترين كشمكش هاي ميان خودروسازان 
و وزارت صنعت در طول ماه هاي گذش��ته بوده است، 
كشمكش��ي كه هم در اصل موض��وع افزايش قيمت 
و هم در ش��يوه افزايش قيمت، موافق��ان و مخالفان 
بس��ياري داش��ت. با اين حال، در حالي كه واسپاري 
تعيين قيمت خودروهاي بالاتر از 45 ميليون تومان 
به شوراي عالي هماهنگي اقتصادي و خروج شوراي 
رقابت از قيمت گذاري اين خودروها يكي از تغييرات 
اساسي در ساز و كار قيمت گذاري خودرو در ايران به 
شمار مي رفت، بازگش��ت به الگوي قيمت گذاري بر 
اساس »نرخ حاشيه بازار«، مهم ترين تغييري بود كه 
بازار خودروهاي داخلي در طول چند س��ال گذشته 

تجربه مي كرد. 
در همين راستا، اواخر آذرماه 97 بار ديگر شوراي قابت 
در نامه اي خطاب به رييس جمهور و رييس ش��وراي 
عالي هماهنگي اقتصادي، از ساز و كار و فرمول افزايش 
قيمت خودروهاي داخلي پرده برداري كرد بر اساس 
تصميم ش��وراي رقابت، خودروهاي انحصاري توليد 
داخل بر اساس مدل »سقف قيمتي«، قيمت گذاري 
مي ش��وند؛ يعني قيمت هايي كه از فرمول به دس��ت 
مي آيد حداكثر بوده و خودروساز مي تواند به كمتر از 
آن قيمت نيز عرضه كند بر اساس دستورالعمل تنظيم 
ب��ازار و تعيين قيمت خودروه��اي انحصاري مصوب 
شوراي رقابت، در فرآيند قيمت گذاري اين خودروها 
متغيرهاي »قيمت خودرو در سال قبل«، »نرخ تورم 
س��الانه نهاده هاي توليد خودرو در طول يك سال بر 
اساس گزارش رسمي بانك مركزي«، »بهره وري مورد 
انتظار از خودروسازان نسبت به سال قبل« و »تغيير 
شاخص كيفيت خودرو در طول سال« دخالت دارند. 
اما در مورد ساير خودروهايي كه در ميانه سال وارد بازار 
شده اند، خودروسازان موظف هستند بطور موردي از 
شوراي رقابت استعلام كنند. از سوي ديگر، اما شوراي 
رقابت تأكيد دارد ك��ه افزايش قيمت خودرو با توجه 
به رعايت 5 شرط قابل اجرا خواهد بود؛ نخست اينكه 
ميزان توليد خودرو در سطح قابل قبول )مورد تأييد 
شوراي رقابت( قرار گيرد؛ دوم اينكه آپشن هاي نصب 
شده روي خودروها به هيچ وجه نبايد اجباري باشند 
)به غير از الزامات قانوني(؛ سوم اينكه طرح هاي فروش 
باي��د به به نحوي اجرايي ش��وند ك��ه دريافت كننده 
خودرو مصرف كننده نهايي آن باش��د؛ چهارم اينكه 
بازار حاشيه از ميان برداشته شود و البته پنجم اينكه 
فرمت قراردادها طبق نظر ش��وراي رقابت )به نحوي 

منصفانه( اصلاح شود.

 سند افزايش قيمت خودرو
شوراي رقابت اواخر آذرماه امس��ال با ارسال نامه اي 
به ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي، دستورالعمل 

تنظيم قيمت خودروهاي انحصاري را به رييس جمهور 
و رييس شوراي عالي هماهنگي اقتصادي ارسال كرد. 
در بخشي از نامه ش��وراي رقابت به رييس جمهوري 
و رييس ش��وراي عال��ي هماهنگي اقتص��ادي، اين 
طور آمده اس��ت: »در خصوص نحوه عمل ش��وراي 
رقابت در چارچوب ابلاغيه ش��وراي عالي هماهنگي 
اقتص��ادي و وفق اختي��ارات بند 5 م��اده 58 قانون 
اجراي سياس��ت هاي كلي اصل 44 قانون اساس��ي 
مبني بر »تعيين مصاديق و تصويب دس��تورالعمل 
تنظي��م قيمت، مقدار و ش��رايط دسترس��ي به بازار 
كالاه��ا و خدمات انحص��اري در هر م��ورد با رعايت 
مقررات مربوط« و رعايت بند س��وم ابلاغيه ش��ماره 
70118 م��ورخ 1397/5/29 جنابعال��ي كه حكم 
 مي كند »هرگونه تصميم گيري در مورد نرخ و ضوابط 
قيمت گذاري و تعيين سهميه مقداري كالا و خدمات 
كه به موج��ب قوانين و مقررات مختل��ف در اختيار 
دس��تگاه ها و ش��وراهاي مختلف قرار گرفته است، 
منوط به تاييد س��تاد تنظيم بازار است«، به پيوست 
دستورالعمل تعيين قيمت خودرو جهت آن دسته از 
خودروهايي كه به تشخيص شوراي رقابت از مصاديق 
كالاهاي انحصاري هستند جهت دستور ابلاغ و اقدام 
مقتضي تقديم مي گردد. مطابق اين دس��تورالعمل 
قانوني و ب��ا توجه به تلاطمات اقتصاد كش��ور بعد از 
آخرين ابلاغيه شوراي رقابت در ابتداي تيرماه سال 
ج��اري، از جمله بروز تحريم هاي جديد و نوس��انات 
شديد نرخ ارز، ضروري است ميزان افزايش مجاز در 
قيمت خودروهاي مشمول به عنوان سقف قيمت، با 
لحاظ تورم بخش��ي )نهاده اي( خودروهاي مشمول 
در 9 ماهه سال 1397، كه از سوي بانك مركزي ارايه 
خواهد شد و ارزيابي كيفيت و اعمال بهره وري در 9 
ماهه سال جاري محاسبه و اعمال گردد. )روشي كه در 
اين دستورالعمل مورد استفاده قرار گرفته است سقف 
قيمتي )Price-cap( است. بنابراين، قيمت هايي كه 
از فرمول به دست مي آيد حداكثر بوده و خودروساز 

مي تواند به كمتر از آن قيمت نيز عرضه كند( .« 
در ادامه اين نامه آمده اس��ت: »ش��ايان ذكر است، از 
آنجا كه دستورالعمل ش��ورا در راستاي تنظيم بازار 
اين محصولات علاوه بر تعيين قيمت براي ممانعت از 
شرايط مسلط انحصارگر، بر جلوگيري از شكل گيري 
حاش��يه بازار نيز نظر دارد از اين رو، رعايت ش��روط 
پنجگان��ه ابلاغي ش��ورا ب��راي تنظيم ب��ازار خودرو 
قطعا بي��ش از تعيين قيمت اهميت داش��ته و مورد 
تاكيد است. در خاتمه فهرست خودروهاي مشمول 
دستورالعمل به تفكيك 3 شركت عمده خودروساز، 
تقديم مي گردد. با اين توضيح كه با عنايت به شرايط 
جديد بازار، از جمله ممنوعيت واردات هر نوع خودرو، 
احتمال تغيير در فهرس��ت خودروه��اي انحصاري 
مش��مول ماده قانوني مذكور وجود دارد كه متعاقباً 

جهت دستورات لازم تقديم خواهد شد.«

 فرمول 4 متغيره افزايش قيمت خودرو
بر اساس مفاد بند 5 ماده 58 قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل 44 قانون اساسي، وظيفه تعيين مصاديق 
و تصويب دستورالعمل تنظيم قيمت، مقدار و شرايط 
دسترسي به بازار كالاها و خدمات انحصاري به عهده 
ش��وراي رقابت است. بر اين اس��اس و پس از افزايش 
شديد قيمت خودرو در س��ال 1391 و نيز بر اساس 
تصميم ش��وراي رقابت، خودروهاي انحصاري توليد 
داخل بر اساس فرمول »سقف قيمتي«، قيمت گذاري 
مي شوند. بر اساس دستورالعمل تنظيم بازار و تعيين 
قيمت خودروهاي انحصاري مصوب شوراي رقابت، 
در فرآين��د قيمت گذاري اي��ن خودروها متغيرهاي 
»قيمت خودرو در س��ال قبل«، »نرخ تورم س��الانه 
نهاده هاي توليد خودرو در طول يك س��ال بر اساس 
گزارش رسمي بانك مركزي«، »بهره وري مورد انتظار 
از خودروسازان نسبت به سال قبل« و »تغيير شاخص 

كيفيت خودرو در طول سال« دخالت دارند.
اين اما در حالي اس��ت كه تصميم گيري در مورد هر 
يك از م��وارد فوق، با توجه به برخي زيرش��اخص ها 
صورت مي گيرد. ميزان بهره وري مد نظر در صنعت 
خودرو، با توجه به هدف گذاري برنامه شش��م توسعه 
كشور، س��الانه حدود 2.5 درصد منظور شده است. 
نرخ تورم سالانه نهاده هاي توليد در صنعت خودرو نيز 
در ابتداي هر سال نس��بت به ابتداي سال قبل از آن 

و بر اساس 3 زيرشاخص اصلي تعيين مي شود كه به 
ترتيب عبارت اند از »هزينه هاي مواد اوليه داخلي«، 
»هزينه هاي ارزي« و »هزينه هاي توليد، توزيع، فروش 
و سود«. شوراي رقابت البته تأكيد دارد كه قيمت هاي 
ارسالي از سوي خودروسازان، مبناي عمل اين شورا 
در تعيي��ن قيمت خودرو و حتي اس��تفاده به عنوان 
قيمت پايه نبوده و تنها گزارش ارسالي از سوي بانك 
مركزي به عنوان ملاك عمل در اين بخش به رسميت 

شناخته مي شود.
از ديگر س��و، از آنجا كه مدل تنظيم س��قف قيمتي، 
 بنگاه ه��ا را به س��مت كاه��ش هزينه ه��اي خود و 
صرفه جويي در هزينه ها )بيشتر از نرخ بهره وري( سوق 
مي دهد، اين امكان وجود دارد كه بنگاه براي كاهش 
هزينه هاي خ��ود كيفيت خدمات و س��رويس هاي 
ارايه ش��ده را كاهش دهد. اي��ن روش عموماً يكي از 
س��اده ترين روش هاي اعمال ش��ده از سوي بنگاه ها 
براي بهره ب��رداري حداكثري از بازه تغييرات قيمتي 
تعيين شده از س��وي سياس��ت گذار بر اساس مدل 
تعيين س��قف قيمتي اس��ت. بر همين اساس، براي 
حمايت از حقوق مصرف كننده در برابر اين شرايط و با 
در نظر گرفتن امكان بروز چنين حالت هايي در مدل 
سقف قيمتي، مي توان عامل كيفيت را نيز در شرايط 
تعيين قيمت وارد كرد. ش��اخص كيفي��ت اما خود 
متشكل از 5 زيرشاخص است كه عبارتند از: »شاخص 

كيفيت خودروه��اي توليدي«، »ش��اخص رضايت 
مصرف كنندگان از كيفيت محصول«، »شاخص ميزان 
رضايت مشتريان از كيفيت اوليه محصول«، »شاخص 
ارزيابي خدمات پس از فروش خودرو« و »ش��اخص 
رضايت مشتريان از خدمات پس از فروش خودرو.« 

اين در حالي اس��ت ك��ه در مصوبه ش��وراي رقابت 
تصريح شده در مورد ساير خودروهايي كه در ميانه 
س��ال وارد بازار ش��ده اند، خودروس��ازان موظف اند 
بط��ور م��وردي از ش��وراي رقابت اس��تعلام كنند. 
 )Options( همچنين هزين��ه متعلقات اضاف��ي
هر يك از انواع خودروهاي نس��بت به س��ال قبل، به 
قيمت خودرو اضافه مي ش��ود. اين اما در حالي است 
كه بر اس��اس تصميم گيري شوراي رقابت در جلسه 
م��ورخ 1397/3/21، افزايش قيمت خودرو با توجه 
به رعايت 5 شرط ذيل قابل اجرا خواهد بود: نخست 
اينكه مي��زان توليد خ��ودرو در س��طح قابل قبول 
)مورد تأييد ش��وراي رقابت( ق��رار گيرد؛ دوم اينكه 
آپشن هاي نصب شده روي خودروها به هيچ وجه نبايد 
اجباري باشند )به غير از الزامات قانوني(؛ سوم اينكه 
طرح هاي فروش بايد به به نحوي اجرايي ش��وند كه 
دريافت كننده خودرو مصرف كننده نهايي آن باشد؛ 
چهارم اينكه بازار حاشيه از ميان برداشته شود و البته 
پنجم اينكه فرمت قراردادها طبق نظر شوراي رقابت 

)به نحوي منصفانه( اصلاح شود.
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 درخواست وزير صنعت
از فعالان فرش دستباف 

ش�اتا|وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: ارتقاي 
هنر- صنعت فرش دستباف با هدف افزايش ظرفيت 
اش��تغال آفريني و صادرات، نيازمند تدوين برنامه 
عملياتي است و در اين زمينه تشكل ها و اتحاديه هاي 
مرتبط با فرش بهترين گروه براي تصميم گيري و 
توسعه محسوب مي شوند. رضا رحماني در نشست 
مشترك با اتحاديه ها و تشكل هاي فرش دستباف از 
آنان درخواست كرد تا براي ارتقاي جايگاه اين هنر- 
صنعت همكاري كنند و از مرحله مقدماتي تا محصول 
نهايي فرش، برنامه ارايه نمايند. او خاطرنشان كرد: 
هرگونه تصميمي كه اهل ف��ن در اين زمينه اتخاذ 
كنند، مورد حمايت وزارت صنعت، معدن وتجارت 
است. وزير صنعت، معدن و تجارت خواستار آن شد تا 
اتحاديه ها و تشكل هاي فرش دستباف براي رونق اين 
صنعت نيز پيشنهادات عملياتي به مجلس شوراي 

اسلامي ارايه بدهند.
او پيرامون پيمان سپاري ارزي در اين صنعت گفت: 
فرآيند صادرات فرش با ساير مواد و محصولات تفاوت 
دارد و نيز بر اصلاح اين تعهد در حوزه فرش دستباف 
تاكيد داريم. به گفته وزي��ر صنعت، با وجود برخي 
مشكلات موجود در اشتغال آفريني و توليد، حوزه 
فرش مي تواند با بالا بردن س��هم صادرات در رونق 
اشتغال و توليد عملكردي موفقيت آميز داشته باشد. 

 »ارتقاي داخلي سازي«
در بودجه 98

ايرنا|معاون امور صناي��ع وزارت صنعت، معدن و 
تجارت انعطاف پذي��ري در جابه جايي اعداد و ارقام 
و »تبصره 18« به عنوان 2 نقطه قوت لايحه بودجه 
سال آينده براي اين وزارتخانه به ويژه براي مباحث 
نوسازي و بازس��ازي صنايع و افزايش داخلي سازي 
ياد كرد. فرشاد مقيمي درباره لايحه بودجه سال 98 
افزود: يكي از نقاط اصلي قوت اين لايحه در موضوع 
تبصره 18 آن است كه به مباحث نوسازي، بازسازي و 
راه اندازي واحدهاي صنعتي و توسعه آنها با نگاه عمق 

بخشي ساخت داخل كمك مي كند.
او بيان ك��رد: اين تبصره كه در قانون بودجه س��ال 
97 هم پيش بيني ش��ده بود، با تغييرات جزئي و با 
ش��رايط بهتر و افزايش در مبالغ، در لايحه بودجه 
98 هم ديده ش��ده و از جمله در بحث صندوق هاي 
حمايت، ارايه تضمين ها براي تسهيلات ريالي بخش 
معدن و كمك هاي بلاعوض، تغييراتي مثبت داشته 
 است. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت تاكيد كرد: 
پيش بيني مي ش��ود تحريم ها در س��ال آينده نيز 
تداوم ياب��د، بنابراين انعطاف پذي��ري بودجه براي 
سال آينده مورد درخواس��ت بوده و پيشنهاد شد، 
تا آنجا كه ضرورت دارد به دولت اجازه داده ش��ود تا 

جابه جايي هايي در اعداد و ارقام انجام دهد.

 آذربايجان، كريدور
ورود به بازار اروپا 

پايگاه خبري اتاق ايران|رييس اتاق مشترك 
ايران و آذربايجان گفت: كش��ور آذربايجان يكي از 
مهم تري��ن كريدورهاي م��ا در دوران تحريم براي 
ورود به بازار اروپا است. حسين پيرموذن در حاشيه 
نشست كميس��يون مش��ترك ايران و آذربايجان 
در آس��تارا در ديدار با »شاهين مصطفي يف« وزير 
اقتصاد آذربايجان و »محمد موس��ي يف« رييس 
كنفدراسيون كارفرمايان آذربايجان، گفت: توسعه 
و گسترش ارتباطات تجاري و تاكيد بر پتانسيل ها 
و منافع مشترك تجاري و اقتصادي از اهداف اصلي 

اين سفر هيات تجاري ايران به باكو است.
پيرموذن با اش��اره به ديدارهاي روساي جمهور و 
مقامات رسمي دو كشور در سال هاي اخير تصريح 
كرد: روابط دو كشور از نظر سياسي و ديپلماتيك در 
سطح مناسبي قرار دارد و اين موضوع انگيزه تجار 
و فعالان بخش خصوصي دو كش��ور جهت تعامل و 
همكاري را تقويت كرده و زمينه مناسبي براي توسعه 

همكاري هاي اقتصادي مهيا كرده است. 

كالاهاي مستعمل همچنان 
ممنوع الورود هستند

ش�اتا|پيرو برخي اخبار ناقص منتش��ر ش��ده در 
ارتباط با لغو ممنوعيت ورود كالاي مستعمل، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با صدور اطلاعيه اي ضمن 
تكذيب اين اخبار، توضيحاتي در اين خصوص ارايه 
كرد. در اين اطلاعيه آمده است: »بخشنامه شماره 
255371/60 م��ورخ 1397/10/3 دفت��ر مقررات 
ص��ادرات و واردات، صرفا در خص��وص امكان ثبت 
سفارش كالاهاي مستعمل غير مصرفي )صنعتي، 
سرمايه اي و غيرخودرويي( است كه شرايطي از جمله 
اخذ تاييديه هاي سازمان ملي استاندارد ايران، مجوز 
كميسيون ماده يك، اعلام عدم امكان ساخت داخل 
توسط دستگاه ها و دفاتر تخصصي ذيربط در وزارت 
و ساير ضوابط و مقررات جاري شامل آنها مي شوند، 
لذا اين بخشنامه به هيچ عنوان مجوزي براي واردات 
كالاي مستعمل نيست«. پيش تر نيز سازمان ملي 
استاندارد اعلام كرده بود، كالاهاي مستعمل مشمول 
استاندارد اجباري قابل ارزيابي و بررسي به لحاظ قواعد 
استاندارد اجباري نيستند، بنابراين طبق بخشنامه 
شماره 44253/210/95 مورخ 1395/7/17 طرح 
موضوع اقلام مذكور در كميسيون ماده يك و به تبع 
آن ثبت سفارش و واردات آنها ممنوع گرديده بود. اما 
طبق صورتجلسه مورخ 1397/9/18 كميسيون ماده 
يك كه با حضور اعضا و نماينده سازمان ملي استاندارد 
تفاهم ش��د، مقرر ش��د كالاي مستعمل )صنعتي، 
سرمايه اي و غيرخودرويي( در صورت داشتن پيش 
شرط اصلي به ويژه عدم امكان ساخت داخلي و پس 
از تاييد كميس��يون ماده يك، ثبت سفارش گردد و 
ترخيص آنها منوط به ارزيابي و تاييديه سازمان ملي 

استاندارد و رعايت ساير مقررات مربوطه گردد. 

ليست خودروهاي مشمول دستورالعمل تنظيم خودرو شوراي رقابت )خودروهاي انحصاري( و سقف قيمت مصوب ابلاغي در تيرماه سال 1397
خودروهاي مشمول دستورالعمل تعيين قيمت شوراي رقابت- شركت ايران خودرو

قيمت مصوب كارخانه مشخصات خودرو 
براي سال 1397)ريال(

278.010.874پژو 405 بنزيني GLX با ترمز ضدقفل و ايموبيلايزر و كيسه هواي راننده و سرنشين و تريم بژ و يورو4 بهينه 
295.656.372پژو 405 دوگانه سوز GLX با ترمز ضدقفل و ايموبيلايزر و  كيسه هواي راننده و سرنشين و تريم بژ و يورو 4 
293.997.400پژو 405 دوگانه سوز GLX با ترمز ضدقفل و ايموبيلايزر و كيسه هواي راننده و سرنشين و تريم بژ و يورو 4 

298.821.746پژو 405 بنزيني SLX با موتور 16 سوپاپ 5TU و ترمز ضدقفل و ايموبيلايزر و كيسه هواي راننده و سرنشين و يورو 4 بهينه 
339.253.113پژو پارس سال با ترمز ضدقفل و ايموبيلايزر و كيسه هواي راننده و سرنشين و سيستم اخطار سرقت و يورو 4 بهينه 

337.653.813پژو پارس سال با ترمز ضدقفل و ايموبيلايزر و كيسه هواي راننده و سرنشين و غربيلك فرمان طرح جديد و يورو 4 بهينه
351.963.739پژو پارس سال دوگانه سوز با ترمز ضد قفل و ايموبيلايزر و كيسه هواي راننده و سرنشين و غربيلك فرمان طرح جديد و يورو4 

353.541.474پژو پارس LX با موتور 16 سوپاپ 5TU مالتي پلكس و ترمز ضدقفل و كيسه هواي راننده و سرنشين و غربيلك فرمان طرح جديد و هندزفري و ايموبيلايزر و ترمز چرخ هاي عقب ديسكي  و سيستم 
355.158.774پژو پارس LX با موتور 16 سوپاپ 5TU با ترمز ضدقفل و كيسه هواي راننده و سرنشين و غربيلك فرمان طرح جديد و هندزفري و ايموبيلايزر و ترمز چرخ هاي عقب ديسكي و سيستم 

309.425.563پژو 206 تيپ 2 با ترمز ضدقفل و كيسه هواي راننده و سرنشين و سنسور دنده عقب و يورو 4 بهينه 
359.923.405پژو 206 تيپ 5 با كيسه هواي راننده و سرنشين و سنسور دنده عقب و تهويه اتوماتيك و آينه جانبي و شيشه بالابر عقب برقي و يورو 4 بهينه 

367.232.136پژو 206 صندوق دار 78 با كيسه هواي راننده و سرنشين و سنسور دنده عقب و تهويه اتوماتيك و آينه جانبي و شيشه بالابر عقب برقي و يورو 4 بهينه
276.965.030سمند ال ايكس سال بنزيني مالتي پلكس با كيسه هواي راننده و سرنشين و رينگ فولادي و يورو 4 بهينه 
298.144.902سمند ال ايكس EFV پايه گازسوز مالتي پلكس با كيسه هواي راننده و سرنشين و رينگ فولادي و يورو 4

302.952.898سمند ال ايكس EFV پايه گازسوز مالتي پلكس با مخزن 100 ليتري و كيسه هواي راننده و سرنشين و رينگ فولادي و يورو 4
283.576.953سنمد ال ايكس EFV بنزيني با كيسه هواي راننده و سرنشين و رينگ فولادي و يورو 4 

341.899.500سورن ELX جديد با موتور EFV بنزيني و كيسه هواي راننده و سرنشين و يورو 4
357.501.146سورن ELX جديد توربو شارژ با كيسه هواي راننده و سرنشين و يورو 4

328.721.008رانا LX با تريم مشكي و يورو 4 بهينه 

خودروهاي مشمول دستورالعمل تعيين قيمت 
شوراي رقابت- شركت سايپا 

قيمت )ريال( مصوب نام خودرو 
كارخانه براي سال 1397

X111 188.824.028پرايد

X131 190.764.892پرايد

X132 185.519.139پرايد

X151 194.666.421پرايد

X231 -2231.996.094تيبا

X211 -2261.582.010تيبا

264.461.424ساينا

خودروهاي مشمول دستورالعمل تعيين قيمت 
شوراي رقابت- شركت مديران خودرو 

قيمت )ريال( مصوب نام خودرو 
كارخانه براي سال 1397

MVM 110289.832.082

 MVM 315424.158.174

نايب رييس اتاق ايران خبر دادرييس اتاق بازرگاني ايران خواستار شد

تصميمات جديد براي دارندگان بدهي بانكيدولت از تصدي گري خارج شود
رييس اتاق بازرگاني ايران گفت: دولت بايد تصدي گري ها 
را به بخش خصوصي واگذار كند. غلامحسين شافعي در 
گفت وگو با ايسنا گفت: در شرايط حال حاضر بيشترين 
تكيه دولت بر بودجه 98 بايد به جاي رفتن به دنبال درآمد 
جديد، كاهش هزينه هاي كشور باشد و اين امر بزرگ ترين 
موضوعي اس��ت كه در شرايط حال حاضر كشور با وجود 
تحريم ها احساس مي ش��ود.وي با بيان اينكه دولت بايد 
هزينه هاي خ��ود را كاهش دهد، اظهار ك��رد: دولت بايد 
تصدي گري ها را به بخ��ش خصوصي واگذار كند و از اين 
باب��ت در تامين بودجه كش��ور با روش درس��ت به نقطه 
مطلوب دست پيدا كند. رييس اتاق بازرگاني ايران در بخش 
ديگري از سخنانش در خصوص چالش هاي موجود بر سر 
راه قوانين بهبود فضاي كسب و كار، اظهار كرد: مهم ترين 
مشكلي كه وجود دارد اين است كه ما اين قانون را داريم و 
تصويب شده اما آن را اجرايي نمي كنند. وي با بيان اينكه 
بزرگ ترين چالش بهبود فضاي كسب و كار، عدم اجرايي 
شدن آن است، ادامه داد: يعني مجري قانون كه دولت است، 

قانون را خودش اجرا نمي كند و همه خواسته ما اين است 
كه هر چه سريع تر اين قانون جدي گرفته شود.رييس اتاق 
بازرگاني ايران بيان كرد: نظير اينگونه قوانين در كشورهاي 
توسعه يافته كم نيست، ما نيز بايد از اين قانون استقبال كنيم 
و به آن توجه لازم را داشته باشيم.او خاطرنشان كرد: اين 
قانون در كشورهاي توسعه يافته سبب شده كه بهره برداري 
فراواني در توسعه اقتصادي كشورشان داشته باشند ولي 
ما متاسفانه بزرگ ترين مش��كلي كه داريم اين بوده كه 
بسياري از قوانين خوب ما به مرحله اجرايي نمي رسد.وي 
با بيان اينكه تا زماني كه قوانين در خصوص فضاي كسب 
و كار اجرا نشود و اين ديوان سالاري وحشتناك در مسائل 
اقتصادي ما وجود داشته باشد، محيط كسب وكار نيز دچار 
فضاي مه آلودي مي شود، تصريح كرد: همچنين در جذب 
سرمايه گذار داخلي و خارجي دچار مشكلات عديده اي 
خواهيم شد.شافعي در مورد تصويب قوانين خلق الساعه، 
افزود: در قانون بهبود فضاي كس��ب و كار دو ماده قانوني 
وجود دارد كه ماده اول 24 و ديگري 26 اس��ت كه درباره 

دو تكليف قانوني است كه بايد رعايت شود، ابتدا آنكه در 
تصميم گيري هاي اقتصادي، سياست گذاري ها و تدوين 
آيين نامه هاي اقتصادي بايد سياست گذاران، نظر بخش 
خصوصي را قبل از تصويب هر قانوني دريافت كنند و آن را 
مدنظر قرار دهند.به گفته وي، موضوع مهم ديگر كه در ماده 
اين قانون آمده اين است كه اجراي هرگونه دستورالعمل 
جديد يا قانون جديد بايد با پي��ش آگهي لازم به فعالان 
اقتصادي رخ ده��د، يعني نمي توان يك قانون را تصويب 
كرد و اعلام كنند كه از فردا صبح آن را اجرا مي كنند، بلكه 
بايد مهلت لازم را به فعالان اقتصادي بدهند. وي تاكيد كرد: 
اين قانون سبب شده كه فعالان اقتصادي تا مهلت داده شده 
خود را با قانون جديد منطبق كنند، اما متاسفانه هيچ كدام 
از اين دو موضوع فوق رعايت نمي شود.رييس اتاق بازرگاني 
ايران با بيان اينكه تصويب اينگونه قوانين منجر به صدور 
دستورالعمل هاي مختلف مي ش��ود، گفت: در نهايت در 
اجراي اين قوانين مشكل به وجود خواهد آمد و وقتي مشكل 

ايجاد شد، نياز به تجديدنظر احساس مي شود.

نايب رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران گفت: بانك ها مكلف ش��دند تنها بر اساس نرخ 
س��ود قرارداد اوليه و نه قراردادهاي تمديد يا امهال و 
جابه جايي و باحذف هرگونه س��ود مركب در فرآيند 
محاسبات، نسبت به تسويه حساب بدهي اقدام كنند. 
حسين س��لاح ورزي در گفت وگو با خبرگزاري مهر از 
اقدام موثر مجلس در راستاي تعيين تكليف بدهي هاي 
معوقه بانكي خبر داد وگف��ت: اصلاح و رفع ابهامات و 
تمديد بند »و« تبصره 16 قانون بودجه سال 97 توسط 
مجلس شوراي اسلامي در شرايط فعلي، علاوه بر امكان 
تعيين تكليف بدهي هاي معوقه ومش��كوك الوصول 
بانك ه��ا اعم از دولتي و غيردولتي وحتي موسس��ات 
اعتباري و نيز اصلاح صورت هاي مالي آنها براي كليه 
فعالان اقتص��ادي و دريافت كنندگان تس��هيلات و 
مشتريان بانكي، مي تواند فرصت مناسبي در راستاي 

رهايي از مصيبت بدهي هاي معوقه باشد.
او افزود: براس��اس مصوبه مجلس كه با پيگيري هاي 

بخش خصوص��ي به انجام رس��يد، از اين پس تمامي 
دريافت كنن��دگان تس��هيلات كه تمام يا بخش��ي از 
تسهيلات خود را تا پايان شهريور 97 پرداخت نكرده اند، 
مي توانند با ارايه درخواس��ت نسبت به تسويه بدهي 
خود اقدام كنند. س��لاح ورزي، تصريح ك��رد: در اين 
قان��ون، بانك ها موظف هس��تند تنها بر اس��اس نرخ 
س��ود قرارداد اوليه )نه قرارداده��اي تمديد يا امهال و 
جابه جاي��ي( و حذف هرگونه س��ود مركب در فرآيند 
محاس��بات، نسبت به تسويه حس��اب اقدام كنند. به 
گفته نايب رييس اتاق ايران، بر اس��اس اين قانون كل 
مبلغ بدهي وام گيرنده طبق قرارداد اوليه محاسبه )به 
صورت ساده و غيرمركب( و مجموع تمام مبلغ پرداختي 
مشتري از آن كسر و مبلغ باقي مانده به عنوان بدهي 
تلقي و تسويه خواهد شد. سلاح ورزي ابراز اميدواري 
كرد تا با توجه به فرصت كم باقي مانده تا پايان س��ال، 
مصوبه مذكور هرچه سريع تر در شوراي نگهبان تاييد 

و به مرحله اجرا برسد.



15 جهان

پيش بيني »فايننشال تايمز« درباره وقايع 2019 

جزييات گفت وگوهاي ترامپ و اردوغان افشا شد

جهان آبستن چه تحولاتي است

تغيير سرنوشت جنگ سوريه با يك تماس تلفني

گروه جهان| 
در عص��ر دونالد ترامپ و برگزي��ت، حمايت گرايي و 
پوپوليس��م آيا پيش بيني تحولات جهان دش��وارتر 
شده اس��ت؟ بله. براي تحليل گران نشريه فايننشال 
تايمز كه اينطور بوده است. ما در پيش بيني تحولات 
2018 در پاسخ به چند درباره رويدادهاي 2018 به 
خطا رفتيم. ما هيچ پيش بيني درباره آغاز روند اعلام 
جرم عليه دونالد ترامپ نداشتيم؛ درباره نامزد پيروز 
در انتخابات برزيل، بودجه منطقه يورو، و تيم پيروز 
جام جهاني فوتبال هم اشتباه كرديم. ما درباره بهاي 
نفت، رشد بازارهاي نوظهور، و شاخص سهام اس اندپي 
زيادي خوشبين بوديم. همچنين با توجه به استعفاي 
اخير ريي��س بانك مركزي هند، در پيش بيني اينكه 
نارندرا مودي نخست وزير هند، در 2018 يك تجربه 
اقتصادي ديگر را پشت سر خواهد گذاشت، شتابزده 

عمل كرديم. اما در سال 2019 چه خواهد شد؟
  آيا برگزيت متوقف خواهد شد؟

بله، متوقف خواهد ش��د. بريتانيا در آخرين لحظه از 
اين خودآزايي دس��ت خواهد كشيد. ترزا مي 2016 
گفت كه برگزيت يعني برگزيت، اما پس از دو س��ال 
كش��مكش س��خت، حتي حزب نخس��ت وزير هم 
نتوانسته بر چگونگي روند عملي كردن اين شعار به 
توافق برسد، چه رسد به گروه ها و جناح هاي ديگر. به 
توافق نرسيدن پارلمان بر سر هر نسخه اي از برگزيت، 
در نهاي��ت سياس��تمداران را وادار خواهد كرد كه به 
راي دهن��دگان بريتانيايي برگردند. در همه پرس��ي 
دوم، بريتانيايي ها ب��ه ماندن در اتحادي��ه اروپا راي 
خواهند داد. اين پيش بيني بيش��تر منعكس كننده 
اميد برخي ه��ا از جمله فيليپ اس��تفانر )تحليل گر 

فايننشال تايمز( است!
  آيا كوربين نخست وزير مي شود؟ 

خير. گرچه رهبر مخالفان بريتانيا افكارعمومي را آماده 
كرده، اما اين پيش بيني فرات��ر از حزب كارگر نرفته 
است. درست اس��ت كه بريتانيا در 2019 انتخابات 
سراس��ري دارد اما پيروزي كوربين در اين انتخابات 
بس��يار بعيد است. نظرسنجي ها نش��ان مي دهد كه 
محبوبيت كوربين كمتر از ترزا مي اس��ت؛  و حتي در 
حزب خودش هم محبوبيتش چندان زياد نيس��ت. 
عملكرد او به گونه اي نبوده كه بتواند راي دهندگان را 

قانع كند كه قابليت رهبري را دارد. 
  آي�ا اصلاح�ات ماك�رون ب�ه مس�ير خ�ود 

بازمي گردد؟
بله. رييس جمهوري فرانس��ه با وجود اعتراض هاي 
گسترده، چاره اي جز پيش��برد اصلاحات اقتصادي 
ندارد. توقف تاكتيكي اصلاحات براي فروكش كردن 
خشم معترضان كه نسبت به افزايش ماليات سوخت 

اعتراض دارند، شايد اجتناب ناپذير به نظر برسد اما، 
ماكرون اصلاحات مربوط به حقوق بازنشستگي، بيمه 

بيكاري و مقررات تجاري را ادامه خواهد داد. 
  آيا پوپوليست ها در انتخابات پارلمان اروپايي 

پيروزي بزرگي به دست مي آورند؟ 
بل��ه. پوپوليس��ت ها و ملي گرايان در اي��ن انتخابات 
پيروزي هاي بزرگي خواهند داش��ت. نظرسنجي ها 
نش��ان مي دهد كه در بيش��تر كش��ورهاي اروپايي 
مهم ترين دغدغ��ه راي دهندگان مهاجرت اس��ت. 
احزاب ملي گرا از جمله حزب »ليگ« ماتيو سالويني 
در ايتاليا، آلترناتيوي براي آلمان و دموكرات هاي سوئد 
احتمالا پيروزي  قابل توجهي در انتخابات به دس��ت 
خواهن��د آورد. گرچه در مجم��وع اكثريت پارلماني 
اروپايي را حاميان اتحاديه اروپ��ا خواهند گرفت اما 
به دليل حضور پررنگ ملي گرايان و پوپوليس��ت ها، 

تركيب پارلمان به مراتب نامسنجم تر خواهد شد. 
  آيا روند استيضاح ترامپ آغاز مي شود؟ 

بله. تحقيقات رابرت مولر در اوايل 2019 با مجموعه اي 
از گزارش ها و اتهام��ات تكان دهنده به پايان خواهد 
رس��يد. تلاش ترامپ براي تكذيب نتايج تحقيقات، 
دموكرات ها را خشمگين خواهد كرد. نانسي پلوسي 

رهبر اكثريت مجلس نمايندگان ب��ا آغاز تحقيقات 
در اي��ن باره موافق��ت خواهد كرد و ب��ا راي اكثريت 
دموك��رات مجلس نماين��دگان علي��ه ترامپ اعلام 
استيضاح خواهد شد. اما در مجلس سنا كه اكثريت آن 
را جمهوري خواهان در اختيار دارند، ترامپ از اتهامات 

تبرئه شده و استيضاح راي نخواهد آورد. 
  آتش بس تجاري ادامه مي يابد؟

خير. امريكا و اتحاديه اروپا از جولاي آتش بس تعرفه اي 
اعلام كردند، ام��ا اختلافات ترام��پ ودولتمردانش 
با رويه هاي تجاري چين بس��يار عميق تر از اتحاديه 
اروپاس��ت. امريكا مي گويد كه توافق ترامپ و ش��ي 
 جين پينگ رييس جمهوري چين، در دسامبر براي 
جلوگيري از اعمال تعرفه بيشتر بر كالاهاي يكديگر، 
به اين معناس��ت كه پكن بايد در سه ماه آينده تمام 
مدل هاي توسعه اي با دخالت دولتي را از ميان ببرد، 
درخواس��تي كه هرگز محقق نخواهد شد. بنا براين، 
واش��نگتن پيش از نيم��ه 2019 افزايش تعرفه هاي 

وارداتي را از سر خواهد گرفت. 
  آيا روسيه اقدام نظامي عليه كريمه را تشديد 

مي كند؟
خير. توقيف س��ه ش��ناور اوكرايني در درياي سياه در 

نوامبر اقدامي ناميمون بود. جدايي اوكراين از كليساي 
ارتدوكس روسيه، آتش تنش ها را تندتر كرد. از آنجايي 
كه اصلاح نظام بازنشستگي محبوبيت ولاديمير پوتين 
را كاه��ش داد، بنابراين اقدام نظام��ي عليه اوكراين 
مي تواند احساس��ات ملي گرايانه را در روسيه تحريك 
كرده و اين محبوبيت از دس��ت رفت��ه را بازگرداند. اما 
پوتين با دقت خطرات اين اقدام را س��بك و سنگين 
مي كن��د. ارتش اوكراين امروز به نس��بت به 5 س��ال 
گذشته، مراتب آماده تر و آموزش ديده تر است. روس ها 
هم نمي خواهند كه درگيري با كش��ور برادر اوكراين 
قرباني هاي زيادي به ج��اي بگذارد. بنا براين احتياط 

حكم مي كند كه كرملين دست به چنين اقدامي نزد.
  آيا بحران مالي جديدي در راه است؟

خير. با اين حال در بازارهاي مالي و برخي از اقتصادهاي 
ملي دوره هايي از آشفتگي را شاهد خواهيم بود. يك 
دليل خوش بيني اين است كه ترازنامه هاي نهادهاي 
مرتبط با بازارهاي مال��ي پس از بحران 2008، بطور 
قابل توجهي تقويت شده اند. پايين ماندن نرخ بهره، 
س��طح بدهي ها، قيمت بالاي بس��ياري از دارايي ها، 
آسيب پذيري هاي برخي از بازارهاي نوظهور، چين، 
برگزيت در بريتانيا، بدهي هاي دولتي ايتاليا و سهام 

بازاره��اي امريكا هم برخي عوام��ل نگران كننده در 
2019 است. 

    نارندرا مودي نخست وزير خواهد ماند؟
بله. حزب بهاراتيا جاناتا به رهبري مودي اخيرا در يكي 
از مهم ترين انتخابات  محلي در چند ايالت هند شكست 
خورد. اين شكست ها نش��ان مي دهد كه مودي براي 
برآورده ك��ردن انتظاراتي كه 2014 در راي دهندگان 
ايجاد كرده بود، با چالشي جدي روبروست. اما مودي 
هنوز هم به عنوان يك سياستمدار )و نه چهره اي حزبي( 

در هند محبوبيت دارد. 
    آي�ا بولس�ونارو اقتص�اد برزيل را توس�عه 

مي دهد؟
بل��ه. بزرگ ترين اقتصاد امريكاي جنوبي در مس��ير 
بازگشت از ركود بزرگ اقتصادي خود است. اصلاحات 
پيشنهادي ژايير بولسونارو سرمايه گذاران را در برزيل 
هيج��ان زده كرده اس��ت. در صورتي كه بولس��ونارو 
بتواند برخي از اين پيش��نهادات ليبراليستي خود را 
به تصويب كنگره برس��اند، به ويژه اصلاحات مربوط 
به نظام بازنشس��تگي، اقتصاد برزيل ش��اهد توسعه 

بيشتري خواهد بود. 
    آيا محمد بن سلمان از بحران خاشقجي جان 

به در مي برد؟
بله. شاهزاده جوان سعودي قدرت خود را حفظ كرده 
و رقبا را كنار خواهد زد. ملك س��لمان پدر سالخورده 
محمد همچنان در كنار پس��ر محبوب خود ايستاده 
اس��ت. در عرصه بين الملل��ي، دونالد ترامپ آش��كار 
نش��ان داده كه رواب��ط ايالات متحده ب��ا بزرگ ترين 
صادركننده نفت جهان، ميلياردها دلار سرمايه گذاري 
و فروش تس��ليحات بس��يار مهم تر از قتل وحشيانه 
جمال خاشقجي است. احتياط: محمد بن سلمان ثابت 
كرده كه غيرقابل پيش بيني است. بنا براين اگر اقدام 
بي رحمانه ديگري تحت نظارت او يك بحران بين المللي 

ايجاد كند، شرايط مي تواند كاملا تغيير كند. 
   ب�دون »گ�ون« ائتلاف نيس�ان � رن�و دوام 

مي آورد؟ 
بله. قطعا ش��رايط براي اين ائت��لاف تجاري چندان 
خوب به نظر نمي رسد. اما يك چيزي مشخص است: 
بازداشت گون نشانه اي آشكار از تنش هاي ميان توكيو 
و پاريس است. اين تنش ها احتمالا قبل از رفع شدن، 
به شدت بيشتر خواهند شد. با اين حال دلايلي وجود 
دارد كه بازداشت و سقوط گون پاياني بر اين ائتلاف 
نخواهد بود از جمل��ه درآهم ميختگي عميق اين دو 
شركت. از آنجايي كه همكاري اين دو شركت شانس 
آن��ان را براي موفقيت در بازاره��اي آينده دوچندان 
مي كند، راهي براي رفع اختلافات و با هم ماندن پيدا 

خواهند كرد. 

گروه جهان| 
حص��ول توافق سياس��ي بين رجب طي��ب اردوغان 
رييس جمهوري تركيه و دونالد ترامپ همتاي امريكايي 
او، نرخ تورم در تركيه شروع به كاهش و ارزش لير سير 
صع��ودي در پيش گرفته و چش��م انداز اقتصادي اين 
كش��ور را بهبود بخشيده اس��ت. طبق جزيياتي كه از 
تماس تلفني دو هفته پيش اردوغان و ترامپ منتشر 
شده، رييس جمهوري امريكا سعي كرده تا به او درباره 
تبعات حمله تركيه به كردهاي سوريه هشدار دهد و 
متقاعد شده تا با خروج از سوريه، ادامه پاكسازي اين 
كش��ور از نيروهاي داعش را به تركيه واگذار كند. اما 
بس��ياري از ناظران اين تصميم ترامپ را چراغ سبزي 
به اردوغان براي مواجهه با كردهاي س��وريه دانستند 
و بس��ياري از تحولات بعدي در منطق��ه به نوعي اين 
برداش��ت را اثبات كردند. نفرات ارتش سوريه پس از 
حدود 6 س��ال دوري از منطقه كرد نشين اين كشور، 
روز جمعه براي اولين مرتبه وارد شهر »منبج« شدند 
و پرچم س��وريه را بر فراز اماكن دولتي برافراشتند. اما 
اين اتفاق با واكنش شديد اردوغان همراه شد و او ورود 
نيروهاي ارتش سوريه به نواحي كردنشين اين كشور 

را غيرقانوني خواند.

  نتايج غيرمنتظره يك تماس تلفني
به نوش��ته رويترز، تصميم ترامپ ب��ه خارج كردن 

نيروه��اي امريكايي از س��وريه، تركي��ه را بهت زده 
كرده و اين كشور را براي واكنش به تحولات ميداني 
جنگ در مرزهاي جنوبي خود به تقلا انداخته است. 
مقامات امريكايي گفته اند انتظار داشتند ترامپ در 
تماس تلفني با اردوغان درباره طرح رييس جمهوري 
تركيه براي آغاز حمله به نيروهاي كرد مورد حمايت 
امريكا در شمال شرق سوريه هشدار دهد؛ اما ترامپ 
در جريان اين گفت وگو سياست خارجي امريكا در 
خاورميان��ه را تغيير داده و پايان دادن به كار داعش 
را به تركيه واگذار كرده اس��ت. يك مقام تركيه اي 
گفت: »ترامپ پرس��يده اگر س��ربازانمان را خارج 
كنيم مي توانيد داعش را پاكسازي كنيد؟ اردوغان 
هم جواب داده كه نيروه��اي تركيه براي انجام اين 
كار آماده هستند. ترامپ هم به اردوغان گفته پس 
همين كار را مي كنيم.« بلافاصله پس از اين تماس 
رييس جمهوري امريكا از جان بولتون مشاور امنيت 
ملي كاخ س��فيد خواس��ته تا كارهاي خارج كردن 

نيروهاي امريكايي از سوريه را آغاز كند.
يك مقام تركي��ه اي ديگر هم گفت: »اين تصميمي 
غيرمنتظره بود. عجيب، واژه ضعيفي براي توضيح 
اين وضعيت است.« مقامات امريكايي هم گفتند كه 
واشنگتن از تصميم ترامپ در شوك فرو رفت. برخي 
مقامات از جمل��ه جيمز ماتيس وزي��ر دفاع امريكا 
چند روز تلاش كردند تا تصميم رييس جمهوري را 

تغيير دهند و وقتي موفق نش��دند، هم او و هم برت 
مك گورك نماينده امريكا در ائتلاف عليه داعش از 

سمت خود استعفا كردند.

  تحولات منبج
خروج امريكا از س��وريه احتمالا دست ارتش تركيه 
را ب��راي به عق��ب راندن يگان ه��اي مدافع خلق به 
500 كيلومتري مرز تركيه و س��وريه باز مي گذارد. 
اما نب��ود نيروه��اي امريكايي و كرد ب��ه معناي باز 
ش��دن منطقه وسيعي در س��وريه است كه احتمالا 
با نيروهاي ارتش اين كش��ور و شايد حتي حاميان 
دولت بش��ار اس��د يعني روس��يه و ايران پر ش��ود. 
يگان ه��اي مدافع خلق روز جمعه از دولت س��وريه 
خواس��تند تا براي دفاع از ش��هر كردنش��ين منبج 
در مقابل حمله ارتش تركيه، وارد اين ش��هر ش��ود 
و نيروهاي تحت كنترل اس��د ه��م بلافاصله در اين 

زمينه اقدام كردند.
دولت تركيه واحدهاي مسلح يگان هاي مدافع خلق 
را شاخه اي از حزب كارگران كرد تركيه »پ ك ك« 
تلقي  مي كند و گفته براي دور كردن آنها از مرزهاي 
خود، دست به اقدام نظامي خواهد زد. نگراني از اين 
حملات رهبري كردهاي سوريه در منبج را وادار كرد 
اعزام نفرات ارتش بش��ار اسد براي دفاع از كردهاي 
منطقه را خواس��تار ش��ود و اين مس��اله چندان به 

مذاق اردوغان خوش نيامد. رييس جمهوري تركيه 
در واكن��ش به اين اعزام نيرو گفت: »س��ازمان هاي 
تروريس��تي ح��زب كارگ��ران كرد تركي��ه منطقه 
كردنش��ين در س��وريه را تحت كنترل دارند و حق 
ندارند به نام مردم از ارتش اسد بخواهند وارد منطقه 
ش��ود.« او در ادامه افزود: »به هم��ه طرف ها درباره 
دوري از اظهارات و اعمال تحريك آميزي كه منطقه 
را بي ثبات تر مي كنند، هشدار مي دهيم.« اردوغان 
همچنين اعلام كرد كه درصدد گفت وگوي تلفني يا 
حضوري با ولاديمير پوتين رييس جمهوري روسيه 

در اين خصوص است.

  چرخش كشورهاي عرب به سمت اسد
باتوجه به تحولات اخير در منطقه به نظر مي رسد كه 

سال 2018 براي بشار اسد به خوبي به پايان رسيده 
اس��ت. در حوزه نظامي و دفاعي، جبهه هاي مبارزه 
عليه داعش و شورشي هاي سوري نسبتا آرام به نظر 
مي رس��د و ارتش س��وريه هم به خواست نيروهاي 
شبه نظامي كرد وارد شهر منبج شده و كنترل آن را 

در اختيار گرفته است. 
اما جداي از اين تحولات، اميرنشينان خليج فارس 
ك��ه از حاميان مخالفان اس��د به ش��مار مي رفتند، 
يكي پس از ديگري س��فارت هاي خود را در دمشق 
بازگش��ايي مي كنند. امارات متحده عربي و بحرين 
هر دو سفارت خود را در دمشق بازگشايي كرده اند. 
تونس هم پذيرفته ش��دن اس��د در اتحاديه عرب را 
خواستار شده است. شواهد از بهبود شرايط در حوزه 

ديپلماسي حكايت دارند.

دريچه

كوتاه از منطقه
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 نااميدي مارگارت تاچر 
از نلسون ماندلا 

گروه جهان| آرش��يو مل��ی بريتانيا مجموعه 
جديدی از اسناد محرمانه را منتشر کرد که طبق 
يکی از آنها، مارگارت تاچر نخس��ت وزير اسبق 
اين کشور نلسون ماندلا را فردی با ذهنی بسته 

توصيف کرده است. 
به گزارش نيويورک تايمز، هر سال جامعه بريتانيا 
به مکاتبات طبقه بندی ش��ده و يادداشت های 
حس��اس بخش های ارشد دولت دسترسی پيدا 
می کنند به اين صورت كه نش��انه هايی از اماکن 
ديپلماتيک در سراسر جهان، انديشه های وزيران 
در حاشيه نامه ها و مناقشات بين رهبران معروف 
توسط آرشيو ملی اين کش��ور منتشر می شود. 
آرش��يو ملی بريتانيا هم مجموع��ه جديدی از 
اسناد را منتشر کرد که اکثر آنها مربوط به سال 
1994بودن��د و روايتی از هيجان و حساس��يت 
درباره اينترنت در دفتر نخست وزير جان ميجر 
و افکار م��ارگارت تاچر درباره نلس��ون ماندلا را 
بيان می کنند. همه اين اسناد فورا به طور آنلاين 
در دس��ترس قرار نمي گيرند، اما روزنامه نگاران 
دسامبر توانسته اند همه آنها را مورد بررسی قرار 
دهند. برخی از اس��ناد منتشر ش��ده درباره اين 

موضوعات هستند:
عقب نماندن ازکلينتون ها: در س��ال 1994 
يادداش��ت های داخلی پيشنهاد کردند که دفتر 
نخس��ت وزيری بريتانيا اينترنت را پذيرا ش��ود 
تا نخس��ت وزير از کاخ س��فيد تحت فرمان بيل 
کلينتون عق��ب نماند. کاخ س��فيد در آن زمان 

بيانيه هايش را آنلاين منتشر می کرد.
همه پرسی درباره اتحاديه اروپا: چندين فايل 
در اسناد آزاد شده امسال به مشکلات در روابط 
بيرتانيا با اتحاديه اروپا و اهميت صداهای شکاک 
درباره خط مشی اتحاديه اروپا مربوط می شود. 
در دسامبر 1994، دولت جان ميجر درباره يک 
همه پرسی درباره مسائل اتحاديه اروپا از جمله 
پذيرش واحد پول يورو بحث کرد. يادداشت های 
کابينه در اين زمينه ک��ه روزنامه گاردين آنها را 
مرور کرده حاکی است که همه پرسی نبايد منتفی 
ش��ود، اما وزرا نتوانس��تند در خصوص موضوع 
پرسش همه پرسی به نتيجه برسند و نسبت به 
پيچيدگی مس��ائل اتحاديه اروپ��ا ابراز نااميدی 
کردند. مکاتبات نشان می دهد که مارگارت تاچر 
که آن زمان عضو مجلس اعيان بوده تلاش کرده 

لحن ضداروپايی را ملايم كند. 
احساس�ات تاچر درباره ماندلا: يادداشت دبير 
خصوص��ی تاچر در س��ال 1990 احساس��ات او را 
پس از اولين تماس تلفنی با نلسون ماندلا توصيف 
می کند و بر ديپلماس��ی بريتانيا در زمان فروپاشی 
آپارتايد درآفريقای جنوبی نور می تاباند. يادداشت 
دبير خصوصی تاچر حاکی است که او پس از اولين 
گفت وگو با ماندلا که بعدا رئيس جمهوري شد، نااميد 

شده و او را فردی با ذهنی بسته توصيف کرده است.

معافيت 75 درصدی تعرفه 
حمل و نقل عراق و اردن

در پی س��فر نخس��ت وزير اردن به عراق، بغداد با 
معافيت 75 درص��دی تعرفه حمل و نقل دريايی و 
هوايی با امان موافقت کرد. به گزارش ايرنا، دو کشور 
در خصوص ادامه طرح کشيدن خط لوله نفت عراق 
به اراضی اردن و تبديل شدن بندر »عقبه« )اردن( 
به يکی از س��کوهای صادرات نفت عراق به توافق 
رس��يدند. دو کش��ور همچنين در راستای توسعه 
صنايع بر س��ر ايجاد منطقه صنعتی مش��ترک به 

مساحت 24 کيلومترمربع توافق کردند. 

كمك 100ميليون يورويي 
بروكسل به اسلام آباد 

وزارت خزان��ه داری پاکس��تان و اتحادي��ه اروپ��ا 
توافق نامه ای امضا کردند که بر اس��اس آن، اتحاديه 
اروپا 100ميليون يورو به پاکستان کمک مالی می کند. 
به گزارش نيوز پاکستان، مبلغ اعطايی اتحاديه اروپا در 
زمينه های آموزش و توسعه مناطق روستايی پاکستان 
هزينه می شود. گفته شده، 50 ميليون يورو از اين مبلغ 
با هدف اجرای برنامه پنج ساله توسعه نظام آموزشی، 
اجرای نظام آموزش��ی برتر مطابق با استانداردهای 
جهانی در ايالت سند، کمک به جوانان برای پيشرفت و 
کارآفرينی و آموزش عالی و تخصصی هزينه می شود. 

ترامپ دستور خروج از 
افغانستان نداده است

سخنگوی شورای امنيت ملی کاخ سفيد گفته 
دونالد ترامپ به پنتاگون دستور خروج نيروهای 
آمريکايی از افغانس��تان را نداده است. به گزارش 
اسپوتنيک، گرت مارکوئس گفته ترامپ تصميمی 
برای کاهش حضور نظامی آمريکا در افغانستان 
نگرفته و وزارت دفاع را به آغاز روند خروج پرسنل 

نظامی از افغانستان مکلف نکرده است. 

ايتاليا تعليق فروش سلاح به 
عربستان را بررسي مي كند

نخست وزير ايتاليا تاکيد کرده قصد دارد به دليل 
مشارکت عربس��تان در جنگ يمن و پرونده قتل 
جمال خاش��قجی، فروش س��لاح به اين کشور را 
تعليق کند. به گزارش روسيا اليوم، جوزپه کونته 
گفت��ه: »رم فروش س��لاح به عربس��تان را تاييد 
نمی کند و مس��اله اکنون اتخاذ اين موضعگيری 
رسمی و عملکرد بر اس��اس آن است.« سيا اعلام 
کرده قتل خاشقجی به دستور مستقيم محمد بن 

سلمان وليعهد عربستان، انجام شده است.

بستن مرز مكزيك و زيان 2 ميليارد دلاري آن
گروه جهان| سي ان ان درباره تهديد رييس جمهوري امريكا به بستن مرزهاي جنوبي 
اين كش��ور با مكزيك نوش��ته كه اجراي اين تهديد از بعد اقتصادي، روزانه حدود دو 
ميليارد دلار زيان براي هر دو كش��ور در پي دارد. دونالد ترامپ تهديد كرده در صورتي 
كه دموكرات هاي كنگره با تامين مالي ساخت ديوار مرزي با مكزيك در لايحه بودجه 
موافقت نكنند، اين مرز را بطور كامل خواهد بست. به گزارش يورو نيوز، اختلافات كاخ 
س��فيد و دموكرات هاي كنگره بر سر اين مس��اله از 22 دسامبر به تعطيلي بخش هاي 

زيادي از ادارات و نهادهاي دولتي در امريكا منجر شده است.
طبق جديدترين گزارش ها، ترامپ اعلام كرده براي س��امان دادن به مس��اله تعطيلي 
موقت دولت فدرال سفر سال نو خود به نيويورك را لغو كرده است. او در توئيتي نوشته 
كه در صورت لزوم، كل مرز جنوبي اين كشور را مسدود خواهد كرد. ترامپ همچنين از 
دموكرات ها خواسته در زمينه تغيير »قوانين مضحك مهاجرتي« اين كشور همكاري 
و مس��اعدت كنند. اين در حالي است كه طبق نظرس��نجي رويترز و ايپسوس، بيشتر 
مردم امريكا )47 درصد( ترامپ را مس��وول تعطيلي دولت مي دانند و نه دموكرات ها. 
تنها ۳5 درصد از شركت كنندگان از تخصيص بودجه به ساخت ديوار مرزي با مكزيك 
حمايت  كرده اند. در نظرسنجي ديگري هم كه توسط مركز مطالعات سياسي امريكا در 
دانش��گاه هاروارد و پايگاه هريس برگزار شده، نزديك به 60 درصد از شركت كنندگان 
امريكايي گفته اند ترامپ بايد استيضاح و از كاخ سفيد اخراج شود يا به صورت رسمي 

مورد سانسور قرار بگيرد.

اتهامات جديد مدير عامل سابق رنو در پاريس 
گروه جهان| سنديکای چپ گرای فرانسه )کنفدراسيون عمومی کار( مدير عامل 
تعليق شده شرکت رنو را به داشتن حساب و کتاب های ناروشن و پرداخت های مه آلود 
وغيرشفاف متهم کرده است. به گزارش خبرگزاري فرانسه،  اکنون حدود چهار هفته 
است که از بازداشت مدير عامل شرکت خودروسازی رنو فرانسه، در ژاپن می گذرد. رنو 
توانسته بود در دوران مديريت کارلوس گون، به يکی از چند برند خودروي پرفروش 
اروپايی تبديل شود. به يمن مديريت کارلوس گون، شرکت فرانسوی تنها طی چند 
سال محدود توانست نه تنها از خط قرمز حسابرسی خارج شود، بلکه با طرح استراتژی 
جديد در نحوه توليد و نوع توليدات شرکت با خوشبينی به آينده صنعت خودروسازی 
در فرانسه بنگرد. اکنون همين مدير کاردان و برجسته، به اتهام پنهان کاری در مورد 
ميزان حقوق و مزايای دريافتی و به ظن فرار مالياتی، تحت پيگرد قضايی دولت ژاپن 
قرار گرفته اس��ت. كنفدراسيون عمومی کار فرانس��ه هم گون را به داشتن حساب و 
کتاب های ناروشن و پرداخت های مه آلود وغيرشفاف متهم کرده است. در حالی که 
مدت بازداشت گون در توکيو تمديد شده است، در پاريس گفته شده شمار محدودی 
از مديران مربوط به شرکت تحت مديريت وی، به طور محرمانه از برخی مزايای مالی 
مربوط به ش��رکت رنو، از طريق بانکی در کشور هلند بهره  مند شده اند. از آنجايی که 
دولت فرانسه عمده ترين سهامدار شرکت رنو نيز هست، اکنون سنديکاهای کارگران  
خواستار دخالت دولت برای افشای کل ماجرای پرداخت های غيرشفاف از صندوق 

شرکت رنو شده اند.

توافق مسکو و لندن بر سر بازگشت کارکنان سفارت 
گروه جهان| مس��کو و لندن بر س��ر بازگشت کارکنان س��فارت های متبوع خود 
توافق کردند. سفارت فدراسيون روسيه در بريتانيا روز جمعه از بازگشت تعدادی از 

ديپلمات های هر دو کشور خبر داد. 
الکساندر ياکوونکو سفير روسيه در بريتانيا در گفت وگو با خبرگزاری رسمی کشورش 
)ايتارتاس( زمان از سرگيری فعاليت ديپلمات های دو کشور را ماه ژانويه اعلام کرده 
اس��ت. او همچنين گفته مطمئن نيست که همگی ديپلمات های اخراج شده در اين 
مقطع به پس��ت خود بازگردند، اما از نظر وی دست کم نيمی از اين ديپلمات ها از ماه 
آينده ميلادی سر کار خود حاضر خواهند بود. مقامات وزارت خارجه دو کشور تاکنون 
در رد يا تکذيب اين خبر بيانيه رس��می صادر نکرده اند. اگرچه يکی از سخنگوهای 

وزارت خارجه روسيه اين مساله را تاييد کرده است.
ديپلمات هاي دو كشور اوايل س��ال 2018 و در پی بالاگرفتن تنش ها بر سر پرونده 
ترور سرگي اسکريپال جاسوس دوجانبه روس در بريتانيا، در اقدامي دو جانبه اخراج 
شده بودند؛ بريتانيا 2۳ کارمند ديپلماتيک روسيه را در پی اتهام دست داشتن مسکو 

در حمله با عامل اعصاب اخراج کرد. 
روس��يه نيز در اقدامی متقابل با رد اين اتهام برخی از کارمندان س��فارت بريتانيا در 
مس��کو را به خانه بازگرداند. حمله به اس��كريپال و دخترش در خاك بريتانيا در آن 
مقطع زماني نه تنها روابط مس��کو و لندن را تيره کرد که واکنش تند اتحاديه اروپا و 

غرب را عليه کرملين به دنبال داشت.
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عكسروز

چهرهروز

»شهرام ناظري« از بيمارستان مرخص شد
ش��هرام ناظري كه چند روز گذشته به دليل مشكلات عفوني در بيمارستان بستري شده بود، مرخص شد. اين خواننده سرشناس 

موسيقي ايراني به دليل عفونت ريه در بيمارستان بستري شده بود و حالا مرخص شده است.
كنسرت هاي ناظري در اصفهان به دليل بستري شدن و درمان او در بيمارستان لغو شده بود. از معروف ترين تصنيف هاي شهرام ناظري 
مي توان به تصنيف هاي »اندك اندك« با شعر مولانا در آلبوم »گل صدبرگ«، تصنيف »آتشي در نيستان« با شعر مجذوب تبريزي 
در آلبومي به همين نام، »كاروان شهيد« با آهنگ محمدرضا لطفي و »شيدا شدم« با شعر خودش، تصنيف »مهتاب رو« در آلبومي به 

همين نام، و تصنيف هاي ميهني و ايران دوستانه اش )مانند سرود »ايران جوان« يا آثار كانون چاووش( اشاره كرد. 

بازارهنر

»خانهعروسک«درتماشاخانهانتظامیبنامیشود

نمایش۵۰سالنقاشیهایدیدهنشدهازمنوچهرنیازی

مشکلاتمالییکخانوادهدر»شیآف«

نمايش »خانه عروسک« اثر هنريک 
ايبسن به کارگردانی احمد ارجمندی 
در س��الن انتظامی خان��ه هنرمندان 
اي��ران روی صحنه م��ی رود. نمايش 
»خانه عروسک« اثر ماندگار هنريک 
ايبسن از روز يک ش��نبه نهم دی ماه 
ب��ه کارگردانی احم��د ارجمندی در 
سالن انتظامی خانه هنرمندان ايران 

روی صحنه م��ی رود. در اين اثر نمايش��ی که از 
تاريخ ياد ش��ده تا روز ۲۵ دی ماه ساعت ۲۱ روی 
صحنه م��ی رود فائ��ره روزبهانی، عل��ی بهمنی، 
علی اصغ��ر حبيبی، مرجان امين��ی راد، واروژان 
فرهاديان به عن��وان بازيگر حض��ور دارند. ترانه 
الياسی و احمدرضا رادمهر دستياران کارگردان، 
شروين باقری منشی صحنه، مجيد قادری طراح 
حرکت، س��عيد رامشی عکاس، ش��قايق عوض 

زاده طراح صحن��ه، نيلوفر ارجمندی 
طراح لباس، پريسا نوری گريم، مجيد 
قادری انتخاب موسيقی، اعظم مرادی 
ساخت تيزر، يوسف ترابی فيلمبردار 
پش��ت صحنه، محمدحسين داودی 
تبليغ��ات مج��ازی، آرش نيکويی و 
مهشيد شعبانی طراح پوستر و بروشور 
ديگر عوامل اجرايی اين اثر نمايش��ی 
را تشکيل می دهند. احمد ارجمندی کارگردان 
اين پروژه درباره محتوای اين اثر نمايشی توضيح 
داد: نمايشنامه »خانه عروسک« نوشته هنريک 
ايبسن، کندوکاوی درباره نقش زنان در جامعه و 
خانواده و بازيابی ارزش های آنان است. اين اثر از 
جمله آثار من در حوزه کارگردانی است که واقعا 
برايم پروژه دش��واری بود و امي��دوارم بعد از يک 
سال تمرين بتواند با مخاطبان ارتباط برقرار کند.

گالری ب��وم ميزبان ۵۰ س��ال زندگی 
نقاشانه منوچهر نيازی خواهد شد. عصر 
جمع��ه، چهارده��م دی، مجموعه ای 
ديده نشده از مهم ترين نقاشی های استاد 
منوچهر نيازی، هنرمند هشتاد و يک 
ساله برای نخستين بار در گالری بوم به 

تماشا درمی آيد.
ني��ازی در اين باره می گوي��د: اين يک 

نمايش��گاه متفاوت از من خواهد بود که ۵۰ نمونه 
ش��اخص از آثار ۵۰ سال اخيرم را يک جا به نمايش 
می گذارم. خوشحالم در گالری بوم که نمايشگاه های 
شايسته ای برای بزرگانی مانند کيارستمی، تناولی 
و ديگر اساتيد برگزار کرده آثارم را ارائه می دهم.  اين 
نقاش صاحب سبک يادآوری می کند نقاشی هايش 
را با الهام از موسيقی کلاسيک بتهوون و چايکوفسکی 
خلق می کند و منظره های نرم را با شنيدن شوبرت 
می آفريند. او می گويد هيچگاه از هيچکس تقليد 

نکرده و هميشه راه خود را رفته است، 
او تنوع بس��يار مجموعه هايی که خلق 
کرده را از پيکاس��و آموخته که همواره 
در پی کار نو و تازه بوده است. عالم هنر 
منوچهر نيازی به نقاشی محدود نيست. 
او در موسيقی نيز دست دارد و تأثير آن 
به وضوح در نقاشی هايش ديده می شود. 
همين گرايش کيفيت رمانتيک آثار او 

را تشديد می کند. 
نمايشگاه نقاشی های منوچهر نيازی عصر جمعه 
چهاردهم دی ماه آغ��از به کار می کند و حدود دو 
ماه )غير از شنبه ها و يک شنبه ها( به نمايش عموم 
خواهد بود. تمامی آثار به نمايش درآمده در گالری 
بوم در زمره گنجينه اين گالری اس��ت و در جهت 
حمايت از هنر ايران اس��ت و جنب��ه فروش ندارد. 
گالری ب��وم در خيابان وليعصر، بالات��ر از نيايش، 

ارمغان غربی، پلاک ۱۱ واقع است.

کارگردان نمايش »شی آف« با گلايه 
از مشکلاتی که با سالن نمايش دارند، 
عن��وان کرد اي��ده اين اثر نمايش��ی 
براساس يک اتفاق واقعی شکل گرفته 

است.
داوود پورحمزه نويسنده و کارگردان 
نمايش »ش��ی آف« که اين روزها در 
تماش��اخانه »مهرگان« روی صحنه 

می رود درباره روند توليد اين نمايش به مهر گفت: 
اين نمايش ماجرای خانواده ای است که به دليل 
مشکلات مالی درگير يکس��ری مسايل پيچيده 
می شوند. حدود ۲ سال پيش به دليل مشکلی که 
برای يکی از دوس��تانم پيش آمده بود به يکی از 
دفاتر بيمه رفتيم و در آنجا با مسئله ای مواجه شدم 
که ذهنم را مش��غول کرد و پس از آن، دغدغه ام 
شد که اين مسئله را به شکل يک نمايش ملودرام 

اجتماعی دربياورم.
او اف��زود: اجرايی ک��ه اين ش��ب ها روی صحنه 
می رود با الهام از واقعيت��ی که من در بيمه ديده 
بودم، شکل گرفته است ولی در طول نوشتن متن 
به آن چند ش��خصيت هم اضافه شد و داستان را 
به ش��کل ديگری طراحی کردم. تمامی بازيگران 
اين نمايش از دانشجوهای خوب تئاتری هستند 
ک��ه پيش از اين هم اجراه��ای عمومی يا اجرا در 
جشنواره داشته اند. البته يلدا تحويلدار که نقش 
زن همسايه را ايفا می کند برای اولين بار است که 
اجرای عمومی دارد ولی خوش بختانه همه آن ها 

بازيگران با انگيزه ای هستند.
پورحمزه ادامه داد: با وجود اينکه می دانس��تيم 
اين روزها بيش��تر آثاری فروش خوبی دارند که 

از چهره مع��روف بهره می برند ولی از 
همان ابتدا هم به اينکه يک سلبريتی 
در کار داشته باشيم، فکر نکردم؛ يکی 
به دليل مس��ايل و مش��کلات مالی و 
ديگری هم به دليل مش��کلات سالن 
که متاس��فانه برای اجرا اصلا مناسب 
نيس��ت. اين بازيگر و نويس��نده تئاتر 
يادآور شد: در چند شبی که از شروع 
اجرا می گذرد به دليل ناهماهنگی هايی که وجود 
دارد، مجبور ش��ديم چند بار ساعت اجرا را تغيير 
بدهيم و در نهايت هم آنقدر فاصله زمان اجرای ما 
با اجرای قبلی کم است که بازيگران زمانی برای 
تمرين قب��ل از اجرا يا تمرکز و ي��ا حتی تعويض 
لباس ندارند. از جمله مشکلاتی که با سالن فعلی 
داريم، اين اس��ت که انقدر فاصله زمانی اجراها با 
يکديگر کم است که فرصتی برای تعويض دکور 
نداريم بنابراين مجبور شديم دکور ساده و پرتابلی 
را انتخاب کنيم که به سرعت بتوان آن را در صحنه 
جاس��ازی کرد يا مثلا در بخشی از کار ما احتياج 
به ويدئو پروژکشن و نمايش تصاويری داشتيم اما 
به دليل اينکه دستگاه نمايش سالن مشکل دارد 

مجبور شديم اين صحنه را حذف کنيم.
اج��رای نماي��ش »ش��ی آف« به نويس��ندگی و 
کارگردان��ی داوود پورحم��زه از ۲۵ آذرماه آغاز 
ش��ده و تا ۱۲ دی ماه هرش��ب ساعت ۲۰:۱۵ در 
سالن شماره ۲ تماش��اخانه مهرگان روی صحنه 
می رود. در اين نمايش بازيگرانی چون مصطفی 
لطيفی خواه، شيرين صفايی، محمد فراهانی، يلدا 
تحويلدار، الناز ش��هبازی، داوود پورحمزه ايفای 

نقش می کنند.

تاريخنگاري

اخراج شاپور بختيار از جبهه ملي 
نهم دي ۱3۵7، شاپور بختيار به علت پذيرش مقام نخست وزيري از جبهه ملي 
اخراج ش��د، وي با وجود طرد ش��دن از طرف همفكران، كابينه خود را در ۱6 دي 

معرفي كرد. 
او در شرايطي نخست وزيري را پذيرفت كه شاه به چهره هاي ديگري اين پيشنهاد 
را داده بود اما آنها با توجه به فضاي انقلابي جامعه و تاكيد امام خميني )ره( مبني بر 
غيرقانوني بودن كل نظام پهلوي، از پذيرش اين سمت خودداري كرده بودند. پس 
از اينكه بختيار نخست وزير شد، مخالفت ها با دولت و سلطنت پهلوي شدت گرفت 
و مردم معترض و انقلابي، بختيار را فردي بي اختيار عنوان مي كردند كه آلت دست 
شاه شده است.  پس از پذيرش نخست وزيري، در جلسه شوراي مركزي جبهه ملي 
ايران، اخراج بختيار به دليل عدم رعايت انضباط سازماني، زير پا گذاشتن مصوبات 
قبلي شوراي مركزي )مبني بر غيرقانوني بودن سلطنت پهلوي( و عدم كسب اجازه 
از شوراي مركزي جبهه ملي براي رياست دولت، به راي گذاشته شد و با راي اكثريت 
قاطع اعضا، بختيار از جبهه ملي اخراج شد. حكومت بختيار نخستين دولت مخالف 
نحوه حكومت شاه پس از كودتاي ۲۸ مرداد بود. او همچنين در زمان نخست وزيري، 
در ميان مردم از حمايت بسيار كمي برخوردار بود. عباس اميرانتظام ادعا كرده كه در 
پي مذاكراتي كه وي )به نمايندگي از مهدي بازرگان( با بختيار داشته است، بختيار 
حاضر به استعفا از نخست وزيري ش��ده بود. سرانجام با ورود امام خميني )ره( به 
ايران و چندي بعد اعلام بي طرفي ارتش، دولتش در ۲۲ بهمن ۱3۵7 سقوط كرد. 
يك سال و چند ماه پيش از نخست وزير شدن بختيار در ۲۲ خرداد ۱3۵6 سه تن 
از سران جبهه ملي شامل كريم سنجابي، داريوش فروهر و شاپور بختيار، نامه اي 

سرگش��اده به محمدرضا پهلوي نوشتند و از او خواستند كه براي نجات كشور به 
حكومت استبدادي پايان دهد و  به اصول مشروطيت تمكين كند. به واقع آنها عامل 
بحران در ايران را شاه دانس��ته و او را متهم كردند كه به واسطه تورم و بي توجهي 
به كش��اورزي اقتصاد ايران را به نابودي كش��انده است. نحوه مديريت شاه و عدم 
احترام و مغايرت آن با قانون اساسي و اعلاميه حقوق بشر از ديگر نكات مورد تأكيد 

نويسندگان نامه بود. 

میراثنامه

شهرداری تخریب می کند، ميراث فرهنگی سکوت!
استادان و دانش��جويان اصفهانی در نامه ای به معاون 
وزير راه و دبير شورای عالی شهرسازی و معماری ايران، 
درباره اقدامات سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری 

اصفهان در حريم ميدان نقش جهان هشدار دادند.
جمعی از اس��اتيد، فعالان و دانشجويان علاقه مند به 
شهرسازی و ميراث فرهنگی اصفهان در نامه ای خطاب 
به  محمدس��عيد ايزدي، معاون وزير راه و شهرسازی 
هشدار داده اند که اقدامات که توسط سازمان بهسازی 
و نوسازی شهرداری اصفهان از سال ۱39۱ در خصوص 
گذر آقا نورالله نجفی آغاز شده بود، به زودی فاجعه ای 

شبيه به تخريب حمام خسروآقا را رقم خواهد زد.
در بخشي از اين نامه که تا کنون به امضای ۲۰۰ نفر از 
اساتيد و کارشناسان اصفهان رسيده، به اين شرح است:

به استحضار می رساند که سازمان نوسازی و بهسازی 
شهرداری اصفهان از سال ۱39۱ پروژه ای را تحت عنوان 
»خيابان آقا نورالله نجفی« در دستور کار خود قرار داد. 
اين خيابان که قرار است از فاصله ۵۰ متری شرق ميدان 
نقش جهان و مسجد شيخ لطف الله بگذرد، به صورت 
L مانند، خيابان حافظ را به خيابان نشاط متصل کرده، 
و حريم درجه يک ميدان نقش جهان را نقض خواهد 
کرد و موجب تخريب بافت تاريخی پشت مسجد شيخ 
لطف الله و بناهای تاريخی ارزشمند و ثبت ملی شده آن 
می گردد. )اين اقدام( همچنين ثبت مجموعه ميدان 
نقش جهان در فهرس��ت ميراث جهانی يونسکو را در 
معرض خطر ج��دی قرار خواهد داد. تا انتهای س��ال 
۱39۲، هشتاد درصد مسير خيابان توسط شهرداری 
تملک شده و حدود يک سوم از مسير خيابان به صورت 
مخفيانه آزادس��ازی و بناهای آن تخري��ب گرديده و 

متاسفانه اداره ميراث فرهنگی استان اصفهان نه تنها 
مخالفتی نکرده بلکه توافقاتی نيز با سازمان نوسازی 
انجام داده و تنها بر س��ر عرض خيابان با ش��هرداری 
اختلاف نظر داش��ته است. در اسفندماه ۱39۲ پس از 
اطلاع رس��انی به معاونت ميراث فرهنگی کل کشور، 
جناب آقای دکتر محمدحسن طالبيان و با پيگيری های 
مجدانه ايشان، اين پروژه در همان سال متوقف شد. هر 
چند واضح بود اين توقف دايمی نخواهد بود و شهرداری 
اصفهان از انجام آن منصرف نخواهد شد. پس از گذشت 
چهار س��ال و نيم، متاسفانه شهرداری در پاييز ۱397 
عمليات تخريب را به رغم ش��کايت س��ازمان ميراث 
فرهنگی از س��ر گرفته و حتی بخش هايی از خيابان را 
برای آسفالت کشی، زيرسازی نموده است. اداره ميراث 
فرهنگی اصفهان نيز به روال هميش��ه سکوت اختيار 
کرده و حتی گزارش��ی از اقدامات اخير را به س��ازمان 
ميراث فرهنگی کل کشور نداده است. تحرکات اخير نيز 
به اطلاع مسئولان مربوطه رسيده اما آنچه مسلم است 
اگر اقدامی فوری، همه جانبه و در سطح کلان مديريتی 
کشور صورت نگيرد، فاجعه تخريب حمام خسروآقا، با 
ابعاد بيشتر و تبعات بسيار بدتری در شهر اصفهان تکرار 

خواهد شد. مس��تدعی است با تمام توان اجرايی خود 
وارد عمل شده و اجازه ندهيد که اين فاجعه فرهنگی به 
سرانجام برسد.«  خيابان آقا نور الله نجفی در دهه هشتاد 
در طرح تفصيلی اصفهان با عرض ۱۲ متر مطرح شده 
بود که بعدها به دلايل نامعلوم و شک برانگيز، به واسطه 
کاربری های با نفوذ موجود در اين پهنه افزايش يافته 
و گاهی تا 36 متر نيز مطرح ش��د. اين خيابان با کش و 
قوس های فراوان با عرض ۱4 متر در کميس��يون ماده 
۵ استان به تصويب رسيده. اين در حالی است که اين 
خيابان به دليل مغايرت اساس��ی بايد در شورای عالی 
شهرس��ازی و معماری ايران مطرح ش��ده باشد که تا 
کنون اين اتفاق رخ نداده است. شهرداری اصفهان در 
دوره مديريت شهری پيشين، بيش از عرض مصوب را 
تملک و آزاد سازی کرده است که به نظر می رسد بنابر 
ماده ۲4 قانون نوسازی و عمران شهری مصوب ۱347 
انجام شده تا هزينه های پروژه را تامين کند. بنابراين 
قانون شهرداری ها می توانند در موقع تنظيم و اجرای 
طرح های نوسازی و همچنين توسعه يا احداث معابری 
که عرض آنها حداقل ۲۰ متر باشد با رعايت نقشه جامع 
يا نقشه هادی شهر طرح های مربوط را بتناسب موقعيت 
محل و ضوابطی که وزارت کشور تعيين و اعلام خواهد 
کرد وسيع تر از ميزان مورد احتياج طرح تنظيم و اجرا 
نموده و اراضی مازاد را در صورت عدم احتياج از طريق 
مزايده و با رعايت آئين نامه معاملات شهرداری به فروش 
رسانيده وجوه حاصله را به حس��اب درآمد نوسازی و 
عمران ش��هری موضوع اين قانون منظور کنند. حالا 
بايد پرسيد رويکرد مديريت شهری فعلی در مقابل اين 

پروژه چه خواهد بود. 

ليگ كشتي كلاسيك    بانوان

همهمصیبتهايتیممليوكيروشبهروایترویترز

فص��ل س��وم رقابت هاي ليگ كش��تي 
كلاسيك بانوان باش��گاه هاي كشور، در 

خانه كشتي محمد بناء برگزار شد .
در پايان اين مسابقات و در رده بندي تيم هاي حاضر، 
مش��اور املاك قهرمانان نور )مازندران( اول شد، تيم 
مجله كشتي )مازندران( به مقام دوم دست يافت، تيم 
حميد سوريان )تهران( س��وم و تيم شهرماي مشهد 
)خراسان رضوي( چهارم ش��د. همچنين تيم فرزند 
اورامانات )كرمانشاه( پنجم و تيم شركت عمران گلبهار 

)خراسان رضوي( ششم شد. 
در فصل نخست اين مسابقات تيم هاي كافه كاله نور، 
باغچه مينو و شركت عمران گلبهار به عنوان هاي اول تا 
سوم رسيدند و در فصل دوم نيز تيم هاي مشاور املاك 
قهرمانان نور، شهرما شهرداري مشهد و مجتمع ورزشي 

حميد سوريان به ترتيب اول تا سوم شدند.

خبرگزاري رويترز در گزراشي به بررسي اتفاقات تيم ملي 
ايران و ش��رايط كي روش پيش از جام ملت ها پرداخته 
است. به گزارش رويترز، آشفتگي و عدم اطمينان همراه 
هميشگي تيم ملي فوتبال ايران بوده است. با اين حال 
كارلوس كي روش اميدوار است اين موانع را كنار بگذارد 
و 43 س��ال انتظار تيم ملي فوتبال ايران براي قهرماني 

را پايان ببخشد.
ايران آخرين بار در سال ۱976 توانست عنوان قهرماني 
را در جام ملت ها به دست آورد، جايي كه ايران ميزبان 
رقابت ها بود و براي سومين بار توانست قهرماني در جام 
ملت ها را به دس��ت بي��اورد. از آن فينال و غلبه ايران بر 
كويت، ۵ صعود به جام جهاني و 3 قهرماني در بازي هاي 
آسيايي دستاوردهاي مهم تيم ملي فوتبال ايران بوده 
اس��ت اما در اين سال ها ايران نتوانس��ته قهرمان جام 

ملت ها شود.  
هر چند س��عيد عزت اللهي بازيك��ن محوري تيم ملي 
فوتبال ايران، جام ملت ها را از دست داده است، اين تيم 
با اميد به كس��ب عنوان قهرماني وارد امارات مي شود. 
مصدوميت بازيكن ۲۲ ساله آخرين دردسر تيم كي روش 
براي جام ملت ها بوده و آينده خود كي روش نيز از بعد از 
جام جهاني همواره يك حواس پرتي بزرگ براي آمادگي 

تيم ملي ايران بوده است. بعد از آنكه تيم ملي فوتبال ايران 
با فاصله كمي از صعود به دور دوم جام جهاني بازماند، 
كي روش پيشنهاد تمديد قرارداد 4 ساله به فدراسيون 
فوتبال ايران را داد كه اين پيشنهاد رد شد، تا آينده اين 
مربي تا روز آخر حضور او در تيم ملي ايران در جام ملت ها 
ادامه داشته باشد. سردار آزمون مهاجم گلزن تيم ملي 
ايران نيز با خداحافظ��ي خود از تيم ملي ايران به دليل 
توهين هايي كه بعد از جام جهاني شنيد، از تيم ملي ايران 

كنار رفت و خيلي ها را شوكه كرد. 
مش��كلات ديگ��ري در اوايل م��اه دس��امبر رخ داد و 
زمزمه هايي مبني بر تعليق فوتبال ايران از سوي فيفا و 
كنفدراسيون فوتبال آسيا به دليل دخالت دولت در امور 

فدراسيون شنيده شد. تيم ملي فوتبال ايران با مشكلات 
مالي دست و پنجه نرم كرده است. تحريم ها نيز باعث 
شده تا كارلوس كي روش نتواند به خوبي ايران را براي 
حضور در جام ملت ها آماده كند. مجادله طولاني مدت 
كارلوس كي روش با برانكو ايوانكوويچ س��رمربي سابق 
ايران كه اكنون هدايت پرسپوليس - شناخته شده ترين 
تيم فوتبال اي��ران - را بر عهده دارد در پش��ت صحنه 

هم چنان با جوش و خروش ادامه داشته است.
اما با همه اينها، يكي از بااستعدادترين تيم هاي فوتبال 
آسيا وارد جام ملت هاي آسيا خواهد شد. سردار آزمون 
به تيم ملي ايران بازگشته است و علاوه بر او، ۱۸ بازيكن 
ديگر از جام جهاني روس��يه نيز به جام ملت ها خواهند 
رفت. تيمي كه توانس��ت در بازي برابر مراكش در جام 
جهاني، دومين برد تاريخ ايران در اين رقابت ها را به دست 
بياورد. هر چند تساوي برابر پرتغال براي صعود ايران به 
مرحله بعد كافي نبود ولي باعث شد بهترين عملكرد اين 
تيم در تاريخ جام هاي جهاني ثبت ش��ود. كي روش كه 
تيمش در جام ملت ها با تيم هاي عراق، يمن و ويتنام هم 
گروه شده اس��ت، اميدوار به تاريخ سازي دوباره با ايران 
است و چيزي كمتر از قهرماني در اين رقابت ها براي ايران 

موفقيت محسوب نمي شود.

ورزشي

ايستگاه

 انتخاب عجيب ستاره 
»تنها در خانه« 

ملكه بریتانيا از »كریستوفر 
نولان« تجليل مي كند

مكالي كالكين س��تاره 
فيلم »تنه��ا در خانه« 
در اقدام��ي جال��ب نام 
مياني اش را از كارسون 
به مكالي كالكين تغيير 

داد.
به گزارش فاكس نيوز، 
مكالي كالكين س��تاره 

فيلم كريسمس��ي »تنها در خان��ه« در اقدامي 
جالب نام مياني اش را تغيير داد. او براي انتخاب 
نام مياني خود نظرسنجي اي ميان طرفدارانش 

انجام داده بود.
نام مياني يا ميان نام به اسمي گفته مي شود كه 
پيش از نام خانوادگي و پس از نام كوچك مي آيد و 
در بريتانيا و ايالات متحده امريكا داشتن نام مياني 
مرسوم اس��ت. مكالي كالكين كه نام مياني اش 
كارس��ون بود و با نام مكالي كارس��ون كالكين 
شناخته مي شد به تازگي از نام مياني جديد خود 

رونمايي كرد.
اي��ن بازيگر 3۸ س��اله در اوايل ماه دس��امبر در 
وبس��ايت خ��ود از هوادرانش خواس��ته بود نام 
مياني جديدي براي او انتخاب كنند. كالكين در 
وبسايتش به حالت شوخي نوشته بود: نام مياني 
من كم ح��رف دارد، لري؟اورانژ؟ صادقانه بگويم 
حتي نمي توانم آن را به ياد بياورم. بازيگر »تنها 
در خانه« گفت در طول اي��ن چند مدت صدها 
پيشنهاد براي وي فرستاده شده و او از ميان آنها 

پنج نام پيشنهادي را انتخاب كرده است.
اين پنج نام مياني عبارتن��د از: مكالي كالكين، 
Shark Week، كاي��ران )ن��ام كوچك برادر 
مكالي كالكين(، The McRib Is Back و در 

.Publicity Stunt نهايت
ابن بازيگر امريكايي روز ۲۵ دس��امبر در صفحه 
توييتر خ��ود اعلام كرد ك��ه در نهاي��ت با راي 
هوادارانش در ميان اين گزينه ها نام مياني مكالي 
كالكين برگزيده شد و بدين ترتيب او را از اين به 

بعد بايد مكالي مكالي كالكين كالكين خواند.

ن��ولان  كريس��توفر 
مط��رح  كارگ��ردان 
فيلم هاي »دانكرك«، 
»تلقي��ن« و »ش��واليه 
تاريك��ي« ب��ه پ��اس 
خدماتش به س��ينما، 
مقام فرماندهِ امپراتوري 
بريتانيا )CBE( را از ملكه 

بريتانيا دريافت مي كند. به گزارش خبرگزاي مهر 
به نقل از مترو، نام كريس��توفر نولان كارگردان 
مطرح هاليوود در فهرست تجليل شوندگان سال 

نو ميلادي از سوي ملكه بريتانيا ديده مي شود.
نولان كه بيشتر براي س��اخت فيلم هاي بسيار 
پرفروشي چون »دانكرك«، »تلقين« و »شواليه 
تاريك��ي« ش��ناخته مي ش��ود، مق��ام فرماندهِ 
امپراتوري بريتانيا )CBE( را به پاس خدماتش به 
سينما دريافت خواهد كرد. نولان 4۸ ساله پنج بار 
براي فيلم  هاي »ممنتو«، »تلقين« و »دانكرك« 

نامزد جايزه اسكار شده است.
لزلي لاوسون خواننده، بازيگر و مدل انگليسي كه 
با نام توييگي شناخته مي شود به همراه مايكل 
پيلين بازيگر و كمدين انگليسي كه بيشتر براي 
عضويتش درگروه »مانتي پيتون« مشهور است 
و س��وفي اوكوندو بازيگ��ر بريتانيايي و نيز جيم 
كارتر بازيگ��ر مجموعه »دانتون اب��ي« از ديگر 
تجليل شوندگان سال ۲۰۱9 ميلادي در عرصه 

هنر هستند.
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